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آذرماه امسال بانک مرکزی »ضوابط ناظر بر ایجاد، فعالیت و نظارت 
بر واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی توسط مؤسسات اعتباری« را 
منتشر کرد که به نوعی پاک کردن صورت مسئله ای به نام »نئوبانک« 
بــود. ایــن ضوابــط در ذیــل بخشــنامه ای بــه امضــای مدیریــت کل 
مقــررات، مجوزهای بانکــی و مبارزه با پولشــویی بانک مرکزی منتشــر شــد کــه در آن 
بخشنامه هدف از تدوین ضوابط مذکور را ضابطه مند کردن و انتظام بخشی به فرایند 
ایجاد و فعالیت واحدهای دیجیتال ارائه خدمات بانکی مؤسسات اعتباری اعلام کرده 

است.
بگذریــم از اینکــه بانــک مرکــزی خیلی دیــر دربــاره ضابطه منــدی فعالیــت واحدهای 
دیجیتــال ارائه خدمــات بانکی اقدام کرده اســت، در این مســتند ما مطلقــاً چیزی به 
نام نوآوری را نمی بینیم. درست است که بانک مرکزی دغدغه هایی دارد که از نظر هر 
کارشــناس بانکی منطقی و قابل قبول اســت، اما به عنوان رگولاتور بانکی می بایستی 
خیلــی چابک تر بــه تدوین مقــررات و ایجــاد چهارچوب هایــی می پرداخــت که ضمن 
حمایت از نوآوری ریسک را کاهش می دادند، ولی به نظر می رسد رویکرد بانک مرکزی 

بیش از آنکه ایجابی باشد، سلبی است.
در حالی که در ایران چند سال از تولد محصولاتی که خود را نئوبانک می نامند گذشته 
است و اقبال عمومی به این محصولات نشان داده است که مشتری ایرانی خواستار 
محصولات بانکی نوآورانه اســت، در ضوابطی که بانک مرکزی تدوین و منتشــر کرده 
است به سختی می توان واژه »نئوبانک« را یافت. نگاه بانک مرکزی به این ماهیت های 
تازه همان »واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی« است که در بخش تعاریف به عنوان 
واحد عملیاتی مؤسســه اعتباری ذکر شــده کــه صرفاً مجاز بــه ارائه خدمــات و انجام 
عملیات بانکــی به صورت غیرحضوری از طریق اینترنت یا ســایر بســترهای دیجیتال 

مورد تأیید بانک مرکزی است.
با همین نگاه است که در این ضوابط با محدودیت هایی مواجهیم که اساساً برخی از 
فعالیت های نئوبانک های موجود را زیر ســؤال می برد و ادامــه کار را برای این بازیگران 
جدید که به دنبال خلق ارزشی فراتر از ظرفیت های موجود بانکی اند، سخت می کند. 
نمونه این محدودیت ها، ممنــوع کردن نئوبانک ها از داشــتن کوربنک مجــزا از بانک 
اســت که با این محدودیت نمی توان انتظار نوآوری خاصی از نئوبانک ها یا واحدهای 
ارائه دهنده خدمات دیجیتال داشت، زیرا کوربنک های موجودی که بانک های کشور 

در حال حاضر از آنها استفاده می کنند توانایی ارائه بستری برای نوآوری را ندارند.
دیگر ممنوعیت اعلام شده در این ضوابط به معرفی واحدهای دیجیتال ارائه خدمات 
بانکی در تبلیغات و رسانه ها برمی گردد؛ این واحدها موظف شده اند در فعالیت های 
تبلیغاتی و رســانه ای طوری عمل کنند که یک مؤسســه اعتباری مستقل نظر نرسند 
و چنین هویتی را به ذهن مخاطب متبادر نکنند. گرچه این حساســیت از این جهت 
که مشخص باشد دقیقاً محصول جدید متعلق به کدام مؤسسه مالی دارای مجوز از 
بانک مرکزی است، اما با فلسفه پشت نئوبانک ها که می خواهند هوایی تازه در ارائه 

خدمات بانکی بدمند مغایرت دارد.
انتشــار این ضوابــط به عنــوان اولیــن اقدام جــدی بانــک مرکــزی در قبــال نئوبانک ها 
دستاوردی جز ایجاد ناامیدی در میان فعالان نئوبانک کشور نداشت. خاصه که این 
انتشــار دقیقاً بعد از برگزاری دهمیــن دوره رویداد بانکــداری الکترونیــک و نظام های 
پرداخت که با شعار هوشمندی بانک ها به میدان آمده بود و همچنین پس از رونمایی 
از »ره نگاشــت فین تک« که ادعــا می کند در حمایــت از نوآوری و شــمول مالی تدوین 

شده است اتفاق افتاد.
پس از رونمایــی از ره نگاشــت فین تــک واکنش های 
مثبتی از فعالان صنعت دیده شــد کــه گرچه خیلی 
دیر اما بالاخره بانک مرکزی برای حمایت از فین تک 
برنامه ای چندساله را تنظیم کرده است، اما انتشار 
بلافاصلــه این ضوابــط بســیار ناامیدکننده بــود. در 
حالی که ره نگاشــت ادعــا دارد بــا تأکید بر نــوآوری و 
شــمول مالی تنظیم شده اســت، ضوابط واحدهای 
دیجیتــال در مقابلــه بــا نــوآوری و همچنین شــمول 
مالی که دو دستاورد نئوبانک ها هستند تنظیم شده 
اســت. این اقدام بانک مرکزی بیشــتر شبیه به یک 
غافلگیری برای فعالان صنعت بود. ابتدا با رونمایی 
از ره نگاشــت فین تــک روی خــوش بــه ایــن صنعــت 
نشــان داد و در قدم بعدی با انتشــار ایــن ضوابط به 
تنظیمات کارخانه برگشــت و نشــان داد که هنوز در 

عمل حامی فین تک ها نیست.
در همــه جــای دنیــا فین تک هــا خیلــی بهتــر از 
بانک هــا محصــولات دیجیتــال را درک می کننــد 
و عملکــردی بهتــر از بانک هــا در ارائــه خدمــات و 
محصــولات دیجیتــال دارنــد و بانک هــا برای پاســخ 
بــه نیــاز مشــتری چــاره ای ندارنــد جــز اســتفاده از 
ظرفیت های کسب وکارهای فین تک که یکی از آنها 
نیــز نئوبانک هــا هســتند. نئوبانک هــای موفــق دنیا 
تاکنون سرعت رشد بهتری نسبت به بانک ها نشان 
داده اند و از نظــر میزان هزینه نیز عملکردی بســیار 
بهتر از بانک ها داشــته اند. برای مثال وی بانک تنها 
در پنــج ســال 340 میلیــون مشــتری حقیقــی و 2.8 
میلیون کســب وکار کوچک و بزرگ را جــذب کرد. از 
طرف دیگر هزینه عملیاتی و نگهداری سالانه فناوری 
اطلاعــات هــر حســاب ایــن نئوبانــک حــدود چهــار 
صدم دلار است که یک دهم هزینه بانک های بزرگ 

محسوب می شود.
بنابراین شکی نیست که ما در ادامه به ماهیت های 
مســتقلی بــه نــام نئوبانــک نیــاز داریــم و چــاره ای 
نیســت جز اینکه بــرای تنظیم گــری ایــن ماهیت ها 
اقدامی جدی انجــام دهیم. امــا اگر با همیــن فرمان 
پیــش رویــم نه تنهــا فعالیــت نئوبانک هــای موجــود 
تضعیــف خواهــد شــد بلکــه نمی توانیــم انتظــار 
خلــق نئوبانک هــای جدیــد را داشــته باشــیم. حتی 
نمی توانیــم امیدوار باشــیم کــه بانک مرکــزی به این 
زودی اقدامی جهت تنظیم گری نئوبانک ها و تعریف 

مجوز فعالیت آنها انجام دهد 

مینا والی
مدیرمسئول

ضوابط واحدهای دیجیتال ارائه خدمات بانکی؛ ترمز محکم نوآوری 

غافلگیری بزرگ
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شماره هفتاد وهفتم

10 چهره شــاخص در حوزه بیمه را 
در ذهنتان فهرســت کنیــد. از این 
فهرســت چند نفــر از آنهــا تجربه 
فعالیت در حوزه فناوری و تخصص 
آن را دارند؟ احتمالاً پاسخ این است: هیچ کدام! حالا 
حتی اگر تعداد را به صد نفر هم افزایش دهیم باز هم 
خبــری نخواهد بــود و شــاید نهایتــاً یک یــا دو نفر از 
فهرســتتان این تجربه و تخصص را داشــته باشــند! 
همین ارجاع ســاده به شــناختی که از صنعت بیمه 
دارید، نشــان می دهد که چقدر این صنعت کشــور 
رابطه عمیق و شگرفی با فناوری و در پی آن با نوآوری 
دارد! حالا بیاییــد کار را کمــی برای خودتان ســاده تر 
کنیــد، چند معــاون فنــاوری در شــرکت های بیمه ای 
کشور می شناسید؟ آخرین اتفاق فناوری محوری که 
در یک شرکت بیمه ای افتاده و نظرتان را جلب کرده، 
چه بوده؟ چنــد شــرکت بیمــه ای را می شناســید که 
معاون فناوری اطلاعــات آن عضــوی از هیئت مدیره 
باشد؟ بله، نقش فناوری در صنعت بیمه همین قدر 

پررنگ و جدی است! 
حتی براساس همین مثال های ساده و با نیم نگاهی 
به ظاهر صنعت بیمه هم درمی یابیــم که نوآوری در 
این صنعت هیچ رونقی ندارد و بسیاری از مواردی که 
دیده ایم و شــنیده ایم یا از بدیهیات بوده اند یا صرفاً 

برای عکس یادگاری و بیلان کار!
بیمه در کشــور صنعتی اســت که نســبت بــه بانک 
و بــورس، تاکنــون توجه کمتــری بــه مقوله نــوآوری و 
فناوری داشته است، گویی در دنیای مدیران آن، فراتر 
رفتن از چهارچوب های موجود، عادی و پذیرفته  شده 
نیست؛ آن هم در حالی که نوآوری دقیقاً می خواهد 
چهارچوب هــای موجــود را کنــار بگذاریــم و از مرزها 
فراتر رویم. چه بســا از تمرکــز این صنعــت بر فروش 
بیمه نامه هــای اجبــاری نیــز می تــوان ایــن موضوع را 
دریافت. بخــش بزرگی از بــازار صنعت بیمه کشــور 
را بیمه های اجباری تشــکیل می دهد و شــرکت های 
بیمه به جای اینکه تمرکزشان را روی توسعه فناوری 
بگذارنــد، بــر بــه دســت آوردن ســهم بیشــتر از بازار 
بیمه های اجبــاری تمرکــز کرده اند؛ تفکــری که دلیل 
اصلی عقب  افتــادن از قافلــه فناوری های روز اســت 
و تا زمانــی کــه حیــات شــرکت های بیمه وابســته به 
بیمه های اجباری مانند شخص ثالث باشد و خطری 

ســوددهی آنها را تهدیــد نکنــد، نمی توانیــم امیدی به 
تغییر پرشتاب در این صنعت داشته باشیم.

البته که خوب می دانیم و آگاهیم که در سال های اخیر 
تغییرات زیادی در نحوه ارائه خدمات بیمه ایجاد شده، 
اما همین تغییرات نیز صرفاً به تغییر فرایندها از حالت 
ســنتی به الکترونیکی محدود مانده  و هنوز فناوری در 

این صنعت نمود چندانی نداشته است.
درواقــع آنچــه در ســال های اخیــر در صنعــت بیمــه، 
فناوری هــای بیمــه ای نامیــده می شــود، صرفــاً تغییــر 
روش عرضــه خدمات صــدور بیمه نامــه از حضوری به 
غیرحضوری اســت؛ اقدامی که در نوع خود ارزشــمند 
اســت و توانســته تجربــه کاربــری متفاوتــی را بــرای 
مشــتریان در ارائه محصولات بیمه ای ایجــاد کند، اما 
فراموش نکنیم که به خلق ارزش بنیادینی برای صنعت 
بیمه منجر نشــده اســت و دقیقاً همین تمرکز بر حوزه 
فــروش، یکــی از ضعف هــای اینشــورتک ها در کشــور 
اســت. البته آنچه نقد اصلی ما به آن برمی گردد حتی 
فعالیــت اینشــورتک ها نیســت، بلکــه خــود بازیگران 
اصلــی صنعــت بیمــه و بی توجهــی آنهــا بــه توســعه 
زیرســاخت های فنــاوری در ایــن صنعت اســت. گویی 
هنوز نیاز به اســتفاده از فناوری به اندازه کافی در میان 
بازیگران بیمه کشور درک نشده است و در حالی که در 
دنیــا از روندهــا و فناوری هایی مانند هــوش مصنوعی، 
بیمــه تعبیه شــده، بیمــه بــاز، اســتفاده از تلماتیــک، 
اینترنت اشــیا، یادگیری ماشــین و اتوماســیون در این 
صنعت صحبت می شود، ما همچنان اندر خم فروش 

آنلاین بیمه ایم!
گویا نیاز و محرک اساسی اکوسیســتم بیمه دیجیتال 
کشــور بــرای حرکت بــه ســمت نــوآوری واقعــی، ایجاد 
تعامــل ســازنده بیــن بازیگرانــش اســت. بــه عقیــده 
فعــالان، اکنون بــا یک اکوسیســتم مرده طرفیــم. البته 
که پیچیدگی های قانون گذاری و موضوع های فنی بیمه 
نیز در ایــن بیــن دخیل اند، ولی بــه نظر می رســد آنچه 
شرکت های اینشورتکی امروز به آن نیاز دارند، فضایی 
برای تعامل است و پس از آن، مشارکت سایر بازیگران 
اکوسیســتم نــوآوری و فناوری بــا یکدیگر. مدیــران این 
صنعــت فرامــوش نکننــد، در جهانی کــه تقاضــا برای 
چابکــی و انعطاف پذیــری روزبــه روز بیشــتر می شــود، 
داشــتن تفکــر انعطاف پذیــر امتیــازی ویــژه محســوب 

می شود 

نقش کم رنگ و کم رونق فناوری در صنعت بیمه کشور

در ستایش
مینا حاجی تفکر انعطاف پذیر

سردبیر

بیمه در کشور 
صنعتی است که 
نسبت به بانک و 
بورس، تاکنون توجه 
کمتری به مقوله 
نوآوری و فناوری 
داشته است، گویی 
در دنیای مدیران 
آن، فراتر رفتن از 
چهارچوب های 
موجود، عادی 
و پذیرفته  شده 
نیست؛ آن هم در 
حالی که نوآوری 
دقیقاً می خواهد 
چهارچوب های 
موجود را کنار 
بگذاریم و از مرزها 
فراتر رویم. چه بسا 
از تمرکز این 
صنعت بر فروش 
بیمه نامه های 
اجباری نیز می توان 
این موضوع را 
دریافت
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فناور ی های مالی ایران

در دهه های اخیر، با پیشرفت فناوری، معاملات الگوریتمی یکی از ابزارهای 
بسیار قدرتمندی بوده اند که به بازارهای سرمایه وارد شده اند و تغییراتی 
اساســی در نحوه انجام معاملات و تصمیم گیری های ســرمایه گذاران به 
 وجود آورده اند. معاملات الگوریتمی انواع مختلفی دارند، برخی براساس 
الگوریتم هــای محاســباتی پیچیــده ای عمــل می کننــد که به داشــتن ســرعت و دقــت بالا 
معروف اند و توانایی تجزیه و تحلیــل دقیق داده های بــازار را دارند و برخــی از آنها به کاهش 
استرس و هیجان ســرمایه گذاری و مدیریت ریســک و اجرای معاملات می پردازند. این در 
حالی است که این نوع از معاملات با گذشــت زمان و همانند سایر فناوری ها به تدریج بالغ 
شده اند و اکنون تصمیم های ســریع و منطقی را براساس اســتراتژی های معامله گران اجرا 
می کنند. این فناوری نه تنها به سرمایه گذاران امکان بهره مندی از فرصت های بازار را می دهد، 

بلکه کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری را برای سرمایه گذار به ارمغان می آورد.
یکــی از ویژگی های بــارز معامــلات الگوریتمی، ســرعت بــالا در انجــام معاملات اســت. در 
دنیای پر رقابت بازار سرمایه، امکان انجام معاملات در زمان بسیار کوتاه، به سرمایه گذاران 
این قابلیت را می دهد که به ســرعت به تغییرات بازار واکنش نشــان دهند و از فرصت های 
سرمایه گذاری بهره مند شوند که البته در حال حاضر با توجه به محدودیت اعمال شده در 
دستورالعمل معاملات الگوریتمی از سوی نهاد ناظر امکان استفاده از این الگوریتم ها در بازار 
سرمایه ایران میسر نیست. اما یکی دیگر از خصوصیات و ویژگی های معاملات الگوریتمی 
حذف احساســات و عواطف انســانی اســت؛ همان طــور که یکــی از بزر گ ترین مشــکلات 

معامله گران همواره کنترل این نوع از احساسات بوده است.
الگوریتم هــا از اســتراتژی های مختلف بــرای معامله اســتفاده می کنند و این اســتراتژی ها 
شامل موارد متعددی می شود، ازجمله: معاملات با تحلیل تکنیکال و بنیادی، تحلیل های 
ریاضی و منطقی، رویدادهای اقتصادی و مدل های پیش بینی قیمت سهم یا بازار یا برخی 
خودکارسازی های ساده مثل سفارش گذاری در قیمتی خاص. به این ترتیب سرمایه گذاران 
بــا انتخــاب اســتراتژی های مناســب، می توانند بــه بهترین شــکل ممکن ســرمایه خــود را 
مدیریت کنند. هرچند که معاملات الگوریتمی مزایا و فرصت های فراوانی دارد، اما چالش ها 
و ریســک هایی نیز به همراه دارد و در این میان حساسیت بالا به نوســانات بازار، خطاهای 
تکنیکی و عدم کنترل مستقیم انسانی روی برخی از الگوریتم ها، نیاز به بررسی دقیق تری 

دارد.
اما در ابتدای ورود ایــن نوع از معاملات به ایــران، فعالان بازار مالی اســتقبال چندانی از آن 
نکردند و حتی در روزهای منفی بازار معاملات الگوریتمی متهم ردیف اول شــناخته شــد، 
حال اینکه آمارها به وضوح نشان می دهد که در حال حاضر نقش معاملات الگوریتمی در 
بازار ســرمایه حدود 1.35درصد از کل ارزش معاملات اســت و این مهم حاکی از تبرئه این 

معاملات از اتهامات وارده است.
ضمن اینکه باید به این نکته توجه کرد که الگوریتم های معاملاتی در بازار سرمایه ایران، امکان 
انجام یک ســفارش در هر ثانیه را دارند، بنابراین در مقایســه با کاربران عادی که می توانند 
در هر ثانیه سه سفارش ثبت کنند، محدودیت  دارند. همچنین این معاملات فقط حدود 
2درصد از حجم کل معاملات آنلاین را به خود اختصاص داده اند و بنابراین نمی توانند روند 
کلی بورس را تغییر دهند یا خللی در آن ایجاد کنند. البته با گذشت زمان قطعاً کارایی این 
ابزار بر تمام سرمایه گذاران روشن خواهد شد و رفته رفته به جایگاه اصلی خود دست پیدا 

خواهد کرد.
یکــی از مزیت هــای بــارز معامــلات الگوریتمــی، صرفه جویــی در زمــان و توانایــی در اتخاذ 
تصمیم هایی بدون هیجان اســت؛ این الگوریتم ها به طور مداوم و در زمان واقعی با تحلیل 

دقیــق داده ها، ســفارش های معاملاتــی را ایجــاد و اجرا 
می کننــد. از ایــن رو، امــکان بهره منــدی از فرصت های 
ســریع، یکی از ویژگی های جذاب معاملات الگوریتمی 
است. با وجود چالش ها، معاملات الگوریتمی در حال 
توسعه و پیشرفت است و استفاده از هوش مصنوعی، 
یادگیری ماشــین و فناوری بلاکچین، آینده معاملات را 
به شــکلی پیشــرفته تر ترســیم می کند و در کنار آن، در 
بازارهای مالــی، ما مدیــران عالی رتبــه و ســرمایه گذاران 
هوشمندی را داریم که با استفاده از معاملات الگوریتمی 

به دنبال تجربه های نوین در بازار سرمایه هستند.
مطالعــات تطبیقی ســایر کشــورها نیز مهــر تأییدی بر 
این موضوع اســت. برای مثال در ایالات متحده ســهم 
ناچیــزی از درآمــد شــرکت های کارگــزاری برتــر از محل 
کارمــزد معامــلات اســت و منابــع درآمــدی متعــددی 
ازجمله معاملات الگوریتمی وجود دارد. حتی در کشور 
ترکیه که از لحاظ اقتصادی قرابت بیشتری با ایران دارد، 
به اســتناد گزارش کانون بــازار ســرمایه ترکیه، در ســال 
2021 بیش از 45درصد از معاملات بازار را ماشــین ها و 

معاملات الگوریتمی انجام داده اند.
معاملات الگوریتمی یــک ابزار قدرتمند و در دســترس 
ســرمایه گذاران جهانــی اســت و نه  تنهــا ایــن فنــاوری 
باعــث افزایــش کارایــی و بهــره وری می شــود، بلکــه از 
طریق افزایــش نقدشــوندگی و حجم معامــلات نظم و 
شفافیت را به بازارهای سرمایه تزریق می کند. معاملات 
الگوریتمی به ســرعت در حــال تبدیل شــدن به عاملی 
اساســی در تحول بازار ســرمایه اند و به ســرمایه گذاران 
امکانات بیشتری برای دستیابی به موفقیت می دهند. 
به طور کلی معاملات الگوریتمی موجب کاهش هزینه 
معاملات و ارتقای کارایی عملیاتی بازار سرمایه، افزایش 
نقدشــوندگی بــازار، رشــد ابزارهــای فناورانــه و ایجــاد 
نــوآوری در بــازار و در پــی آن افزایش حجــم معاملات و 

تحلیل پذیری بیشتر بازار خواهد شد.
درنهایت، معاملات الگوریتمی در بازار سرمایه ایران، به 
دلیل امکانات فنی و هوش مصنوعی، تاکنون به عنوان 
یــک ابــزار پیشــرفته در شــرکت های تأمیــن ســرمایه، 
کارگزاری ها، سبدگردان ها و صندوق های سرمایه گذاری 
اســتفاده شــده اند و نتایــج رضایت بخشــی نیــز بــه بار 
آورده اند. با توجه به پیشرفت ها در این زمینه و افزایش 
آگاهــی از مزایــای معامــلات الگوریتمــی، امیدواریم در 
آینده نقش این نوع معاملات در بازارهای مالی ایران به 
حد چشمگیری افزایش یابد و برای سرمایه گذاران خرد 

نیز تجربه جذابی فراهم شود 

 تبرئه متهم ردیف اول 
روزهای منفی بورس

حجت اله 
فرهنگیان
مدیرعامل 

شرکت رایان 
هم افزا
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امروزه سازمان های پولی و بانکی نقش 
مهمــی در چرخــه زندگــی مــردم و 
همچنین زیرســاخت اقتصــادی ایفا 
می کنند، بنابراین ارائه خدمات بر پایه 
بانکداری بــاز و نیز بر مبنــای کانال های مختلف می تواند 
تجارب کاربری متفاوتی را برای مردم ایجاد کند. از سوی دیگر 
سرمایه گذاری بانک ها در امور زیرساختی کشور، ازجمله 
توسعه مسکن و کارخانجات، مدرن سازی شهری و ارائه 
تسهیلات مختلف بر مبنای نیاز جامعه، می تواند موجبات 
رشد همه جانبه را فراهم کند و نقش پررنگ این نهاد ها را 
به عنــوان بازوهــای عملیاتی اقتصاد کشــور نمایــان کند. 
بی شــک بانک هــا و نهادهــای مالــی بــه پشــتوانه 
زیرساخت های نرم افزاری و سخت افزاری که شرکت های 
فنــاوری اطلاعــات ارائه می کننــد خدمات خود را توســعه 
می دهنــد. این همــکاری همچــون تاروپــودی درهم تنیده 
شرکت ها و بانک ها را به یکدیگر وابسته کرده است. در این 
راستا سرویس دهندگان مختلف، ازجمله ارائه دهندگان 
ســرویس های هســته، ســرویس های احــراز هویــت، 
مدرن ســازی کســب وکار، ارائه دهنــدگان کانال هــا، و 
واردکننــدگان و تولیدکننــدگان ســخت افزارهای بانکــی 

بازیگران این عرصه اند.
در این زمینه انواع خدمات به سرعت در حال پیشرفت 
و توسعه است و بانک ها، یعنی پیشروان صنعت مالی و 
پرداخت، همواره در تلاش اند تا ضمن رقابت با یکدیگر 
ســرویس های متنوعی ارائه کنند. در روند شتاب پذیری 
این امر همواره برخی چالش ها مطرح است که در ادامه 

به بیان صرفاً چند مورد اکتفا می کنم.

  ۱. عدم تخصیص ارز، قوانین گمرکی و مالیاتی

یکی از مشــکلات واردکننــدگان تجهیــزات نوین بانکی 
همواره عدم تخصیص ارز مناسب و در زمان بندی بهینه 
بوده اســت. پیرو ایــن دغدغه، این شــرکت با حضــور در 
نمایشــگاه های بین المللی ســعی در بررســی موضوع و 
مذاکره با تولیدکنندگان تجهیزات مدرن به منظور ورود 
تکنولوژی به کشور داشته است. از این رو انتظار می رود 
با توجه بــه تحریم های شــدید بین المللــی و هزینه های 
چندبرابر واردکنندگان، ســازمان های مســئول همراهی 
بیشتری داشته باشند و در زمینه تخصیص ارز، تعدیل 
قوانیــن گمرکی و سرعت بخشــی به فرایندهــا به منظور 
ترخیص کالاها همکاری کنند. از سوی دیگر انتظار می رود 
شــرکت هایی که موجبات ورود فناوری نوین به کشور در 
راســتای ارائه خدمات مدرن به اقشار مختلف جامعه را 
فراهم می آورند از مشــوق های مالیاتی متناسبی در این 

حوزه برخوردار شوند.

  ۲. مهاجرت نیروهای انسانی کارآزموده

یکی از معیارهای پررنگ در زمینه توسعه سرویس های 

مدرن بانکی، بهره گیری از دانش و مهارت نیروهای انســانی متخصص و کارآزموده اســت. 
امروزه شرایط اجتماعی، میزان رشد تورم، عدم تناسب میان انتظارات نیروی انسانی و میزان 
دستمزد، فشار مالیات بر حقوق ها در شرکت ها و همچنین تغییرات نسل زد، ازجمله عوامل 
مهاجرت چشمگیر و پرسرعت متخصصان است. از این رو چالش انتقال تجربه به نسل 
جدید، عدم امکان بهره گیری از تخصص های به روز و کارآمد و همچنین تغییرات زودهنگام 
در محل اشتغال، بیش از پیش شرکت ها را دچار مشکل کرده است. به نظر می رسد ضروری 
اســت که به منظور ایجاد رضایت میان جامعه نخبه و متخصص کشور، تصمیم سازان در 
سطوح حاکمیتی با بهره گیری از مشاوره صاحبان شرکت ها سلسله  ای از اقدامات همگون را 

اجرایی کنند تا از بروز زیان های بیشتر در این حوزه جلوگیری به عمل آید.

  ۳. سیاه و سفید تصویب قوانین

در سالیان دور و نزدیک بحث توسعه ابزارها و سرویس های مختلف بانکی بی شک یکی از 
مهم ترین چالش های همگام سازی قوانین نهادهای نظارتی و حاکمیتی بوده است. باید به این 
نکته توجه داشت که در سال های گذشته تصویب بسیاری از قوانین نظارتی از سرعت بسیار 
مطلوب تری برخوردار بوده، اما با توجه به لزوم سرعت بالای توسعه و همچنین ورود فناوری به 

کشور هنوز با نقطه بهینه در این حوزه فاصله بسیاری قابل رؤیت است.
شــاید بتوان نزدیک تر شــدن نهادهای نظارتــی و حاکمیتــی به شــرکت های تولید کننده 
دانش و مشــورت کردن بــا آنــان و بالا رفتن ســطح دانــش در حوزه هــای زیرســاختی نزد 
رگولاتورها را برخی از نشانه های پیشرفت عملی در این حوزه در نظر گرفت. شفاف سازی 
قوانیــن و همچنیــن پیشــی  گرفتــن از نیازهــای نهادهــای پولــی و بانکــی در راســتای 
قانونمندسازی می تواند برگ برنده قانون گذاران این حوزه باشد و کمک شایانی به فعالان 

توسعه نظام بانکی کند.

  ۴. عدم ارائه سرویس های مدرن و تسهیلگر 

به نظر آنچه امــروزه »ابزارهای ســرویس مدرن در نظــام بانکی« می نامیم، فاصلــه زیادی با 
ابزارهای مشابه در دنیا دارد، به ویژه ابزارهای حوزه اعتبارسنجی و ارائه تسهیلات که با وجود 
توسعه بیش از پیش خود هنوز در میان اقشار خرد و کلان جامعه جایگاه درخوری پیدا نکرده 
است. وجود مراحل بسیار پیچیده حضوری یا آنلاین، آن هم برای دریافت مبالغ کم و همچنین 
میزان سود بالای دریافتی و کارمزد و اخذ ضمانت های متعدد هنگام ارائه تسهیلات همچنان 
مانع از رفع نیاز مراجعه کنندگان اســت؛ خواه این مراجعه کننــدگان افراد حقیقی در بحث 
تسهیلات خرد باشند، خواه افراد حقوقی در بحث توسعه کسب وکار. در هر صورت فقدان 
قوانین محکم حمایتی چه در حوزه تسهیلات دهنده و چه در جانب تسهیلات گیرنده رشد 
خدماتی از این دست را بسیار کند کرده است. در حالی که تحقق توسعه در این حوزه نیازمند 
اعتبارات و قوانین حمایتی سهل الوصول و شناخت دقیق نیازهای افراد حقیقی و کسب وکارها 

در جهت اعتباردهی خواهد بود.

  ۵. عدم همکاری بهینه شرکت ها و بانک ها

امروزه نظام تک محور فروش ســرویس، تجهیزات و خدمات دیگر پاســخگوی نیاز بانک ها 
و ســایر نهادهای پولی نخواهد بــود، زیــرا در حال حاضــر در دنیا رویکرد پیشــروان صنعت 
مدرن ســازی ابزارها و ســرویس های بانکی اشتراک بیشــتر ظرفیت ها و منابع و نیز تکیه بر 
دانش های توسعه محور مشترک است. از این رو مطلوب است مجموعه های بانکی نقش 
خود را در جایگاه کارفرما و شرکت ها نقش خود را جایگاه رقیب تغییر دهند و به ساختار جدید 

مشترک المنافعی بپیوندند که هم آفرینی شرکای تجاری را در پی خواهد داشت.
آنچه امروزه نیــاز صنعت و حوزه بانکی کشــور اســت همکاری میــان شــرکت ها، بانک ها و 
قانون گذاران در راستای توسعه محصولات سخت افزاری و نرم افزاری و همچنین ارائه خدمات 
بهینه، کاربردی و تسهیل کننده است، بنابراین همکاری همه جانبه این سه ضلع وضعیت 

مطلوبی در هم افزایی بیش از پیش خلق خواهد کرد 

پنج چالش  مهم صنعت بانکی کشور

مهرداد 
حیدرپور 

مدیرعامل 
شرکت بازرگانی 

مبنا کارت آریا
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فناور ی های مالی ایران

دریافت اعتبار برای خرید اقساطی کالا 
این روزهــا طرفداران بســیاری پیدا کرده 
اســت. رکوردشــکنی تــورم از یک ســو و 
شرایط نامناسب اقتصادی از سوی دیگر 
موجب شــده روزبه روز بر تعداد کاربران پلتفرم های خرید 
اعتباری افــزوده شــود. »داپ اپَ«، »لنــدو«، »ازکــی وام« و 
»دیجی پــی« ازجملــه پلتفرم هــای فعــال در زمینــه خرید 
اقساطی کالا و ارائه اعتبار در کشــورند. سامانه های خرید 
اقساطی کالا با اعتبارسنجی مشتریان خود و بدون نیاز به 
ضامن، اعتبار لازم برای خرید محصول مدنظرشان را به آنها 
اعطــا می کننــد. ســامانه های یادشــده بــا ارائــه وام کوتاه/

بلندمدت و طی فرایندی آسان تر از بانک ها، به افراد کمک 
می کننــد تــا خریــد کننــد. البتــه هریــک از ایــن پلتفرم ها 
ویژگی های خاص خود را دارند؛ اگر قصد دریافت اعتبار از 
این پلتفرم ها را دارید، در ادامه این یادداشت همراه باشید تا 
ضمن بررسی آنها، بهترین پلتفرم خرید اقساطی را بسته 

به شرایط و نیازتان، شناسایی و انتخاب کنید:
داپ اپَ: حداقل میزان اعتبــار قابل اعطا مبلغ 50 میلیون 
تومان، بدون هزینه زیرســاخت، بازپرداخــت دوازده ماهه، 
صحت سنجی سیستمی، نیاز به چک صیادی به منظور 

ضمانت و تأمین کنندگان اعتبار: صاحبان کسب و کار.
لندو: حداقل اعتبار قابل اعطا مبلغ 5 میلیون تومان، %15.4 
از مبلغ وام هزینه زیرساخت است، بازپرداخت در 6، 9 یا 12 
ماه، صحت سنجی سیستمی، نیاز به سفته الکترونیک و 
مدل های تضامن ملکی و تأمین کننده اعتبار: بانک آینده.

ازکی وام: حداقل اعتبار قابــل اعطا مبلغ 10 میلیون تومان، 
15% از مبلغ وام هزینه زیرساخت است، بازپرداخت در 6، 
9 یا 12 ماه، صحت سنجی سیستمی، نیاز به چک صیادی 
به منظور ضمانت و تأمین کننده اعتبار: واسپاری حکمت 

ایرانیان )بلوبانک(.
دیجی پی: حداقل میزان اعتبار قابل اعطا مبلغ 10 میلیون 
تومان، 11% از مبلغ وام هزینه زیرساخت است، بازپرداخت 
در 6، 9 یــا 12 مــاه، صحت ســنجی سیســتمی، نیــاز بــه 
چک صیــادی یا ســفته الکترونیــک به منظــور ضمانت و 

تأمین کنندگان اعتبار: بانک های ملت و تجارت.
با توجه به شرایط اقتصادی شرکت های بسیاری شروع به 
اعطای اعتبار کرده اند. شاید برای شما سؤال پیش بیاید که 

مدل درآمدی این شرکت ها چگونه است؟
در طرح هــای فروش اقســاطی، شــرکت ها معمــولاً از چند 
راه کســب درآمد می کننــد کــه مهم تریــن آن دریافت حق 
کمیسیون به صورت درصدی از صاحبان کسب وکار هایی 
اســت که با آنها پیشــاپیش قرارداد امضا شده اســت و راه 
دیگر سود سالانه دریافتی از مشتری و حتی دریافت هزینه 

زیرساخت طرح ها است. همین راه دوم بوده که افزایش 
چشــمگیر شــرکت های تأمین کننــده اعتبــار را در پــی 

داشته است.
اما با توجه به وابسته بودن شرکت ها به تأمین کنندگان 
مالی، مشکلاتی هم بر سر راه پلتفرم های اقساطی وجود 
دارد؛ ازجمله محدودیت بودجه؛ اگر تأمین کننده قرارداد 
خود را فسخ کند یا میزان بودجه تخصیص داده به پلتفرم 
تمام شــود امکان اعطای اعتبار وجود نخواهد داشت. 
در طرح فروش اقساطی مبنی بر ساختار مقیاس پذیر 
که مبلغ اعتبار را صاحبان کســب و کار تأمین می کنند 

پلتفرم ها هیچ محدودیتی در اعطای اعتبار ندارند.
در طــرح مدل هــای بهینه شــده اقســاطی کــه داپ اپَ 
راه اندازی کرده اســت نیز تأمین سرمایه اصلی برعهده 
صاحبان کســب و کار اســت، و جذب مشــتری جدید و 
تضمین بازپرداخت اقســاط برعهده پلتفــرم. و همین 
امر محدودیت در تعداد اعطای وام به متقاضیان را برای 
تأمین کنندگان مالی رفع کرده است، زیرا در مدل مذکور، 
مجمــوع مبالغ اعطاشــده در بیــن پذیرندگان تقســیم 

می شود.
در تمام طرح های اقساطی، یکی از چالش های بزرگ نرخ 
بالای نکول و عدم بازپرداخت اقساط است. همان طور 
که اشاره شد، پلتفرم هایی که سرویس اعطای اعتبار را 
براساس طرح مقیاس پذیر به مشتریان عرضه می کنند، 
با پذیرش نرخ نکول و تضمین کردن بازپرداخت اقساط 
در زمان هــای معین شــده این چالــش را بــرای صاحبان 
کســب و کار مرتفع کرده اند و ایــن راهــکار را اصلی ترین 

ارزش افزوده پلتفرم خود می نامند.
علاوه بــر اینهــا یکــی از مدل هــای جــذب مشــتریان، 
پروموشن های اختصاصی هر پلتفرم و معرفی مشتریان 
کســب و کارها اســت. ضمــن اینکــه در ارتباط بــا توزیع 
متقاضیان وام در بین کســب و کار های موجود )در اکثر 
پلتفرم های این چنینــی( میزان فعالیت کســب و کار ها 
و کیفیــت ســرویس دهی آنهــا از مهم تریــن معیارهای 

انتخاب است.
در طرح مذکــور ضعف هایی نیــز وجــود دارد که یکی 
از مهم ترین آنهــا هزینه مازاد تمام شــده بازپرداخت 
وام توسط مشتری است. در این طرح به دلیل تأمین 
مالی از طریق صاحب کســب و کار و نرخ نسبتاً بالای 
تورم در کشــور، میزان بهره مدنظر ماهانــه عدد قابل 
توجهی  اســت که پس از جمع بســته شــدن با ســود 
پلتفرم، معمولاً تبدیل به بهره ای سنگین )در مقایسه 
با وام های بانکی( می شود که متقاضی اخذ وام ملزم 

به تقبل آن است 

قابلیت های پلتفرم های فروش اقساطی مبتنی بر ساختار مقیاس پذیر

پذیرش نرخ نکول و تضمین 
بازپرداخت اقساط

در تمام 
طرح های اقساطی، 
یکی از چالش های 
بزرگ نرخ بالای نکول 
و عدم بازپرداخت 
اقساط است. 
همان طور که اشاره 
شد، پلتفرم هایی 
که سرویس اعطای 
اعتبار را براساس 
طرح مقیاس پذیر 
به مشتریان عرضه 
می کنند، با پذیرش 
نرخ نکول و تضمین 
کردن بازپرداخت 
اقساط در زمان های 
معین شده این 
چالش را برای 
صاحبان کسب و کار 
مرتفع کرده اند و این 
راهکار را اصلی ترین 
ارزش افزوده پلتفرم 
خود می نامند 

سجاد 
شفی زاده
مدیرعامل 

داپ اپَ
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شماره هفتاد وهفتم

در دهه هــای اخیــر، بــا گســترش فنــاوری در حــوزه مالــی تحــولات 
بی ســابقه ای در روند بازار ســرمایه رقم خورده  اســت. ایــن تحولات، 
منجــر بــه افزایــش بهــره وری و اضافه شــدن امکانــات پیشــرفته در 
ابزارهای بازار سرمایه شده و برای سرمایه گذاران و شرکت های مالی 
امکانات فراوانی برای تحلیل و انجام معاملات بازار فراهم کرده است. این ابزارها تأثیر 
بســزایی در روند تجارت و سرمایه گذاری داشــته اند که شــامل انواع فناوری های مالی 
)فین تــک(، هــوش  مصنوعی، بلاکچیــن، اتوماســیون مالــی، الگوریتم هــای معاملاتی 
هوشــمند و افزونگی های بر پایه ابر اســت. در این میان به کارگیری الگوریتم ها و هوش 
 مصنوعی در تحلیل داده های بــازار، زمینه را برای ایجاد ابزارهــای تجارت الکترونیکی 
هوشــمند گشــوده و برای ســرمایه گذاران امکانات پیشــرفته تری برای تصمیم گیری و 
مدیریت سرمایه فراهم کرده است. این فناوری ها علاوه بر افزایش کارایی و کاهش هزینه، 

امتیازاتی همچون شفافیت بالا و امنیت بیشتر را نیز فراهم کرده اند.
صنعت مالی ایران نیز با توجه به تحولات جهانی، اقدام به اصلاح و بهبود ســاختارها 
کرده است. این تحولات علاوه بر بهبود خدمات مالی، موجب شده اند نظام مالی کشور 
به  ســمت اصول بین المللی و نوآوری هــای فناورانه حرکــت کند. ایجــاد ابزارهای مالی 
هوشمند و پیشرفته برای سرمایه گذاران و شرکت های مالی بخشی از این تحولات به  
حساب می آید. استفاده گسترده از الگوریتم ها و هوش  مصنوعی در تحلیل داده های 
بازار، منجر به ایجاد ابزارهای تجارت الکترونیکی پیشــرفته و هوشــمند شــده  است. 
این ابزارها به ســرمایه گذاران امکان پیش بینی روندها، تحلیل خطاهای بــازار و اتخاذ 
تصمیم های مبتنی بــر داده را می دهنــد. ضمن اینکه، فنــاوری بلاکچیــن در امنیت و 

شفافیت معاملات مالی نیز به کار می رود.
روبو-مشــاوره)Robo-Advisors(  یکــی از ابزارهــای بازار ســرمایه اســت که به شــدت 
تحت تأثیر این تحولات قرار گرفته اســت. این سیســتم ها با به کارگیری الگوریتم های 
هوش  مصنوعی، به سرمایه گذاران کمک می کنند تا براساس اهداف و ریسک هایشان، 
پرتفوی های ســرمایه گذاری را بســازند و مدیریت کننــد. تجارت اجتماعــی نیز یکی از 
تغییرات چشمگیر در بازار ســرمایه اســت که این امکان را به ســرمایه گذاران می دهد 
که از تجربیات همدیگر بهره مند شوند و بهترین تصمیم ها را براساس عملکرد سایر 
سرمایه گذاران بگیرند. تجارت اجتماعی بخشی از تحولات در بازارهای سرمایه است 
و امکان به اشــتراک گذاری استراتژی ها، تجربه ها و نتایج ســرمایه گذاری را بین فعالان 

بازار فراهم می کند.
این رویکــرد جدید، به ویــژه با به کارگیــری پلتفرم های آنلایــن و شــبکه های اجتماعی، به 
ســرمایه گذاران اجازه می دهد که به طور مســتقیم از دانش و تجربه یکدیگر بهره ببرند. 
از طریق مشــاهده و تحلیل رفتار ســرمایه گذاری دیگران، افراد می توانند اســتراتژی های 
ســرمایه گذاری موفق را شناســایی کنند و از آنها در تصمیم های خود بهــره بگیرند. این 
امر به افزایش شفافیت و دسترسی به اطلاعات کیفی در بازارهای مالی کمک می کند و 
روشی نوین برای تبادل دانش و مهارت های سرمایه گذاری ارائه می دهد.تحولات نوین در 
ابزارهای بازار سرمایه، که برخاسته از بهره گیری از فناوری های پیشرفته است، امکانات 
بیشتری را در اختیار سرمایه گذاران می گذارد و به شرکت های مالی این امکان را می دهد 
که خدمات مالی خود را بهبود بخشند. در این میان، صندوق های سرمایه گذاری مشترک 
)ETFs( نقش مهمــی در تحولات صنایع مالی جهــان ایفا می کنند. ایــن ابزارهای نوین 
ســرمایه گذاری، با اثرگذاری عمیق بر پویش ســرمایه گذاری و تنوع بخشی، دسترسی به 

بازارهای مالی را افزایش داده اند.

صندوق های سرمایه گذاری مشترک، ابزاری قابل معامله 
در بورس است و امکان دسترسی به تنوع سرمایه گذاری 
را بــرای ســرمایه گذاران فراهم می کنــد. ایــن صندوق ها با 
مدیریت دارایی ها به صورت باز، به ســرمایه گذاران اجازه 
می دهند در شــاخص های صنعتی، کمیابی هــا، یا حتی 
بازارهای خارجی سرمایه گذاری کنند، که این خود نه فقط 

تنوع که انعطاف پذیری سرمایه گذاری را بالا می برد.
در تحولات اخیر صنایع مالی، صندوق های سرمایه گذاری 
مشترک نقش پررنگی در افزایش دسترسی سرمایه گذاران 
بــه بازارهــای مالــی دارند. ایــن ابزارهــا از لحــاظ قیمتی به 
معاملات سهام عادی نزدیک اند و به سرمایه گذاران کمک 
می کنند تا به راحتی و بــا کمترین هزینــه در صندوق ها و 
بازارهای مالی ســرمایه گذاری کنند. این ابزارها همچنین 
امکان معاملات در طــول روز را فراهم می کنند و مانع این 
می شوند که سرمایه گذاران معطل باز و بسته شدن بازارها 
در معاملات شوند. درنتیجه، صندوق های سرمایه گذاری 
مشــترک ابــزاری اثرگــذار در تحــولات صنایــع مالی انــد و 
تنوع بخشی، دسترسی آسان و افزایش انعطاف پذیری این 
ابزارها، به سرمایه گذاران این امکان را می دهد تا به بهترین 
شکل ممکن در میان تغییرات سریع بازارهای مالی عمل 
کننــد. صندوق هــای چندبخشــی و بازنشســتگی نیــز 
بــا هــدف مدیریــت حرفــه ای دارایی هــا و ارتقای ســطح 
خدمات سهمی در تحولات مالی دارند. این صندوق ها 
به سرمایه گذاران این امکان را می دهند تا هدفمندانه تر 
و بــا اطمینان بیشــتری در بازار ســرمایه حضــور یابند. 
صنــدوق ســرمایه گذاری بازنشســتگی تکمیلــی یــک 
ابزار برنامه ریزی برای ســال های بازنشستگی است که 
سرمایه را به صورت جمعی از سرمایه گذاران جمع آوری 
می کند و ســپس ایــن ســرمایه را بــه شــکل دارایی های 
متنــوع، ماننــد ســهام، اوراق  بهــادار، امــلاک و ســایر 
ابزارهای مالی، در اختیار بازنشســتگان قــرار می دهد. 
یکی از مزیت های اصلی این صندوق هــا، ایجاد پایگاه 
مالی پایدار برای افراد در دوران بازنشستگی است. افراد 
با مشــارکت در چنین صندوقی، از مزایــای دارایی های 
متنــوع، حفظ ارزش ســرمایه در طول زمــان و مدیریت 

بهتر ریسک بهره مند می شوند.
تحــولات در صنایــع مالــی جهــان و ایــران، فرصت هــای 
جدیدی را برای ســرمایه گذاران و اقتصاد دیجیتال ایجاد 
کرده اند. با به کارگیری ابزارهای نوین، این تحولات نه تنها 
به سرمایه گذاران امکان ســرمایه گذاری در بازارهای نوین 
را می دهــد، بلکــه آنهــا را بــرای ســرمایه گذاری مطمئن تر 

می کند 

مروری بر روندها و ابزارهای جدید بازار سرمایه در جهان و ایران

ضرورت ایجاد امکانات پیشرفته تر 
برای تصمیم گیری و مدیریت سرمایه

قاسم واحدی
مشاور توسعه 

کسب و کار بازار 
سرمایه



سـومـیـن رویــداد بـلـاكــچـیـن
رمـزارز و دارایـی دیـجیتــال ایـران

كـــتـابـخـانـه مـلــی۱۹ و ۲۰ دی مــــاه



نقشه 
بانکداری باز 

جهان

آذرماه امســال صنعت فناوری های مالی کشــور با دو خبر مهم مواجه شد؛ یکی ابلاغ 
دستورالعمل بانک مرکزی برای نحوه فعالیت نئوبانک ها و دیگری، تصویب کلیات طرح 
مجلس برای ساماندهی رمزدارایی ها. هر دو این ابلاغیه ها واکنش  کارشناس ها و فعالان 
حوزه بانکداری و رمزارز را در پی داشــت. در صفحات پیش رو علاوه بر اینکه مروری بر 
مهم ترین اخبار آذرماه داشتیم، در گزارشی به وضعیت فعلی رگ تک در ایران و چالش های 
آن در ایران پرداختیم. همچنین در کنار گفت وگو با شش نفر از فعالان حوزه بانکداری باز در 
کشور، نقشه کانسنتوس را که تازه ترین نقشه منتشرشده از وضعیت پیشرفت بانکداری 
باز در جهان است، تحلیل و بررسی کردیم. در آخر، به مناسبت سیزدهم آذرماه که روز بیمه 
بود، در گفت وگو با فعالان این صنعت به وضعیت کنونی فناوری در صنعت بیمه کشور و 
لزوم توسعه فناورانه این صنعت پرداختیم. این گزارش ها را می توانید در صفحات پیش رو 

بخوانید.

گزارشها
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ماهنامه اختصاصی مدیران
فناور ی های مالی ایران

رونمایی ویپاد از طرح »تسهیلات 
برآیند« 

ترابانــک پاســارگاد از شــیوه  1
جدیــد تســهیلات دهی کاملاً  آذر

آنلاین و بــدون ضامن و وثیقه 
تا سقف ۳۰ میلیون تومان به نام »تسهیلات 
برآیند« رونمایــی کرد. در این شــیوه جدید، 
کاربــران در فراینــدی کاملاً آنلاین، براســاس 
)باشــگاه  وی کلاب  در  امتیــاز  یافــت  در
مشــتریان ویپــاد( می تواننــد وام ۳۰ میلیون 

تومانی دریافت کنند. 
»تســهیلات برآیند« بــر مبنــای امتیازهایی 
کــه مشــتریان بــا موجــودی روزانــه حســاب 
خود کســب کرده اند، اعطا می شــود و شیوه 
بازپس دهــی وام در دو بــازه زمانــی شــش و 
دوازده ماهه قابل انتخاب اســت. مشتریان 
به  ازای هر ۱۰۰ هزار تومان موجودی حساب 
در هر روز، یــک امتیــاز در وی کلاب دریافت 
می کنند و می تواننــد امتیازهای خود را برای 
دریافــت تســهیلات جمــع آوری کننــد و هر 
فرد می توانــد درلحظه از تعــداد امتیازهایی 

که گرفته مطلع شود.

همکاری اوزون کارت و ازکی وام 
اوزون کارت و ازکــی وام، دو بازیگــر صنعــت 
مالی و اعتباری در کشور، قرارداد همکاری 
امضا کردند. با این قرارداد همکاری، امکان 
پذیرش ارائه دهندگان خدمات اعتباری در 
بستر اوزون کارت فراهم شــد. اوزون کارت، 
یکــی از زیرمجموعه هــای گــروه صنعتــی 
گلرنگ اســت که هزاران نقطه خریــد را در 

سرتاسر کشور در اختیار دارد. اوزون کارت 
ســعی دارد تجربــه خریــد کاربــران را در 
قالــب یــک Payfac یا تســهیلگر پرداخت 
)Payment Facilitator( در اســتاندارد 
جهانــی متحــول کنــد. از همیــن رو تــلاش 
می کنــد تمــام ظرفیت هــای مالــی کاربــران 
)اعتبــار، تســهیلات مالی، موجــودی کیف 
پول های متفــاوت، بن کارت هــای گوناگون، 
کدهــای تخفیــف، کوپن هــا( را در لحظــه 
خریــد از پذیرنــدگان مختلــف بــرای آنهــا 

تجمیع و به سادگی قابل خرج کند.

تفاهم نامه شرکت ققنوس با 
داده پردازی پارسیان

شــرکت ققنــوس بــا شــرکت  ۲
نیک اســتارتر و داده پــردازی  آذر

پارسیان در دهمین همایش 
بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت 
تفاهم نامــه همــکاری امضــا کــرد. ایــن 
تفاهم نامه، در راستای تأمین مالی جمعی 
طرح هــای دانش بنیــان بــا هــدف افزایــش 
تعــداد طرح هــای کرادفاندینــگ، توســعه 
فعالیت کرادفاندینگ و کمک به نظام مالی 

تأمین مالی جمعی منعقد شد.

انتشارگزارش عملکرد داتین
شــرکت نرم افــزاری داتیــس  ۴

آریــــــــن قشم )داتــیــــــــن( در  آذر
نشست خبری خود، گزارش 
عملکــرد ایــن شــرکت را ارائــه کــرد. محمد 
نژادصداقــت، مدیرعامــل داتیــن، در ایــن 
نشست ضمن بیان اینکه ویپاد در ۲۰ ماه 
معــادل 7 هــزار میلیــارد تومان تســهیلات 
خــرد پرداخــت کــرده، پیش بینــی  کــرد کــه 
درآمدهای این شــرکت در سال ۱۴۰۳ رشد 
۸۰درصــدی داشــته باشــد. طبــق گفتــه 
مدیرعامــل داتیــن، ایــن شــرکت ۲۰درصد 
ســهم بازار از تراکنش ها و شــعب بانکی را 
دارد و سالانه ۲۰ میلیارد تراکنش در داتین 
پــردازش می شــود. پــردازش تراکنش ها در 
ســال ۱۴۰۰ معادل ۱۸ میلیــارد تومان بوده 
که در سال ۱۴۰۲ رشدی ۱۱درصدی داشته 
اســت. همچنیــن داتیــن درخواســت های 
بیــش از ۱۰۰ میلیــون کارت  بانکــی فعــال را 

پشتیبانی و مدیریت کرده است.

رونمایی از وام قرض الحسنه 
بدون کارمزد

وام  از  رونمایــی  مراســم  ۵
قرض الحسنه بدون کارمزد با  آذر

حضور وزیر اقتصاد و دارایی، 
رئیس کل بانک مرکزی، دبیر شورای امنیت 
ملی و جمعی از نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی برگزار شد. 
محمدحســین حســین زاده، مدیرعامــل 
بانــک قرض الحســنه رســالت در ایــن 

مروری بر اخبار مهم اکوسیستم فین تک و اقتصاد دیجیتال کشور در آذرماه

دستورالعمل های جدید رگولاتور 
سردرگمی اکوسیستم

صنعت فناوری های مالی در آذرماه ســال 1402 با دو خبر مهم مواجه شــد؛ یکی ابلاغ دستورالعمل بانک مرکزی برای   
نحوه فعالیــت نئوبانک ها و دیگــری، تصویب کلیات طــرح مجلس برای ســاماندهی رمزدارایی ها. ایــن دو ابلاغیه های 
رگولاتــور بــا واکنش های بســیاری از ســوی کارشــناس ها و فعــالان حــوزه بانکــداری و رمــزارز روبه رو شــد و آنهــا این دو 
دستورالعمل را تهدیدی برای توسعه اکوسیستم شان دانستند که باید منتظر ماند و دید سیاستگذار چقدر به نظرات 
کارشناســانه توجه می کند و سرنوشت این دو دســتورالعمل چه خواهد شــد؟ در دســتورالعمل نحوه ایجاد، فعالیت و نظارت بر واحد 
دیجیتال ارائه خدمات بانکی که در 17 آذرماه به بانک ها و مؤسســات اعتباری ابلاغ شد، فعالیت مســتقل نئوبانک ها ممنوع شده و 
فعالیت آنها صرفاً در شعب دیجیتال بانک ها و با دریافت مجوز از بانک مرکزی مجاز است. علاوه بر این، مجتبی توانگر، رئیس کمیته 
دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس، در 15 آذرماه از تصویب کلیات طرح ساماندهی و توسعه رمزدارایی ها در کمیسیون اقتصادی 
مجلس خبر داد. در ادامه این مطلــب، خلاصه ای از مهم ترین اخبــار و اتفاق های صنعت فناوری های مالی در آذرماه 1402 ذکر شــده 

است.

مهسا طاعتی
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سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

دیدبان

مراســم اظهار کــرد: »برای اینکــه یک نهاد 
قرض الحســنه بتوانــد وام بــدون کارمــزد 
بپــردازد بایــد مراکــز هزینــه شناســایی 
می شــد. منظــور از مراکــز هزینــه بانک ها، 
شــعب و سرپرســتی ها اســت؛ در ایــن 
راســتا بانــک دیجیتــال و بــدون شــعبه 
راه انــدازی، و ۸۰درصــد هزینه هــا حــذف 
شــد. برخــی هزینه هــای دیگر ماننــد تهیه 
کارت، اعتبارسنجی و… ذاتاً فعالیت اصلی 
بانــک نیســت کــه برایشــان برنامه ریــزی 
کنیــم و خدمات دهندگانی آنهــا را برعهده 

بگیریم.«

وصول 6۵6 میلیارد تومان 
درآمد برای تاپکیش

درآمدهای عملیاتی شــرکت  6
تجارت الکترونیک پارســیان  آذر

کیــش در ۹ مــاه منتهــی بــه 
شــهریورماه ۱۴۰۲ منتشــر شــد. طبــق این 
گزارش، تاپکیش در ایــن بازه زمانی معادل 
۶۵۶ میلیــارد تومــان درآمــد کســب کــرده 
اســت. بررســی وضعیــت تولیــد و فــروش 
انواع دستگاه کارت خوان در شرکت تجارت 
الکترونیک پارســیان کیش نشان می دهد 
که این شــرکت در نهُ ماهه سال مالی ۱۴۰۲ 
موفــق بــه تولیــد ۹۰ هــزار و 7۹۵ دســتگاه 
کارت خوان و فروش ۸۹ هزار و ۸۸۴ دستگاه 

کارت خوان شده است.

قانون جدید بانک مرکزی ابلاغ 
شد

زمزمه هــا دربــاره لــزوم تغییر  ۷
آخریــن قانــون پولــی و بانکی  آذر

کشــور قبــل از پنجاه ســاله 
شــدن این قانون به گوش می رســید و برای 
اولین بار در مجلس یازدهم با هدف اصلاح 
قوانیــن حــوزه بانــک مرکــزی، طــرح بانــک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران در دســتور 

کار قرار گرفت. 
در ایــن راســتا اخیــراً مــوارد اختلافــی در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام بررســی 
و سرانجام متن قانون نهایی شد. براساس 
این گزارش، محمدباقر قالیباف، در نامه  ای 
به ابراهیم رئیســی، رئیس جمهــور، قانون 
بانــک مرکــزی جمهــوری اســلامی ایــران را 

ابلاغ کرد .

ادغام مؤسسه اعتباری نور در 
بانک ملی

بانــک مرکــزی در راســتای  9
پیاده ســازی برنامــه اصــلاح  آذر

نظــام بانکی کشــور از انتقال 
دارایی ها، سپرده ها، تســهیلات، کارکنان و 
شعب مؤسســه اعتباری نور به بانک ملی 
منظــور،  همیــن  بــه  داد.  خبــر  ایــران 
سپرده گذاران و تمام ذی نفعان این مؤسسه 
باید از یازدهم آذرماه با مراجعه به شــعب 
سابق مؤسسه اعتباری نور )ذیل مدیریت 
بانــک ملــی( از تمــام خدمــات بانکــی لازم 
اســتفاده کننــد. در اطلاعیه بانــک مرکزی 
درباره ادغام مؤسسه اعتباری نور در بانک 
ملی آمده است: » شعب و کارکنان شاغل 
در مؤسســه اعتباری نــور همانند گذشــته 
مشــغول به فعالیت بــوده و در چهارچوب 
مصوبــات کمیتــه اصــلاح نظــام بانکــی بــه 
بانــک ملــی ایــران منتقــل می شــوند.« 
همچنیــن »ارائه خدمات بانکــی به تمامی 
و  ســپرده گذاران  از  اعــم  مشــتریان 
تســهیلات گیرندگان مؤسســه اعتبــاری 
یادشــده با مدیریــت و راهبــری بانک ملی 
ایــران در چهارچــوب ضوابــط و مقــررات 
ابلاغی و طبق روال عادی قبلی به قوت خود 
ادامــه می یابــد و مشــتریان می تواننــد 
خدمــات مزبــور را هماننــد گذشــته در 
چهارچــوب قراردادهــای ســپرده گذاری و 

تسهیلاتی دریافت کنند.«

موافقت با راه اندازی سندباکس 
وزارت بهداشت

سی و پنجمین جلسه کارگروه  ۱۱
و  آذر یکپارچــه  مدیریــت 

هماهنگی محیط های آزمون 
تنظیم گری در وزارت امور اقتصادی و دارایی 
برگــزار شــد. در جریــان ایــن جلســه، مجوز 
فعالیــت و راه انــدازی ســندباکس وزارت 
بهداشت صادر شد و تعداد سندباکس های 
بخشی به شش سندباکس رســید. در این 
جلسه، احمد تقوایی نجیب، رئیس کارگروه 
هماهنگــی محیط هــای آزمــون دربــاره ســه 
تصمیم اخیر کارگروه اظهار کرد: »تشویق و 
حمایــت از راه انــدازی محیط هــای آزمــون 
تنظیم گــری بخشــی بــا اعطــای مجوز ســه 
محیط آزمون بخشــی جدید طی شش ماه 
گذشــته، مطالبه گری از محیط هــای آزمون 
بخشی برای ارائه برنامه اقدامات یک ساله و 
تصویــب در جلســات کارگــروه و شــفافیت 
عملکرد ســندباکس های بخشــی بــا ایجاد 
درگاه یکپارچه تما و دریافت درخواســت ها 
ازجملــه اقدامــات کارگــروه بــرای توســعه 

سندباکس های بخشی است .«

حمید کردبچه؛ مدیرعامل جدید 
شرکت ناواکو

مراســم معارفــه مدیرعامل و  ۱۲
رئیــس هیئت مدیره شــرکت  آذر

ناواکو با حضور رسول لطفی، 
عضو هیئت عامل و معاون فناوری اطلاعات 
بانک مسکن در شــرکت ناواکو برگزار شد. 
در این جلسه، حمید کردبچه، مدیرعامل، 
و علیرضــا اصغریان، رئیــس هیئت مدیره، 
معرفــی شــدند و از زحمــات علــی  مــددی 

تقدیر شد.

انتشار چاپ دوم کتاب »راهبری 
تحول دیجیتال« توسط 

انتشارات راه پرداخت
انتشــارات راه پرداخت از انتشــار چــاپ دوم 
کتاب »راهبری تحول دیجیتال« با حمایت 
شركت فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد 
آریان )فناپ( خبر داد. کتــاب راهبری تحول 
دیجیتــال نوشــته دنیــس خــو را انتشــارات 
»مارشال کاوندیش« در ســال ۲۰۲۱ منتشر 
کــرد. در ســال ۱۴۰۱ علیرضا کیان پور و نوشــا 
جعفری آن را بــه زبان فارســی ترجمه کردند 
و سپس انتشارات راه  پرداخت آن را منتشر 
کرد. اکنون این کتاب به چاپ بعدی رســیده 
و چــاپ دوم آن در آذرمــاه ۱۴۰۲ بــا حمایــت 
شركت فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد 
آریان )فناپ( و به همت انتشارت راه پرداخت 
منتشــر شــده اســت. کتــاب راهبــری تحول 
دیجیتــال محصــول تجربه هــای عملــی و 
موفق دنیس خو در راه اندازی بانک دیجیتال 
اســت. توصیه های دنیس خو را نــه فقط در 
صنعت بانکداری که می توان در بســیاری از 
صنایع دیگری که پا در سفر تحول دیجیتال 
گذاشته اند به کار گرفت. این کتاب راهنمایی 
گام به گام برای طی کردن سفر پرچالش تحول 
دیجیتال است. در این کتاب مدلی عملی با 
نام »TaP« معرفی شده که چهارچوبی برای 
طراحی و ایجاد یک بانک دیجیتال و به  طور 

کلی برنامه سفر تحول دیجیتال است.

رونمایی از چک الکترونیک بانک 
کشاورزی

بانــک کشــاورزی از چــک  ۱۴
الکترونیــک خــود بــا عنــوان  آذر

»چابــک« رونمایــی کــرد. بــا 
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استفاده از »چابک« امکان صدور چک در 
هــر زمــان و مــکان بــدون نیــاز بــه حمــل 
دســته چک و کارســازی چک بدون نیاز به 
مراجعه به شــعبه فراهم می شــود. امنیت 
بــــــــــالای ایــــــن محصــول و عــــدم امــکان 
سوءاســتفاده، ســرقت، مفقــودی، امــکان 
دریافت هم زمان چــک کاغذی و چک امن 
دیجیتــال و… از مزایــای اســتفاده از چــک 
الکترونیکی بانک کشاورزی )چابک( اعلام 

شده است.

برگزاری مجمع عمومی 
فوق العاده پرداخت الکترونیک 

پاسارگاد
مجمع عمومی فوق العاده شرکت پرداخت 
الکترونیک پاسارگاد با حضور ۸۰درصدی 
سهامداران و به ریاست شهاب جوانمردی 
در دانشگاه خاتم برگزار شد. ازجمله موارد 
مطرح شــده در ایــن مجمــع، انتقــال مرکــز 
اصلی شرکت از شــهر تهران به شهرستان 
پردیس و تصویب اصلاح مفاد اساســنامه 
در راســتای اجــرای مفــاد ابلاغیــه شــماره 
۱۲۰۵7۴/۱۲۲، به تاریخ ۲۹ فروردین ســال 
جاری ســازمان بورس و اوراق بهادار بود. بر 
این اســاس، مرکز اصلی شــرکت به آدرس 
اســتان تهران، شهرســتان پردیس، بخش 
مرکزی، دهســتان کرشــت، روســتای پارک 
فناوری، پردیس فاز ۶ )پارک فناوری(، جاده 
تهــران _دماونــد )پــارک فنــاوری(، کوچــه 
نــوآوری ۲۰، پلاک ۲۰۴، طبقــه همکف، کد 

پستی: ۱۶۵۴۱۲۰۳۲۰ انتقال یافت.

تصویب کلیات طرح ساماندهی 
رمزدارایی ها

رئیــس کمیتــه دانش بنیان و  ۱۵
اقتصاد دیجیتال مجلس در  آذر

نامه ای به رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس درباره نقش بانک مرکزی 
در تنظیم گــری انــواع رمزدارایی هــا توضیح 
داده و ضمــن تأکیــد بــر عــدم واگــذاری 
تنظیم گــری رمزارزهــا بــه بانــک مرکــزی ، از 
ســاماندهی  طــرح  کلیــات  تصویــب 
رمزدارایی هــا در کمیســیون اقتصــادی 
مجلس خبر داده اســت. انجمــن فین تک 
در نامــه ای خطــاب بــه رئیــس کمیتــه 
دانش بنیــان و اقتصــاد دیجیتــال مجلس 

درباره ابهامات ماده ۵۹ قانون بانک مرکزی 
و نقــش ایــن بانــک در تنظیم گــری انــواع 
رمزدارایی هــا پرســیده بــود. حــالا، مجتبی 
توانگــر در نامــه ای خطــاب بــه رئیــس 
کمیســیون اقتصادی مجلس درباره نقش 
انــواع  تنظیم گــری  در  مرکــزی  بانــک 
رمزدارایی ها توضیح داده اســت. او در این 
نامــه از تصویب کلیات طرح ســاماندهی و 
کمیســیون  در  رمزدارایی هــا  توســعه 
اقتصادی مجلس خبر داده و در این زمینه 
نوشــته اســت: »از طــرف دیگــر در تعریف 
رمزپول که در اصلاحیه به تصویب رسید و 
پس از چهار سری رفت وبرگشت با شورای 
محتــرم نگهبان دقت شــد تــا آن دســته از 
رمزارزهــا کــه رکــن اساســی ماهیــت آنهــا 
»پول« اســت مورد توجه قرار گیرد، چراکه 
رمزارزها یا به اصطلاح دقیق تر رمزدارایی ها 
انواع مختلفی از موجودیت های دیجیتالی 
هستند که ماهیت های متفاوتی دارند و با 
توجــه بــه ســاختار نظــام حقوقــی کشــور، 
تنظیم گری هــر گــروه از آنها باید بــر عهده 
نهاد تخصصی مربوط به آن باشد و قانون 
مربوط به آن نیازمند دقت فراوان است. از 
همیــن جهــت کلیــات طــرح ســاماندهی و 
توســعه رمزدارایی هــا کــه همیــن هفتــه در 
کمیســیون اقتصادی به تصویب رســید با 
هدف توجه ویژه به همین دغدغه به تعیین 
نقــش نهادهــای تنظیم گــر تخصصــی و 
مرتبــط در بخش هــای مختلــف مربــوط به 

رمزدارایی ها پرداخته است.«

انتشار گزارش اقتصادی شاپرک 
از آبان ماه ۱۴0۲

صدویکمین گزارش اقتصادی  ۱۷
شاپرک منتشر شد. طبق این  آذر

گزارش، در آبان ماه ۱۴۰۲ بالغ 
بر ۴۱۰۳ میلیون تراکنش به ارزش ۱۰۲۹ هزار 
پرداخــت  شــبکه  در  تومــان  میلیــارد 
الکترونیک کشــور انجام شــده اســت. این 
کاهــش  مهرمــاه،  بــه  نســبت  میــزان 
افزایــش  و  تعــداد  در  ۰.7 ۱درصــدی 
۰.۶۸درصدی در ارزش ریالی داشته است. 
همچنین براســاس آمارهای این شــاخص، 
تراکنش های این ماه نسبت به تاریخ مشابه 
ســال قبل، از نظر تعــدادی ۹.۹۳ درصد و از 

نظر ریالی نیز ۳۳.۴۹ درصد افزایش داشته 
است. براساس این گزارش، تعداد ابزارهای 
شــاپرکی در مجموع نســبت به ماه گذشته 
۰.۴۸درصد افزایش داشته که شاپرک علت 
ایــن تغییــر را افزایــش ۰.۱۶درصــدی تعداد 
ابزارهای کارت خوان  فروشگاهی اعلام کرده 
است. ابزارهای پذیرش اینترنتی در آبان ماه 
۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل رشد ۳.۸۸درصدی 

داشته است.

بانک مرکزی دستورالعمل نحوه 
فعالیت نئوبانک ها را ابلاغ کرد

در دســتورالعمل بانــک مرکــزی فعالیــت 
نئوبانک هــا به صــورت مســتقل ممنــوع و 
فعالیــت آنهــا منــوط بــه شــعب دیجیتال 
بانک هــا و بــا دریافــت مجــوزی خــاص از 
بانــک مرکزی شــده اســت. همچنین طبق 
ایــن دســتورالعمل، واحــد دیجیتــال ارائــه 
خدمــات بانکی مؤسســه اعتبــاری موظف 
شده  در تمامی رسانه ها و تبلیغات، عبارت 
کامل »عنوان واحد دیجیتال ارائه خدمات 
بانکــی+ نام مؤسســه اعتبــاری« بــه همراه 
نشان تجاری مؤسسه اعتباری را درج کند. 
طبق »ضوابط ناظر بر نحوه ایجاد، فعالیت 
و نظــارت بر واحــد دیجیتال ارائــه خدمات 
بانکــی توســط مؤسســات اعتبــاری« ارائه 
خدمات و انجام عملیــات بانکی به صورت 
غیرحضــوری و از طریــق اینترنــت یا ســایر 
بســترهای دیجیتــال تحــت عنوان هــای 
مختلــف اعــم از نئوبانــک، شــعبه مجازی 
و ســایر مــوارد مشــابه، توســط مؤسســه 
اعتباری صرفاً در قالب واحد دیجیتال ارائه 
خدمــات بانکــی و بــا شناســه اختصاصی 

مربوط به آن مجاز است.

برگزاری مجمع عادی سالانه 
گروه خدمات انفورماتیک راهبر

عــادی  مجمــع  عمومــی  ۲0
صاحبان سهام گروه خدمات  آذر

انفورماتیک راهبــر با حضور 
غدیــر،  نمــاد  مالــی  گــروه  مدیرعامــل 
مدیرعامــل و اعضــای هیئت مدیــره گــروه 
راهبر و نمایندگان شــرکت ســرمایه گذاری 
غدیر، دوشنبه ۲۰ آذرماه ۱۴۰۲ برگزار شد. 
در این جلســه، میــلاد فروغــی، مدیرعامل 
گــروه مالــی نمــاد غدیــر و رئیــس مجمــع، 
ضمن ابــراز رضایت از عملکرد گــروه راهبر 
بیان کرد: »روند صعودی و روبه رشــد گروه 
راهبر باعث خرسندی است و امیدواریم با 
تداوم این روند مثبت و تــلاش همکاران ما 
در گروه راهبر، بتوانیم سال آینده مقدمات 
حضور شرکت خدمات انفورماتیک راهبر 

را در بازار سرمایه فراهم کنیم.«
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سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

انتصاب شبیری به عنوان عضو 
جدید هیئت مدیره شاپرک

علیرضــا ماهیــار، مدیرعامل  ۲۲
شرکت ملی انفورماتیک، در  آذر

نامــه ای خطــاب بــه رئیــس 
ســید  شــاپرک،  شــرکت  هیئت مدیــره 
جدیــد  عضــو  را  شــبیری  امیرحســین 
هیئت مدیــره شــرکت شــبکه الکترونیکــی 
پرداخــت کارت )شــاپرک( معرفــی کــرد. 
شبیری، در حال حاضر مدیرعامل فینوداد 
)مرکز نوآوری بانــک ملی( اســت و پیش از 
شــرکت  هیئت مدیــره  عضــو  ایــن 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر بانــک کارآفرین 

بوده است.

معرفی اعضای جدید 
هیئت مدیره شرکت رایانه 

خدمات امید

مراســم تقدیــر از اعضــای ســابق و معارفه 
اعضای جدیــد هیئت مدیره شــرکت رایانه 
خدمات امیــد برگزار شــد. در این مراســم، 
بــا حضــور ســید مهــدی حســینی، عضــو 
هیئت مدیره  و قائم مقــام مدیرعامل بانک 
ســپه، از زحمــات علــی چهارلنگــی، احمد 
ســلمانی آرانــی و بهــزاد صفــری در طــول 
تصــدی مســئولیت هیئت مدیــره شــرکت 
امیــد تقدیــر شــد. در پایــان ایــن مراســم، 
کامــران خلت  آبــادی، ابوالفضــل هــادی، 
وحید قائمی، رضا طبسی و علی  راستوان، 
به عنــوان اعضــای جدیــد هیئت مدیــره، 

احکام خود را از حسینی دریافت کردند.

وزارت ارشاد برای راه اندازی 
سندباکس درخواست داد

سی وششمین جلســه کارگروه محیط های 
آزمــون تنظیم گــری در حالــی برگــزار شــد 
که بــرای نخســتین  بــار نماینــدگان فعالان 
اکوسیستم نوآوری در آن حضور داشتند. 
در ایــن جلســه، نماینــدگان نهادهــای 

مختلــف آخریــن وضعیــت ســندباکس را 
ارائه کردنــد. همچنین برخی پیشــنهادها 
و انتقــادات از ســوی بخــش خصوصــی در 
این جلسه بررسی و درنهایت خبری مبنی 
بر درخواســت وزارت ارشــاد برای تأسیس 

سندباکس اعلام شد. 
کارگــروه محیط هــای آزمــون تنظیم گــری، 
سی وششــمین جلســه خــود را بــا حضــور 
نمایندگانــی از وزارتخانه هــای بهداشــت، 
ارتباطات، صمت و بانک مرکزی، ســازمان 
بــورس و بیمــه مرکــزی و همچنیــن فعالان 
اکوسیســتم نــوآوری برگــزار کــرد. در ایــن 
جلســه، احمــد تقوایــی، حامد منکرســی، 
امیــد کلاهــدوزان، رضــا بیــات، حامــدی، 
وضعیــت  آخریــن  بنیــادی  و  رضایــی 
سندباکس در شش نهاد مذکور را تشریح 
کردنــد. همچنیــن رضــا قربانــی، محمــد 
قاســمی، امیــد علــوی، احمــد منصــوری و 
امیرحســین راد از فعــالان اکوسیســتم 
نوآوری به بیان نظرات خود درباره وضعیت 
سندباکس در کشور پرداختند. درخواست 
وزارت ارشــاد بــرای تأســیس ســندباکس، 
اعلام زمان فراخوان های نهادهای مختلف 
بــرای محیط هــای آزمــون )ســندباکس(، 
بازنویســی قانــون تجارت، تصویــب کلیات 
آیین نامه اینشورتک و برگزاری رویداد نهم 
ژانویــه از مهم تریــن موضوعاتی بــود که در 

این جلسه مطرح شد.

همکاری برای تدوین سند جدید 
الزامات شبکه پرداخت

مدیرعامل هــای »کاشــف« و »شــاپرک« 
در نشســتی مشــترک از تدویــن و اجــرای 
بـــــــــرنامه هایی بــــــــا هــدف افزایش ســطح 
همکاری هــای دو شــرکت خبــر دادنــد. 
همچنین، در این جلسه مقرر شد تیم های 
فنــی ایــن دو شــرکت بــا همــکاری متقابــل 
ســند جدید الزامات شــبکه پرداخت را به 
منظــور ابلاغ به شــرکت های پرداخت ســاز 
تدوین کنند. فرهاد فائز، مدیرعامل شرکت 
شاپرک و حسین قرائی، مدیرعامل شرکت 
کاشف در دیدار و رایزنی با یکدیگر، ضمن 
بررسی آخرین وضعیت مبارزه با تخلفات 
و تهدیدات امنیتــی در شــبکه بانکداری و 
پرداخــت الکترونیک، بر ضــرورت افزایش 
همکاری هــا بــه منظــور تســریع و تشــدید 
اقدامــات در راســتای پیشــگیری و مبــارزه 
بــا سوءاســتفاده از ابزارهــای بانکــی تأکید 
کردنــد. همچنیــن، مدیرعامل هــای این دو 
شرکت بر سر به روزرسانی الزامات امنیتی 
شــرکت های پرداخت ســاز و امن ســازی 
برنامک هــا و ابزارهــای ایــن حــوزه توافــق 

کردند. 

افزایش سرمایه بانک صادرات
پــس از گذشــت ۲۲ ســال از  ۲۷

افزایــش ســرمایه  آذر آخریــن 
عمومــی  مجمــع  نقــدی، 
فوق العــاده بانک صــادرات ایــران به همین 
منظور برگزار شد و با رأی اکثریت صاحبان 
سهام این بانک، سرمایه آن از طریق سلب 
حــق تقــدم و آورده نقــدی، مبلــغ ۴۰ هــزار 
میلیــارد ریالــی افزایــش یافــت. مجمــع 
عمومی فوق العاده شــرکت بانک صادرات 
ایــران روز شــنبه ۲۵ آذرماه ســال جــاری به 
حضــور  بــا  ســرمایه  افزایــش  منظــور 
مدیرعامل، اعضــای هیئت مدیره، مدیران 
ارشد بانک و همچنین مقامات وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی، ســازمان 
بــورس و اکثــر ســهامداران برگــزار شــد و 
افزایش سرمایه بانک به صورت سلب حق 
تقــدم و آورده نقــدی بــه مبلــغ ۴۰ هــزار 
میلیــارد ریــال بــه میــزان حــدود ۲۳درصد 
مــورد تصویب قــرار گرفت. با ایــن افزایش، 
ســرمایه قبلــی بانک صــادرات ایــران )۱7۵ 
هزار و ۳۵۳ میلیارد و ۹7۲ میلیون ریال( به 
۲۱۵ هزار و ۳۵۳ میلیارد و ۹7۲ میلیون ریال 

رسید.

اختلال در سامانه هوشمند 
جایگاه های بنزین

بـــــــــرخی از جـــــایـــگاه هـــــــــای ســوخت در 
سراســر کشــور دچــار اختــلال و از چرخــه 
خدمت رســانی خــارج شــد. شــرکت ملــی 
پخــش فرآورده هــای نفتــی در پــی اختلال 
در جایگاه های عرضه ســوخت در آن زمان 
اعلام کــرد کــه »اختــلال فنــی در بعضی از 
جایگاه های عرضه ســوخت کشــور ناشــی 
از توطئــه معاندان برای تحت الشــعاع قرار 
دادن رفاه و آســایش مردم، تــا اطلاع ثانوی 
عرضــه فرآورده هــای نفتــی در جایگاه های 
عرضــه ســوخت، به  صــورت آفلایــن انجام 

خواهد شد.« 
وزارت نفــت نیــز در واکنــش بــه شــایعات 
فضــای مجــازی دربــاره اختــلال ســامانه 
هوشــمند جایگاه های بنزین اعــلام کرد که 
»اختلالِ پیش آمده در جایگاه های سوخت 
به  هیچ  وجه به تغییر قیمت بنزین ارتباطی 
ندارد و شایعه افزایش قیمت بنزین »کذب 

محض« است.«  

دیدبان
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فناور ی های مالی ایران

  رگ تک؛ یکی از ارکان اصلی توسعه پایدار

بنا بر صحبت هــای محمدجعفر نعنــاکار، وکیل پایه یک 
دادگستری و فعال حقوق فناوری آنچه در باب تنظیم گری 
فعالانه باید همیشــه مورد توجه قرار گیرد، سیاست های 
کلان و روش اجرای تنظیم گری است. او در این باره می گوید: 

»در ایران به علت نبود حکمرانی سایبری به صورت عملیاتی در دو سطح طولی و عرضی 
و همچنین روش های قدیمی و مداخله جویانه تنظیم گر، شــاهد عدم ثبات و هرج ومرج 
حقوقی و قانونی در این زمینه هستیم. در واقع این طور می توان گفت که نبود سیاست های 
کلان مرتبط با حکمرانی سایبری و تمامیت خواهی دستگاه های دولتی و اقدامات فراقانونی 
آنها موجب شده توسعه زیرساخت ها آن گونه که باید انجام نشده و تنظیم گری به جای 

در گفت وگو با حمید حسن آبادی و محمدجعفر نعناکار درباره وضعیت فعلی حوزه  رگ تک 

و آینده اش در ایران بیان شد

با توسعه ای ناموزون 
مواجهیم

پس از بحران مالی سال 200۸، رگ تک در بخش خدمات مالی شکل گرفت تا سازمان ها را قادر سازد که با هجوم پیچیدگی های 
نظارتی و هزینه های مرتبط با آن کنار بیایند؛ در واقع رگ تک به عنوان راه حلی برای رویارویی با چشم انداز نظارتی که به سرعت 
در حال تحول است، ظاهر شد و مزایای بی شماری را هم برای رگولاتورها و هم برای نهادهای تحت  نظارت ارائه داد. طبق گزارشی 
از دیلویت، خدمات مالی ۳۹ درصد از بازار جهانی رگ تک را در سال 2021 تشکیل می دهند و پیش بینی می شود تا سال 20۳2 
این رقم به 4۸ درصد از این بازار نیز برسد. این اعداد و ارقام به خوبی نشان می دهند که در این عصر، صنایع مالی بیشترین نیاز را به کاربردهای 
رگ تک دارند. با این حال استفاده از فناوری برای ساده سازی فرایندهای نظارتی نه تنها در بخش خدمات مالی، بلکه در سایر بخش ها نیز با 
سرعت زیادی در حال رشد و تکامل است. یکی از مزایای مهم رگ تک، موضوع تطبیق اســت که در ایران بر خلاف سایر کشورها به آن توجه 
چندانی نشده است. به عبارتی در کشور کاربردهای رگ تک به صورتی نامتوازن توسعه یافته و از بین ابعاد پنج گانه ای که برای آن تعریف شده، 
تنها پایش تراکنش و احراز هویت است که همپای سایر کشورها توسعه یافته   است. متخصصان علت اصلی این موضوع را مداخله دولت در 
امر تنظیم گری و نبود سیاست های کلان و درست حقوقی می دانند و معتقدند سیاست های کلان دولتی به بازنگری نیاز دارند. در گفت وگویی 
با حمید حسن آبادی، مشاور ارشد حوزه نوآوری و فناوری شرکت ملی انفورماتیک و محمدجعفر نعناکار، وکیل پایه یک دادگستری و فعال 

حقوق فناوری به وضعیت فعلی رگ تک در ایران و چالش هایی که در این حوزه در کشور وجود دارد، پرداختیم.

از راست به چپ
حمید حسن آبادی
محمدجعفر نعناکار

نیلوفر نادری
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سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

گزارش

تسهیل امور به مانعی برای انجام کارها تبدیل شود.«
او توضیــح می دهد کــه به صــورت کلــی فناوری هــای تنظیم گری یــا فناوری هــای حقوقی 
تنظیم گر،  آن هم با استفاده از فناوری اطلاعات و ارتباطات زمینه مناسبی را برای استحکام 
عدالت در سطح جامعه ایجاد می کند. در ایران نیز در این زمینه کارهای مناسبی انجام 
شده، هرچند در ابتدای راه هستیم و برخی اداره ها و نهادهای دولتی در خصوص اجرای 
چنین زیرساخت هایی مقاومت می کنند که از جمله آنها می توان به توسعه شبکه ملی 
عدالت در قوه قضائیه، توسعه ابزارهای گوناگون و ترویج امضای دیجیتال، استعلام ها و 
مقایسه داده ها در اداره ها اشاره کرد. در یک کلام باید گفت که رگ تک به معنای واقعی 

کلمه در حوزه های زیست  اجتماعی ما مغفول مانده است.
نعناکار با اشاره به کارکردهای رگ تک در امور و حوزه های مختلف اظهار می کند: »فناوری 
تنظیم گری، آن هم بر بســتر قواعد و اصول قانونی، زمینه رشد و توســعه اجتماعی را در 
ساحت های مختلف مهیا می کند و خطای انسانی، رانت، تقلب و فساد سیستماتیک را 
تا حد قابل قبولی محدود و حتی غیرممکن می سازد. این امر تا آنجا مهم است که رگ تک 
در بسیاری از کشورهای جهان یکی از ارکان اصلی توسعه پایدار و از موازین اجرای درست 
و صیانت از حقوق اشخاص جامعه شناخته شده و توسعه آن مقدم بر هر گونه توسعه 
دیگر در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات است و می تواند بسترهای اجرای قوانین را برای 
ظهور اقتصاد دیجیتال به گونه ای مطلوب فراهم کند که خود موجب توسعه کشورها و رشد 
اقتصادی آنها می شود.« به گفته این فعال حقوق فناوری، ساترا یک نهاد غیرقانونی است 
که حتی شناسایی آن از منظر قانونی و حقوقی با مشکلات فراوان مواجه است: »فقدان 
اساس نامه، شرح وظایف، قانون تأسیس و امثالهم باعث شده موجودیت این سازمان از 
منظر قانونی با چالش همراه باشد. این سازمان در حال حاضر فاقد شناسه ملی است و 

عملاً نمی تواند مخاطب دستگاه قضا یا هر نهاد قانونی دیگری قرار بگیرد.«
به اعتقاد نعناکار، شــاپرک نیز به چنین وضعیتی دچار اســت و بــا چالش های حقوقی 
متنوعی دست وپنجه نرم می کند. او در این باره توضیح می دهد: »شاپرک به علت ابهام در 
نوع فعالیتش و انحصاری که برای خود ایجاد کرده، با چالش های حقوقی متنوعی مواجه 
است و به نظر می رســد فراتر از قانون در حال عملیاتی کردن برخی اموری است که سال 
پیش ذیل دادنامه دیوان عدالت اداری محدود و بر امر تنظیم گری و نظارت توسط بانک 
مرکزی تأکید شــد. به طور کلی این دو ســازمان نه تنها نقش فعالانه ای در توســعه و رشد 
فرهنگی و اقتصادی نداشته اند، بلکه به خاطر عملکردهای فراقانونی خود نقش مهمی 
در اضمحلال نوآوری ها و توســعه فرهنگی و اقتصادی داشته اند. عدم مشارکت بخش 
خصوصی در هر دو بعد فرهنگی و اقتصادی و محــدود کردن فعالیت های آزادانه باعث 

عقب افتادگی این دو حوزه شده است.«
او در خاتمه به چالش های توســعه رگ تک در ایران و آینده آن در کشــور اشــاره می کند و 
می گوید: »بزرگ ترین چالش توسعه رگ تک در ایران را باید ذیل دو عنوان اصلی بررسی 
کرد؛ اول نبود سیاســت های کلان و درســت حقوقی و دوم فقر مــا در فهم حقوقی نقش 
تنظیم گــری و اســتفاده از فناوری هــای روز در ایــن موضوع. به نظر می رســد تــا زمانی که 
مقاومت و عملکرد فراقانونی نهادها وجود داشته باشد و بخش خصوصی به صورتی فعال 
وارد این عرصه نشود، شاهد رونق رگ تک و به  دنبال آن عدالت در زیست اجتماعی مان 
نخواهیم بود. عدالت یک مفهوم کلی است که باید با آخرین مفاهیم روز تلفیق شده و 
با ابزارهای نوآور در جهت تعمیم و توســعه آن بکوشــیم؛ زیرا جلوگیری از رانت،  فســاد، 
قدرت های فراقانونی و امثالهم فقط با توسعه ابزارهای تنظیم گری بر بستر فناوری میسر 

می شود.«

  رگ تک؛ ضرورت یا انتخاب؟

طبق صحبت های حمید حسن آبادی، مشاور ارشد حوزه نوآوری و فناوری شرکت ملی 
انفورماتیک، موضوعی که اکنون در سطح دنیا مطرح است، بحث تنظیم گری هوشمند 
)Intelligent Regulatory( است و هنوز بســیاری از اقدامات رگولاتوری در کشور ما در 
نســل های نخســتین خود قرار دارد. او در این باره می گوید: »به نظرم پیش نویس برنامه 
هفتم توسعه در حوزه نوآوری و استفاده از فناوری های نوظهور و تحول آفرین ضعف های 
اساسی دارد که امیدوارم نمایندگان محترم مجلس با همکاری دولت مردان، اصلاحات 
لازم را با مشاوره خبرگان این حوزه قبل از تصویب اعمال کنند، اما مسئله دیگری که باید 
به آن پرداخته شــود، بحث جداســازی مفهوم دولت و رگولاتور اســت. معمــولاً در حوزه 
تنظیم گری، بین دولت ها و رگولاتورها که می توانند مستقل از دولت هم باشند، تمایز قائل 

می شوند، اما از آنجا که عمده رگولاتورها در کشور ما دولتی 
یا وابسته به دولت هستند و رئیس آن دستگاه رگولاتوری 
توسط دولت منصوب می شود، دو نهاد دولت و رگولاتور را 

یکسان در نظر می گیریم.«
او معتقد اســت نقش واقعی دولت ها، داوری است و باید 
اجازه داد ســایر بازیگران حاضر در زمین بازی آزادانه بازی 
کننــد. حســن آبادی در ایــن خصــوص توضیــح می دهــد: 
»البته دولت علاوه بــر اینکه وظیفه داوری میــان بازیگران 
اکوسیستم را دارد، باید مسئول برگزاری بازی ها نیز باشد. 
در واقع دولت نه تنها نباید وارد بازی شود، بلکه باید شرایط 
برگزاری یک بازی عادلانه و مســاعد را بــرای همه بازیگران 
فراهم آورد. به نظر من در کشور در این زمینه دچار ضعیف 

هستیم و باید فکری به حال آن کنیم.«
او درباره وضعیت فعلی رگ تک در ایران بیان می کند: »برای 
ارزیابی وضعیت ایران در حوزه رگ تک بایــد خود را با دنیا 
مقایسه کنیم و ببینیم کجا ایستاده ایم. درست است که 
رگ تک رســماً از ســال ۲۰۱۶ به بعد شــکل گرفته و توسعه 
یافته، اما باید دقت کنیم که گرچه رگ تک پدیده ای جدید 
اســت، اما مفهوم جدیدی نیســت. برای توضیح بیشــتر 
این مســئله باید بــه کاربردهای رگ تک اشــاره کــرد. عمده 
مؤسسات معتبر مشاوره و پیشتازان این حوزه کاربردهای 
رگ تک را به پنج دســته اصلی تقســیم می کنند؛ تطبیق، 
احراز هویت، پایش تراکنش ها، گزارش دهی تنظیم گری و 
مدیریت ریسک. بر اساس گزارش مؤسسه معتبر دیلویت 
در سال ۲۰۲۳، تطبیق با ۴۱ درصد و  احراز هویت با ۱۹ درصد 
۶۰ درصد از کاربردهای رگ تک در دنیا را به خود اختصاص 
داده و ســه کاربــرد دیگــر یعنــی گزارش دهــی تنظیم گــری، 
مدیریت ریسک و پایش تراکنش ها به ترتیب در رتبه های 
بعدی قرار دارند و در مجموع ۴۰ درصد از کاربردهای رگ تک 
را شامل می شــوند. در ایران آمار رسمی در این حوزه وجود 
ندارد، اما طبق برآوردهای یک تیم تحقیقاتی داخلی، پایش 
تراکنش با حــدود ۴۰ درصــد و احراز هویــت الکترونیک با 
حدود ۳۵ درصد در حدود سه چهارم کل کاربردهای رگ تک 
در ایران را شــامل شــده و برای ســه کاربرد دیگر در بهترین 

حالت می توان سهمی ۲۵درصدی قائل شد.«
مشــاور ارشــد حــوزه نــوآوری و فنــاوری شــرکت ملــی 
انفورماتیــک اضافه می کنــد که در ایــران بر خلاف ســایر 
کشــورها که بیشــترین کاربرد رگ تک به موضوع تطبیق 
اختصاص داده شــده، به این حوزه توجه چندانی نشده 
است. با وجود این در حوزه احراز هویت دیجیتال این طور 
می تــوان گفت کــه در وضعیت تقریباً مشــابهی با ســایر 
کشورها قرار گرفته ایم که عمده شرکت های نوپایی که در 
این زمینه فعال هســتند، در دوره همه گیری کرونا شــکل 
گرفته انــد. حســن آبادی می گویــد: »همچنیــن در حــوزه 
پایش تراکنش که به نظر می رســد بیشــترین کاربرد را در 
ایران دارد، نکته مهم این است که عمده این عملیات در 
صنعت مالــی به ویــژه بانک و بورس توســط شــرکت های 
حاکمیتی و وابسته به بانک مرکزی یا سازمان بورس انجام 
می شود و شرکت  نوپایی وجود ندارد که به صورت رسمی 
در این زمینه مشغول به کار باشــد. در حوزه گزارش دهی 
مؤسســات نیز فعالیت های خوبی شــکل گرفته که کافی 
نیست و در آخر باید به مدیریت ریسک اشاره کرد که در 

حد یک اصطلاح تجملاتی باقی مانده است.«
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او بــا اشــاره بــه جدیــد نبــودن مفهــوم رگ تــک می گویــد: 
»همان طور که گفتم گرچه ممکن است رگ تک پدیده ای 
نو باشد، اما مفهوم جدیدی نیست و ما در ابتدای دهه ۸۰ 
شمسی نیز در حوزه پایش تراکنش ها فعالیت می کردیم و 
در این چند سال اخیر نیز در حوزه احراز هویت غیرحضوری 

اتفاق های خوبی در صنعت مالی کشور رخ داده است.«
حســن آبادی بر این باور اســت کــه برای توصیف وســعت 
کاربرد رگ تک در حوزه های مختلف، همین کافی است که 
بگوییم هرجا که رگولاتور داریم، رگ تک نیز می تواند ایجاد 
شــود. با این توصیف می توان تصور کرد که رگ تک چقدر 
کاربرد داشته و می تواند توسعه یابد: »نخستین کاربردهای 
رگ تک در صنایع مالی بوده و همین مسئله باعث شده که 
برخی کارکردهای رگ تــک را به صنایع مالی تقلیل دهند، 
در صورتــی که چنیــن نیســت و در هر صنعت یا حــوزه ای 
که حداقل یک تنظیم گر وجــود دارد، رگ تک نیز می تواند 
موضوعیت پیدا کند. برای مثال صنایع کشاورزی، تولیدی، 
لجستیک و پشتیبانی، بهداشــت و درمان و امثالهم نیز 

می توانند از رگ تک استفاده کنند.«
بــه گفتــه او، صنعــت کشــاورزی عمدتــاً بــا چالش هــای 
نظارتــی از جملــه محیــط  زیســت مواجــه اســت. رعایــت 
قوانین و مقررات ســلامت مواد غذایی و الزامات مربوط به 
شفافیت در زنجیره تأمین در این حوزه یکی از دغدغه های 
اساســی اســت که با کمک رگ تک می تواند برطرف شود. 
حسن آبادی در این خصوص می گوید: »با رگ تک می توان 
اطمینان حاصل کرد که کشاورزان در تولید محصولات خود 
اســتانداردهای لازم جهت تولید مواد غذایی سالم و عدم 
استفاده از آفت کش ها و مواد شیمیایی را رعایت می کنند یا 
خیر. در صنعت خودروسازی می توان دید که خودرو سازان 
در تولیــد محصــولات خــود الزامــات نهادهای بالادســتی 
همچون سازمان ملی استاندارد را رعایت می کنند یا خیر. 
حالا شما تصور کنید که رگ تک در صنعتی مانند صنعت 
بهداشــت و درمان کــه اطلاعات حســاس و حیاتــی در آن 
بســیار اســت، در حوزه احراز هویت بیماران یــا جلوگیری 
از بــروز هرگونه تخلف و تقلب توســط ذی نفعــان گوناگون 
می تواند چه کاربردهای زیادی داشــته باشــد. بــا توجه به 
مثال های مطرح شده و تعمیم آنها به سایر حوزه ها می توان 
سطح نفوذ کارکرد رگ تک در صنایع مختلف را تصور کرد؛ 
بنابراین ضرورت پرداختن به این حوزه و هر فناوری که در امر 
تنظیم گری و تطبیق با قوانین و مقررات رگولاتوری می تواند 
کمک کند، امری پرواضح است. با وجود این، انجام عملیات 
به صورت جزیره ای و انفرادی دیگر پاسخگوی نیاز جامعه 
در هیچ جای دنیا نیست و برای تحقق کاربردهای رگ تک 
در صنایع مختلف نیازمند شــکل گیری یک اکوسیستم 
رگ تکی هســتیم کــه منافــع همــگان را در نظر بگیــرد و به 
بســتری برای تکامل همه بازیگران و خلق ارزش مشــترک 

میان آنها تبدیل شود.«
برخــی بــر ایــن باورنــد کــه ســاترا و شــاپرک عملکردهایــی 
واپس گرایانــه و ناآگاهانــه دارنــد. حســن آبادی در این بــاره 
عنوان می کند: »ساترا به نمایندگی از سازمان صداوسیما 
مســئولیت تنظیم گری رســانه های صوت وتصویــر فراگیر 
در فضــای مجازی کشــور را بر عهده داشــته و شــاپرک نیز 
به نمایندگی از بانک مرکزی مسئولیت تنظیم گری حوزه 
پرداخــت در کشــور را بر عهــده گرفته اســت. قضــاوت در 

خصوص نحوه عملکرد این دو نهاد موضوعی بسیار مفصل است که به نظر من پرداختن 
به آن در این مصاحبه دردی را درمان نخواهد کرد. آنچه اهمیت دارد، این است که رگ تک 
به چه میزان می تواند به نهادهــای نظارتی و رگولاتوری در تحقق اهداف و انجام درســت 
مسئولیت ها کمک کند. به هر حال انجام وظایف رگولاتوری از سوی این دو نهاد نماینده، 
باری را از دوش نهادهای اصلی تنظیم گر در این حوزه ها یعنی سازمان صداوسیما و بانک 

مرکزی برنخواهد داشت و نافی مسئولیت های آنها در حوزه تنظیم گری نخواهد بود.«
به اعتقاد او، ما در حال حاضر با یک مسئله اساسی روبه رو هستیم و آن پاسخ به این سؤال 
است که چگونه می توانیم رگ تک را در کشور توسعه دهیم و از مزایای فراوان آن استفاده 
کنیم؟ در نتیجه به جای اینکه به دنبال مقصر بگردیم، باید برای حل مسئله راه  حلی پیدا 
کنیم: »در نتیجه آسیب شناسی عملکرد ساترا، شاپرک و سایر نهادهای تنظیم گر و بررسی 
تأثیر آن در وضعیت توسعه رگ تک، اقدام مهمی اســت که باید نسبت به آن حساس 
بود، اما در شرایط فعلی که نه تنها کشورهای دنیا، بلکه کشورهای همسایه ما در حاشیه 
خلیج فارس نیز با شتابی غیرقابل باور در حال توسعه خود در زمینه فناوری های نوظهور و 
به کارگیری آنها در حوزه های مختلف هستند، باید روی اقدامات عملیاتی تر تمرکز کنیم.«

مشاور ارشد حوزه نوآوری و فناوری شرکت ملی انفورماتیک درباره آینده رگ تک در ایران 
بیان می کند: »همان طــور که می دانید بیشــترین کاربرد رگ تک در دنیــا در حوزه تطبیق 
اســت؛ البته طبق برآورد یک تیم تحقیقاتی در کشــور تا به حال موضوع تطبیق کمترین 
کاربرد رگ تک در ایران را داشته اســت. اینکه موضوع تطبیق در حوزه رگ تک بیشترین 
کاربرد را یافته، امری تصادفی نیست. موضوع اساسی این است که در عمده کشورها، بعد 
از وضع قوانین و ابلاغ آنها توسط نهادهای ناظر و رگولاتور، کلیه مؤسسات تحت نظارت 
ملزم به رعایت و اجرای آنها می شوند. موضوعی که اغلب در کشور ما نادیده گرفته شده 
است. در واقع در حوزه های گوناگون، به ویژه در حوزه مالی تا دلتان بخواهد قانون وجود دارد، 
اما ضمانت اجرای آنها در مقام عمل کارساز نیست. در نتیجه تا زمانی که موضوع جرائم 
و عواقب عدم رعایت قوانین در کشــور موضوعی صوری و شعاری است، رگ تک و عمده 
شرکت های نوپای بالقوه در این حوزه پا نخواهند گرفت و این موضوعی است که باید برطرف 
شود.« او در خاتمه بیان می کند: »مسلم است که رگ تک در دنیا در حال گسترش است و 
هر روز مورد جدیدی از کاربرد آن در صنایع مختلف بیان می شود و در ایران نیز ظرفیت های 
خوبی در این زمینه وجود دارد. مؤسسه معتبر »ارنست  اند یانگ« در تحقیقی که اخیراً در 
حوزه رگ تک انجام داده، چهار عامل اصلی استعداد، تقاضا، سرمایه و سیاست گذاری را 
برای شکل گیری و توسعه یک اکوسیستم رگ تکی نام برده که از این چهار عامل، وضعیت 
ما تنها در حوزه استعداد مناسب است. یعنی تا دلتان بخواهد جوانان مستعد و توانمند 
در حوزه فناوری های نوظهور در کشــور داریم، اما در سه عامل دیگر لنگ می زنیم. به باور 
من، مادر همه دردها حوزه سیاست گذاری است که دست رگولاتورها را می بوسد. یعنی 
باید نقشه راه درست و برنامه راهبردی مشخصی در حوزه رگ تک در کشور یا یک صنعت 
خاص به طور مثال صنعت مالی داشته باشیم تا با خلق تقاضا به سمت استفاده از خدمات 
استارتاپ های رگ تکی و سرمایه گذاری و جذب نیرو در این حوزه برویم تا در نهایت شاهد 

شکل گیری و توسعه اکوسیستم رگ تک در ایران باشیم.«

  کلام آخر

تطبیق، احــراز هویت، پایــش تراکنش ها، گزارش دهــی تنظیم گری و مدیریت ریســک 
پنج شاخصی هستند که به کمک آنها می توان میزان توسعه یافتگی مقوله رگ تک در 
ایران را سنجید و از آینده احتمالی آن صحبت کرد. شاخص پایش تراکنش  از دهه ۸۰ 
شمسی در ایران وجود داشته و به همین جهت در مقایسه با چهار مورد دیگر از وضعیت 
توســعه یافتگی بهتری برخوردار اســت. احراز هویت دیجیتال نیز در دوران همه گیری 
کرونا در ایران رشد چشــمگیری داشــته و در واقع این طور می توان گفت که عدو سبب 
خیر شده و کرونا نقطه عطفی برای توســعه این مفهوم بوده است. با وجود این ضعف 
اساسی رگ تک در ایران به توسعه نیافتگی کاربردهای گزارش دهی تنظیم گری، مدیریت 
ریسک و تطبیق برمی گردد. ضمناً، این کلیشه نیز وجود دارد که رگ تک خاص صنایع 
مالی اســت، اما واقعیت امر این اســت که رگ تک می توانــد در صنایع مختلفی مانند 
کشاورزی، بهداشت و درمان، تولیدی، لجستیک و امثالهم نیز کاربردهای فراوانی داشته 
باشد. با وجود این، سیاست گذاری های کلان نادرست و نبود یک خط مشی مشخص 
برای شکل گیری اکوسیستم رگ تک در ایران، باعث از دست رفتن پتانسیل های نهفته 

در آن شده است 
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گزارش

بررسی وضعیت نوآوری و استفاده از فناوری در بیمه در گفت وگو با فعالان این صنعت

تحول دیجیتال؛ فرصت 
دیروز و راه بقای فردا

امروز به هر صنعتی که سرک می کشــیم، صحبت از دیجیتالی و هوشــمند شدن آن اســت. صنعت بیمه نیز از این 
قاعده مستثنی نیست و در تلاش است با روی آوردن به تحولات دیجیتال،  فرم های جدیدی برای ارائه خدمات بیمه ای 
پیدا کند؛  فرم هایی که با انتظارات و نیازهای جامعه فعلی و نســل زد هم خوانی و تطابق داشته باشد. با وجود این،  به 
نظر می رســد که صنعت بیمه در ایران آن طور که باید دیجیتالی نشده و در مقایسه با سایر صنایع نیز عملکرد قابل 
قبولی در این حوزه نداشته است. این در حالی است که بخش بزرگی از جامعه ایران از خدمات بیمه محروم اند و فناوری می تواند به 
فراگیر شــدن بیمه به عنــوان یکی از ابزارهــای فراگیری مالی کمک کند، دقیقاً به همین دلیل، چند ســالی اســت شــاهد شــکل گیری 
اینشورتک هایی هستیم که می کوشند بخشی از سهم بازار بیمه را به خود اختصاص دهند، اما با مقاومت بخش سنتی این صنعت 
مواجه اند؛ بخشــی که عموماً از تغییر مختصات بازار اســتقبال چندانی نمی کند و با مقاومتش برای تغییر موجب به تعویق افتادن 
دیجیتالی و هوشمند شدن کامل این صنعت می شود. سیزدهم آذرماه روز بیمه بود و به این بهانه در گفت وگو با فعالان این صنعت 
به وضعیت کنونی فناوری در صنعت بیمه کشور پرداختیم و از لزوم توسعه فناورانه این صنعت صحبت کردیم. علاوه بر این نگاهی 

کوتاه به وایت پیپر دیلویت با عنوان »توسعه فناوری در بازار بیمه اروپای مرکزی« داشتیم که در ادامه می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی

نیلوفر نادری
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  روند دیجیتالی شدن صنعت بیمه در جهان

به کارگیری فناوری در صنعت بیمــه مزایای زیادی دارد 
که ازجمله آنها می تــوان به شناســایی و کاهش تقلب، 
کاهــش ریســک  شــرکت های بیمــه، بهبــود تعامــل بــا 
مشــتری، ایجــاد فرصت های درآمــدی جدیــد، کاهش 
هزینه ها، بهبود تصمیم گیری با شناخت رفتار مشتری، 
مشاوره هوشمند و قیمت گذاری هوشــمند اشاره کرد. 
فروش بیمه نامه آنلاین در ایران از اواسط دهه ۱۳۹۰ آغاز 
شد، اما همه چیز به اینجا ختم نشد و کاربست فناوری 
در صنعت بیمه از این هم فراتر رفت. با وجود این، برخی 
بر ایــن باورند که صنعت بیمــه در ایران آن طــور که باید 
دیجیتال نشده و اینشــورتک ها با مشکلات مختلفی 
مواجه اند. با این حال،  نمی توان رشــد اینشــورتک ها را 

در ایران نادیده گرفت.
حفــظ حریــم خصوصــی و امنیــت داده  هــا، فراهــم 
کــردن زیرســاخت های مناســب، افزایش ریســک های 
عملیاتــی و کمبود بودجــه ازجملــه چالش هــای اصلی 
اکثر اینشورتک ها در تمام جهان محسوب می شوند. با 
نگاه به وضعیت اینشورتک ها در ایران می توان کمبود 
منابع انسانی و عدم پذیرش فناوری و نوآوری از سمت 
رگولاتــور را نیــز به ایــن فهرســت اضافــه کــرد و علاوه بر 
اینها، یکی دیگر از مشکلات اینشورتک های ایرانی به 
نحوه تعاملشان با شرکت های بیمه سنتی برمی گردد؛  
شرکت هایی که عموماً دولتی و شبه دولتی اند و در برابر 
پذیرش فنــاوری و نــوآوری مقاومت می کنند. مؤسســه 
پژوهشی دیلویت در ســال ۲۰۲۳ گزارشی تحت عنوان 
»توســعه فناوری در بازار بیمه اروپای مرکزی« منتشــر 
کرده و در آن با بررسی شرکت های بیمه در اروپای مرکزی 

به نتایج جالبی رسیده است.
بررسی طول عمر اینشورتک ها در اروپای مرکزی نشان 
می دهد که چیزی حدود 7۸درصد از آنها بالای ۱۵ سال، 
۱۴درصد از آنها بین ۳ تا ۱۰ سال و ۸درصدشان بین ۱۰ 
تا ۱۵ ســال قدمــت دارنــد. ایــن در حالی اســت که طبق 
این گزارش اگر میزان همکاری آنها با شرکت های بیمه 
سنتی را بررســی کنیم، شــاهد همکاری ۳درصدی بین 

این دو شکل ارائه بیمه خواهیم بود.
همچنین، بررســی تعــداد پروژه هــای مشــترک آنها در 
۳ ســال گذشــته نشــان می دهــد کــه تعــداد پروژه هــای 
مشترک آنها در سطح کســب  وکارهای خرد کمتر از ۱۰ 
مورد، در ســطح شــرکت های کوچک بین ۱۰ تا ۵۰ مورد 
و در ســطح شــرکت های متوســط ۵۱ تــا ۲۵۰ مــورد بوده 
اســت. میانگین دوره زمانی هر پروژه نیز به این صورت 
بوده: حدود ۴۲درصد از پروژه ها یک سال، ۱7درصد از 
آنها بالای دو ســال و ۴۱درصد بین یک تا دو سال طول 
کشــیده اند. ایــن پژوهــش نشــان می دهــد کــه پذیرش 
اینشورتک ها در اروپای مرکزی بدون چالش نبوده و آنها 

نیز با مشکلاتی مواجه  بوده اند، ازجمله: کمبود بودجه 
اختصاص داده شده به فناوری، تمایل اینشورتک ها 
به تک روی، موانع ارتباطی، تعیین کارکنان توسط 

شــرکت های بیمــه، نداشــتن دانش کافــی برای 
اســتفاده از فناوری  و محرمانه بودن داده ها که 

دست آنها را در عملیات های اجرایی  می بندد.
تمرکــز بــر ریســک ارزیابــی و قیمت گــذاری، 

شخصی ســازی محصــولات، افزایــش فــروش و 
ایجاد محصــولات نوآورانه، بهبود تجربه مشــتری، 
خودکارســازی فرایندهــای داخلــی کســب وکارها، 
رفــع یــا تعدیــل ضررهــا و تقلب   هــا، ارتقــای امنیــت 
ســایبری، ارائــه راه حل هــای مبتنی بــر ابر، اســتفاده 
از بلاکچیــن، اســتفاده از اینترنــت اشــیاء و معماری 
داده  ها برخی از اهداف ۵ ســال آینــده صنعت بیمه 
در جهان هســتند که طبق گزارش دیلویت در کانون 
توجه صنعت بیمه در اروپای مرکــزی نیز قرار دارند. 
همچنین، ۳۹درصد تمایل برای همکاری با صنعت 
بانکــی، ۳۵درصد تمایــل بــرای همکاری بــا صنعت 
خــودرو، ۲۶درصــد تمایــل بــه همــکاری بــا صنعــت 
حمل ونقل، ۲۳درصد تمایل بــه همکاری با صنعت 
دارو و ۲۳درصــد تمایل به همکاری بــا صنعت مالی 
و حسابداری در اینشورتک های اروپای مرکزی دیده 

می شود. 
نتایج این پژوهش نشان می دهد که وضعیت توسعه 
اینشــورتک ها در اروپــای مرکــزی خــوب و رو بــه جلو 
اســت و در آینده شــاهد شــکوفایی آن خواهیم بود، 
در حالی که در ایران برخی از فعالان صنعت بیمه بر 
این باورند که این صنعت یکی از محافظه کارترین و 
سنتی ترین صنایع کشور است و برای پذیرش نوآوری 
و فناوری مقاومت می کند. در ادامه گفت وگوی عصر 
تراکنش را با ۳ فعال صنعت بیمه کشور می خوانید.

  اقیانوس آبی بیمه دیجیتال در ایران

برخی بر این باورند که فناوری یک عامل برهم زننده 
بزرگ و انقلابی در صنعت بیمه کشــور بــوده، اما بنا 
بــر صحبت هــای محمــود کریمــی، مؤســس و عضو 
هیئت مدیره مرکز نوآوری پلنت، این طور نیســت. او 
در این بــاره می گوید: »با نگاهــی اجمالی به صنعت 
بیمه کشــور متوجه می شــویم که این برهم خوردگی 
به صورت محسوس رخ نداده و وقتی به ضریب نفوذ 
بیمه نگاه می کنیم، درمی یابیــم که این عدد افزایش 
چشــمگیری نداشــته اســت. با وجود ایــن، می توان 
گفت که در بخش هایی از زنجیره صفــر تا صد ارائه 
خدمــات، تغییراتــی جــدی داشــته ایم؛ تغییراتی که 
منجــر بــه شــدت گرفتــن برخــی مقاومت هــا و ترک 
خوردن برخی پیش فرض های قدیمی شده است، اما 
هنوز زود است که از انقلابی فناورانه در این صنعت 
صحبت کنیم، زیرا بازیگران بیمه ای و مشتریانشان، 
تغییرات انقلابی خاصی را در این صنعت مشاهده 
و تجربه نمی کنند. این ادعا درست است که فناوری 
می تواند بــه عاملی انقلابی در صنعــت بیمه تبدیل 
شود، اما ما هنوز حتی به نیمه راه هم نرسیده ایم و از 
ظرفیت فناوری های کنونی بهره کافــی نبرده ایم. اگر 
این موضوع را در چهارچوب انقلاب صنعتی چهارم 
و ارکان آن ببینیــم و مقایســه کنیم کــه طی این 
انقــلاب کــدام یــک از فناوری های محــوری به 
صنعت بیمه ورود پیدا کرده اند، این  قضاوت 
آســان تر می شــود. بــرای مثــال بایــد بــه ایــن 
سؤال پاســخ داد که کلان داده ها، فناوری های 
شناختی،  اینترنت اشیا و هوش مصنوعی در 

مهم ترین دلایل 
عدم همکاری 

اینشورتک ها با 
بیمه گزارها 

%61
بودجه های بسیار 
کمی که بیمه گزارها 
به پروژه های نوآورانه 
اختصاص داده  اند

%45
بیمه گرها می خواهند 
پروژه  ها را خودشان 

انجام دهند
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کارکنانی که شرکت های 
بیمه منصوب می کنند، 

دانش کافی برای 
استفاده از فناوری های 

بیمه را ندارند
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محرمانه بودن داده  ها 
که امکان پیاده سازی 
راه حل های خاص را 

محدود می کند

محمود کریمی، مؤسس و عضو 
هیئت مدیره مرکز نوآوری پلنت
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گزارش
کجای صنعت بیمه نقش کلیدی دارند؟«

او با اشــاره به مقاومت حداکثری صنعت بیمــه ایران برای پذیــرش فناوری می گوید 
که فعلاً صنعت بیمه ایران به دلایل مختلف که برخی از آنها قانع کننده هم هست، 
تا جایی که توانســته در برابر پذیرش فناوری مقاومت کرده و هرجا که دیگر هیچ راه 
گریزی از آن نبــوده، تن بــه پذیرش فنــاوری داده اســت: »در موارد انگشت شــماری 
مدیران مؤثــر و حامی فناوری بــرای ایجاد نــوآوری در این صنعــت، تجربه هایی را در 
برخی شرکت های بیمه ای رقم زده اند. درنتیجه، می توان گفت که تسری فناوری به 
این صنعت و بروز نــوآوری در کل زنجیره ارزش آن اتفاق نیفتاده و مســیری طولانی 
پیش رویمان است؛ مسیری که توسعه آن به درک فرصت ها و چالش های کاربست 
فناوری در صنعت بیمــه بســتگی دارد. با این حال، در ســال های اخیر شــاهد ورود 
بازیگران جدیدی به این صنعت بوده ایم که از دریچه فناوری و نوآوری وارد شده اند 
و تلاش می کنند تأثیر خود بر این صنعت را افزایش دهند. ازجمله نمودهای عینی 
وجود نوآوری و فناوری در این صنعت حضور مقایسه گرهای بیمه، و وجود خدماتی 
مانند کروکی آنلاین و دیجیتالی شدن فرایندهای مختلف در این صنعت است. اما 

آیا می توان این تلاش ها را کافی دانست؟ خیر.«
به نظر کریمی، برخی از ارکان اکوسیستم بیمه دیجیتال در ایران به وجود آمده، اما 
هنوز آن رابطه ای که باید بین اجزای یک اکوسیستم باشد، به وجود نیامده است. او 
در این باره توضیح می دهد: »در ایران برخی از ارکان یک اکوسیستم بیمه دیجیتال 
جدا از هم به وجود آمده اند و هنوز رابطه  ارگانیکی بین آنها شــکل نگرفته و کنش و 
واکنش خاصی را بین بازیگــران آن نمی بینیم. درواقع، می تــوان گفت که زنده بودن 
این اکوسیستم، نمود زیادی ندارد. برخی از بازیگران این اکوسیستم نظیر اپراتورهای 
تلفن همراه و پلتفرم های ارائه دهنده خدمات آنلاین، ارتباطی پویا با مشتری و کاربران 
خود دارند و از طریق تحلیل کلان داده ها و ارتباطشان با مردم، پویایی اکوسیستم را 

حفظ می کنند.«
به نظر می رســد که رابطه بین شــرکت های بیمه و اینشــورتک ها، رابطه ای پرچالش 
اســت. مهم تریــن چالشــی کــه کریمــی در پذیــرش نــوآوری و فنــاوری بــه آن اشــاره 
می کنــد، مســئله شــبکه نمایندگــی و جایگزینــی ابزارهــای دیجیتــال و آنلایــن بــه 
جای شــبکه انســانی فعال در ایــن صنعــت اســت: »پیچیدگی های قانون گــذاری و 

موضوع هــای فنــی بیمــه، هنــوز در برابــر ساده ســازی، 
دیجیتالــی شــدن و مقیاس پذیری مقاومــت می کنند. 
از طرفی، اینشورتک ها و اســتارتاپ های دارای ظرفیت 
اثرگــذاری بــر صنعــت بیمــه نیــز، ایــن پیچیدگی هــا را 
به خوبی نمی شناسند و این مسئله وقتی در کنار عدم 
پذیــرش فناوری هــای پیشــرفته از ســمت شــرکت های 
بیمه قــرار می گیرد، مانع توســعه صنعت می شــود. به 
نظر من، فاصله داشتن شرکت های بیمه با فناوری های 
جدید، امر عجیبی نیســت و طبیعی به نظر می رسد و 
پذیرش فناوری زمــان می برد، امــا باید به ایــن نکته نیز 
توجه داشت که هرچه این پذیرش دیرتر اتفاق بیفتد، 
در توسعه صنعت بیمه کشور فرصت های بیشتری از 
دست می رود. درنتیجه، باید به فکر سرعت  بخشیدن 

به آن باشیم.«
کریمی معتقد اســت همــکاری بین اکوسیســتم بیمه 
و شرکت های مشاور امر مهمی اســت که باید در مرکز 
توجه قرار بگیرد. به عقیده او، این شرکت ها می توانند 
واسطه ها و تسهیلگرهای روی آوردن بیشتر شرکت های 
بیمه ای به اســتفاده از فنــاوری باشــند: »ورود از منظر 
کســب وکاری و ترســیم آینده بــازار و روندهــای اثرگذار 
بر سرنوشت شــرکت های بیمه، آنها را برای بقا و حفظ 
جایگاه بازار به سوی استفاده از فناوری ترغیب می کند 
و مشاورهای حرفه ای و خوب می توانند راهنمای خوبی 

برای شرکت های بیمه ای باشند.«
به نظر او، محصول های اینشورتکی معدودند و منابع و 
فرصت های در اختیار اینشورتک  ها در مقایسه با منابع 
و فرصت های در اختیار شرکت های بیمه، ناچیز است 
و درواقع،  کافی است میزان خســارت پرداختی یکی از 
محصول های بیمه ای یک شــرکت بیمه را با کل منابع 
یکی از اینشورتک ها مقایسه کنیم و به این سؤال پاسخ 
دهیم که اگر همان شرکت بیمه از فناوری برای فرایندها، 
خدمات، محصولات و مدل کسب وکاری اش استفاده 
می کرد، چقدر عایدی داشت؟ به باور کریمی، صنعت 
بیمه ایران هنوز که هنوز است اقیانوسی آبی است که 
ظرفیت های زیادی برای پذیرش و اســتفاده از نوآوری و 

فناوری دارد.
بخش بزرگی از جامعــه ایران از محصول هــای بیمه ای 
غیراجباری استفاده نمی کنند و این در حالی است که 
بیمه یکــی از ابزارهای فراگیری مالی اســت و توســعه و 
فراگیری آن به کاهش آسیب ها کمک خواهد کرد و در 
این میان فناوری نیز نقش مهمی دارد. مؤسس و عضو 
هیئت مدیــره مرکز نــوآوری پلنت بــا بیان ایــن موضوع 
می گوید: »بیایید به پاسخ این سؤال فکر کنیم که مردم 
چقدر به مفید بودن بیمه و خســارت گرفتــن از آن باور 
و اعتماد دارند و چقــدر از بیمه نکردن دارایی هایشــان 
هراس دارند؟ اگر شــفاف کــردن کل فرایند بیمه شــدن 
از خرید تا دریافت خســارت و بازی وار کــردن فرایندها 
اتفاق بیفتــد، شانســمان برای تغییــر دادن نــگاه مردم 
نیز بیشتر می شود. اینکه بتوانیم دسترسی به بیمه را 
برای مردم افزایش دهیم و در کنارش فرهنگ استفاده 
از بیمــه را در آنهــا برســاخت و نهادینــه کنیــم، هــم به 
توسعه صنعت و هم به فراگیر شــدن ابزارهای مالی در 
جامعه کمک می کند. اســتفاده از بیمــه مزایای زیادی 
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دارد و مهــم اســت کــه اقدام هــای شــرکت های بیمــه و 
اینشــورتک ها، جنبه نمایشــی نداشته باشــد و بتواند 
با هماهنگی بــا نیازهــای جامعــه و صنعــت عملکردی 

گره گشا و ارزش آفرین داشته باشد.«
غریبگــی عــده زیــادی از تصمیم گیرنــدگان کلیــدی در 
صنعت بیمه با فناوری و مقاومت بازیگران مختلف در 
برابر تغییر ازجمله چالش های موجــود در این صنعت 
است. او در این باره توضیح می دهد: »در گذشته بیمه 
مرکزی را اصلی ترین عامــل بازدارندگــی و عدم پذیرش 
نوآوری و فناوری در این صنعت می دانستند، اما امروز 
می بینیم کــه مدیران ارشــد ایــن نهــاد ملی، خــود برای 
پذیرش نــوآوری و فناوری و همــراه کردن اینشــورتک ها 
پیش قدم می شــوند و بــه این کار ابــراز علاقــه می کنند. 
اجرایی شدن این علاقه زمان بر است، اما تغییر رویکرد 
آنهــا نکتــه مثبتــی اســت کــه نشــانه های محســوس 
دارد. با این حال، ترویج هرچه بیشــتر ســودمندی های 
اینشــورتک های ارزش آفریــن و گفت وگــو دربــاره آنهــا 
به افزایش ضریب نفــوذ بیمه کمک می کنــد و موجب 
کاهــش نگرانی ها می شــود. وقتــی بخــش قابل توجهی 
از زندگــی و فرایندهــای کاری مــردم دیجیتــال شــده و 
نســل های جدید از بدو تولد با جهانی دیجیتالی شــده 
زندگــی می کننــد، نمی شــود تصویــری کاریکاتــوری از 
خدمــات بیمــه ارائــه داد و در برابــر پذیــرش تغییــرات 

مقاومت کرد.«
او معتقد است که چشــم انداز کلی صنعت بیمه برای 
آینده بایــد دیجیتالی  شــدن و گره  خــوردن محصولات 
بیمه ای با دارایی هــا، کالاها و خدمــات موردنیاز زندگی 
مــردم باشــد. همچنیــن هریــک از شــرکت های بیمه و 
اینشــورتک ها باید براســاس تــوان خــود و نیــاز جامعه 
هدفشــان، چشــم انداز خاص خود را تعریف کنند و بر 
همان اســاس جلو بروند. درواقع، نمی شــود از دور برای 
تمام این شــرکت ها نســخه ای واحد پیچید و خود آنها 
بهتر از هر ســازمان یا فــرد دیگری بر مختصــات خود و 
بازارشان تسلط دارند و می توانند آینده مطلوب خود را 

ترسیم می کنند.
تصور غلطــی وجــود دارد که می گویــد بــا روی کار آمدن 
یــک پارادایم جدیــد، پارادایم های قبلی به طــور کامل از 
بیــن می روند. براســاس همین بــاور غلط، برخــی بر این 
باورند کــه بــا روی کار آمــدن حداکثری اینشــورتک ها و 
توســعه و فراگیــری بیمه دیجیتال شــاهد طــرد و حذف 
کامل شــرکت های بیمــه خواهیــم بــود. کریمــی در این 
باره اظهار می کند: »چرا باید با توســعه بیمه دیجیتال 
سایر انواع پاســخگویی به نیازهای جامعه حذف و طرد 
شوند؟ مگر پیشــرفت های صنعت بانکداری به قیمت 
حــذف شــعبه و عــدم مراجعــه مــردم بــه بانک هــا بود؟ 
همواره افرادی هســتند که روش های گذشــته را ترجیح 
می دهند، بنابراین قرار نیست پارادایم  دیجیتالی شدن 
کــه البتــه پارادایــم غالــب می شــود، باعث مــرگ کامل 
پاردایم های دیگر شود. اینکه در بزنگاه تغییر، تهدیدها 
مدام پیــش چشــم مــا قــرار بگیرنــد، عــادی اســت، اما 
درست و کامل نیســت. دیجیتالی شدن صنعت بیمه 
و توسعه اینشورتک ها امکان ها و فرصت های زیادی را 
پیش روی ما قرار می دهد که اگر به چنین تحولی نگاهی 

آسیب شناســانه داشــته باشــیم، ایــن فرصت هــا از 
دیدمان پنهان می مانند و خودشان را در قالب تهدید 
به رخ می کشند. درنتیجه باید در برابر پذیرش امر نو، 
واکنشی منعطف داشته باشیم و مزایا و معایب آن را 
در کنار هم بررسی کنیم و هر تغییری را صرفاً از منظر 

تهدیدهای آن در نظر نگیریم.«

  تحــول دیجیتال؛ فرصــت دیــروز، امکان امــروز و 
راهی برای بقا در فردا

بنــا بــر صحبت هــای علی اکبر گلشــنی اصــل، مدیر 
تحــول دیجیتــال بیمــه دی، فنــاوری از ابتــدای 
شکل گیری شرکت های بیمه خصوصی در کشور در 
نحوه کســب وکارها تأثیرگذار بوده و در ادامه مسیر، 
به ویژه در ســال های اخیر تغییرات زیادی را در نحوه 
ارائه خدمــات بیمه ایجاد کرده اســت. بــا وجود این، 
تا رســیدن بــه نقطــه ای کــه بتوانیــم آن را انقلابی در 
صنعت بیمه بنامیم، فاصله داریم. او درباره وضعیت 
صنعت بیمه در ایران می گوید: »ما در صنعت بیمه 
آن طور که باید از فناوری های نوین استفاده نکرده ایم 
و با شرکت های خارجی مشابه فاصله زیادی داریم. 
ما به تغییر فرایندها با اســتفاده از فنــاوری از حالت 
ســنتی به حالــت الکترونیک بســنده کرده ایــم. این 
در حالی اســت که ایــن صنعت ظرفیت هــای زیادی 
دارد کــه دســت نخورده باقــی مانــده اســت. یکــی از 
بخش های حائز اهمیــت در این حوزه، ســامانه های 
بیمه گری است که وضعیت خوبی ندارد و هر تلاشی 
برای تغییر این سامانه ها نیازمند صرف وقت و انرژی 
زیــاد اســت. درواقع، اگــر همت چنــد نفــر از فعالان 
صنعت بیمه کشــور نبود کــه روزی تصمیــم گرفتند 
ســامانه  بیمه گری واحدی را ایجاد کنند، شاید امروز 
همین را هم نداشتیم. با این حال، شرکت های بیمه  
حق انتخاب چندانی در این زمینه ندارند و مجبورند 
از میــان تعداد بســیار محــدودی از ســامانه هایی که 
وجــود دارد، یکــی را انتخــاب کننــد و درنهایــت تمام 
فرایندهای صدور بیمه نامــه و خدمات پس از فروش 
خود را بر مبنای آن پیاده سازی کنند. وضعیت سایر 
حوزه های مربوط به فناوری نیز به همین روال است و 
سرمایه گذاری مناسب و منسجمی روی سامانه های 
مختلفی نظیر فرایندکاوی، تحلیل داده و فناوری های 
تحول آفرینی مانند هوش مصنوعی و اینترنت اشیا 

انجام نشده است.«
وضعیت نوآوری نیز چیزی شبیه به وضعیت فناوری 
است؛ بسیاری از شرکت ها به دلیل داشتن پورتفوی 
مشــخص توجه زیادی به نــوآوری نکرده انــد و صرفاً 
به صورت پراکنــده و در حوزه های مختلــف اقداماتی 
کرده اند که کافی نیســت. او با اشــاره به این موضوع 
می گوید که از ســال گذشــته، بیمــه مرکزی اقــدام به 
راه اندازی مرکز نوآوری صنعت بیمــه کرده که آن هم 
تا به امروز مسکوت مانده و باید دید در صورت فعال 
شــدن مجدد این پروژه، چه نقشــه راهی بــرای آن در 

نظر می گیرند.
او معتقد اســت کــه اکوسیســتم بیمه دیجیتــال در 
ایران ایجاد شده، اما کارایی لازم را ندارد؛ سامانه های 
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بیمه گری موظف شده اند که به شرکت های بیمه  API ارائه دهند. شرکت های بیمه 
نیز بــه دنبال صــدور آنلاین بیمه نامــه بدون حضور کارشــناس و فرایندهای ســنتی 
برای مشــتریان خرد هســتند. حضــور اگریگیتورها نیــز به جذابیــت صنعت بیمه 
افزوده است، هرچند که آنها مجبورند مطابق با بخش نامه بیمه مرکزی عمل کنند 
و فرایندهای فروش خود را به صورت سفارش گیری انجام دهند: »وب سرویس هایی 
نیز وجود دارد که اطلاعات خودرو، تخلفات و تصادفات را در اختیار واحدهای صدور 
قرار می دهد و پرونده های خسارت نیز به صورت الکترونیک میان نهادهای مختلف 
به گردش درمی آید. بنابراین می توان ادعا کرد که اکوسیستم بیمه دیجیتال تا حدی 
شکل گرفته، اما آن طور که باید توسعه نیافته است و نیازمند تلاش بیشتر بازیگران 

این صنعت است.«
صیانــت از داده ها یکــی از بزرگ تریــن و مهم تریــن چالش های این صنعت اســت. 
صنعت بیمه کشور به ویژه در حوزه فروش خرد، مسیر فروش را از طریق شبکه فروش 
خود طی می کند و آنچه در این مسیر از همه چیز مهم تر است، صیانت از داده های 
مشتریان است. مدیر تحول دیجیتال بیمه دی در این باره می گوید: »جالب است 
بدانید که در شرکت های بیمه، یک نماینده اجازه ندارد بدون اجازه نماینده دیگری 
بیمه نامه مشتری او را تمدید کند و اگر این اتفاق بیفتد، می توان به راحتی آن معرف 
بیمه نامــه را تغییــر داد. نماینــدگان مــدام اعتــراض می کننــد که یکی 
از اگریگیتور هــای بیمه نامــه ای که اکنون بیمه شــده، ســال ها قبل 
مشــتری من بــوده و آن را از مــن گرفته انــد. شــرکت های بیمه نیز 
همیشه باید از شــبکه فروش خود حمایت کنند. این اعتراض ها 
وقتی به گوش نهاد ناظر می رسد، ســناریویی را می بینیم که چند 

سال اخیر با آن مواجه بوده ایم.«
به گفته گلشــنی، یکــی دیگــر از چالش های صنعــت بیمه 
کشور این است که ما در شرکت های بیمه اجازه نداریم 
به کارگزاران آنلایــن خود به صورت مســتقیم API ارائه 
دهیم و این مهــم صرفاً از طریق ســوئیچ بیمــه مرکزی 
قابل تحقق است که وضعیت آن نیز مشخص است 
و خود می تواند به موضــوع گفت وگوی دیگری تبدیل 
شود: »در حال حاضر، صدور بیمه ها آنلاین نیست 
و چه بسا اگر هنگام خرید بیمه نامه از اگریگیتور، به 

دلیــل درنظرنگرفتن ماهیــت ســفارش گیری در هنگام 
خرید، اختلافات پوششی و مبلغی پیش بیاید، اغلب 
مسئولیت آن را خود اگریگیتورها برعهده می گیرند. اما 
آیا این کار برای همه آنها مقدور است؟ به نظر من خیر. 
همچنین، اگر بخواهیم به چالش های اینشورتک هایی 
اشــاره کنیــم کــه در حوزه هایــی به جــز فــروش فعالیت 
می کنند، بایــد از بی علاقگــی مدیران میانی شــرکت ها 
بــه تغییــر، تعدیــل تفکرهــای ســنتی، بی اعتمــادی به 
اینشــورتک ها و محصولاتشــان، بی اعتمادی به حفظ 

داده ها و عدم ریسک پذیری آنها حرف بزنیم.«
شرکت های مشــاور می توانند نقش بسزایی در تعیین 
استراتژی شــرکت های بیمه داشته باشــند، اما باید به 
این نکتــه توجه کــرد که اغلــب ایــن مشــاوره ها و حتی 
تعیین اســتراتژی ها کوتاه مدت در نظر گرفته می شود، 
زیــرا صندلــی مدیریــت شــرکت ها اســتحکام نــدارد، 
بنابراین این مشاوره ها تأثیر چشمگیری در فرایندهای 
کســب وکاری شــرکت ها نخواهــد داشــت. گلشــنی بــا 
بیان ایــن موضــوع می گویــد: »در صنعــت بیمــه ایران 
نیز اگر به کرسی مدیرعاملی شــرکت های بیمه نگاهی 
بیندازیــم، می بینیــم کــه دوره مدیریــت مدیران عامــل 
آنها چیزی حدود دو ســال اســت و آیا می تــوان در این 
دو ســال برنامه ای برای تغییــر در نظر گرفــت؟ موضوع 
بعدی کرختی فرایندها است که شاید مشاوران بتوانند 
راه حل هایی برای بهبود آن ارائه کنند، اما اغلب اوقات با 
مقاومت سخت مدیران مواجه شده و از ارائه پیشنهاد 
خود پشیمان می شوند و برای اینکه کار خود را از دست 
ندهند، مجبــور بــه تغییــر ذائقــه و پیشنهاد هایشــان 

می شوند.«
گلشنی اصل بر این باور است که پروژه های شرکت های 
بیمه و اینشــورتک ها با یکدیگر قابل مقایسه نیست؛ 

اینشورتک هایی که در نظرسنجی دیلویت شرکت کرده اند، نســبتاً نوپا و کوچک اند و به نظر از نوعی مدل استارتاپی پیروی می کنند که فناوری ها و 
راه حل های جدید را ترویج و توسعه می دهد.

بیش از 250 نفر 
)کسب وکارهای بزرگ(

کمتر از 10 نفر 
)کسب وکارهای خرد(

250-50نفر  
)کسب وکارهای متوسط(

%52

%26
50-10 نفر 

)کسب وکارهای کوچک(

%1۹

%۳

علی اکبر گلشنی اصل
مدیر تحول دیجیتال بیمه دی

گزارش

عمر حضور شرکت شما در بازار چند سال است؟چند نفر در شرکت شما مشغول فعالیت اند؟

%4۸
4-1 سال

10-4 سال
%۳6

تا 1 سال
%10

%6
 بیش از
15 سال

حضور شرکت هایی با 
عمر 10 تا 15 سال در 

بازار صفر است.
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پروژه های اینشورتکی اغلب در راستای توسعه خدمات و ارائه سرویس به شرکت های 
بیمه سنتی طراحی می شوند، اما پروژه های شرکت های بیمه سنتی در راستای توسعه 
فروش محصولات، ایجاد محصولات جدید و خدمات پس از فروش است: »لازم است 
اشــاره کنم که اینشــورتک ها، اگریگیتور یــا مقایســه کننده نرخ بیمه نیســتند. تعداد 
زیادی اینشــورتک در صنعت بیمــه وجــود دارد که خدمــات متنوعــی را در حوزه های 
صدور و خدمات پس از فروش برای شــرکت های بیمه فراهم کرده اند و در حال حاضر 
نیز خدمات آنها در حال بهره برداری است. درنتیجه می توان گفت که در حال حاضر، 
اینشورتک ها در راستای تکمیل سبد محصولات و خدمات پس از فروش شرکت های 

بیمه سنتی قدم برمی دارند.«
آمارها حاکی از آن اســت که بخش بزرگی از جامعه بیمه نیستند. این در حالی است 
که بیمه یکی از ابزارهای فراگیری مالی است و توسعه آن می تواند به کاهش فقر کمک 
کند. به گفته گلشنی، عدم آشنایی کامل با بیمه و مزایای استفاده از آن حلقه مفقوده 

این مهــم اســت. در حــال حاضر، بیشــتر مردم کشــور 
از خدمــات متنــوع بیمــه ای و مزایــای آن آگاهــی کافــی 
ندارند. اگــر بیمه اجبــاری شــخص ثالث هم در کشــور 
نبود، مطمئنــاً نتایج این آمــار متفاوت تر می شــد. او در 
این باره می گوید: »استفاده از فناوری می تواند در بهبود 
این وضعیت کمک کننده باشــد. اگــر بتوانیم به کمک 
ابزارهای مختلف تحلیلی و به صــورت برخط، مردم را از 
وضعیت خــود آگاه و به آنها محصولات و پوشــش های 
متنوع بیمه ای را جهت بهبود وضعیــت معرفی کنیم، 
می توانیــم وضعیــت را تغییر دهیــم. ایجاد بســترهای 
فــروش برخط محصــولات بیمه ای بــه  نحوی بــا فناوری 
عجین شــده اســت و در چند ســال اخیر شــاهد رشــد 
چشــمگیری در حوزه فــروش بیمه هــای خرد در بســتر 

دیجیتال بوده ایم. 
هرچنــد به احتمــال زیاد باز هــم پورتفــوی حاصل برای 
محصولات خودرویی و درمان تکمیلــی خواهد بود، اما 
این موضوع نویدبخش آن است که با ایجاد نوآوری در 
ســایر محصولات می توانیم اقدامات مناسبی را عملی 
کنیم و این امر باید در استراتژی شرکت های بیمه و حتی 

نهاد ناظر قرار گیرد.«
در حــال حاضــر در صنعــت بیمــه اقدامــات مثبتی در 
حوزه فروش و به ویــژه بیمه های خــودرو و درمان صورت 
گرفته است، ازجمله: امکان استعلام همزمان اطلاعات 
خودرو و صاحب پلاک در بســترهای مختلف که از این 
طریق مشتری می تواند به راحتی با اعلام پلاک خودروی 
خود، مبلغ حق بیمه را مشــاهده، و به صــورت برخط از 
بیشــتر شــرکت های بیمه یا اگریگیتورها خرید کند، یا 
در حوزه خســارت نیــز در تعــدادی از شــرکت های بیمه 
این امکان فراهم شــده اســت که فرد بیمه شــده بتواند 

به جای حضور در مراکز خســارت شــرکت ها به صورت کاملاً آنلاین خسارت خودروی 
خود را اعلام کند و با ارســال تصاویر، حتی بــدون حضور ارزیاب، خســارت را دریافت 
کند. در حــوزه درمان نیــز با اتصال بــه ســرویس های بیمه های پایــه این امــکان فراهم 
شــده تا فرد بیمه شــده بتواند به صورت برخط هزینه درمان خود )نسخه الکترونیک( 
را به شرکت بیمه اعلام کند و ســایر فرایندها را برای دریافت هزینه طی کند. البته این 
امکان در تعداد محدودی از شرکت ها پیاده شده و به نظر در آینده ای نزدیک برای اکثر 

شرکت های بیمه فراهم خواهد شد.
او با بیــان این موارد می گویــد: »اگر بخواهیم کمــی عمیق تر و جدی تر بــه موضوع نگاه 
کنیم، فنــاوری بــه مــا در تجزیه و تحلیــل داده های ریســک های فــردی و ارائــه نرخ های 
اختصاصی کمک بســیاری می کنــد. با اســتفاده از هــوش مصنوعی می تــوان داده ها 
را پــردازش کــرد و دربــاره آنهــا تصمیــم گرفت و حتــی میــزان خســارات وارده را بــرآورد 
کــرد و عملیــات پرداخــت خســارت را بــدون دخالــت انســانی انجــام داد. در حــال 

حاضر از ایــن ابزار در شــرکت های مختلــف بیمه در 
خارج از ایران بهره برداری می شــود تا جایی که شعار 
یکی از شــرکت های نوظهور این صنعت این اســت: 
"همه چیز را دربــاره بیمه فرامــوش کن و با مــا بیمه را 
تجربه کن." فناوری می تواند فرایندهای کسب و کاری 
شــرکت های بیمــه را به     صورت کلــی تحت تأثیــر قرار 
دهد. شــرکت هایی که نتوانند در این مســیر حرکت 
کنند در آینده نه  چندان  دور دچار مشکلات فراوانی 

خواهند شد که بقای آنها را تهدید می کند.«
همیشــه هر تغییری با مقاومــت ذی نفعان مختلف 
همراه است و صنعت بیمه نیز از این موضوع مستثنا 
نیست. در صنعت بیمه وقتی به فرایند ظهور فناوری 
نــگاه می کنیــم، چالش هــای مختلفــی در هــر بخش 
می بینیم که بــه نظر مهم تریــن آنها به تفکر ســنتی 
و تقابــل آن بــا فنــاوری به ویــژه در مواجهه بــا امنیت 
داده ها مربوط می شود. گلشنی در این باره می گوید: 
»از لحاظ علمــی می توانیــم موانع پیاده ســازی بیمه 
دیجیتال در صنعت بیمه ایران را به سه دسته اصلی 
تقســیم کنیــم؛ موانــع محیطــی، موانــع ســازمانی و 
موانع رفتــاری. در بعد رفتاری کمبود نیروی انســانی 
متخصص، عدم پشتیبانی مدیران ارشد و مقاومت 
پرسنل و شبکه فروش در برابر تغییر ازجمله مسائل 

مهمی اند که باید به آنها توجه کرد.«
به عقیده گلشنی، اغلب شرکت های بیمه برای خود 
نقشــه راهی ترســیم کرده اند کــه چشم اندازشــان را 
تعیین می کند و این نقشــه برای هر شرکتی متفاوت 
اســت. بــرای مثــال چشــم انداز شــرکت بیمــه دی 
ارزش آفرینــی پایــدار و تجربــه خوشــایند مشــتریان 
و شــبکه فــروش اســت و تــلاش می کنــد بــر مبنــای 
چشــم اندازی که دارد، خدمات مختلفی را طراحی و 
پیاده سازی کند. بیمه ایران نیز که بنا بر آمارها برترین 
و موفق ترین شــرکت بیمه در کشــور اســت، تصمیم 
گرفته با به کارگیری فناوری اطلاعات، از جایگاه خود 
پاسداری کند. او در این راستا اضافه می کند: »به طور 
کلی، شــرکت های بیمه همان مسیر همیشگی شان 
را پیــش می برنــد و میل زیادی بــه فروش ســازمانی و 
پورتفوی بزرگ نهادهای دولتی و شــبه دولتی دارند و 

ارائه خدمات به آنها را ترجیح می دهند. 
آنها ممکن اســت در این مســیر از راهکارهــا، ابزارها 
و فناوری هــای نوین نیز اســتفاده کننــد. در این میان 
برخــی از شــرکت ها برنامه خاصــی برای اســتفاده از 
روندهــای روز ندارند و به صــورت پراکنــده و هرجا که 
مجبور باشــند از فناوری اســتفاده می کنند. با وجود 
این، رویکرد اینشورتک ها متفاوت است و بقای آنها 
به تدوین چشــم اندازی دقیــق بســتگی دارد. در بین 
اینشــورتک ها، حوزه فروش وضعیت بهتــری دارد و 
مأموریت آنها تقریباً مشخص است و تلاش می کنند 
با رقابتی کردن نرخ ها و ایجاد تســهیلات مناسب به 

مشتریان، سهم بیشتری از بازار به دست آورند.«
به باور او، فراگیر شدن اینشورتک ها به طور مستقیم 
بر وضعیــت نمایندگان شــرکت های بیمــه که اغلب 
کرداری سنتی دارند، تأثیرگذار خواهد بود، اما باعث 
از بیــن رفتن شــرکت های بیمه نمی شــود، زیرا اغلب 

گلشنی: 
فناوری به ما در 
تجزیه و تحلیل 
داده های 
ریسک های فردی 
و ارائه نرخ های 
اختصاصی کمک 
بسیاری می کند. با 
استفاده از هوش 
مصنوعی می توان 
داده ها را پردازش 
کرد و درباره آنها 
تصمیم گرفت و 
حتی میزان خسارات 
وارده را برآورد کرد 
و عملیات پرداخت 
خسارت را بدون 
دخالت انسانی 
انجام داد
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آنها بر پورتفوهای بزرگ دولتی و نیمه خصوصی تکیه کرده اند و درواقع، بهتر است 
این طور گفته شود که این فراگیری صرفاً باعث تغییر فرم فعالیت آنها خواهد شد و 
نمایندگانی که بتوانند خود را با دنیای دیجیتال وفق دهند، موفقیت های بیشتری 
خواهند داشت: »درنتیجه توانمندسازی دیجیتال نمایندگان یکی از موارد مهمی 
است که باید به آن توجه دوچندان شود. البته آینده شرکت های بیمه ای که در جذب 
پورتفوهای دولتی ناموفق باشــند و اســتراتژی تمرکز روی ارائه بیمه خــرد را در پیش 

بگیرند،  تحت تأثیر اینشورتک ها قرار خواهد گرفت.«
کاربســت فناوری در صنعت بیمه، امری تحول آفرین اســت و باعث تغییر روندها، 
ســازوکارها و خدمــات می شــود و گرچــه ایــن اتفــاق می توانــد انقلابــی در مســیر 
شرکت های بیمه ایجاد کند، اما نباید به این دگرگونی نگاه آسیب شناسانه داشت. 
گلشنی با بیان این موضوع می گوید: »باید به این نکته توجه کرد که تحول دیجیتال 

فرصت دیروز، امکان امروز و راهی برای بقا در فردا است.«

  نبود اکوسیستم بیمه دیجیتال در ایران

علی یزدانــی، مدیــر محصــول آیتول، معتقد اســت 
گرچه فنــاوری می توانــد انقلابــی در صنایع مختلف 
ایجاد کند، امــا این اتفــاق در صنعت بیمــه نیفتاده 
اســت. او در این بــاره می گویــد: »مدت زمانی اســت 
کــه حرکت هایــی در راســتای کاربســت فنــاوری در 
صنعت بیمه آغــاز شــده و اســتارتاپ هایی به وجود 
آمده انــد کــه ســهم کوچکــی از بــازار دارنــد و عمــده 
فعالیت هــای آنها مربــوط بــه توزیــع و بازاریابی برای 
بیمه های موجود اســت. ورود تدریجی استارتاپ ها 
به بخش تعریف محصول،  ارزیابی ریسک، تخمین 
خسارت و مشاوره ازجمله اقداماتی است که باید به 
آن پرداخت تا کمبودهای اکوسیســتم بیمه در ایران 

برطرف شود.«
در حال حاضر، بیــش از ۹۶درصد از امــور مربوط به 
بــازار بیمــه به صــورت آفلایــن و بــه روش های ســنتی 
انجام می شود و استفاده از فناوری های جدیدی نظیر 
اینترنت اشــیا، بلاکچین، هــوش مصنوعی و تحلیل 
کلان داده برخــلاف کشــورهای توســعه یافته بســیار 
محدود اســت و برنامه ریــزی برای تغییر ایــن رویه به 
طراحی  های دقیــق، ارائه محصولات بیمــه نوآورانه و 
داشــتن چشــم اندازی بلندمدت برای توســعه بیمه 
دیجیتال نیاز دارد. یزدانی با بیان این موارد می گوید: 
»در حال حاضر، در بخش نوپای بــازار، آگاهی کافی 
از کلان روند های صنعــت بیمه وجود ندارد. 
بدیهی است که ماهیت بازار و نیازهای 
مشتریان در ســال های اخیر تغییر 

کرده و صنعت بیمه نیــز باید متناســب با این تغییــرات، متحول 
شــود تا بتواند با رفع نیازهــای جامعه به بقا و توســعه خود کمک 
کند. برای مثال بیمه های پارامتریک و بیمه های پیمایشی ازجمله 
محصولاتی اند که به بیمه گزار کمک می کنند تا متناسب با میزان 
مصرف و ریسک های خود، حق بیمه بپردازد. این نوع محصولات 
که برای اکثر بیمه گزارها ارزش افزوده بسیاری ایجاد می کند اگر به 

مدد فناوری نباشد، قابل ارائه نیستند.«
به عقیــده یزدانــی، بیمــه دیجیتــال در ایــران فاقد 
اکوسیســتم اســت و ایجــاد یــک اکوسیســتم 
یکپارچــه و کارآمــد نیــاز بــه زیرســاخت هایی 
دارد کــه تــا به ایــن لحظــه بــرای تهیــه آنها 
اقداماتی صــورت نگرفته اســت: »خلق 
اکوسیســتمی پویــا و کارآمــد کــه توان 

تغییر وضعیــت کنونی صنعت بیمه را داشــته باشــد، 
بــه ایجــاد زیرســاخت ، تغییر قوانیــن ســنتی، حمایت 
قانون گــذار، تغییــر رونــد بــه مشــتری گرایی، آمــوزش 
گسترده، سرمایه گذاری، دسترسی به داده های واقعی و 
التزام به تعریف محصولات مقیاس پذیر وابسته است. 
بنابراین، می توان گفت که صنعت بیمه ایران راه درازی 
در پیش دارد و هنوز آن طور که بایــد از امکانات فناوری 

استفاده نکرده است.«
یکــی از اصلی تریــن چالش هــای دیجیتالــی شــدن 
بیمه در ایــران به برآمــدن اینشــورتک ها و رقابــت آنها 
بــا شــرکت های بیمــه ســنتی برمی گــردد. بــه بــاور او، 
صنعــت بیمــه و اســتارتاپ های نوپایــی کــه وارد بــازار 
شده اند، به سختی با یکدیگر کنار می آیند؛ شرکت های 
بیمه ســنتی ســهم بــازار زیــادی دارنــد، محافظه کارند 
و در قالــب بوروکراســی های قدیمــی کار می کننــد، امــا 
اینشــورتک ها چابــک، ریســک پذیر،  نــوآور و در پــی 
خلــق و بهره بــرداری از روش هــای جدیدنــد. ماهیــت 
متفاوت این دو گروه فعال در صنعت بیمه کشور، آنها را 
روبه روی هم قرار داده، در صورتی که نباید چنین باشد. 
اینشورتک ها بر جمع آوری و تحلیل داده به هدف تمرکز 
بر شخصی سازی محصولات و پیشگیری هوشمندانه 
از خسارات تأکید می کنند و شرکت های بیمه سنتی با 
وجود اینکه در این زمینه با مشکل مواجه اند،  به سختی 
با اینشــورتک ها همــکاری می کننــد. اینشــورتک ها به 
دنبــال بازتعریــف محصــولات، تغییــر و بهینــه کــردن 
شــبکه توزیع و بزرگ کردن بازار بیمه اند و شــرکت های 
بیمــه ســنتی نگران اند کــه مبادا ســهم بــازار خــود را از 

دست بدهند.«
همکاری با شرکت های مشاور مسئله مهمی است که 
به پیشرفت صنعت بیمه کمک می کند. این شرکت ها 
با شناســایی نیــاز واقعــی بــازار، روندهــا، دانــش به روز 
مدیریت ریسک، آموزش و تدوین استراتژی های دقیق 
در تمــام چرخه عمر یــک محصول بیمه نقش بســزا و 

سازنده ای دارند. 
یزدانی بــا بیان این مــوارد می گوید که توســعه ابزارهای 
بیمه دیجیتال به معنای توسعه فراگیری مالی و کاهش 
برخی از مشــکلات اقتصادی مردم اســت، اما در حال 
حاضر زیرســاختی بــرای تحقق ایــن امر وجود نــدارد و 
ضریــب نفــوذ پایین بیمــه در کشــور گویای همیــن امر 
اســت: »از طرفــی، کپی بــرداری از محصــولات خارجی 
جایگزیــن طراحی محصــول بیمــه ای بــا توجه بــه نیاز 
جامعــه داخلــی شــده کــه باعــث کاهــش اســتقبال از 
محصــولات بیمــه ای می شــود. همچنیــن محصولات 
مشتری محور نظیر بیمه های همتا به همتا با استقبال 

کمتری از سمت صنعت مواجه است.«
مقیاس پذیــری، کاهــش هزینه هــا، بــالا بــردن ســطح 
شــناخت از بازار و امکان تطابق محصولات با نیازهای 
جامعه، تکمیــل چرخه خدمات، قابلیت حل مشــکل 
قــدرت خریــد محــدود مشــتری بــا راهکارهایــی نظیــر 
BNPL، جلــب اعتماد مشــتری، تعامل بیشــتر بــا او و 
افزایش قدرت شبکه های توزیع ازجمله مزایای توسعه 
بیمه دیجیتال در کشور اســت که یزدانی به آنها اشاره 

می کند 

یزدانی: 
در حال حاضر، 
در بخش نوپای 
بازار، آگاهی کافی 
از کلان روند های 
صنعت بیمه وجود 
ندارد. بدیهی است 
که ماهیت بازار و 
نیازهای مشتریان 
در سال های 
اخیر تغییر کرده 
و صنعت بیمه نیز 
باید متناسب با این 
تغییرات، متحول 
شود تا بتواند با رفع 
نیازهای جامعه به 
بقا و توسعه خود 
کمک کند

علی یزدانی
 مدیر محصول آیتول

گزارش
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فناور ی های مالی ایران

 مؤلفه های صنعت بانکی

کانسنتوس در این نقشه، وضعیت کشورها در صنعت 
بانکی را براســاس ۳ مؤلفه بررســی کــرده اســت. این ۳ 
مؤلفه از این قرارند: ۱. کشــورها به کدام یک از سه حوزه 
بانکداری باز، مالی باز و داده باز وارد شده اند؟ ۲. قوانین 
و سیاســت گذاری در این کشــورها به چه شکل است؟ 
و ۳. آیا اکوسیســتم در ایــن حوزه ها توســعه یافته یا در 
حال توسعه است؟ با توجه به این نقشه می توان گفت 
اتحادیه اروپا از بانکداری باز عبور کرده و در مسیر مالی 
باز، بیمه گری باز و ســرمایه گذاری باز قرار دارد. ۶ کشور 
عمان، امــارات، بحرین، قطر، عربســتان و مصر از حوزه 
خلیج فارس نیز به حوزه بانکداری باز وارد شده اند یا در 
حال توسعه اند یا توسعه  یافته اند. منطقه EECAN که 
متشــکل از ۱۴ کشــور از شــبکه اروپای شــرقی و آسیای 
مرکزی است وضع کننده بیش از ۵۰درصد از قوانین در 
حال اجرا یا فعال است. البته این نقشه نشان می دهد 
که مفهوم داده باز همچنــان بازیگران محدودی در دنیا 
دارد. کشورهایی مانند استرالیا، نیوزیلند و کلمبیا جزء 
اولیــن بازیگرانی انــد که وارد ایــن حوزه شــده اند. مایک 
وودز، مدیرعامــل و یکــی از بنیان گــذاران کانســنتوس، 
پیش بینــی می کنــد که تعــداد کشــورهای فعــال در این 
نقشه افزایش یابد و اجرای بانکداری باز در سال ۲۰۲۴ 

تشدید شود.

 PSD2 چه درس هایی به ما می دهد؟

فرشاد صفری، معاون کسب و کار شرکت فرابوم، با اشاره 
به نقشــه توســعه بانکداری باز و امور مالی بــاز توضیح 

زهرا  قربانی

می دهد که حدود یک ســوم از کشــورهای دنیا در حال  بســط دادن اقداماتی در این 
زمینه اند و ایــن اتفاق نقطه عطفی در مســیر توســعه بانکداری باز، دنیــای مالی در 
حال دیجیتال شدن و اتصال متکثر در قالب نوآوری است. او می گوید: »بانکداری 
باز به نیرویی انکارنشدنی تبدیل شده که صنعت مالی دنیا را تغییر می دهد و یکی 
از محرک های کلیدی برای گشــایش و ایجاد ارزش قابل  توجه در اکوسیســتم مالی 

است.«
به گفته صفری، بانکداری باز به اهداف مختلف سیاست گذاری کمک می کند و برای 
شهروندان و مشاغل امکان دسترسی گسترده تر به محصولات و خدمات نوآورانه 
را فراهم مــی آورد: »قانون گذاران و بانک هــای مرکزی، بانکداری بــاز را یکی از عوامل 
اصلی و مؤثر در تشویق به رقابت در بخش مالی و تحریک اکوسیستم های فین تک 
ملی می دانند. ۶۴درصد کشــورهای مذکور قوانینی شــفاف و الزام گــر در این زمینه 
دارند، ۲۶درصد از حمایت قوی تنظیم گر برخوردارند و ۱۰درصد باقی مانده با تبعیت 
از نیازهای بازار یا به صورت دوگانه )همکاری تنظیم گر با بازار، اما بدون الزام( در حال  
توسعه در حوزه بانکداری باز هستند. رویکرد ترکیبی، به ویژه در سراسر آسیا، کم کم 
محبوبیت زیادی کســب کرده اســت. با این حال، تجزیه وتحلیل نشان می دهد که 
»یک فرمول برای همه« وجود ندارد. در هر حوزه قضایی رویکرد نهادها برای اجرا و 
برآوردن نیازهای محلی متفاوت است. همچنین بلوغ کشورها در پذیرش بانکداری 

باز می تواند سطح متفاوت داشته باشد.«
طبــق صحبت هــای معــاون کســب و کار شــرکت فرابــوم، PSD2 یــا دســتورالعمل 
بازنگری شــده خدمات پرداخت، دســتورالعمل اتحادیه اروپاســت کــه در ۱۳ ژانویه 
۲۰۱۸ به اجرا درآمد. این دستورالعمل برای تقویت رقابت، حمایت از مصرف کننده 
و امنیــت در صنعت خدمــات پرداخت طراحی شــده اســت. PSD2 در موضوعات 
مختلــف جنبه هــای کلیــدی تأمل برانگیــزی دارد؛ ازجملــه: دسترســی بــه  حســاب 
)XS2A(، احراز هویت قوی مشتری  )SCA(، ممنوعیت کارمزد اضافه برای کارت های 
مصرف کننده، اقدامات امنیتی افزایش یافته، شــفافیت و حمایت از مصرف کننده 

.PSD2
صفری معتقد اســت که یکی از آثار مهــم PSD2، ترویــج بانکداری باز اســت که به 

نگاهی به جدیدترین نقشه بانکداری باز، مالی باز و داده باز جهان در گفت وگو با 6 فعال این حوزه

حرکت به  سوی 
جهانی با اقتصاد باز 
کانسنتوس )Konsentus( به تازگی نقشه ای از آخرین وضعیت پیشرفت جهان به سمت بانکداری باز، مالی باز و داده باز را 
منتشر کرده است؛ نقشه ای که نشان می دهد در یک سال گذشته 6۸ کشور معادل ۳5درصد از کل جهان، ازجمله عربستان، 
قطر، بحرین و ترکیه، در حال توسعه و انجام اقداماتی در این ســه حوزه بوده اند، اما ایران در این نقشه جایی ندارد و در میان 
کشورهای خاکستری قرار گرفته است. بانک مرکزی 1۳ آذرماه 1402 دستورالعمل نحوه تأسیس و فعالیت نئوبانک ها را به شبکه 
بانکی ابلاغ کرد. این دستورالعمل با استانداردهای بین المللی در تناقض است و رویکرد فعلی بانک مرکزی در قانون گذاری، خبر از خاکستری  
ماندن ایران می دهد. تعداد زیادی از فعالان صنعت بانکداری در جهان تحلیل های مختلفی روی این نقشه ارائه داده اند. به همین بهانه با الینا 
ملکان، معاون توسعه کسب وکار شرکت فینوتک؛ مصطفی طهماسبی، مدیرعامل شرکت سنباد؛ فرشاد صفری، معاون کسب و کار شرکت 
فرابوم؛ پویا پوراعظم، متخصص و مشاور فناوری های مالی؛ مجید کیوان، مشاور بانکداری باز و سعید قدوسی  نژاد، عضو هیئت مدیره انجمن 

فین تک گفت و گویی داشتیم و از آنها خواستیم که این نقشه جهانی را تحلیل کنند.
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ارائه دهندگان شخص ثالث اجازه می دهد با دسترسی به اطلاعات حساب بانکی با 
رضایت کاربر، خدمات مالی جدید و نوآورانه ای ارائه دهند. این امر منجر به افزایش 
رقابت و توســعه محصولات و خدمــات مالی جدیــد در بخش بانکداری اروپا شــده 

است.

 نقش کلیدی قانون گذار، دولت و حاکمیت در مسیر نوآوری

الینا ملکان، معاون توســعه کســب وکار شــرکت فینوتــک، معتقد اســت بانکداری 
بــاز و امــور مالــی بــاز راه خــود را در سراســر جهــان پیــدا کــرده اســت و بســیاری از 

کشــورها با مطالعــه در زمینه نحــوه اشــتراک گذاری 
و مدیریــت داده هــای مالــی از طریــق  APIهــای بــاز، 
بــه دنبــال شــناخت نحــوه پیشــبرد ایــن اهداف اند. 
شــرکت  های بــزرگ می داننــد کــه دسترســی برابر به 
داده هــا مصرف کننــدگان را قــادر می کنــد تــا هزینــه 
کمتری بپردازد و شرکت های کوچک تر نیز می توانند 
راحت تــر وارد بازار شــوند و با دیگر شــرکت ها رقابت 

کنند.
ملــکان بــا اشــاره بــه کشــورهایی کــه هنــوز تعریــف 
مشــخصی از دسترســی آزاد بــه داده هــا ندارنــد، 
می گوید: »این نقشــه براساس بررســی بانکداری باز 
و داده های باز در کشورهای مختلف و رویکرد آنها در 
مواجهه با این تحول تدوین شده اســت، در بازبینی 
آن سؤال اصلی این است که آیا عبور از مرزها در این 
صنعت قابل  تصور اســت یــا خیر. کشــورها این طور 
دســته بندی شــده اند: کشــورهایی کــه تنظیم گــری 
از ســوی نهادهــای قانون گــذار و به صــورت مــدون در 
آنها تعریف شده؛ کشــورهایی که محرک اصلی آنها 
بازارها و کســب وکارهای منتفع است؛ کشورهایی با 
سیاست های ترکیبی که در آنها همکاری هر دو نهاد 
قانون گذار و کســب وکارها شــکل  گرفتــه؛ و درنهایت 
کشــورهایی کــه اساســاً هنــوز تعریف مشــخصی از 
دسترسی آزاد به داده ها به عنوان دستاوردی در مسیر 
رقابت و نوآوری ندارند. این دسته بندی ها و رویکردها 
دید متفاوت کشــورها و الزامات و قوانیــن موجود در 
آنها و نقش کلیــدی قانون گــذار و دولــت و حاکمیت 

داخلی را در این مسیر نشان می دهد.«
او بــا اشــاره بــه رویکــرد کشــورها صحبت هایــش را 
این طــور ادامــه می دهــد: »بــرای مثــال رویکردهــای 
ترکیبی در بیشــتر کشــورهای آســیا، رویکــرد تدوین 
استانداردها و دستورالعمل ها در کشورهای اتحادیه 
اروپا و جنوب آمریکا و رویکرد بازارها و کسب وکارهای 
متقاضــی با حمایــت نهــاد قانون گذار در کشــورهای 
شــمال آمریکا پراکندگی معناداری در نقشــه ایجاد 

کرده است.«
معاون توســعه کســب وکار شــرکت فینوتک معتقد 
اســت با توجه  به این مهــم که بانکداری بــاز فرامرزی 
است و داده های باز به افراد بیشتری امکان دسترسی 

بــه هزینه هــای کمتــر را می دهــد، بنابرایــن قابلیت همــکاری جهانــی مزایایــی برای 
دولت ها و مصرف کننــدگان ایجاد می کند که می تــوان آن را »گام بعدی« در نقشــه 
عملکرد پیش روی کشورها دانست و توجه ویژه ای به آن داشت، و البته سیاست های 
پیشگیرانه دولت ها می تواند بر این دستاوردها تأثیر بگذارد و امکان کسب این نوع 
دســتاوردها را کاهش دهد: »پذیرش و توســعه چهارچوب های بانکداری باز در گرو 
استفاده از ابزارهای قانون گذاری با رویکردی باز و با هدف توسعه کسب وکارها و رفاه 

افراد جامعه در تعاملات مالی و غیرمالی آنهاست.«

 رویکرد فعلی باید تغییر کند

پویا پوراعظــم، متخصص و مشــاور فناوری هــای مالی، 
با اشــاره بــه دغدغه هــای رگولاتــور در اتحادیــه اروپا که 
منجر به ورودشــان به حوزه بانکداری باز شده، توضیح 
می دهد که در کشــورهایی که سیاســت های حاکمیتی 
به صورت کلان مناسب ورود به بانکداری باز و مالی باز 
بوده معمــولاً رگولاتــور زودتر از بــازار ورود کرده اســت: 
»ورود رگولاتور در اتحادیــه اروپا به حــوزه بانکداری باز 
به هدف قانون گذاری مثالی درباره این موضوع اســت. 
یکی از اصلی تریــن دغدغه های حاکمیتــی رگولاتور در 
اتحادیــه اروپا، وابســتگی زیاد حــوزه پرداخــت و بانک 
به تراکنش های مبتنی بر کارت بوده؛ به ویژه وابســتگی 
بــه اســتفاده از ویــزاکارت و مســترکارت. رگولاتــور برای 
کم کردن وابســتگی به تراکنش های مبتنــی بر کارت به 
ســوی تراکنش های مبتنــی بر حســاب و بانکــداری باز 
رفت و درنهایت ساختاری ایجاد کرد تا زیرساخت های 

بانک ها به فین تک ها متصل شوند.«
این متخصــص و مشــاور فناوری هــای مالی با اشــاره به 
وضعیــت کشــورهای حــوزه خلیج فــارس در این نقشــه 
می گوید که کشــورهای همســایه مثــل امــارات متحده 
عربــی، قطــر، بحریــن و عربســتان مشــغول توســعه 
بانکداری باز هســتند و هنوز به مبحث مالــی باز و داده 
باز وارد نشده اند: »فقط کشور امارات است که در حوزه 
مالــی باز وارد شــده اســت. کشــور بحریــن هــم وارد فاز 
دوم بانکداری باز شــده و عملاً می توان گفــت این حوزه 
در کشــور بحرین قانون گذاری شــده اســت. متأســفانه 
در ایران هنوز نتوانســته ایم وارد این ســه عرصه شویم. 
البته کارهای زیادی در زمینه قانون گذاری بانکداری باز 
انجام شده، اما درنهایت سندی منتشر نشد. در حال 
حاضر شرکت هایی در ایران وجود دارند که از زیرساخت 
بانکداری بــاز اســتفاده می کنند و به گمانــم رگوله کردن 
این فضا دیگر معنایــی ندارد، زیرا در زمــان خودش این 

اتفاق رخ نداد. 
امیــدوارم تجربــه ناموفــق ورود بــه بانکــداری بــاز درس 
عبرتی باشد تا اگر روزی خواستیم سیاست های کلان را 
به ســمت بانکداری باز و داده باز ببریم از رویکرد فعلی 
اســتفاده نکنیم؛ زیرا با چنیــن رویکردی به ســرانجام و 

نتیجه نخواهیم رسید.«
خاکستری بودن کشورها در این نقشه بدان معناست 
کــه ایــن کشــورها در هیچ یــک از ایــن ســه عرصــه وارد 
نشــده اند. طبــق صحبت هــای پوراعظــم، ایــن موضوع 
ســه علت دارد: »گروه اول کشــورهایی اند کــه به لحاظ 
فنــاوری، اقتصاد و شــمول مالی بــرای همــگان، هنوز به 
بلــوغ بانکــداری و پرداخــت نرســیده اند. ایــن موضــوع 
بیشتر مربوط به کشــورهای آفریقایی اســت.گروه دوم 
کشورهای معدودی اند که در آنها نظام پرداخت به خوبی 
فعال است و نیازی به حضور در این عرصه ندارند. گروه 
ســوم مربوط به کشــورهایی اســت که هم رگولاتور و هم 
صنعتشــان، تلاش ها و فعالیت هایی بــرای ورود به این 
عرصه می کنند، اما به دلیل عدم شفافیت و ایزوله بودن 
نظــام بانکــداری و زیرســاخت پرداخت این طــور به نظر 
می رســد که فعالیتی در این ســه حوزه ندارنــد. ایران در 

این دسته قرار دارد.«

پوراعظم: 
فقط کشور امارات 
است که در حوزه 
مالی باز وارد شده 
است. کشور بحرین 
هم وارد فاز دوم 
بانکداری باز شده و 
ً می توان گفت  عملا
این حوزه در کشور 
بحرین قانون گذاری 
شده است. 
متأسفانه در ایران 
هنوز نتوانسته ایم 
وارد این سه عرصه 
شویم. البته 
کارهای زیادی در 
زمینه قانون گذاری 
بانکداری باز انجام 
شده، اما درنهایت 
سندی منتشر نشد. 
در حال حاضر 
شرکت هایی در ایران 
وجود دارند که از 
زیرساخت بانکداری 
باز استفاده 
می کنند و به گمانم 
رگوله کردن این فضا 
دیگر معنایی ندارد

گزارش
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فناور ی های مالی ایران

 تبدیل تهدید به فرصت

سعید قدوسی نژاد، عضو هیئت مدیره انجمن فین تک، 
با اشــاره بــه جایــگاه ایــران در این نقشــه می گویــد ایران 
جزء کشــورهای خاکســتری اســت که هیچ اقدامی برای 
ورود بــه ایــن حوزه ها انجــام نداده اســت: »در ایــران، در 
ارتباط با ورود به این ســه حوزه، بانک مرکزی و نهادهای 
مشــاور آن عمدتاً به دنبال کنترل ریسک اند و نه ایجاد 
فرصت. ایــن نگاه بســته مانع ایجــاد فرصت بــرای حل 
برخی از مشکلات می شود. موضوعی که به ظاهر تهدید 
اســت، ولی درعمل ممکن اســت فرصت باشد. همین 
تهدیدآمیــز دیــدن موضــوع اســت کــه باعث می شــود 
رگولاتور اصرار چندانی بر قانون گذاری نداشــته باشــد. 
رگولاتور در ایران معمولاً زمانــی قانون گذاری می کند که 
بخواهد موضوعی را کنترل کند و نگذارد شرایط وخیم تر 
شــود. بنابراین ســعی بر اینکه زندگی عمــوم مردم بهتر 
شــود یا کســب و کارهای جدید شــکل بگیرند در سبک 

قانون  گذاری ایران کمتر دیده شده است.«
قدوســی نژاد معتقد اســت قانون گذاری شمشیر دولبه 
اســت و نداشــتن قانــون از قانــون بــد بهتــر اســت: »در 
مباحــث فین تکی نیز نبــود قانــون بهتــر از قانون گذاری 
با دیدی بســته اســت، زیرا در ایــن مواقع منافــع مردم و 
کسب وکار دیده نمی شود و بیشتر مدیریت ریسک در 

اولویت قرار می گیرد.«
او با تشــریح اینکه عدم تعیین قانون مناســب در حوزه 
بانکداری باز منجر بــه محدود ماندن به ســرویس های 
B2B می شــود، توضیــح می دهــد کــه اگــر از ابــزار 
قانون گــذاری درســت اســتفاده شــود، وضعیــت رفــاه 
شــهروندی بهبــود می یابد و زمینه رشــد کســب و کارها 
فراهم می شود، اما اگر بنا باشد که این اتفاق به درستی 
رقم نخــورد، نبودن قانــون بهتــر از بودن آن اســت: »در 
ایران اگر قانون خوبی تعیین نشــود این حوزه هیچ وقت 
رشد نمی  کند و محدود به سرویس های B2B می ماند و 
عموم مردم اثری از بانکداری باز در زندگی شان نخواهند 

دید.«

به گفته قدوســی نژاد، بســیاری از کشــورهای دنیا پا به این ســه عرصه گذاشته اند و 
مشــغول فعالیت در این حوزه ها هســتند و ایــن موضوع باید بــرای رگولاتــوری ایران 
نگران کننده باشــد، اما از طرفی می توان امیــدوار بود که بتوان از میان این کشــورها و 
روش کارشان، یک نمونه خوب خارجی پیدا کرد و از آن الهام گرفت یا الگوبرداری کرد 

و با فاصله ای چندساله پشت سر آنها حرکت کرد.

 بانکداری باز و مالی باز؛ شروع به کارگیری مفهوم داده باز

طبق صحبت های مصطفی طهماســبی، مدیرعامل شرکت ســنباد، ایده داده باز با 
این هدف ترسیم شده که امکان دسترســی عموم مردم به مجموعه  داده ها، با هدف 
استفاده آزاد و بازنشر اطلاعات، بدون محدودیت های حق تکثیر، ثبت اختراع و سایر 
مکانیزم های کنترل را فراهم کند، اما درباره بانکداری آزاد یا بانکداری باز، باید به این 
موضوع اشاره کرد که آینده بانکداری در اقلیمی فرای بانک های سنتی کنونی شکل 
خواهد گرفت: »بر مبنای این تئوری امکان همکاری میان صنعت بانکداری و خدمات 
پرداخت سایر مجموعه ها، اعم از اپلیکیشن ها، شرکت ها و مؤسسه های غیربانکی 
یا شخص ثالث، وابسته به بهره گیری از لایسنس های بانکی است. بانکداری باز برای 
آسان تر کردن کار مشــتریان، به ســایر ارائه دهندگان خدمات مالی اجازه می دهد به 
تراکنش های بانکی و ســایر داده های بانک ها و مؤسســه های مالی دسترسی داشته 
باشند که این خود نیز مبتنی بر مفهوم داده باز است. باید توجه داشت که متأسفانه 
این مورد )امکان ارائه اطلاعات مشــتری توسط بانک ها به دیگر شــرکت ها( هنوز در 
کشورمان اجرایی نشده، زیرا بانک ها خود را متولی و صاحب داده می دانند و از ارائه 
آن به دیگر مجموعه ها سرباز می زنند. این در حالی است که طبق تعاریف معمول، 
مشــتری صاحب داده اســت، اما اگر بخواهیم مفهوم بانکداری باز را با نگاهی فرای 
روزمره های کنونی بانکــداری واکاوی کنیم، نمی تــوان این نوع بانکــداری را محدود به 
 اشــتراک گذاری داده های بانکی برای توسعه ســرویس های بانکی دانست و می توان 
مراحل پیشــرفته تری نیز بــرای آن متصــور بــود و آن Open Finance اســت. در این 
صورت با توجه  به خدمات مالی باز، مؤسسه های مالی و به صورت کلی هر مجموعه و 
سازمانی که خدمتی مالی، ازجمله وام مسکن، طرح های مدیریت سرمایه و پس انداز 

و غیره، در اختیار کاربران خود قرار می دهد، می تواند از منافع آن بهره مند شود.«
او با اشــاره به اینکــه بانکداری بــاز و مالی بــاز کم کــم دارد از مفهوم داده باز اســتفاده 
می کند، می گویــد: »اگر بتــوان ادعا کرد کــه بانکداری بــاز پایانی بر بانکداری ســنتی 
شعبه محور است، نمی توان بانکداری باز، و در ادامه آن خدمات مالی باز، را حد نهایی 
انقلاب بانکداری نوین دانست و شاید بهتر این اســت که هر دو را شروع به کارگیری 

مفهوم داده باز در نظام بانکداری دانست.«
مدیرعامل شرکت سنباد با اشاره به برهم زدن رقابت سالم در بازار با حضور رگولاتور 

الینا ملکان
پویا پوراعظم

مجید کیوان
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می گوید که نوع نگاه رگولاتور در بسیاری از مواقع مشخص کننده دورنمای یک ساختار 
خواهد بود: »رویکرد رگولاتور می تواند موجب رشد یا انحطاط ساختار شود. ضمن 
اینکه حضور رگولاتور در بسیاری از بازارها، با توجه  به جذابیت آن بازار، معمولاً رقابت 

سالم در بازار را دچار چالش می کند.«

 رویکرد مشتری محوری اشتراک گذاری داده ها

مجید کیوان، مشاور بانکداری باز، معتقد است با اینکه همه سازمان ها و شرکت ها در 
حوزه های کاری مختلف، همواره علاقه مندند که به داده های رقبا و داده های پیرامونی 
مرتبط با کســب وکار خود دسترسی داشته باشــند، هیچ علاقه ای به اشتراک گذاری 
داده های خود ندارند: »دیربازی است که تصمیم گیری مبتنی بر داده دیگر موضوع 
جدیدی نیست. تمام شرکت ها و سازمان ها براســاس توانمندی و بلوغ داده محوری 
خود تلاش کرده اند با جمع آوری و تحلیل داده ها، شرایط لازم برای ارتقای خدمات را با 
اهداف درون سازمانی و برون سازمانی برآورده کنند. آنچه همواره برای تمام سازمان ها 
و شــرکت ها جذابیــت زیــادی دارد، دسترســی بــه داده هــای بیــرون از مجموعه خود 
است تا بتوانند مرحله غنی سازی داده )Data Enrichment(  را به تحلیل های خود 
اضافه کنند، اما نکته مهم این اســت کــه داده های جذاب لزومــاً داده های موجود در 
فضای عمومی نیستند و دسترســی به آنها با چالش های قانون گذاری و محرمانگی 
کسب وکاری همراه است و سؤال اصلی اینجاست که اگر با نگاهی متمدنانه، مشابه 
آنچــه در دنیا حاکــم اســت، بپذیریــم مالکیت داده با مشــتری اســت و شــرکت ها و 
ســازمان ها در انواع صنعت ها، صرفاً نگهدارنده داده اند، چه راهکاری وجود دارد که 
 اشتراک گذاری داده در مسیری امن و صحیح محقق شود؟« طبق توضیحات کیوان، 
اقدام روبه جلویی که در اتحادیه اروپا و در حوزه خدمات بانکی مطرح شــد، تصویب 
چهارچوب PSD2 در سال ۲۰۱۵ در پارلمان اتحادیه اروپا بود که بانک ها را ملزم می کرد 
داده های مشتریان بانکی را در محیطی امن و به شرط اجازه مشتری با نهادهای ثالث 
رگوله شده به اشــتراک بگذارند: »به هر حال در این مرحله، این فشار قانون گذار بود 
 Data( که بحث اشتراک گذاری داده را در قالب یک قانون و الزام به نگهدارندگان داده
Holders( در اتحادیه اروپا تحمیل کرد. با اینکه در این مقطع از تمرین دموکراسی، 
بازی با داده در زمین بانک ها شــروع شــد، اما محدود به آن نماند. همین جاست که 
یک قانون گذار بالغ و هوشمند با نگاهی روبه جلو و تفکری پیش رونده، زمینه لازم برای 
آزادسازی سایر منابع داده و در فضاهای امن را رقم می زند. بر همین اساس مباحثی 

همچون مالی باز و داده باز در کنار بانکداری باز روندی نوین تلقی می شوند.«
در دنیا نیز یکی از اهداف مهم در رابطه با اشتراک گذاری داده، رویکرد مشتری محوری 
)Customer Centric(  بوده است. او با بیان این موضوع می گوید: »این امر در فضای 
آفلاین در تمامی حوزه ها در حال انجام است. مثلاً اگر نتایج یک آزمایش پزشکی با 

اجازه خود بیمار در اختیار پزشک یا یک مرکز درمانی یا 
حتی یک دوست قرار گیرد، درعمل، اشتراک گذاری داده 
حوزه سلامت رخ داده است. حال اگر فرایند و سازوکاری 
وجود داشــته باشــد که این اجــازه را از طیف وســیعی از 
افراد در حوزه های مختلف دریافت کند و براساس تحلیل 
آنها یــک خدمت یــا محصــول را در اختیار مالــک داده 
)مشتری( قرار دهد، آن وقت در مدار اوپن ایکس صحبت 
می کنیم. به ایــن مثال توجه کنیــد: نهاد ثالثــی با اجازه 
مشتری، داده های سلامت مشتری را دریافت می کند. 
این اطلاعــات ممکن اســت از ایــن راه  ها دریافت شــود: 
از طریق ابزارهای هوشــمند )مانند ســاعت هوشــمند(، 
درمانگاه ها، موقعیت مکانی، علاقه مندی های شخص 
در حوزه ســفر و گردش و همچنین رفتار مالی مشتری. 
ســپس آن نهــاد ثالث یک بســته پیشــنهادی ســفر به 
مشــتری ارائه می دهد؛ شــامل نوع هتل، مدت اقامت، 
نحوه ســفر )هواپیما، اتوبــوس، قطار، کشــتی( به همراه 
بیمه مسافرتی و یک وام خرد که کل هزینه ها را پوشش 
می دهد و نیز فروشــگاه ها و رســتوران هایی که محصول 
دلخواه مشتری را با تخفیف ارائه می دهند. همان طور که 
در این مثال فرضی مشخص است، محدوده اوپن ایکس 
یا اقتصاد باز دربرگیرنده منابع داده متعددی می شود و 
در کنار حوزه سلامت و گردشگری و حوزه مالی، می توان 
بــه داده هــای حــوزه انــرژی، خرده فروشــی، تجهیــزات 
اینترنت اشیا، داده های حاکمیتی و شبکه های اجتماعی 

نیز اشاره کرد.«
تعــداد کشــورهایی که به ســمت مفهــوم مالی بــاز خیز 
برداشــته اند در حــال افزایــش اســت. مفهــوم داده بــاز 
همچنــان بازیگران محــدودی در دنیا دارد، امــا آینده به 
ما می گوید که چرخه آزادسازی داده ها محدود به حوزه 
مالی نخواهد ماند. جهان نسبت به داده تفکر دموکراتی 
را در پیش گرفته و یک ایســتگاه اقتصاد بــاز یا به تعبیر 
دیگــر همه چیزبــاز )Open X( در ادامــه مســیر ترســیم 
شده است. باید منتظر ماند و دید که دنیا درعمل به چه 

سمتی پیش می رود 

گزارش

مصطفی طهماسبیسعید قدوسی نژادفرشاد صفری
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هند
اوت ۲۰۲۳ بانک مرکزی هند طرحی آزمایشی )به  نام 
پلتفرم فناوری برای اعتبار ساده( را برای ترکیب شناسه 
دیجیتال و بانکداری باز به  منظور پشتیبانی از ارائه 
اعتبار به مشتریان تدوین کرد.

ترکیه
دسامبر ۲۰۲۲ بانک مرکزی جمهوری ترکیه زیرساخت بانکداری باز 

را راه اندازی کرد.

قزاقستان
فوریه ۲۰۲۳ بانک مرکزی جمهوری قزاقستان مفهوم توسعه ای پی آی 

باز و بانکداری باز را برای سال های ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۵ تدوین و تأیید کرد.

روسیه
اکتبر ۲۰۲۰ شرایط عمومی استاندارد ای پی آی بانکداری باز منتشر 

شد.

هنگ کنگ
فوریه ۲۰۲۳ مرجع پولی هنگ کنگ نامه ای را به مدیران عامل فرستاد و آنها را به 
استفاده از »مرکز مبادله داده های تجاری )CDI( برای دیجیتال سازی فرایندهای 

بانکداری« تشویق کرد.

ژاپن
دسامبر ۲۰۱۸ رگولیشن اجرای قانون بانکداری.

کره جنوبی 
 )PIPA( فوریه ۲۰۲۳ اصلاح قانون حفاظت از اطلاعات شخصی

اکتبر ۲۰۲۲ سرویس MyData گسترش یافت.

تایوان
ژوئیه ۲۰۲۳ کمیسیون نظارت مالی )FSC( اعلام کرد که مرحله سوم 

بانکداری باز در سال ۲۰۲۴ شروع می شود.

فیلیپین
ژوئن ۲۰۲۳ بانک مرکزی فیلیپین شروع رسمی ثبت نام برای طرح 

آزمایشی فایننس باز را اعلام کرد.

چین
از سال ۲۰۱۸ اشتراک گذاری داده ها از طریق پلتفرم های باز شروع شد. 

فوریه ۲۰۲۳ برنامه توسعه چین دیجیتال منتشر شد.

سنگاپور
نوامبر ۲۰۲۲ داده های بیمه ای روی مرکز مبادله داده های مالی سنگاپور 

)SGFinDex( قرار گرفت.

نیوزیلند
ژوئیه ۲۰۲۳ وزیر کسب وکار، نوآوری و اشتغال جلسه ای برای رایزنی درباره پیش نویس لایحه 
داده های مشتری و محصول برگزار کرد. مه Payments NZ ۲۰۲۳ برنامه حداقلی پیاده سازی 

بانکداری باز را منتشر کرد.

استرالیا
ژوئیه ۲۰۲۳ قوانین اصلاحی رقابت و مصرف کننده 

)حقوق داده ای مصرف کننده( )شماره ۱( ۲۰۲۳

مالزی
ژانویه ۲۰۲۲ بانک مرکزی مالزی نقشه راه بخش 
مالی برای سال های ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۶ را منتشر کرد.

عمان 
اکتبر ۲۰۲۳ پروژه چهارچوب ای پی آی بانکداری باز در مراحل 

پیشرفته قرار گرفت.

امارات متحده عربی
فوریه ۲۰۲۳ بانک مرکزی امارات اجرای برنامه تحول زیرساخت 

مالی )FIT( را شروع کرد.

عربستان سعودی
نوامبر ۲۰۲۲ بانک مرکزی چهارچوب بانکداری باز را منتشر کرد.

قطر
مارس ۲۰۲۳ راهبرد فناوری مالی قطر ۲۰۲۳ ارائه شد.

بحرین 
سپتامبر ۲۰۲۱ بخشنامه مرحله دوم بانکداری باز ارائه شد.

داده های دنیای بانکداری بــــــــــــــاز و فایننس باز تا نوامبر 2023

محمد رهبان
مترجم
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سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

اوکراین
اوت ۲۰۲۳ بانک مرکزی اوکراین مفهوم بانکداری باز 
را تأیید کرد. این مفهوم حوزه های توسعه، نقشه راه و 
الزامات کلیدی عرضه بانکداری باز در اوکراین را تعریف 
می کند.

کانادا
ژوئیه ۲۰۲۳ سندی توجیهی درباره گام های بعدی پیشبرد 
بانکداری باز در کانادا به وزیر دارایی ارائه شد )براساس یک 
درخواست دسترسی به اطلاعات(. مرحله اول که قرار بود ژانویه 
۲۰۲۳ شروع شود به تأخیر افتاد.

ایالات متحده
اکتبر ۲۰۲۳ اداره حفاظت مالی مصرف کننده )CFPB( »قانون گذاری 
لازم برای حقوق داده های مالی شخصی« )قانون پیشنهادی( را برای 
دریافت نظر عموم مردم منتشر کرد.

جمهوری دومینیکن
ژوئیه ۲۰۲۲ سازمان نظارت بر بانک ها )SB( و شرکت مالی 
بین المللی )IFC( تعهدنامه ای مبنی بر طراحی و اجرای پروژه 
آزمایشی بانکداری باز امضا کردند.

مکزیک
مارس ۲۰۱۸ کنگره قانون فین تک )Ley Fintech( را تصویب کرد.

کلمبیا
ژوئیه ۲۰۲۲ فرمان فایننس باز ۱۲۹7 صادر شد )این اتفاق در پی امضای برنامه 
توسعه ملی در مه ۲۰۲۳ افتاد که اصل داده باز را الزامی کرده بود(.

پرو
مارس ۲۰۲۲ طرح شماره CR-۲۰۲۱/۱۵۸۴ به  دنبال اجرای سیاست عمومی 
بانکداری باز بود.
سپتامبر ۲۰۲۳ کمیسیون حمایت از رقابت آزاد )CLC( توصیه هایی را برای 
ترویج رقابت میان شرکت های فین تک در راستای منافع مصرف کنندگان 
مطرح کرد.

برزیل
دسامبر ۲۰۲۱ مرحله چهارم طرح بانکداری باز اجرا شد.

آفریقای جنوبی
ژوئن ۲۰۲۳ مرجع راهبرد بخش مالی )FSCA( پیش نویس گزارش 
وضعیت فایننس باز را منتشر کرد.

شیلی
ژانویه ۲۰۲۳ قانون فین تک )Ley Núm. ۲۱.۵۲۱( را تصویب کرد.

مصر
اوت ۲۰۲۳ درخواست های گروه سوم 
مشارکت کنندگان در سندباکس رگولاتوری را ارائه 
کرد. فوریه ۲۰۲۲ قانون فین تک شماره ۵ را برای 
رگولیشن و استفاده از فناوری مالی در فعالیت های 
مالی غیربانکی منتشر کرد.

بریتانیا 
آوریل ۲۰۲۳ کمیته مشترک نظارت 
رگولاتوری )JROC( توصیه هایی را برای 
مرحله بعدی بانکداری باز در بریتانیا 
منتشر کرد.

منطقه اقتصادی اروپا
ژوئن ۲۰۲۳ پیشنهادهای کمیسیون اروپا 
 )PSR( رگولیشن خدمات مالی ،PSD3 برای
و چهارچوبی برای دسترسی به داده های 
مالی )FIDA( ارائه شد.

سوئیس
از ۲۰۱۹ تا کنون ۵ طرح ای پی آی 
بخش خصوصی.

نیجریه
مارس ۲۰۲۳ بانک مرکزی نیجریه 
دستورالعمل های عملیاتی برای بانکداری 
باز نیجریه را تأیید کرد.

اسرائیل
مه ۲۰۲۳ رگولیشن قانون خدمات پرداخت 
و شروع پرداخت ۵7۸۳-۲۰۲۳

اردن
دسامبر ۲۰۲۲ رگولیشن رویه های 
عملیات های خدمات فایننس باز 
شماره ۱۲/۲۲

گرجستان 
مه ۲۰۲۳ بانک مرکزی گرجستان سندباکس فنی را راه اندازی کرد و از 
خدمات فایننس باز برای آزمایش دعوت کرد.
مه ۲۰۲۳ بانک مرکزی گرجستان رگولیشن ثبت و رگولیشن 

ارائه دهندگان خدمات پرداخت را تأیید کرد.

آذربایجان
ژوئیه ۲۰۲۳ قانون »خدمات پرداخت و 
سیستم های پرداخت« تصویب شد.

کویت
اوت ۲۰۲۳ بانک مرکزی کویت به آزمایش 
محصولی برای بانکداری باز در سندباکس 
رگولاتوری چراغ سبز نشان داد.ژوئیه ۲۰۲۲ بانک 
مرکزی کویت کارگروه بانکداری باز را ایجاد کرد.

داده های دنیای بانکداری بــــــــــــــاز و فایننس باز تا نوامبر 2023

Konsentus :منبع

گزارش

رگولاتوری محور: نشانه روشنی از قانون گذاری )OB( بانکداری بازدر حال اجرا
)منتشرشده یا در حال تدوین(
بازارمحور: بدون نظارت رگولاتور)ها(

ترکیبی: همکاری رگولاتور)ها( و بازار، اما بدون رگولیشن رسمی

)OF( فایننس باز

)OD( داده باز

در حال توسعه
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  دستورالعمل نحوه فعالیت نئوبانک ها 

چهارچــوب فعالیــت نئوبانک هــا )مقــررات شــعب دیجیتــال بانک هــا( در لایــه دوم 
ره نگاشــتی قرار داشــت که مهــران محرمیان، معــاون فناوری هــای نوین بانــک مرکزی 
در دهمین همایــش بانکــداری الکترونیــک و نظام هــای پرداخــت از آن رونمایی کرد. 
این ره نگاشــت را مدتــی قبل، بانــک مرکزی به شــبکه بانکی ابــلاغ کرد. براســاس این 
دستورالعمل، فعالیت نئوبانک ها به صورت مستقل ممنوع است و فعالیت آنها منوط 
به شــعب دیجیتال بانک ها و با دریافت مجوزی خاص از بانک مرکزی ممکن است. 
همچنین طبق این دستورالعمل، واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی مؤسسه اعتباری 
موظف شده  در تمامی رسانه ها و تبلیغات، عبارت کامل »عنوان واحد دیجیتال ارائه 
خدمات بانکی + نام مؤسسه اعتباری« به همراه نشان تجاری مؤسسه اعتباری را درج 
کند. از سوی دیگر در قسمتی از دستورالعمل نحوه تأسیس و فعالیت نئوبانک ها آمده 
اســت که طبق »ضوابط ناظر بر نحوه ایجاد، فعالیت و نظارت بر واحد دیجیتال ارائه 
خدمات بانکی توســط مؤسســات اعتباری« ارائه خدمات و انجام عملیــات بانکی به 
صورت غیرحضوری و از طریق اینترنت یا ســایر بسترهای دیجیتال تحت عنوان های 
مختلف اعم از نئوبانک، شعبه مجازی و سایر موارد مشابه، توسط مؤسسه اعتباری 
صرفاً در قالب واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی و با شناسه اختصاصی مربوط به آن 
مجاز است و معرفی واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی در تبلیغات مؤسسه اعتباری 
به نحوی که واحد مذکور را به عنوان یک مؤسســه اعتباری مستقل به ذهن مخاطب 

متبادر سازد مجاز نیست.
در این دســتورالعمل تأکید شــده اســت که خدمات واحد دیجیتال ارائــه خدمات بانکی 
مؤسسه اعتباری صرفاً باید از طریق ســامانه جامع بانکداری متمرکز در بستر مرکز داده 
مؤسسه اعتباری ارائه شود و ارائه این خدمات از طریق سامانه متمرکز دیگر ممنوع است. 
ابلاغ دستورالعمل مذکور نگرانی کارشناسان این حوزه را در پی داشت. در ادامه گفت وگوی 

عصر تراکنش را با فعالان این حوزه می خوانید.

  توسعه نئوبانک ها در ایران غیرممکن خواهد شد

عدم درخواست بررسی و اعلام نظر از فعالان و کارشناسان درباره دستورالعمل فعالیت و 
نظارت بر واحد دیجیتال ارائه خدمات بانکی در مؤسسات اعتباری پیش از ابلاغ رسمی، 
یکی از مهم ترین موضوعاتی است که کارشناسان و فعالان از آن انتقاد می کنند؛ نکته ای که 
مصطفی ثابتی، مشاور و کارشناس بانکداری دیجیتال، نیز آن را مطرح کرده است. انتقاد 
دیگری که او مطرح می کند این است که در دستورالعمل بانک مرکزی، تأسیس و فعالیت 
نئوبانک در انحصار بانک یا مؤسسه اعتباری قرار گرفته است، در حالی که این موضوع در 
تناقض با رویه های متداول بین المللی در راستای تأسیس نئوبانک براساس ارزش افزوده 
خلق شده توسط شرکای غیربانکی است؛ زیرا فعالیت آنها با بانک باید مبتنی بر شراکت 

و همکاری دوجانبه باشد.
ثابتــی بــر ایــن موضــوع تأکیــد می کنــد کــه یکــی از 
و  چابکــی  نئوبانک هــا،  اصلــی  مشــخصه های 
نــوآوری اســت. او در این بــاره می گویــد: »عملاً بــا این 
دســتورالعمل، بایــد قیــد چابکــی و نــوآوری در واحــد 
دیجیتــال بانک هــا را زد، زیــرا صرفــاً واحــدی در بانک 
ایجاد می شــود که شــعبه ای مجازی اســت و بــا توجه 
بــه الــزام پیــروی از رویه هــای بانــک نمی توانــد خالــق 
ارزش افزوده ای برای بانک و مشتریان مبتنی بر چابکی 

در عملکرد باشد.«
طبق گفته ثابتــی، طبق دســتورالعمل بانک مرکزی 
امــکان توزیــع عملیــات در شــعب مختلــف بــرای 
فعالیــت نئوبانک هــا وجــود نــدارد. در صورتــی کــه 
ایــن موضــوع بــه فرایندهــای داخلــی بانــک مرتبط 
است و لازم نیســت رگولاتور آن را محدود کند. این 
کارشــناس بانکــداری دیجیتــال با بیان ایــن مطلب 
ادامه می دهــد: »مطابق این دســتورالعمل، بانک و 
مؤسســه اعتباری برای ایجــاد واحــد دیجیتال باید 
 core مربوط به بانک اســتفاده کند و core فقط از

جدیدی پیــاده نکند. چنین مســئله ای این 
 core ســؤال را ایجــاد می کنــد: یــک

مســتقل بــرای ایجــاد و فعالیــت 
واحــد دیجیتــال چــه مشــکل و 
چالشــی ایجــاد خواهد کــرد؟ طبق 
دســتورالعمل بانــک مرکــزی بــرای 

تأســیس و فعالیت واحــد دیجیتال 
در بانک هــا، نه تنهــا امکان شــراکت 

با اشــخاص ثالث محدود 
بانــک  بلکــه  شــده، 
ایجــاد  بــه  مجــاز 
مســتقل  شــرکت 
بــه   نیســت.  هــم 
عبارت  دیگر، روال 
و فراینــد ســنتی 

کارشناسان نئوبانک از ایرادات دستورالعمل جدید بانک مرکزی می گویند

درخواست  بازنگری 
بانک مرکزی دستورالعمل نحوه فعالیت نئوبانک ها را اواسط آذرماه به شبکه بانکی ابلاغ کرد و این دستورالعمل از همان پونه ترابی

ابتدا واکنش  بسیاری از فعالان حوزه فین تک را در پی داشــت. اگرچه واکنش ها عمدتاً انتقادآمیز بودند، اما این فعالان 
در کنار انتقاد، برای بهبود این دستورالعمل پیشنهادهایی نیز مطرح کردند. در گزارش پیش رو به سراغ کارشناسان حوزه 
فین تک رفتیم تا نظر آنها را درباره این دستورالعمل جویا شویم. مصطفی ثابتی، کارشناس و مشاور بانکداری دیجیتال؛ 
محســن زادمهر، متخصص نئوبانکینگ و بانکداری دیجیتال؛ مهدی عبادی، مدیرعامل وندار و نوید رجایی پور، مدیرعامل فردابانک 5 
ایراد وارده به این دستورالعمل را تشریح کردند و خواهان بازنگری در آن شدند. در این گزارش ابتدا نگاهی کوتاه به این دستورالعمل داشتیم 

وسپس با فعالان گفت وگو کردیم.

 محسن زادمهر
 متخصص نئوبانکینگ و بانکداری دیجیتال 
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شماره هفتاد وهفتم

گزارش

بانکــداری در ایــن دســتورالعمل مســلط اســت و 
نمی توان انتظار چابکی و نوآوری از آن داشت.«

  ترس سرمایه گذاران و کارآفرینان از ایجاد نوآوری

بیشــتر کارشــناس ها، ازجملــه محســن زادمهــر، 
متخصص نئوبانکینگ و بانکداری دیجیتال می گویند 
نگرانــی بانــک مرکــزی از اینکــه افــراد مختلــف ادعای 
نئوبانــک و بانک بودن نکننــد قابل درک اســت. البته 
زادمهر اعــلام می کند که به طور کلی مخالف مســیری 
است که بانک مرکزی می رود. او نیز، مانند بسیاری از 
کارشناسان تأکید بانک مرکزی بر وجود core یکسان 
را یک چالش می داند و از آن انتقاد می کند. او توضیح 
 core می دهــد: »در برخی شــرایط، با این موضــوع که
نئوبانک از core بانک اصلی جدا شود، به دلیل اینکه 
ریســک ها به بانــک مــادر منتقــل نشــود، صددرصد 
موافقم. ممکن اســت بانکی یک میلیون کاربر داشته 
باشــد، اما نئوبانکی کنارش قرار بگیرد که پنج میلیون 
کاربر دارد. گاهی مدل های کسب وکاری متفاوت است. 
نیازهای ریتیــل با نیازهای مشــتریان بانک مــادر فرق 
 core دارد. از همیــن رو بســیاری از افراد با جدا شــدن

موافق اند.«
او ادامه می دهد: »core یک سیســتم داخلی اســت 
و در حــال حاضــر بســیاری از بانک ها این سیســتم را 
از برخــی شــرکت ها ماننــد توســن و داتیــن می گیرند؛ 
بنابرایــن core محصــول داخلــی بانک هــا نیســت، 
بلکه یک سیســتم حســابداری اســت. قانــون مربوط 
بــه  coreدر دســتورالعمل مذکــور، مثل این اســت که 
بــه شــرکت های مختلف گفته شــود حــق ندارنــد دوتا 
سیســتم حســابداری داشــته باشــند. ممکــن اســت 
شرکتی اعلام کند بنا بر دلایلی می خواهد دو سیستم 
حســابداری داشته باشــد و بعد از آن به ســازمان امور 
مالیاتــی گزارش های تلفیقــی و جامع ارائــه می کند، یا 
گاهی پیــش می آید کــه یک بانــک core خوبــی دارد، 
اما این core در زمینه تسهیلات ضعیف است. پس 
بانک اعلام می کند که می خواهد core دیگری داشته 
باشد و تســهیلات را در آنجا ثبت کند و درنهایت یک 
گزارش جامع تلفیقی بــه بانک مرکــزی ارائه می دهد. 
بنابراین این موضوعی نیســت که بانــک مرکزی در آن 

دخالت کند.«
بــه گفتــه زادمهــر، دســتورالعمل بانــک 
مرکــزی فضــا و اجــازه مشــارکت بــا 
فین تک هــا را محــدود کــرده اســت، 
در حالــی کــه بهتر بــود حداقــل اعلام 
می شد بانک ها می توانند با فین تک ها 
مســئولیت  امــا  کننــد،  مشــارکت 
حاکمیت شرکتی، ریسک، تطبیق مقررات 
و... با بانک مادر است. چنین 
دستورالعمل هایی باعث 
ترس ســرمایه گذاران و 
کارآفرینــان از ایجــاد 
نــوآوری می شــود. 
ایــن متخصــص 
نئوبانکینگ با 

تأکید بر این موضوع که بانک ها نیازی به نوآوری ندارند و نســل جدیــد و فین تک ها برای 
انجام اقدامات جدید انگیــزه دارند، اظهار می کنــد: »این دســتورالعمل در ابتدا می گوید 
نمی توانید یک نئوبانک راه اندازی کنید، سپس بر این موضوع تأکید می کند که همه چیز 
باید به بانک مادر منتقل شود که در این شرایط نئوبانکی در کار نیست و بیشتر همان یک 
اپ موبایل بانک در بانک مادر است و این منطقی نیست که یک بانک دو یا سه اپلیکیشن 

موبایل بانک داشته باشد.«
بنا بر گفته های زادمهر انتظار می رفت که در این سند به مسئله ریسک ها پرداخته شود و 
ابعاد مختلف ریسک در این حوزه بررسی شود تا اگر بانک قصد مشارکت با فین تک های 
دیگر را دارد به این موضوع آگاه باشد که این مسئولیت ها با بانک مادر است. اما متأسفانه 
سیاست بانک مرکزی در چنین مواقعی حذف صورت مسئله ریسک هاست و معمولاً صفر 
و یکی به ماجرا نگاه می کند؛ یعنی می گوید فلان نوآوری ریسک دارد و بنابراین کسی نوآوری 
نکند. زادمهر با تأکید بر اینکه ذات فضای نئوبانک با نوآوری در بانک متفاوت است، عنوان 
می کند: »ما نیاز داریم که گروهی خارج از بانک و براساس نیاز مشتری محصولات جدید 
را طراحی و به بازار ارائه کنند، زیرا بانک با توجه به ســاختار حاکمیتــی خاص خود، هرگز 

امکان ندارد بتواند در این فضا موفق شود.«
زادمهر بر این باور اســت کــه دغدغه اصلی بانک ها کاهش ریســک و نگهــداری امن پول 
مشتری اســت. او بر این موضوع تأکید دارد که بانک ها هنوز دغدغه شناخت نسل زد را 
ندارند؛ واضح اســت که وقتی میانگین ســنی هیئت مدیره یک بانک 7۰ سال باشد، نیاز 
نســل زد را نمی توانــد درک کند. محصولات مختص نســل جدیــد را خود این نســل باید 

راه اندازی کنند. 
ارائه قوانین شــفاف و مشــخص ازجمله انتظاراتی اســت که زادمهر از بانک مرکزی دارد. 
همچنین او بر این باور اســت کــه دســتورالعمل بانک مرکزی به شــدت بازدارنده اســت و 
براساس چنین دستورالعملی عملاً همه نئوبانک ها به اپلیکیشن هایی بانکی تقلیل داده 
می شوند که باید مجوز کسب کنند. او با طرح این سؤال که مگر بانک ها برای موبایل بانک 
خــود از بانــک مرکزی مجــوز می گیرنــد، می گویــد: »نئوبانک تعریف مشــخصی نــدارد و 
نمی توانیم بگوییم طبق چنین و چنان مختصاتی این مجموعه نئوبانک نامیده می شود. 
برخی نئوبانک هــا در زمینه جمــع آوری منابع کار می کننــد و برخی در زمینه تســهیلات، 
برخی هم بین بورس و بانک رابطه برقرار می کنند و حتی ممکن است گروهی از نئوبانک ها 
به اقلیت ها ســرویس دهند؛ مثلاً در اروپا چنــد نئوبانک وجود دارد کــه فقط به مهاجرها 
ســرویس می دهند. پس باید در نظر بگیریم که بانک ها نمی توانند چنین سرویس هایی 

ارائه دهند یا اساساً سرویس دهی را دسته بندی کنند.«
از نظر این متخصص، چالش دیگری که اجرای این دستورالعمل ایجاد می کند این است 
که تعریف اپلیکیشن ها و نئوبانک ها را مبهم خواهد کرد. مثال زادمهر از این قرار است: 
طبق تعریف بانک مرکزی، آیا اپلیکیشن موبایلت که متعلق به بانک سامان است، نئوبانک 
است یا خیر؟ آیا باید مجوز بگیرد یا خیر؟ زیرا نام آن موبایل بانک سامان نیست و اسمی 

خاص دارد.
زادمهر بر لــزوم بازنگری دســتورالعمل بانک مرکزی تأکیــد می کند. او در ایــن باره توضیح  
می دهد: »بــا این ابهامــات آشــفته بازار می شــود، زیرا مشــخص نخواهد بــود چه چیزی 
نئوبانک است و چه چیزی نیست. به چه چیزی باید مجوز داد و به چه چیزی نباید مجوز 
داد. من صددرصد معتقدم باید در این دستورالعمل بازنگری کرد. البته به نظر من بسیاری 
از دغدغه های بانک مرکزی کاملاً درست است. بانک مرکزی می گوید اپلیکیشنی وارد بازار 
شده و خود را متعلق به بانکی معرفی می کند، در حالی که چنین بانکی اصلاً وجود ندارد.«
این متخصص نئوبانکینگ و بانکداری دیجیتال بر لزوم برگزاری جلساتی با بانک مرکزی 
برای شنیدن دغدغه های این بانک و همچنین توجیه این بانک تأکید دارد. به گفته زادمهر 
در حال حاضــر برای بانک ها بــود یا نبــود نئوبانک ها اهمیتی نــدارد، زیــرا بانک ها آن قدر 
دغدغه دارنــد که به این بحــث وارد نمی شــوند و در مقابل این بخشــنامه ها هم مقاومت 

نمی کنند.
او با تأکید بر اینکه فضای نئوبانک را با یک سند نمی توان مدیریت کرد، اظهار می کند: »در 
زمان احراز هویت نیز چنین چالش هایی وجود داشت. زمانی که در حال بررسی موضوع 
احراز هویت بودیم، طی مطالعه سیستم بانکی اروپا متوجه شدیم سیستم احراز هویت 
دیجیتال در اروپا به واسطه یک بخشــنامه پیاده سازی نشده است، بلکه بخشنامه های 
مختلفــی در کنار یکدیگــر این این سیســتم را ســاخته اند؛ در حالی کــه در ایــران چون در 
زمینه های دیگر ضعف داریم می خواهیم با یک دستورالعمل تصمیم گیری کنیم. بنابراین 

مصطفی ثابتی
کارشناس و مشاور بانکداری دیجیتال
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از آنجایی که این سند فقط به چهارچوب ساختار فعالیت 
نئوبانک ها می پردازد، باید سند دیگری برای نحوه نظارت، 
نحوه گزارش دهی، استانداردهای ریسک و پول شویی و… 

نیز وجود داشته باشد.«

  وجود core یکسان با بانک ها مانع نوآوری خواهد بود 

در ایــن دســتورالعمل ادبیاتــی بــه  کار رفتــه اســت کــه 
کارشناسان به آن نیز انتقاد دارند؛ به طور مثال بانک مرکزی 
در مقدمه دســتورالعمل از لغت »تشتت« استفاده کرده 
است. موضوعی که مهدی عبادی، مدیرعامل وندار به آن 
نقد دارد و می گوید: »در ابتدای دستورالعمل جمله ای ذکر 
شده که کاملاً گویای نگاه بانک مرکزی به این حوزه است. 
این جملــه از این قرار اســت: با توجــه به نبــود چهارچوب 
مقرراتی جامع در این رابطه بعضاً این موضوع با چالش ها، 
آســیب ها و تشــتت رویه ها همراه اســت. در اینجــا بانک 
مرکــزی می توانســت از کلمه تنــوع رویه ها اســتفاده کند. 
این مجموعه گمان می کنــد همه نئوبانک هــا باید به یک 
شکل کار کنند، در حالی که چنین اتفاقی در دنیا رخ نداده 
و نئوبانک های متنوعی با مدل های کسب وکاری گوناگونی 
ایجــاد شــده اســت. در این شــرایط اســت کــه نــوآوری رخ 
می دهد و بانک مرکزی با استفاده از این کلمه جلوی نوآوری 
را می گیرد. هرچه در بخشــنامه ذکر شده براساس چنین 
دیدگاهی است و کل بخشنامه به کلمه تشتت برمی گردد.« 
او همچنین تأکید بانــک مرکزی بر وجود core یکســان با 
بانک ها را مانع نــوآوری می داند. به گفته مدیرعامل وندار 
در حال حاضر سرویس دهنده های کربنکینگ که شامل 
شرکت خدمات انفورماتیک، توسن، داتین و… می شوند 
توانایی پاســخ دهی بــه نئوبانک هــا را ندارنــد و علاوه بر آن 
تغییرات در coreهای موجود برای بانک ها هزینه زا است و 

اولویت بسیار کمی دارد.
نداشتن core مجزای نئوبانک ها تبعاتی ازجمله عدم خلق 
مدل کسب وکار، تراکنش و گزارش های جدید را در پی دارد، 
 core زیرا مهم ترین مسئله ای که باعث می شود نئوبانک ها
مجزا داشــته باشــند پیاده ســازی مدل های کســب وکاری 

متنوع است که در  coreهای موجود امکان پذیر نیست.
مدیرعامل وندار با تأکید بر اینکه دستورالعمل بانک مرکزی 
باید بازنگری شود، توضیح می دهد: »بهترین پیشنهادی که 
به ذهن من می رسد این است که بانک مرکزی دغدغه های 
خــود را مطــرح کنــد و براســاس آن از کارشناســان راهــکار 
بخواهــد. دقیقاً ماننــد اتفاقی که بــرای لندتک ها 
افتاد. در سال ۱۳۹۹ بانک مرکزی دغدغه های 
خود را مطــرح کــرد و انجمن فین تــک در یک 
مستند سعی کرد به این دغدغه ها پاسخ دهد. 
فکر می کنم در آن ســال به دغدغه های بانک 

مرکزی به صورت کامل پاسخ داده شد.«

  امکان تفســیرهای مختلف از دستورالعمل 
جدید بانک مرکزی

بــه نظــر کارشناســان، امــکان 
تفســیرهای  و  برداشــت ها 
مختلف از دستورالعمل بانک 
مرکزی یکــی از ضعف های 
این دستورالعمل به شمار 

می رود. نوید رجایی پور، مدیرعامل نئوبانک فردا و نایب رئیس انجمن فین تک، نیز به 
این موضوع اشاره می کند و می گوید: »رگولاتور نباید متن را به شیوه ای تنظیم کند که 
امکان تفســیرهای مختلف از آن وجود داشته باشــد. به نظر من این نقد جدی به این 

دستورالعمل است.«
رجایی پور با بیان اینکه دستورالعمل مذکور را واحد نظارت بانکی مرکزی تدوین کرده و 
مخاطب و هدف آن شعبه مجازی بانک هاست، اظهار می کند: »بررسی بندهای مختلف 
نشــان می دهد که منظور معاونت مجازی بر تنظیم گری شعبه مجازی است، هرچند 
عنوان آن واحد دیجیتال ذکر شده است. بسیاری از بانک ها نیز یکی از شعبه های خود 
را مجازی کرده اند. منطقاً هم نباید مدیریت شعبه مجازی را به گروه دیگری سپرد یا اینکه 

بدون هماهنگی با بانک مرکزی تعداد این شعب را افزایش داد.«
core او بر این باور است که به دلیل مشکلاتی که ایجاد می شود، نمی توان در بانک عامل
های مختلف داشت. به گفته رجایی پور، صحبت core بانک با بانک مرکزی باید از یک 
مسیر باشد و اگر قبل از آن مسیر ابزارها و کانال های دیگری وجود داشت، درنهایت بانک 
عامل باید تعهدات را بپذیرد و بانک مرکزی یک مسیر را از طرف بانک عامل مشاهده 

و تنظیم گری می کند.
مدیرعامل نئوبانک فردا این ســؤال را مطرح کرد که در دســتورالعمل مشــخص نشده 
است که شعبه مجازی یا واحد دیجیتال در بانک عامل توانایی و امکان سرویس دهی 
به دیگران را دارد یا خیر؟ هم اکنون سرویس هایی به صورت بانکداری باز از طرف بانک ها 

به فین تک ها ارائه می شود که بانک عامل تعهدات و نظارت آن را برعهده گرفته است.
رجایی پور ادامه می دهد: »در هیچ بندی ذکر نشده است که بانک نمی تواند سرویس بر 
بستر API به دیگران ارائه کند. درواقع این دستورالعمل محدودیت ها را مشخص کرده، 
اما اختیارات و امکانات را مشخص نکرده است.«  او بر مخالفت خود با محدودسازی 
تأکید می ورزد و اعلام می کند که نباید اجازه دهیم محدودیت هایی که غیر قابل پذیرش 
است اعمال شوند. به گفته مدیرعامل نئوبانک فردا، گاهی صحبت از محدودیت های 
قانونی و رعایت پروتکل اســت، اما اگر اکنون امکانات فناوری و نوآوری در جهان طوری 
شده اســت که امکان نظارت و ارزیابی وجود دارد نباید محدودسازی کنیم. رجایی پور 
می گوید: »اگر بانک مرکــزی نگران تخلف اســت، زمانی کــه نئوبانک ها دیتــای خود را 
اشتراک گذاری کنند و به بانک مرکزی اجازه دسترسی دهند نباید نگران این باشند که 

چه اتفاقی رخ خواهد داد.«
او با تأکید بر اینکه دستورالعمل بانک مرکزی باعث نابودی نئوبانک ها نمی شود، توضیح 
می دهد: »امکان تفاسیر مختلف از این دستورالعمل وجود دارد که مذاکرات جدی تر 
وهمراهی معاونت فناوری های نوین بانک مرکزی می تواند کمک کند که این تفاسیر را 

حل کنیم.«
درخواســت همه فعــالان فین تــک این اســت کــه بــرای نئوبانک های مســتقل از 
بانک هــا مجــوز و دســتورالعمل تدوین شــود. ایــن موضــوع در حیطــه اختیارات 
معاونــت فناوری هــای نویــن بانــک مرکــزی اســت. مدیرعامــل فردابانــک نیــز از 
حاکمیــت درخواســت می کند کــه برای ایجــاد نئوبانک های مســتقل رگولیشــن 
انجام دهند. به گفته رجایی پور، نئوبانک ها شیوه جدیدی از بانکداری دیجیتال 
را عرضه می کننــد، اما با شــناخت مــردم از بازارهــای نوینی که در فضــای آنلاین 

اســت نئوبانک هــای موجود هــم به ســمت نــوآوری می روند و 
محدودیت ها قابل حل اســت. رجایی پور بــه بانک مرکزی 
پیشــنهاد می کنــد کــه نــگاه مثبتــی بــه نــوآوری و فضــای 
فین تک داشته باشد و درصدد باشد ضوابطی مستقل از 
بانک ها که نقش بانک ها هم داخل آن تعریف شده است 
برای نئوبانک ها تعریف کند. این مستند ناظر بر فعالیت 
بخش دیجیتال شــعب مجازی بانک ها بــوده و این فضا از 

یک نئوبانک مســتقل مســتثنی اســت. او بــا تأکید بر 
اینکه باید با فعالان فین تک و مخصوصاً انجمن 

فین تــک نشســت هایی برگــزار شــود، عنــوان 
می کنــد: »ایــن موضــوع را از طــرف انجمــن 
فین تــک پیگیــری خواهیــم کــرد. از کمــک 
بانک ها اســتفاده می کنیم تا بــه توافقی با 

مجموعه بانک مرکزی برسیم.« 

مهدی عبادی
 مدیرعامل وندار 

نوید رجایی پور
 مدیرعامل فردابانک



کسب وکارها 
روایت می کنند
اسنپ پی، فوروارد،مزدکس 

بانک صادرات،تیس

»اسنپ پی«، »فوروارد«، »مزدکس« و »بانک صادرات« چهار کسب وکاری اند که در بخش باشگاه 
این شماره با مدیرانشان به گفت وگو نشستیم و به فعالیت های اخیر و برنامه هایشان پرداختیم. 
گفت وگوی ماه این شماره نیز با یوسف پناهی گرجی، مدیرعامل شرکت تیس است که می گوید این 
شرکت می خواهد فرایند تحول نظام مالیاتی را سرعت بخشد. به گفته او، طی یک سال گذشته، 
تیس بالغ بر 200 میلیون صورت حساب الکترونیکی را ارسال کرده و بیش از 11000 شخص حقیقی 
و حقوقی تیس را به عنوان معتمد خود در سامانه مؤدیان انتخاب کرده اند و حالا این شرکت یکی 
از فعال ترین شرکت های معتمد مالیاتی در کشور است. در بخش پروفایل این شماره نیز روایتی 
از زندگی شخصی و حرفه ای میثم رجبی را می خوانید؛ فردی که فعالیت حرفه ای خود را از لایه 
کارشناسی در یک شرکت نفت و گاز آغاز می کند و با ورود به شرکت »فخیم« قدم به مسیر تازه ای 

می گذارد که درنهایت به مدیرعاملی شرکت رادین ختم می شود.

باشگاه
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گفت وگو با یوسف پناهی، مدیرعامل شرکت تیس که معتقد است این شرکت می خواهد فرایند تحول 
نظام مالیاتی را سرعت بخشد 

نه فقط اولین که می خواهیم 
بهترین و بزرگ ترین هم باشیم مینا حاجی

سردبیر

عکس: علی بیات
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سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

گفت وگوی 
ماه

  از خدمات انفورماتیک تا فرادیس و فن آوا

یوســف پناهی گرجــی، متولــد ســال ۱۳۶۱ در روســتای 
»گرجی محله« شهرستان »بهشهر« استان مازندران 
است. او مقطع کارشناســی خود را در رشته مهندسی 
کامپیوتر گرایش نرم افزار در دانشگاه آزاد ساری گذرانده؛ 
سپس در مقطع کارشناسی ارشــد و در دانشگاه تهران 
مدیریــت کارآفرینــی می خوانــد و در حــال حاضــر نیــز 
مشغول تدوین رساله دکترا در رشته مدیریت کارآفرینی 
است. او در فروردین ماه سال ۱۳۸7 فعالیت حرفه ای خود 
را آغاز می کند و ابتدا در شرکت خدمات انفورماتیک در 
سمت کارشناس پشتیبانی و عملیات مشغول می شود 
و به طــور خــاص در زمینــه پشــتیبانی بانکــی فعالیــت 
می کند: »کار پشتیبانی شبکه بانکی در استان مازندران 
را تا سال ۱۳۹۰ ادامه دادم. در این سال، معاونت بازاریابی 
و پشــتیبانی از شــرکت خدمات انفورماتیک منفک، و 
جزئی از شــرکت داده ورزی فرادیس البرز شــد و من نیز 
از سال ۱۳۹۰ به صورت مأموریتی به داده ورزی فرادیس 
ATM البرز رفتم. حدوداً در سال های ۱۳۹۳ یا ۱۳۹۴ پروژه

های مشــارکتی بانک ســپه طی قراردادی بین فرادیس 
البرز و بانک سپه آغاز شد. براساس این قرارداد، شرکت 
فرادیس و خدمات انفورماتیک سرمایه و ATM را تأمین 
می کرد و کار بر سوئیچ بانک سپه سوار می شد. وظیفه 
ما نیز بازاریابی و جانمایی ATMها بود. در عین حال، از 
ما خواسته بودند که هرجا توانستیم، دستگاه ATM را 

به اشخاص نیز بفروشیم.«
طبق صحبت های پناهی، طی چهار ماه، در کل کشور، 
ATM ۲۵ بــه بخش خصوصی فروخته می شــود که ۲۲ 
مورد مربوط به دفتر مازندران شرکت فرادیس البرز است: 
»همه پیگیــری می کردند که چه کســی ایــن ATMها را 
فروخته است، بعد اسم یک کارشناس به نام پناهی ذکر 
می شود که توانسته تعداد زیادی ATM بفروشد. قیمت 
هر ATM در آن زمان ۴۸ میلیون تومان بود که رقم بالایی 
به حساب می آمد. در آن زمان، مدیر توسعه کسب وکار 
فرادیس البرز، سامان صفایی بود که با من تماس گرفت 
و پرسید: "چطور توانستی این دســتگاه ها را بفروشی؟ 
بهتر است در واحد عملیات نمانی و به واحد کسب وکار 
بیایی." درنهایت بنــا به دعوت او و پیگیری شــش ماهه 

ایشان، به واحد کسب وکار در تهران آمدم.«
یکــی از بزرگ تریــن پروژه هــای واحــد کســب وکار شــرکت 
فرادیس، کارت فراپی یا همان کارت شهروندی است که برای 
شهرهای مختلف صادر می شود. در زمان حضور پناهی در 
این واحد، کاشان کارت و کارت شهروندی نجف آباد و قرچک 
را نیز راه اندازی می کنند: »به مرور، از کارشناس کسب وکار 
تبدیل به سرپرست مهندسی کسب وکار و توسعه بازارهای 
نوین در فرادیس شدم. حضور در واحد کسب وکار فرادیس 
و کار کــردن با تیم درجه یــک آنجا از بهتریــن دوران کاری و 

یادگیری من بود.«
او ســامان صفایــی را تأثیرگذارتریــن فــرد در زندگــی کاری 
خود می نامد: »طی جلســاتی که در شــرکت فــن آوا کارت 
در ارتباط با پروژه فراپی داشتیم؛ آقای دکتر سروری و آقای 
دکتر حمزه آقابابایی از من دعوت کردند که در سمت مدیر 
بازاریابی و توسعه کسب وکار به شرکت فن آوا بروم. با توجه 
به کنجکاوی خودم برای یادگیری بیشــتر و علاقه به حوزه 

پرداخت تصمیم به این تغییر گرفتم.«

  ورود به آسیاتک و شکل گیری تیس

پناهی درنهایت از ســال ۱۳۹۸ فعالیت خود را در شــرکت 
فن آوا کارت شروع می کند و به مدت یک و نیم سال در آنجا 
مشــغول می شــود: »بعد از اینکه تیم آقای نائینی و آقای 
آقابابایی به هلدینگ خدمات انفورماتیک راهبر رفتند؛ از 
من هم دعوت کردند و من نیز به شرکت طوبی امید راهبر 
رفتم. آقای دکتر آقابابایــی در جایگاه مدیرعامل مجموعه 
و بنــده به عنوان معاون توســعه کســب وکار در آن شــرکت 
فعالیــت می کردیم. در آنجا پــروژه پرداخت و شــرکت های 

معتمد را راه انداختیم.«
پــس از تغییــر و تحــولات بانــک صــادرات در خردادمــاه 
۱۴۰۱ حمــزه آقابابایــی، مدیرعامــل شــرکت پرداخــت 
الکترونیک ســپهر می شــود و پناهی نیز در سمت معاون 
توسعه کسب وکار به شرکت پرداخت الکترونیک سپهر 
مــی رود و پس از مدتــی، نایب رئیس و عضــو هیئت مدیره 
شــرکت راهکارهای هوشــمند ســپهر می شــود که یکی از 
زیرمجموعه های بانک صادرات است و نئوبانک و بانکداری 
شرکتی و برخی پروژه های توسعه ای بانک صادرات را انجام 
می دهد. همان زمان، شــرکت آســیاتک پروژه های بزرگ و 

مهرماه سال 1۳۹۸ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان به منظور شفافیت مالیاتی تصویب شد؛ قانونی که طبق آن، 
تمام اشــخاص مشــمول علاوه بر عضویت در ســامانه مؤدیــان موظف انــد بــرای فــروش کالا و خدمات خود صورت حســاب 
الکترونیکی صادر کنند. طبق ماده 26 این قانون نیز ســازمان امور مالیاتی می تواند از خدمات برخی شرکت ها برای تسهیل 
اجرای این قانون استفاده کند که به این شرکت ها، »معتمد مالیاتی« یا »TSP« می گویند؛ شرکت هایی که رابط بین مؤدیان و 
سازمان امور مالیاتی اند و به ســازمان کمک می کنند تا در افق کوتاه و بلندمدت خود از لحاظ دیجیتالی متحول، و کم کم به یک نظام مالیاتی 
هوشمند بدل شود. شرکت های معتمد مالیاتی با توجه به مجوزی که از سازمان امور مالیاتی دریافت می کنند به انواع مختلفی تقسیم می شوند 
و مطابق با این تقسیم بندی قادر به ارائه  خدمات به مؤدیان هستند. شرکت داده پردازی معتمد تیس نیز در ابتدای سال 1401 به منظور اخذ 
مجوز فعالیت نوع اول تأسیس شد و در تاریخ ۳0 آذرماه 1401 موفق به اخذ مجوز شرکت معتمد مالیاتی از سازمان امور مالیاتی شد؛ شرکتی که 
به گفته مدیرعامل آن، طی یک سال گذشته، بالغ بر 200 میلیون صورت حساب الکترونیکی را ارسال کرده و بیش از 11000 شخص حقیقی و 
حقوقی تیس را به عنوان معتمد خود در سامانه مؤدیان انتخاب کرده اند و اکنون یکی از فعال ترین شرکت های معتمد مالیاتی در کشور است. 
به دلیل نقش مهمی که شرکت های معتمد مالیاتی در سال های آینده در ساختار مالیاتی کشور خواهند داشت و البته عملکردی که تیس در 
یک سال فعالیت خود داشته، بر آن شدیم تا در گفت وگو با یوســف پناهی، مدیرعامل تیس، از شکل گیری این شرکت و برنامه هایی که برای 
آینده دارند، بپرســیم. در این گفت وگو ابتدا مروری بر مسیر حرفه ای پناهی داشتیم و سپس به اقدامات این شرکت پرداختیم. پناهی بر این 
عقیده است که قانون پایانه های فروشگاهی سرشار از گشایش برای اشخاص حقیقی است و کشور تا پایان سال 140۳ به بلوغ درخوری در این 

حوزه می رسد. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

پس از تغییر 
و تحولات بانک 
صادرات در 
خردادماه ۱۴۰۱ 
حمزه آقابابایی، 
مدیرعامل شرکت 
پرداخت الکترونیک 
سپهر می شود و 
پناهی نیز در سمت 
معاون توسعه 
کسب وکار به شرکت 
پرداخت الکترونیک 
سپهر می رود و پس 
از مدتی، نایب رئیس 
و عضو هیئت مدیره 
شرکت راهکارهای 
هوشمند سپهر 
می شود که یکی از 
زیرمجموعه های 
بانک صادرات 
است و نئوبانک و 
بانکداری شرکتی 
و برخی پروژه های 
توسعه ای بانک 
صادرات را انجام 
می دهد
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برنامه بلندمدتی در زمینه TSP داشت و دنبال شخصی 
می گشتند که تجربه فعالیت بانکی، پرداختی، زیرساختی 
و آی تــی را به طــور هم زمان داشــته باشــد: »بنا بــه دعوت 
آقای دکتر یوســفی زاده به آسیاتک پیوســتم زیرا قبلاً در 
فرادیس البرز و هلدینگ راهبر نیز تجربه فعالیت در حوزه 
TSP را داشتم. یکی از دلایل انتخاب تیس شخص آقای 
یوســفی زاده، یکی از بازیگران فعال صنعت تلکام، و نگاه 
کسب وکاری ایشان بود. درنهایت از اوایل آذرماه ۱۴۰۱ در 
شــرکت داده پردازی معتمد تیس مشــغول به کار شــدم. 
کســب مجوز و شــروع فعالیت تیس هم زمان با ورود من 

اتفاق افتاد.«
هم زمان با صدور مجوز »شــرکت های معتمد مالیاتی«، 
شرکت تیس نیز با عمده سهامداری آسیاتک، به عنوان 
بزرگ تریــن اپراتور اینترنت و دیتاســنتر کشــور، همــراه با 
شرکت ساختارهای اطلاع رسانی نوین گستر )گروه سان(، 
یعنی یکی از بازیگران اصلــی بیگ دیتا، هوش مصنوعی 
و Fraud Detection در آذرماه ۱۴۰۱ تشــکیل می شــود: 
»دلیل اصلی شکل گیری شــرکت، پاســخ به تقاضا برای 
فرایند تحول دیجیتال در ســاختار مالیاتی کشور بود که 
براســاس قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان 
مصوب مهر ۱۳۹۸ مجلس است. تیس به عنوان معتمد 
نوع اول سازمان امور مالیاتی و تدوین گر اجرایی قانون، در 
فرایند تحول دیجیتال و عبور از مالیات ستانی توافقی به 

مالیات ستانی هوشمند شروع به فعالیت کرد.«
تاکنون 7 شرکت معتمد مالیاتی مجوز فعالیت در کشور 
دریافت کرده اند که ۶ تا از آنها دارای مجوز نوع ۱ و یکی نیز 
دارای مجوز نوع ۲ و ۳ اســت: »اگر بخواهم تعریفی کوتاه 
از هریک از این مجوزها داشته باشم باید بگویم که مجوز 
نوع اول مربوط به صدور، نگهداری، ارســال و پشــتیبانی 
صورت حساب های الکترونیک است و مجوز نوع ۲ مربوط 
به آموزش و مجوز نوع ۳ نیز مرتبط با مشاوره های مالیاتی-

فنی و تهیه اظهارنامه و... است. ضمن اینکه طی نامه ای 
درخواست دریافت مجوز معتمدهای مالیاتی نوع ۲ و ۳ را 

نیز داده ایم.«

  پیشرو و کاربرمحوریم

بیشــترین تمرکز تیس در یــک ســال فعالیتش، بــر ارائه 
خدمــات چندســطحی بــوده و از ابتــدای کار خــود نیــز 
خدماتش را در 7 کانال متنوع ارائه کرده است: »راهکارهای 
ما بــرای ارســال کل اقــلام اطلاعاتــی صورت حســاب های 
فــروش مؤدیــان و فعــالان اقتصادی اســت کــه به صورت 
الکترونیک به ســامانه مؤدیان می رود. پلتفرم تیس یک 
پایانــه فروشــگاهی صورت حســاب الکترونیــک تلقــی 
می شــود که هــم بــه صــورت Web-Form، هــم در قالب 
CSV و اکسل و همچنین به شــکل گزارش گیری خودکار 
می تواند ارتباط با پایــگاه داده، وب ســرویس و ای پی آی را 
فراهم سازد و در مسیر یک سال اخیر نیز متأثر از تحولات 

قانون بودیم.«
با توجــه به صحبت هــای مدیرعامــل تیس، این شــرکت 
طــی یــک ســال گذشــته، بالــغ بــر ۲۰۰ میلیــون ارســال 
صورت حساب الکترونیکی را انجام داده  است و بیش از 
۱۱۰۰۰ شخص حقیقی و حقوقی تیس را به عنوان معتمد 
خــود در ســامانه مؤدیــان انتخــاب کرده انــد: »به جرئــت 

می توانــم بگویم کــه تیس بــا اختلاف بــالا در ایــن حوزه 
کسب وکاری پیشرو است.«

سرمایه های انسانی تیس را نیز ۶۱ نفر تشکیل می دهند 
کــه ۳۵ نفر آنها، نــه در جایــگاه اپراتور یا پاســخگو بلکه 
به عنوان کارشناس موفقیت مشتری شناخته می شوند: 
»۳۵ نفر پاسخگوی حوزه های فنی و مالیاتی اند و روزانه 
بیش از ۱۰۰۰ تماس مؤدیان را برای مشــتریان تبدیل به 
تجربه ای موفق می کنند. در حوزه سرمایه انسانی تأکید 
ما بر جــذب و آمــوزش کارشناســان موفقیت مشــتری 
است. موفقیت مشتری به شــما کمک می کند میزان 
رضایت و نرخ حفظ مشتری را افزایش دهید و بنابراین، 
بــه دنبــال آن، درآمــد و وفــاداری مشــتری هــم افزایــش 
می یابــد. موفقیت مشــتری، ارتبــاط بســیار نزدیکی با 
پشتیبانی مشــتری دارد تا رضایت مشتری را به سطح 
بعدی برساند. پشتیبانی مشتری روی کار فعالانه در خط 
مقدم متمرکز است و به ســؤال های مشتری، مسائل و 
درخواست های مشتری از طریق تلفن، ایمیل، چت زنده 
و رسانه های اجتماعی پاسخ می دهد. پشتیبانی، یعنی 
عملکردی که طی آن هنگامی که مشــتریان مشکلات 
خود را مطرح می کنند، آنها را حل  کند. درواقع پشتیبانی 
مشتری بخشی از موفقیت مشــتری است و موفقیت 
مشــتری، منجر به موفقیت در کســب وکار می شــود و 
رضایــت و وفاداری مشــتری را نیــز افزایــش می دهد. با 
کمک واقعی که منجر به موفقیت مشتریان می شود، 
آنها بــه بزرگ تریــن ترویج کننــده و طرفدار شــما تبدیل 
می شــوند. موفقیت مشــتری به میزان درآمد شما نیز 
ربط دارد، زیرا به شما کمک می کند نرخ ریزش مشتری 
را پایین بیاورید، میزان تمدید و رضایت مشــتری را بالا 

ببرید و بنابراین بتوانید درآمد خود را افزایش دهید.«
ایرانسل، تپسی، ۱۶ بانک ازجمله بانک تجارت، بانک 
اقتصاد نوین، بانک پاســارگاد و...، ۸۵ کارگزاری کشــور 
ماننــد آگاه و مفیــد، بیمــه ایــران، بیمــه ملت، ســازمان 
صداوســیما و دیگر ســازمان های بزرگ همراهان فعلی 
ســامانه هوشــمند مؤدیــان تیــس هســتند: »مــا یــک 
پورتفوی متنوع از مؤدیان را تحت پوشش درآورده ایم و 
فقط روی یک حوزه خاص متمرکز نشده ایم. تمام صنایع 
در حوزه های مختلف، هدف بازاریابی ما برای اتصال به 
سامانه مؤدیان بوده اند و به همین دلیل تنوع زیادی در 

مؤدیان خود داریم.«
تیس سومین شرکتی است که به عنوان معتمد نوع اول 
در کشور مجوز گرفته و فعالیت می کند. طبق توضیحات 
پناهی، آنها سعی کرده اند مقوله ارســال را با روش های 
به روز بر بســتر فنــاوری اطلاعــات و با مشــاوره گرفتن از 
افراد درگیر و کاربران نهایی که شامل بخش های مالی و 
اعضای هیئت مدیره، مدیران  عامل، معاونان، مدیران، 
کارشناســان و مشــاوران امور مالی و مالیاتی می شــود، 
طراحــی و به روزرســانی کننــد. درواقع، تیــس رویکردی 
کاربرمحور دارد و سعی کرده سرویس ها و راهکارهایش 
را براســاس نیاز کاربران نهایی  خود طراحــی و اجرا کند: 
»اتصــال ســریع و آســان مؤدیان و ســهولت در ارســال 
اطلاعات و صرفه جویی در وقــت آنها برای تیس هدفی 
کلیدی اســت. مــا بر ایــن باوریــم که هر مــؤدی، فــارغ از 
زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری که در اختیار 

35 نفر 
پاسخگوی 
حوزه های فنی و 
مالیاتی اند و روزانه 
بیش از ۱۰۰۰ تماس 
مؤدیان را برای 
مشتریان تبدیل 
به تجربه ای موفق 
می کنند. در حوزه 
سرمایه انسانی 
تأکید ما بر جذب و 
آموزش کارشناسان 
موفقیت مشتری 
است. موفقیت 
مشتری به شما 
کمک می کند میزان 
رضایت و نرخ حفظ 
مشتری را افزایش 
دهید و بنابراین، 
به دنبال آن، درآمد 
و وفاداری مشتری 
هم افزایش می یابد
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دارد باید بتواند از روش های متنوع ارسال بهره مند باشد 
و تکالیف قانونی خود را به راحتی اجرا کند.«

  بازوی اجرایی سازمان امور مالیاتی

تیــس ذیــل مــاده ۲۶ »قانــون پایانه هــای فروشــگاهی« 
به عنوان معتمد نوع اول و تســهیلگر اجرای قانون برای 
سازمان امور مالیاتی فعالیت می کند: »طبق این ماده، 
سازمان امور مالیاتی می تواند جهت حصول اطمینان از 
عملکرد صحیح مؤدیان در زمینه صدور صورت حساب 
الکترونیک و ثبت دقیق معاملات در سامانه و همچنین 
اطمینــان از انجــام تکالیــف قانونی توســط مؤدیــان، به 
شــرکت های معتمــد مالیاتــی مجــوز فعالیــت بدهــد. 
شــرکت های دارای مجــوز نــوع اول، خدماتــی مثــل 
صدور، جمــع آوری، نگهداری و ارســال صورت حســاب 
الکترونیکی بــه ســازمان مالیاتــی و نظارت بــر عملکرد 
مؤدیان را به خوبی انجام می دهند. ما بازوی اجرایی این 

تحول عظیم هستیم.«
پناهی بیان می کند که این شرکت بازوی اجرایی سازمان 
امور مالیاتی است و کمک می کند تا این سازمان در افق 
کوتاه و بلندمدت خود به لحاظ دیجیتالی متحول شود و 
به سمت یک نظام مالیاتی هوشمند حرکت کند. درواقع 
این شرکت بستری امن برای کســب وکارها فراهم کرده 
است تا به عموم برای پیوســتن به این طرح کمک کند. 
مدیرعامل شــرکت تیس با بیان اینکه باید پذیرفت که 
مالیات، بر زندگی تمام شهروندان اثر دارد و از زمان تولد 
اشخاص، بر کیفیت زندگی ایشان تأثیرگذار خواهد بود، 
درباره رفتن به سمت مالیات هوشمند می گوید: »اکنون 
هیچ اقتصاد فعالی در دنیا نمی یابید که بر بستر مالیات 
هوشمند سوار نباشــد. قانونی که از ســال ۱۳۹۸ تدوین 
شــده، با پایش قوانیــن حقوقی ۱7 کشــور تدوین شــده 
است. بخش بزرگی از فعالان اقتصادی در ابعاد مختلف، 

به تدوین قانون کمک کرده اند. تاکنون نیز ۶۳۰۰۰ شخص 
حقوقی به سامانه مؤدیان متصل شده اند و به تدریج، تمام 
فرایندهای معاملات خود را از طریق سامانه مؤدیان انجام 
می دهند. در افــق کوتاه مدت، تا پایان ســال ۱۴۰۳، بیش از 
۸۰درصد از اشــخاص حقوقی فعــال و بخشــی از اصناف 
کشور، باید تمام فرایندهای فروش خود را از طریق سامانه 

مؤدیان انجام بدهند.«
طبق توضیحات مدیرعامل تیس، درواقــع این قانون برای 
شفاف ســازی ســاختار معاملات تجاری و مالیاتی کشور، 
با الگوبرداری از دنیا شکل گرفته اســت: »قانون گذار برای 
اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی، بــازه زمانی معینی را 
پیش بینی کرده است. چند روز پیش نیز یک لایحه تبدیل 
در مجلــس تصویب و بــه قانــون اضافه شــد. بــرای اجرای 
»قانون بخشودگی و معافیت ها« دو بازه زمانی در نظر گرفته 
شده تا دوره گذار را سپری کنیم. درواقع تا پایان سال ۱۴۰۵، 
تمام اشخاص حقیقی و حقوقی، تمام معاملات خود را از 

طریق سامانه مؤدیان پیش می برند.«

  لزوم شکل گیری مشوق های پرداخت مالیات

ارائه خدمات مربوط به قانون پایانه های فروشگاهی توسط 
شرکت هایی مانند تیس در کشور مبحث جدیدی است؛ 
بنابراین چالش های جدیدی نیز در این حــوزه وجود دارد. 
او دربــاره ایــن چالش ها بیــان می کنــد: »تحــول دیجیتال 
فرایندی دائمی و عملیاتی تمام نشدنی است که با یادگیری 
تدریجی به بلوغ می رسد. سازمان امور مالیاتی و حاکمیت 
نیز عزمی جدی در عبور از دوره گذار دارند. از دید بزرگان و 
صاحب نظران، قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه های 
مؤدیــان، قانونــی همه شــمول به شــمار مــی رود کــه نقش 
مهمی در فرایند تحول از دولت سنتی به دولت دیجیتال 
و هوشمند ایفا می کند. هرچقدر به سمت مکانیزه شدن 
و هوشمندســازی پیش برویم و دخالت انســان و ســلیقه 
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انسانی در تعیین و اخذ مالیات کاهش پیدا کند، عدالت 
در مالیات ستانی بیشتر تحقق می یابد.«

به نظــر پناهــی، بزرگ تریــن چالــش رگولاتوری ایــن حوزه 
نیز مربــوط به فرهنگ ســازی و شــفافیت اســت: »قانون 
پایانه های فروشگاهی سرشار از گشایش برای اشخاص 
حقیقی است و در صورتی که فرهنگ عمل به این قانون 
برساخت شود، اصناف نیز به آن خواهند پیوست. درواقع، 
اصلی ترین چالش رگولاتور با اصناف، برساخت فرهنگ 
اســت و بایــد آگاهی عمومــی اصناف نســبت بــه مزایای 
اســتفاده از این قانون بیشتر شــود. در جلسات مختلف 
نیز پیشــنهاد داده ایم کــه به همان انــدازه کــه در دریافت 
مالیات هــا شــفافیت داریم؛ ســامانه مشــابهی نیــز برای 
شفاف سازی مخارج بسازیم. این کار طی کردن دوره گذار را 
تسهیل می کند و به مردم نشان می دهد که هر مبلغی برای 

مالیات می پردازند صرف خود آنها می شود.«
به بیــان دیگــر وقتی مــردم بداننــد مالیــات در کجــا خرج 
می شــود و چــه تأثیــری بــر زندگــی آنهــا می گــذارد؛ کدام 
پروژه های عمرانــی و کدام جاده هــا را پیش می بــرد و کدام 
حوزه هــای ســلامت را ارتقا می دهــد، رغبت بیشــتری به 
همراهی نشان خواهند داد: »روش خرج کرد مالیات باید 
در یک سامانه به مردم نشان داده شود تا مشوق پرداخت 

مالیات باشد.«

  همدلی و هم افزایی ضروری است

همراهی با رقبای قوی، قطعاً باعث رشد هر کسب وکاری 
می شــود. او در پاســخ به این ســؤال که آیا برنامــه ای برای 
همکاری با رقبــای خود دارنــد یا نــه، می گوید: »مــا هر دو 
هفته یا یک ماه، مدیرعامل های شــرکت های TSP را گرد 
هم می آوریم تا به بحث و تبادل پیرامون سیاست گذاری و 
ارتقای کسب وکارمان بپردازیم. چندین سیاست گذاری و 
پیشنهاد را با همدیگر صورت بندی می کنیم و به سازمان 
امور مالیاتی منتقل می کنیم. هم افزایی و همدلی در میان 
شرکت های TSP به وضوح قابل مشاهده است. عملکرد 
خوب ما کمک مؤثری به اجرای قانون خواهد کرد. همدلی 
و هم افزایی در صنعت ما ضروری به نظر می رسد و ما نیز 

درصدد تحقق این موضوعیم.«

  هوشمندســازی نظام مالیاتی، عدالت مالیاتی را به 
دنبال دارد

پناهی بــر ایــن عقیــده اســت کــه حاکمیــت داده عنصر 
اصلی اســتقرار نظام های مالیاتی هوشمند و پیش شرط 
اصلی دســتیابی به اهدافی ماننــد مبارزه با فــرار مالیاتی 
و اجــرای عدالت اســت. طبــق صحبت های او، اســتفاده 
مؤثر و ضابطه مند از داده های منسجم و قانونی، تقویت 
بانک هــای اطلاعاتــی، غنی ســازی و پالایــش اطلاعــات 
مربــوط بــه فعالیت هــای اقتصــادی و تراکنش هــای مالی 
اشــخاص و فعالان اقتصــادی با اســتفاده از ظرفیت های 
پیش بینی شده در قانون و تقویت و توسعه زیرساخت های 
فنی لازم، گســترش و اســتیلای حاکمیــت داده را محقق 
می کنــد. اگــر چنیــن اتفاقی بیفتــد، می تــوان بــه کاهش 
حداکثری مالیات گریزی و اجرای عدالت مالیاتی امیدوار 
بود. او در این خصوص توضیح می دهد: »حاکمیت داده 
مجموعه ای از مفاهیم، اصل، قواعد، فرایندها و ابزارهای 

صیانت از کیفیت، ســازگاری، امنیت و قابل اســتفاده 
بودن داده ها به شــمار می رود و در حوزه کار ما، ســازمان 
امور مالیاتــی از این داده ها اســتفاده می کند. بیگ دیتا 
نیز در حوزه های مختلــف، در تصمیم گیری های کلان و 
استراتژیک کشور در همه حوزه ها کاربرد دارد. در تمام 
چرخه عمر کالا و خدمات و معاملات کشور، حاکمیت 
داده حائز اهمیت است. از زمان تولید هر داده تا انقضای 
آن، وظیفه حاکمیت این است که داده های باکیفیت و 
ســازگار با یکدیگر، به راحتی در اختیار تمــام ذی نفعان 
قرار گیرد. شــرکت های اعتبارســنجی، بانک ها و بانک 
مرکزی نیز ازجملــه همین ذی نفعان هســتند. در حال 
حاضر، شرکت های اعتبارسنجی بسیار فعال شده اند، 
اما متأسفانه دیتای آنها فقط به آمار چک های برگشتی 
و وام های سررسید شده محدود می شود. سازمان امور 
مالیاتی در رأس هرم مالیاتی کشور باید به این اطمینان 
برسد که داده های موجود در چرخه دادوستد، به شکلی 
امن و منطبق با قوانین و چهارچوب های حاکمیتی به کار 
گرفته می شوند. حفظ امنیت داده و حریم خصوصی 
و اطمینــان از هماهنگی با مقررات بالادســتی نیز حائز 
اهمیــت اســت. مدرن ســازی و هوشمندســازی نظــام 
مالیاتــی، در عین افزایــش درآمدهــای مالیاتی کشــور، 
شفافیت و عدالت مالیاتی را به دنبال خواهد داشت.«

شــرکت هایی ماننــد »تیــس« نقــش روشــنی در 
تسهیلگری اجرای قوانین مالیاتی دارند. پناهی در این 
بــاره می گویــد: »مــا داده هــا را از مبــدأ استانداردســازی 
می کنیم. فرهنگ سازی، آموزش و توانمندسازی مؤدیان 
و فعــالان اقتصــادی نیــز در حال انجــام اســت. تاکنون 
بخش عمده مؤدیان بزرگ کشور با قوانین موجود همراه 
شده اند؛ بانک ها، اپراتورهای بزرگ، کارگزاری ها و... ازاین 

جمله اند.«

  اصناف؛ بزرگ ترین هدف سال 140۳

تا پایان سال ۱۴۰۲ نسخه جدید پلتفرم تیس با پنج سطح 
برای مؤدیان شکل خواهد گرفت و مبنای طراحی جدید 
این پلتفرم نیز بازخورد تمام مؤدیانشان بوده که شامل 
تحلیل ۹۸۰۰۰ تماس و بازخورد است: »علاوه بر این، تا 
پایان سال جاری، از هوش مصنوعی نیز برای پشتیبانی 
مشتریان کمک خواهیم گرفت. هوش مصنوعی، در لایه 
اول، با متن و صدا پاســخگوی مؤدیان مختلف خواهد 
بود. دربــاره راهکار ســخت افزاری و نرم افــزاری نیز آماده 
ارائه این محصول به مؤدیان هســتیم و محصول کاملاً 
نیاز مؤدیان را پوشش خواهد داد و تمامی تست ها را با 
موفقیت پشت سر گذاشته است. ضمن اینکه راهکار 
ما برای اشخاص حقیقی و اصناف نیز از ابتدای دی ماه 
۱۴۰۲ هم زمان با ورود این فعالان اقتصادی در دسترس 
اســت. بزرگ ترین هدفی که برای ســال ۱۴۰۳ داریم نیز 

اصناف هستند.«

  جذب سرمایه انسانی، آموزش و فرهنگ سازی

مدیرعامــل شــرکت تیــس، بــا پرهیــز از واژه »منابــع 
انسانی«، نگهداری از »سرمایه انسانی« را مهم ترین 
چالش کنونی این شرکت قلمداد می کند: »این چالش 
در بخــش فنــی بیشــترین نمــود را دارد. بــا توجــه بــه 

تا پایان سال 
جاری، از هوش 
مصنوعی نیز 
برای پشتیبانی 
مشتریان کمک 
خواهیم گرفت. 
هوش مصنوعی، 
در لایه اول، با متن 
و صدا پاسخگوی 
مؤدیان مختلف 
خواهد بود. 
درباره راهکار 
سخت افزاری و 
نرم افزاری نیز آماده 
ارائه این محصول 
به مؤدیان هستیم 
 ً و محصول کاملا
نیاز مؤدیان را 
پوشش خواهد داد 
و تمامی تست ها 
را با موفقیت پشت 
سر گذاشته است. 
ضمن اینکه راهکار 
ما برای اشخاص 
حقیقی و اصناف 
نیز از ابتدای 
دی ماه ۱۴۰2 
هم زمان با ورود این 
فعالان اقتصادی 
در دسترس خواهد 
بود
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دستمزدهایی که در خارج از کشور به چنین نیروهایی 
پیشنهاد می شود؛ جذب آنها دشــوار است. ما سعی 
داریم با ایجاد محیط مفرح و شاد و راحت و ارائه مزایای 
جانبی زمینه جذب و ماندگاری این سرمایه ها را فراهم 
آوریم. آموزش و فرهنگ سازی، به ویژه در حوزه قوانین، 
خاصه در حوزه اصناف، چالش دوم ما به شمار می رود. 
شناســاندن ظرفیت هــای قانون بــه اصناف دشــوار به 
نظر می رســد؛ چه از سمت ســازمان و چه شرکت های 
معتمد؛ کم کاری هایی در این زمینه می بینیم که در حال 

رفع آن هستیم.«
در ابتــدای اجــرای هــر قانــون، بــروز چالش هــای 
پیش بینی نشــده، امــری طبیعی بــه نظر می رســد: »ما 
در حــوزه پرچالشــی کار می کنیــم؛ حــوزه ای دربرگیرنده 
توانمندســازی اشــخاص حقیقــی و حقوقــی در کار 
سیستمی و تحول از بخش سنتی به دیجیتال و تبدیل 
این فراینــد به ســاختار هوشــمند و کارآمــد و همچنین 
استانداردسازی و فرهنگ سازی برای مؤدیان. شرکت های 
معتمد مالیاتی نیز درگیر چالش های متفاوت تری اند، اگر 
بخواهیم به ترتیب به چالش ها پاسخ دهیم، ابتدا بخش 
فنی سامانه مؤدیان را باید در نظر بگیریم که می بایست 
به فراینــد تثبیت برســد که انصافــاً طی یک ســال پس 
از اجرای قانون، رشــد بســیار محسوســی در حوزه فنی 
ســازمان داشــته اســت. به طور مثــال به روزرســانی های 
متعدد ســامانه را در نظر بگیرید: معتمد هرلحظه باید 
آماده تغییــرات کوچک تــا بنیادین باشــد و بعد همین 
به روزرســانی را برای مؤدیــان نیز انجام دهــد و این یعنی 

حجم عملیات به  دلیل تغییرات بسیار بالاست.«
چالش بعدی بــرای تیــس نــوآوری و ارائه راهکار اســت: 
»مــا می خواهیــم در توانمندســازی اشــخاص حقیقی 
و حقوقی نقش مثبتی داشــته باشــیم، پــس در بخش 
طراحــی راهکارهای تســهیلگری فعالیــم و در این حوزه 
سرمایه گذاری خوبی کرده ایم و برنامه های بزرگی داریم 
و عمدتــاً هم بــه دنبال آسان ســازی ایــن فراینــد و ایجاد 
اعتماد عمومی از طریق راهکارهای خودمان هستیم. ما 
در مقاطع زمانی پیش رو با رونمایی از چند محصول به 

پیشواز فراخوان های بزرگ خواهیم رفت.«
با عنایت به اینکه وظیفه شرکت معتمد نوع اول، نکات 
اجرایــی، بخش هــای خــاص و ارســال صورت حســاب 
الکترونیکــی اســت، تیــس تــلاش کــرده در زمینــه 
فرهنگ ســازی و آموزش نکات اجرایی قانون، در فضای 
مجــازی بــرای مؤدیــان آموزش هایــی کاربردی منتشــر، 
و آموزش هــای حضــوری و وبینارهــای متعــددی برگــزار 
کند: »در این حوزه نیز همچون ارســال صورت حســاب 
پیشروایم و فوق العاده عمل کرده ایم؛ به طوری که وقتی 
فراخوان آموزش می دهیم در کمتر از ۲۴ ساعت ظرفیت 
ما تکمیل می شود و از این اعتماد مؤدیان سپاسگزاریم. 
همان طور که گفتم ما در ابتدای کار اجرای قانونیم و عمده 
چالش هــای این مســیر ناشــناخته اند، ولــی این طور به 
نظر می رسد که چالش اصلی این حوزه همان برساخت 
فرهنگی اســت که مطرح شــد. توجه داشــته باشید که 
قانون گذار شرکت های معتمد را رابط اجرایی بین قانون 
و بخش خصوصی و تسهیلگر اجرای قانون می شناسد 
تا مؤدیان به سمت اجرای آسان تکالیف قانونی هدایت 

شــوند. ما نیز درصــدد تحقق بخشــیدن به همیــن هدف 
هستیم گرچه ممکن است چالش هایی نیز در این مسیر 

داشته باشیم.«

  ورود به حوزه سخت افزار در سال 140۳

پناهی می گوید که تیس در حال حاضر یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های معتمــد مالیاتــی نوع اول در کشــور اســت و 
این روزها، بخشــی از کار آنها اتصال مؤدیان و شــرکت ها 
بــه خدمــات نرم افــزاری و فنــی اســت و در بخشــی دیگــر 
فرایندهای آموزشــی و فرهنگی را در دســت انجام دارند: 
»علاوه بر اینها این روزها در حال توسعه محصولات جدید 
نیز هستیم؛ چندین محتوای آموزشی، ویدئویی و متنی 
نیز برای تسهیل اجرای قانون در حال تولید داریم. وظیفه 
ما به عنوان یک معتمد، فراهم کردن شرایط ارسال آسان 
اطلاعات با راهکارهای نرم افزاری و سخت افزاری هوشمند 
است تا افراد بتوانند با کمترین دغدغه تأمین زیرساخت 
سخت افزاری و نرم افزاری، از کانال های مختلف اقدام به 
ارسال اطلاعات کنند. برنامه ریزی استراتژیک ما هدفمند 
و قدرتمند اســت و مطمئنیــم که تا پایــان ســال ۱۴۰۳ به 

تحقق می رسد.«
او پیش بینــی می کنــد کــه تیــس تــا پایــان ســال ۱۴۰۳ به 
بلــوغ نســبی در حــوزه ســخت افزار و نرم افــزار برســد و تا 
آن موقع، هم حاکمیت و سازمان، هم شرکت های معتمد 
و مؤدیان حقیقی و حقوقی به آگاهی و هماهنگی بهتری 
خواهند رسید و چالش های تیس نیز کمرنگ تر می شود: 
»ســازمان امور مالیاتی که رگولاتور این حوزه اســت نیز تا 
آن زمان به ســمت بلوغ مــی رود و معتمدیــن به تدریج در 
توسعه کســب وکار خود به پایداری می رســند. درنتیجه 
تا پایان ســال ۱۴۰۳ به بلوغ خوبی در این حوزه در کشــور 

می رسیم.«
یکــی از برنامه هــای ســال ۱۴۰۳ تیــس ورود بــه حــوزه 
ســخت افزار، به ویژه دســتگاه های کارت خوان اندرویدی و 
صندوق های فروشگاهی اســت: »امیدواریم طی یک ماه 
آینده، راهکار اصنــاف تیس را رونمایــی کنیم که پلتفرمی 
چندوجهــی بــه شــمار مــی رود. اکوسیســتمی نیــز پیــاده 
کرده ایــم که هــم در بســتر وب، هــم اپلیکیشــن موبایلی و 
هم اپلیکیشــنی کــه روی کارت خوان های اندرویدی ســوار 
می شــود، پکیــج کامــل مالیاتــی را همــراه با سیســتم های 
پرداخــت، حســابداری، نرم افــزار فروشــگاهی و اتصال به 
ســامانه مؤدیــان در اختیار می گــذارد. بدین ترتیــب، تمام 
درخواســت ها و نیازهــای صنف هــا پوشــش داده خواهــد 
شد.« طبق قرارداد تیس با سه پی اس پی بزرگ کشور، قرار 
اســت تیس تا پایان ســال ۱۴۰۳ حداقل ۴۰.۰۰۰ دســتگاه 
کارت خــوان اندرویــدی متصل بــه ســامانه مؤدیــان را وارد 
صنعت کند. در پایان، یوسف پناهی درباره چشم انداز تیس 
می گوید: »شرکت تیس در چشم انداز خود معتمدی است 
که به بهترین وجه زیرساخت و راهکار لازم، خدمات لازم و 
نیازهای مؤدیان را شناسایی و برآورده می کند و فرایند تحول 
نظام مالیاتی را سرعت می بخشد و به مؤدیان و فعالان این 
قدرت را می دهد که تکالیف مقرر خود را در قانون به بهترین 
شکل انجام دهند. پس سعی داریم که رضایت مؤدیان را 
در ارائه خدمات در تمام وجوه ممکن کسب کنیم و بهترین، 

اولین و بزرگ ترین باشیم.« 

ما می خواهیم 
در توانمندسازی 
اشخاص حقیقی 
و حقوقی نقش 
مثبتی داشته 
باشیم، پس در 
بخش طراحی 
راهکارهای 
تسهیلگری فعالیم 
و در این حوزه 
سرمایه گذاری 
خوبی کرده ایم و 
برنامه های بزرگی 
داریم و عمدتاً 
هم به دنبال 
آسان سازی این 
فرایند و ایجاد 
اعتماد عمومی از 
طریق راهکارهای 
خودمان هستیم. 
ما در مقاطع 
زمانی پیش رو با 
رونمایی از چند 
محصول به پیشواز 
فراخوان های بزرگ 
خواهیم رفت
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و

  ایده شکل گیری مزدکس

سال ۱۴۰۰ تعدادی از فعالان حاضر در بازار سرمایه، با بیش از ۲۰ سال تجربه فعالیت 
در این صنعت به این فکر افتادند که بین بازار سرمایه و دارایی های دیجیتال پلی ایجاد 
کنند و از طریق این هم افزایی بازار جدیدی به وجود بیاورند و این شد که مزدکس شکل 
گرفت. محمد قاسمی، مدیرعامل مزدکس درباره دلیل ایجاد این شرکت و اهدافی که 
داشته اند، می گوید:  »من و همکارانم قبل از ورود به مزدکس، در بازار سرمایه مشغول 
به کار بودیم و وقتی دیدیم بازارهای مالی در حال دگرگون شدن اند و بازارهای جدیدی 
وجود دارد که به آنها توجه زیادی نمی شــود، به این فکر افتادیــم که مزدکس را ایجاد 
کنیم و با توجه به سابقه فعالیت تیم در بازار سرمایه ، تصمیم گرفتیم از ظرفیت های 
بازار سرمایه و بازار دارایی های دیجیتال در راستای خلق بازاری نو استفاده کنیم. مزدک 
یکی از شخصیت های تاریخی ایران است که در زمان ساسانیان زندگی می کرده و یک 

اصلاح گر اجتماعی بوده است. 
از آنجایی که می خواستیم با توســعه پلتفرممان به فراگیری مالی و کاهش فقر کمک 
کنیــم، از نــام او ایــده گرفتیم و بــا ترکیــب آن بــا کلمه اکســچنج، نــام مزدکــس را برای 

کسب وکارمان انتخاب کردیم.«

  استفاده از دارایی های دیجیتال در بازار سرمایه

بنا بر صحبت هــای او، با وجود اینکه بازار ســرمایه در ســال ۱۳۹۹ رشــد چشــمگیری 
را تجربــه کــرد، ایــن رشــد پایــدار نبــود و از آن ســال بــه بعــد ســرمایه گذارها بــه جــای 
ســرمایه گذاری در بازار ســرمایه به ســمت خریدوفروش رمزارزها رفته اند و این اتفاق 
باعث شــده آنها از خودشــان بپرســند که چگونه می توان از رمزارزها در بازار ســرمایه 
بهره بــرد و محصول جدیــدی خلق کرد کــه با نیازهــا و خواســته های روز مــردم تطابق 

داشته باشد. 
او دربــاره اقداماتــی که بــرای ایجــاد مزدکــس انجــام داده اند، بیــان می کند: »هســته 
اصلی کســب وکار ما زیرســاخت های تبــادل دارایی بــود و اولین اقــدام ما ایــن بود که 
این زیرســاخت ها را فراهم کنیم. اوایل سال ۱۴۰۱ این زیرســاخت ها با استانداردهای 
بین المللی ایجاد و آماده بهره برداری شد و نرم افزار ما شروع به کار کرد. ما ریال را وارد 
معادلاتمان نکرده بودیم و فکــر می کردیم که وارد کــردن آن کمکی به بــازار نمی کند و 

تبــادلات را به صورت رمــزارز به رمــزارز صورت بندی 
کردیــم. در ســال ۱۴۰۱ با بررســی روندهــای حاکم بر 
بازارهای جهانی متوجه شدیم که شرکت های مشابه 
ما دارند از این ساختار بلاکچینی استفاده می کنند 
تا با رفــع محدودیت هــای بــازار، دامنــه فعالیت ها و 
خدماتشان را گسترش دهند و ما نیز بر آن شدیم تا 

در همین مسیر گام برداریم.«
 

  دریافت مجوز ورود به سندباکس بازار سرمایه

مزدکــس به تازگــی مجوزهــای لازم بــرای ورود بــه 
ســندباکس بــازار ســرمایه را دریافــت کــرده اســت؛ 
مجوزی کــه دریافــت آن یــک ســال و نیم زمــان برد. 
قاســمی درباره چگونگی دریافت این مجوز و تجربه 
حضورشــان در ســندباکس بــازار ســرمایه توضیــح 
می دهد: »بیش از ۳ سال است که سندباکس بازار 
ســرمایه و بانک مرکــزی آغاز بــه کار کرده انــد و توقع 
می رفت کــه در ایــن مدت تعــداد زیادی کســب وکار 
نوآور از طریق بســتری کــه این ســندباکس ها فراهم 
می کننــد، رگولــه شــده و بــا خیــال راحــت وارد بــازار 
شــوند، اما این اتفاق نیفتاده و تعــداد طرح هایی که 
در ایــن ســندباکس ها پذیرفته شــده،  ناچیز اســت. 
ورود مــا به ســندباکس بازار ســرمایه نیز کار آســانی 
نبود و یک  سال  و نیم زمان برد تا مجوز ورود گرفتیم 
و بــرای حضــور در ایــن فضا مجبــور شــدیم برخی از 
برنامه هایمــان را تغییــر دهیــم تــا حساســیت ها و 
نگرانی هــای رگولاتور کم شــود و اکوسیســتم شــکل 
بگیــرد. قــرار بــود ســندباکس ها محلــی باشــند کــه 
ایده های نــوآوران مالی را به ســرعت بررســی و رگوله 

محمد قاسمی، مدیرعامل مزدکس، درباره ورودشان به   سندباکس بازار سرمایه می گوید

پلی میان بازار سرمایه 

دارایی های دیجیتال هستیم 
مزدکس که فعالیت خود را از سال 1400 و با هدف هم افزایی میان بازار سرمایه و دارایی های دیجیتال آغاز کرده، مدتی است 
که با دریافت مجوز ورود به سندباکس بازار سرمایه، وارد مسیر تازه ای شده است؛ مسیری پرپیچ وخم که گرچه باعث محدود 
شدن تعداد صندوق های قابل معامله آنها شــده، اما درنهایت به قانونمند شدن این کســب وکار منتهی می شود. در حال 
حاضر کارا، کهربا و اهرم ۳ صندوق قابل معامله در مزدکس هستند و آن طور که مدیرعامل این شرکت می گوید، تعداد این 
صندوق ها بعد از خروج از ســندباکس بازار ســرمایه بیشــتر نیز می شــود تا با توســعه فراگیری ابزارهای مالی به افزایش دسترســی مردم به 
روش های مختلف ســرمایه گذاری و صندوق هایی که پشــتوانه های گوناگونی دارند، کمک کنــد. در این زمینه با محمد قاســمی، مدیرعامل 
مزدکس، درباره دریافت مجوز سندباکس بازار سرمایه و برنامه هایی که برای سال 140۳ دارند، به گفت وگو پرداختیم. قاسمی امیدوار است 
تا پایان سال 140۳ بتوانند تمام صندوق های موجود در بازار سرمایه را در مزدکس ارائه کنند و به آنها قابلیت معامله 24 در 7 بدهند. در ادامه 

گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

نیلوفر نادری
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کنند تا این کسب وکارها بتوانند به سرعت وارد بازار شوند، اما در عمل هنوز چنین 
اتفاقی نیفتاده و مــا هم که مجوز گرفته ایــم، وقت و انرژی زیادی را برای رســیدن به 
این نقطــه صــرف کرده ایم، در حالــی که می شــد این وقــت و انرژی را صرف توســعه 

کسب وکارمان کنیم.«
او توضیح می دهد که در این یک ســال  و نیم تعدادی نمونه اولیه به بازاری محدود 
ارائه کرده اند و بالغ بر ۱۰۰ جلســه مشترک با سازمان بورس و ســایر نهادهای مالی 
مربوطه داشته اند که به اصلاح طرح اولیه شان،  با این هدف که در آینده با رگولاتور 
به مشکل نخورند، انجامیده و امروز با محصولی روبه روییم که تعریف شده و دارای 
چهارچوب مشخص است و فقط لازم است که در فضای آزمایشی سندباکس، در 
مقیاس بزرگ آزموده شــود. بنا بر صحبت های او، آنها ارائه دهنــده طرح بوده اند و 
شرکت کاریزما همکار اجرایی شان است که در سندباکس بازار سرمایه با آن آشنا 

شده اند.

  کارا، کهربا و اهرم

مزدکس با توجه به مجوزی که از سندباکس بازار سرمایه گرفته، می تواند سه صندوق 
ای تی اف بازار سرمایه را بر بستر بلاکچین عمومی توکنایز، و به سرمایه گذاران عرضه 
کند. مدیرعامل مزدکس درباره چیستی این صندوق ها و عملکردشان اظهار می کند: 
»ما در حال توکنایز کردن دارایی های مالی هستیم و به دلیل حساسیت هایی که روی 

رمزارزها وجود داشت، از آنها فاصله گرفته ایم و با ریال کار می کنیم. 
دارایی های مالی متفاوت اســت و دســت ما برای ورود به حوزه هایــی نظیر ملک، طلا، 
کالاهای مختلــف و امثالهم بــاز اســت. دارایی مالی به دســته های مختلفی تقســیم 
می شــود که ما در حال حاضر روی ۳ نوع از آنها تمرکز کرده ایم؛ صنــدوق درآمد ثابت 
)کارا(، صندوق طلا )کهربا( و صندوق سهامی )اهرم( که اهرم در مقایسه با کارا و کهربا 
عملکــرد بهتری داشــته و اســتقبال ســرمایه گذاران از آن بیشــتر بوده اســت. ما قبل 
از ورود به ســندباکس بازار ســرمایه نیــز ۱7 صندوق قابــل معامله داشــتیم و به دلیل 
محدودیت هایی که برای دریافــت مجوز ورود به این فضا داشــتیم، مجبــور به حذف 

صندوق ها و نگه داشتن همین ۳ صندوق شدیم.«

  همکاری با شرکت کاریزما

کاریزما، یکی از بزرگ ترین شــرکت های مدیریت دارایی 
اســت که همــکار اجرایــی مزدکــس در ســندباکس بازار 
سرمایه شده است. طبق صحبت های قاسمی، همکاری 
مزدکس و گروه مالی کاریزما در سندباکس بازار سرمایه 
شــکل گرفــت و قبــل از آن هیــچ همــکاری بــا یکدیگــر 
نداشــتند: »طبق طرحی که به ســندباکس بازار سرمایه 
ارائه داده ایم قرار شده یک نهاد مالی و یک پلتفرم وجود 
داشــته باشــد؛ کاریزما آن نهاد مالی اســت که قرار شده 
توکنایــز کــردن دارایی هــای پایــه و بازارگردانــی را برعهده 
بگیــرد و مــا نیــز فراهم کننــده پلتفــرم معاملاتــی و دیگر 
کارها هســتیم. مزدکــس از روز اولی که ایجاد شــد، یک 
پلتفرم تبادل دارایــی دیجیتال بود و در حــال حاضر نیز 
دارایی های پایــه ای که به آن وارد شــده، ایــن قابلیت را به 
آن داده کــه مانند یــک پلتفرم ترید پیشــرفته عمل کند 
و خریدوفروش های جهانی داشــته باشــد. احراز هویت 
این پلتفرم به صورت ســجام اســت و افــراد می توانند در 
هــر ســاعتی از شــبانه روز، بــا مشــاهده بازارها به ســراغ 

سرمایه گذاری دلخواه خود بروند.«

  از تسویه آنی تا توثیق دارایی های دیجیتالی شده

بــه نظــر او، توکنایــز کــردن دارایی هــا مزایایــی دارد کــه 
صندوق های ســه گانه مزدکس نیز از آنهــا بهره می برند. 
اولین مزیت توکنایز کردن این است که شما در هر ساعتی 
از شبانه روز و هر روز هفته می توانید صندوق های خود را 
معامله کنید. درنتیجه، می توان گفت که توکنایز کردن به 
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نقدشــوندگی دارایی های افراد کمک می کند. او درباره اهمیت نقدشوندگی صندوق ها 
در 7 روز هفته و ۲۴ ساعت شبانه روز می گوید:  »مسئله نقدشوندگی در صندوقی مانند 
کهربا که پشتوانه طلا دارد، بسیار مهم است. نوسانات بازار طلا از ساعت شش بعدازظهر 
شروع می شود و بیشترین تغییرات آن در پنج شنبه ها و جمعه ها است که در کشور ما این 
دو روز تعطیل است. درنتیجه، اگر افراد بتوانند بعد از ساعت شش بعدازظهر و در تمام 

روزهای هفته صندوق های خود را معامله کنند، به نفعشان است.«
تســویه آنی نیز یکی دیگر از مزایای توکنایز کردن صندوق های ســرمایه گذاری است که 
قاسمی در این باره بیان می کند: »تسویه حساب های بازار سرمایه با تأخیر یک روزه انجام 
می شود و این در حالی است که اگر معامله شما آخر هفته انجام شده باشد، به احتمال 
زیاد تسویه حســاب بازار ســرمایه با شــما به شــنبه می افتد و این یکی از مسائلی است 
که باعث نارضایتی ســرمایه گذاران حاضر در بازار سرمایه می شــود. ما این مشکل را در 

صندوق هایمان نداریم و تسویه حساب ها به صورت آنی 
انجام می شود.«

به گفته او، سومین مزیت استفاده از صندوق های دارایی 
مزدکس به دیجیتالی شــدن دارایی ها و پتانسیل توثیق 
شدن آنها برمی گردد که می توان از این طریق از لندتک ها 

اعتبار و وام گرفت.

  هنوز بازاری شکل نگرفته  است

بنا بر صحبت های او، شرکت مزدکس در ۳ سال گذشته، 
همیشه به طور میانگین ۴۰ نیروی کار متخصص داشته 
که به دلیل مهاجرت و فرصت های شــغلی بهتری که در 
کشــورهای منطقه، اروپا، آمریکا و کانادا وجــود دارد، گاه 
کم و زیاد شده است. همچنین، به دلیل اینکه تا به امروز 
در مقیاس کوچک و آزمایشی کار کرده اند تعداد کاربران 
آنها نیز محدود است و چیزی حدود ۵۰ هزار کاربر دارند 
و نمی توانند از سهم بازارشان چیزی بگویند چون شرکت 
رقیبی بــرای آنها وجود نــدارد و یگانــه مجموعه ای اند که 
در زمینه اتصال بین بازار سرمایه و دارایی های دیجیتال 
فعالیت می کنند و کل بازار تحت ســیطره آنها است. او 
درباره رقابتی نبودن بازار کارشان عنوان می کند: »اینکه 
اکوسیستمی در این حوزه شکل نگرفته و ما تنها شرکت 
ارائه کننــده ایــن خدماتیــم، اتفاق خوشــایندی نیســت 
و امیدواریــم کــه حضــور مــا در ســندباکس باعــث ورود 
شرکت های مشــابه به آن و بعد بازار شود تا فضا رقابتی 
شــود. رقابتی شــدن فضا، اتفاق مهمی و لازم است، زیرا 
هم به نفع مردم اســت و هم به نفع کســب وکارها. ما در 
حال حاضر تنهــا بازیگر بازار هســتیم و بــه همین دلیل 
است که می گویم نمی توان از مفاهیمی نظیر سهم بازار 
صحبت کرد، چون هنوز بازاری شکل نگرفته که ما از آن 

سهم ببریم.«

  از تغییر طرح تا مهاجرت نیروی انسانی متخصص

پل زدن میــان بازار ســرمایه و دارایی هــای دیجیتال کار 
آسانی نبوده و مزدکسی ها برای رسیدن به ثباتی نسبی 
مسیر پرپیچ وخمی را پشت ســر گذاشته اند؛ مسیری 
که با تحریم، مهاجرت نیروی انسانی متخصص، نبود 

زیرســاخت های لازم، درگیری با رگولاتور و عدم پذیرش رمزارزها گره خورده اســت. او 
با اشــاره به این چالش ها عنوان می کنــد: »طرح اولیه مــا، قبل از ورود به ســندباکس 
بازار سرمایه این بود که افراد در هر نقطه ای از جهان بتوانند با استفاده از رمزارزهای 
مختلف ســهام بخرنــد، اما بــا توجه بــه حساســیت هایی که در کشــور ما نســبت به 
رمزارزها وجود دارد، مجبور شــدیم طرحمــان را تغییــر دهیم و خودمــان را بازتعریف 
کنیم. درنتیجه یکی از مشــکلاتی که در این ســه سال داشته ایم، مشــکل رگولاتوری 

بوده اســت. علاوه بــر ایــن، ما در یک ســال گذشــته 
بیش از ۱۰ نفر از نیروهای متخصص خود را از دست 
داده ایم و همه ما می دانیم که جایگزین  کردن نیروی 
انســانی متخصص کار آســانی نیســت. بازار کار در 
ایــران در وضعیتی اســت کــه اکثــر فارغ التحصیلان 
رشته های مختلف، مهاجرت را بر ماندن در بازارهای 
ایــران ترجیــح می دهنــد و اگــر بمانند هــم به صورت 
فریلنسری برای شرکت های خارجی کار می کنند که 
می توانند حقــوق  آنها را بــه دلار و یــورو بدهند و این 
مسئله مهمی است که گریبان همه شرکت های فنی 

را گرفته است.«
یکی دیگر از مشکلات بازارهای معاملاتی مزدکس در 
داخل کشور این است که چیزی حدود چهار روز کاری 
با کشورهای دیگر اختلاف داریم. قاســمی در این باره 
می گوید: »اکثر کشورهای دنیا شنبه ها و یکشنبه ها 
تعطیل اند و مــا پنج شــنبه ها و جمعه هــا، بنابراین در 
عمل فقــط ســه روز بــرای معامــلات باقی می مانــد. از 
طرفی زمان معامــلات بازارهای داخلی نیز نامناســب 
اســت و هم زمان بــا ســاعت کاری افــراد اســت. عموم 
مردم بین ساعت ۹ صبح تا ۳ بعدازظهر مشغول کارند 
و نمی تواننــد ذهنشــان را روی معاملاتشــان متمرکــز 
کننــد. ســال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ کــه بــازار بــورس رونــق 
گرفته بــود، وارد هر ســازمانی که می شــدی، کارمندان 
در حال رصد کردن بازار و معامله بودنــد و این به روال 
کاری شان لطمه می زد. معامله با کشورهای دیگر هم 
که با توجه به اختلاف ساعت ها و روزهای تعطیل ما و 

آنها غیرممکن است.«

  خروج از سندباکس و افزایش تعداد صندوق ها

تمرکز اصلی مزدکس در نیمه دوم ســال جاری بر این 
است که بتواند دوره شش ماهه حضور در سندباکس 
بازار ســرمایه را با موفقیت پشــت ســر بگــذارد و بعد 
از آن بــه فکر توســعه باشــد. قاســمی با اشــاره بــه این 
موضــوع دربــاره چشــم اندازی کــه بــرای ســال ۱۴۰۳ 
دارنــد، می گوید: »اگر بــا موفقیت از ســندباکس بازار 
ســرمایه خــارج شــویم، در ســال ۱۴۰۳ روی افزایــش 
تعــداد صندوق هایمــان متمرکــز می شــویم تــا از ایــن 
طریــق بــه فراگیرتــر شــدن ابزارهــای مالــی و کاهــش 
نابرابری در دسترســی به آنها کمک کنیم و به سمت 
توســعه اقتصاد اشــتراکی قدم برداریم. صندوق های 
فعلــی متعلق به گــروه مالــی کاریزمــا اســت و علاوه بر 
ایــن ۵۰درصــد از ارزش معامــلات بــازار ســرمایه روی 
صندوق های ای تی اف اســت. ما به این دلیــل و دلایل 
مهم دیگر این نوع از صندوق ها را در مرحله اول توکنایز 
کردیم. دلیل اســتقبال مردم از ســه صنــدوق کاریزما 
به ایــن علت بوده کــه ایــن ســرمایه گذاری ها از جنس 
ســرمایه گذاری غیرمســتقیم اســت و این صندوق ها 
علاوه بر اینکه مدیریت حرفه ای دارند، با ریسک بسته  
شــدن نیز مواجه نیســتند. همچنین، دامنه نوســان 
نامحدود هم دارنــد. ما امیدواریم تا پایان ســال ۱۴۰۳ 
بتوانیم تمــام صندوق های موجــود در بازار ســرمایه را 
 در مزدکس داشــته باشــیم و بــه آنها قابلیــت معامله

 ۲۴ در 7 بدهیم.« 

اگر با موفقیت 
از سندباکس 
بازار سرمایه 
خارج شویم، در 
سال ۱۴۰3 روی 
افزایش تعداد 
صندوق هایمان 
متمرکز می شویم 
تا از این طریق به 
فراگیرتر شدن 
ابزارهای مالی و 
کاهش نابرابری 
در دسترسی به 
آنها کمک کنیم و 
به سمت توسعه 
اقتصاد اشتراکی 
قدم برداریم. 
صندوق های 
فعلی متعلق به 
گروه مالی کاریزما 
است و علاوه بر 
این 5۰درصد از 
ارزش معاملات 
بازار سرمایه روی 
صندوق های 
ای تی اف است
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 اسنپ پی؛ بازوی مالی گروه اسنپ

طبق صحبت های مجید حســامی، او با اتکا به ســابقه 
فعالیتش در حوزه های بانکی و مالی، از اواخر سال ۱۳۹۸ با 
هدف ایجاد سرویس های فین تکی وارد گروه اسنپ شد. 
حسامی درباره شکل گیری اسنپ پی می گوید: »در سال 
۱۳۹۹ فعالیت عملی مان را به صورت هم زمان در ۳ حوزه 
پرداخت، بیمه و بورس شروع کردیم. در حوزه پرداخت، 
محصول ســرویس اعتبــاری با نــام تجاری اســنپ پی را 
معرفــی کردیــم کــه در آن زمان فعالیتــش را با ســرویس 
اعتبــار ماهانــه )الان بخــر، آخــر مــاه پرداخت کــن( آغاز 
کرد که روی خدمت درخواست خودرو سوپراپلیکیشن 
اسنپ فعال بود. در زمینه بیمه، سرویس بیمه اسنپ یا 
همان اسنپ بیمه را با ارائه خدمات در حوزه بیمه خودرو 
راه اندازی کردیم. در حوزه بورس، در ابتدا می خواســتیم 
وارد سرمایه گذاری مستقیم شویم؛ به این معنا که کاربر 

بتواند با استفاده از پلتفرم اسنپ بورس سهام خریدوفروش کند، اما سپس استراتژی مان را 
به سرمایه گذاری غیرمستقیم )خریدوفروش صندوق های سرمایه گذاری( تغییر دادیم. در 
اوایل سال ۱۴۰۱ بنا بر برخی ملاحظات، توسعه سرویس اسنپ بورس را متوقف کردیم و در 

حال حاضر در این حوزه فعالیتی نداریم.«
در ادامه حسامی درباره علت انتخاب فعالیت در حوزه BNPL صحبت می کند و می گوید که 
به چند دلیل سرویس اعتباری اسنپ پی را راه اندازی کرده اند: »اول اینکه ضریب نفوذ کارت 
اعتباری در ایران تقریباً صفر است، به همین دلیل مردم با مشکل دسترسی به اعتبار برای 
رفع نیازهای روزمره خــود مواجهه اند. موضوع دوم اینکه در گروه اســنپ به دنبال آن بودیم 
که برای کاربران خوش حسابمان فضایی فراهم کنیم تا بتوانند استفاده بیشتری از خدمات 
 BNPL اسنپ داشته باشند. دلیل سوم نیز این است که در آن زمان، در دنیا، سرویس های
به شدت در حال توسعه بودند و یکی از جذاب ترین بخش های فین تک محسوب می شدند و 
 BNPL هم فعالیت خود را در حوزه Grab علاوه بر آن سوپراپلیکیشن های مشابه اسنپ مانند
آغاز کرده بودند. پس به دلیل نیاز جامعه به دسترسی آسان به اعتبار خرد، گسترش سریع 
سرویس های BNPL در دنیا و ظرفیت هم افزایی بالای این سرویس با مجموعه خدمات گروه 

اسنپ، تصمیم گرفتیم در حوزه پرداخت فعالیت خود را با این سرویس آغاز کنیم.«

 گفت وگو با مجید حسامی، مدیرعامل اسنپ پی، درباره فعالیت های این شرکت 
و نیاز کشور به توسعه فراگیری مالی

لندتک ها؛ در خط مقدم
اسنپ پی، اولین ارائه دهنده سرویس BNPL در ایران است که فعالیت خود را از سال 1۳۹۹ با هدف توسعه فراگیری مالی در کشور 
آغاز کرد و به جرئت می توان گفت کاری که در این حوزه انجام داد، یکی از فراگیرترین تجربه های لندتکی کشور بود. اکنون که بیش 
از سه سال از فعالیت این شرکت می گذرد، در گفت وگو با مجید حسامی، مدیرعامل اسنپ پی، روند شکل گیری این کسب وکار 
را مرور کردیم و به چالش هایی که با آن دست وپنجه نرم کردند و برنامه هایی که برای آینده دارند، پرداختیم. به گفته حسامی، در 
ایران به   شدت به فراگیری مالی نیاز داریم و کسب وکارهای لندتکی نیز در خط مقدم این داستان قرار دارند، بنابراین ضروری است که چالش های 
پیش رویشان رفع شــود تا بتوانند فراگیری مالی را بهتر و بیشتر محقق کنند. حســامی، تأمین مالی و مقررات مالیاتی را دو چالش بسیار بزرگ 

می پندارد و نقش رگولاتوری را در رفع آنها مهم و ضروری می داند. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش با مجید حسامی را می خوانید.

فاطمه شایگان

عکس: نسیم اعتمادی
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فناور ی های مالی ایران

 شروع فعالیت سرویس BNPL با اعتبار ماهانه

در دنیا سرویس BNPL به سه شکل ارائه می شود: اعتبار ماهانه ، اعتبار اقساطی کوتاه مدت، 
و اعتبار اقساطی بلندمدت. مکانیزم سرویس اعتبار ماهانه شبیه به مکانیزم کارت  اعتباری 
است؛ این اعتبار برای خریدهای با تعداد بالا و مبالغ خرد مانند پرداخت کرایه  تاکسی یا 
سفارش غذا استفاده می شود. اعتبار اقساطی کوتاه مدت که متداول ترین نوع آن در دنیا  
pay in 4 یا پرداخت های چهارقسطی است، معمولاً برای خرید کالاهای با قیمت  متوسط 
مانند پوشاک، لوازم آرایشی و اکسسوری ها استفاده می شود. اعتبار اقساطی بلندمدت 
نیز یک محصول تأمین مالی ا ست که برای مبالغ بزرگ تر با دوره اقساط طولانی تر مانند 
 BNPL خرید کالای دیجیتال یا لوازم خانگی استفاده می شود. حسامی با بیان انواع سرویس

می گوید: »متداول تریــن نوع BNPL در دنیــا،  pay in 4 یا 
همان پرداخت در چهار قسط است که اغلب پلتفرم های 
 )Afterpay( و افترپی )Klarna( لندتکی در دنیا مانند کلارنا
از آن اســتفاده می کننــد، امــا از آنجــا کــه عمــده کاربــران 
اکوسیستم اسنپ از خدمات درخواست خودرو، سفارش 
غذا و خریــد ســوپرمارکتی اســتفاده می کردنــد، تصمیم 
گرفتیم برخلاف بازیگرهای دنیا با سرویس pay in 4 شروع 
نکنیم؛ بلکه فعالیت خود را با سرویس post paid یا همان 
اعتبار ماهانه شروع کردیم که در ابتدا تمرکزش بر سرویس 
درخواست خودرو بود، اما در ادامه روی سرویس های غذا 

و سوپرمارکت نیز ارائه شد.«
اســنپ پی در تیرمــاه ۱۴۰۱ تقریباً یک و ســال نیــم بعد از 
ارائه محصول اولیه اش، محصول پرداخت چهارقسطی 
را راه اندازی کــرد و اکنــون دو نوع محصول لندتکــی دارد؛ 
ســرویس اعتبــار ماهانــه و ســرویس اعتبــار اقســاطی. 
مدیرعامل اسنپ پی درباره میزان اعتبار کاربران می گوید: 
»اعتبــار ماهانــه در حال حاضــر بیــن ۵۰۰ هــزار تومان تا 
۱۰ میلیون تومان اســت و اعتبار اقســاطی بین ۳ میلیون 
تومان تا ۲۰ میلیون تومان. با توجه به ریسکی که هر کاربر 
دارد، میزان اعتبارش متفاوت خواهد بود. معمولاً کاربران 
فعالیتشان را با اعتبار پایه شروع می کنند؛ به این معنا که 
۳ میلیون تومان اعتبار اقساطی و ۵۰۰ هزار تومان اعتبار 
ماهانه در اختیارشان قرار می گیرد. سپس براساس رفتار و 
روند مصرفشان اعتبارشان به روزرسانی می شود و افزایش 

می یابد.«

 سرویس اعتباری؛ یک نوآوری ویژه

مفهوم BNPL در دنیا یک نوآوری ویژه است که سیستم 
اعتباری دنیا را به  هم زد و هنوز که هنوز است در دنیا یکی 

از نوآوری های صنعت فین تک محســوب می شــود. اســنپ پی نیز در ایران یکی از اولین 
کسب وکارهایی ا ست که به سمت ارائه این سرویس حرکت کرده است. حسامی درباره 
کسب عنوان کسب وکار موفق توسط اسنپ پی در جشــنواره ملی »نوآوری برتر ایرانی« 
توضیح می دهــد: »با نگاه به صنعت لندتک در کشــور متوجه می شــویم کــه با فعالیت 
اســنپ پی، در حوزه فین تک کشــور تغییــر پارادایــم رخ داده اســت. به همیــن دلیل هم، 
محصول سرویس اعتباری اسنپ پی، اولین ارائه دهنده این سرویس در ایران، در فهرست 
کاندیداهای نوآوری برتر که تیمی از دانشگاه شریف گرد آورده بود، قرار گرفت و پس از بیش 
از ۲۰ ساعت جلسه و مصاحبه های فراوان با تیم های مختلف و ارائه مدارک، شورای داوری 
جشنواره، اسنپ پی را به عنوان طرح برگزیده انتخاب کردند و این یک دستاورد ارزشمند 

برای اسنپ پی محسوب می شود.«

 بیش از ۳ میلیون کاربر فعال

اسنپ پی تاکنون در اختیار بیش از ۱۰ میلیون کاربر اسنپ قرار گرفته که بیش از ۳ میلیون 
نفر آنها سرویس اعتباری خود را فعال کرده اند. تعداد کاربرانی که در ماه حداقل یک خرید 
اعتباری با اســنپ پی انجام می دهند، از مرز یک میلیون نفر گذشــته است. حسامی با 

بیان این آمــار و ارقــام می گویــد: »درواقــع در ماه بیش 
از یک میلیــون کاربر فعال در اســنپ پی داریــم که این 
موضوع نشان دهنده این است که تعامل کاربران با این 
سرویس زیاد است. سرویس اعتبار ماهانه اسنپ پی 
در اکوسیستم اسنپ برای خدمات درخواست خودرو، 
ســفارش غذا، خرید از ســوپرمارکت و خدمات دکتر و 
داروخانه فعال است. سرویس اقساطی اسنپ پی نیز 
برای بیش از ۵۰۰ فروشگاه معتبر اینترنتی فعال است و 
اخیراً این سرویس روی چند سرویس سوپراپلیکیشن 

اسنپ نیز فعال  شده است.«

 BNPL؛ یک اقیانوس آبی

براســاس گــزارش عملکــرد ســال ۱۴۰۱ گــروه اســنپ، 
ســرویس اعتباری اســنپ در سه سال گذشــته با رشد 
۹۸۲درصدی روبــه رو بوده، همچنین میزان رشــد مبلغ 
خرید اعتبــاری آن در ســال ۱۴۰۱ به ۵۰۶درصد رســیده 
و کاربرانش ۱۵۲درصد بیشتر شده اند. حسامی به این 
ســؤال که آیا از این آمار و ارقام می توان نتیجه گرفت که 
فرهنگ استفاده از لندتک ها در جامعه برساخت شده و 
به لحاظ اقتصادی نیز مردم به چنین سرویس هایی نیاز 
دارند، این طور پاســخ می دهد: »پاسخ این سؤال به طور 
خلاصــه بــه Product Market Fit مربــوط می شــود. 
به ایــن معنا کــه اســنپ پی محصولــی  دقیقاً مناســب 
نیاز بازار موجود  اســت. ســرویس BNPL در دنیا اصولاً 
جایگزین کارت های اعتباری است که ما در ایران به آنها 
دسترسی نداریم؛ درنتیجه سرویس های BNPL عملاً 
در ایران رقیبی ندارند؛ بنابراین این موضوع یک اقیانوس 
آبی اســت. ما در اســنپ  پی ســعی کردیم محصولی با 
استانداردهای دنیا به کاربران ایرانی عرضه کنیم. درواقع 
اسنپ پی تنها سرویسی  است که فعال سازی آن فقط با 
کد ملی انجام می شود و جزئیات دیگری از کاربر دریافت 
نمی شــود و این امر فعال ســازی این ســرویس را بسیار 
سریع و ساده کرده اســت. استفاده از ســرویس اعتبار 
ماهانــه اســنپ پی به این صــورت اســت: پــس از اینکه 
کاربر این ســرویس را انتخــاب کرد، در هنگام اســتفاده 
از خدمــات سوپراپلیکیشــن اســنپ، هزینــه خدمــات 
به صورت اتوماتیک از سرویس اعتباری او کم می شود. 
بــا اســتفاده از ســرویس اعتبــار اقســاطی نیــز کاربــران 
می توانند محصولات مدنظر خود را در ۴ قسط خریداری 
کنند. اسنپ پی در ارائه خدمات به کاربرانش هیچ سود 
و کارمزدی از آنها دریافت نمی کنــد و برای ارائه خدمات 
هیچ ضمانتی ازجمله چک و سفته نمی خواهد. روش 
درآمدزایی اسنپ پی، دریافت کارمزد از فروشگاه هاست 
که این روش درست درآمدزایی BNPL در دنیا است. اما 
در رابطه با اثرگذاری شرایط اقتصادی باید بگویم که حتماً 
شرایط اقتصادی تأثیر دارد و متأسفانه در اقتصادی با 
تورم بالا، استقبال از سرویس های اقساطی و اعتباری ای 
همچون اســنپ پی بیشــتر می شــود. ما در اســنپ پی 
سعی کردیم سرویس اعتباری را به شکلی عرضه کنیم 
که روش پرداختی مدرن و باب طبع نســل جوان باشد؛ 
درست همان طور که در کشورهای پیشرفته به کاربران 
ارائه می شود؛ یعنی بدون سود، بدون ضامن، بدون چک 

یا سفته و با فعال سازی آسان.«

سرویس اعتبار 
ماهانه اسنپ پی 
در اکوسیستم 
اسنپ برای خدمات 
درخواست خودرو، 
سفارش غذا، خرید 
از سوپرمارکت و 
خدمات دکتر و 
داروخانه فعال 
است. سرویس 
اقساطی اسنپ پی 
نیز برای بیش از 
5۰۰ فروشگاه 
معتبر اینترنتی 
فعال است و اخیراً 
روی چند سرویس 
سوپراپلیکیشن 
اسنپ نیز فعال  
شده است
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 اثر مستقیم لندتک ها در توسعه فراگیری مالی

 Unbanked درباره شــمولیت مالی در دنیا دو مفهوم
و Underbanked وجــود دارد. حســامی می گویــد که 
بسیاری معتقدند ایران از نظر ضریب نفوذ بانکی یکی 
از کشورهای برجسته است و ۹۵درصد مردم حساب 
و کارت بانکی دارند که این موضوع درســت است و در 
کشور ما تعداد افراد Unbanked کم است، ولی نکته ای 
 Underbanked که وجود دارد این است که تعداد افراد
در کشور ما بســیار زیاد اســت. او در این باره می گوید: 
»به همین دلیــل در ایــران به شــدت به فراگیــری مالی 
نیاز داریم و آمار مربوط به تعداد حساب های بانکی و 
کارت های بانکی گمراه کننده است. لندتک ها در خط 
مقدم تحقق فراگیری مالی در ایــران قرار دارنــد. زیرا تا 
زمانی که در کشــور افراد به اعتبار دسترســی نداشــته 
باشند، نمی توانیم بگوییم فراگیری مالی وجود دارد و این 
دقیقاً کاری ا ست که لندتک ها انجام می دهند و تأثیر 

مستقیمی بر تحقق این امر دارند.«
به گفته حســامی، فعالیت لندتک ها در کشور باعث 
شــده که بســیاری از کســب وکارها و بانک ها نیــز وارد 
این حــوزه شــوند؛ از همین رو اکوسیســتمی بــرای این 
موضوع شــکل گرفتــه و بازیگران مختلــف و متعددی 
در حــال فعالیــت در ایــن اکوسیســتم اند: »کاری کــه 
لندتک هــا در ســال های اخیر در کشــور انجــام دادند، 
جریان بسیار مثبتی بود. اکنون به دلیل شرایط تورمی 
و دسترسی سخت به منابع مالی و بالا بودن نرخ سود 
مدنظر بانک ها، بهای تمام شده تسهیلات لندتک ها 
برای کاربر نهایی بالا است که بخش کمی از این هزینه 
مربوط به ایــن بازیگران اســت. عــده ای از این موضوع 
این طور برداشت می کنند که لندتک ها عملکرد بدی 
داشــته اند در صورتــی که این برداشــت اصلاً درســت 
نیست و دلیل بالا بودن نرخ مؤثر تسهیلات به شرایط 
اقتصاد کلان و سیستم پولی و بانکی کشور برمی گردد. 
اتفاقاً لندتک ها بسیار مفید بوده اند و باید به آنها کمک 
کرد تا این فراگیری مالی را بهتر و بیشتر محقق کنند.«

 در ابتدای مسیر قرار داریم

مدیرعامل اسنپ پی بر این باور است که حوزه لندتک 
در کشــور هنوز در ابتدای مســیر اســت و اعداد و ارقام 
میزان اعتباردهــی و وام ها همچنان جای رشــد زیادی 
دارد. او می گوید: »بــرای مثال مجموع رقم اعتباردهی 
لندتک هــا بــه انــدازه درصــدی از تســهیلات یکــی از 
بانک های کشور نیست. این توسعه می تواند از طریق 
بزرگ تر شدن بازیگران فعلی این حوزه و همچنین ورود 
بازیگران جدید محقق شود. نکته مهم این است که بازار 
این حوزه در کشــور وجود دارد و طبیعتاً به این واسطه 
فعالان اقتصادی نیز از این بازار استفاده خواهند کرد، 
البته به شرط به آنکه رگولاتور فعالیت بخش خصوصی 
در ایــن حــوزه را محدود نکنــد. از نظــر من تــا زمانی که 
هــر ایرانی یــک اعتبــار در جیب خود نداشــته باشــد، 

لندتک ها همچنان جای توسعه خواهند داشت.«

 چالش های تأمین مالی و مقررات مالیاتی

جذب و نگهداشــت منابع انســانی چالش مشــترکی 

است که این روزها بین تمامی کسب وکارها وجود دارد. حسامی درباره چالش هایی که حوزه 
لندتک در کشور با آن روبه رو است، این طور می گوید: »علاوه بر چالش مهم و عمومی منابع 
انسانی، به صورت خاص چالش های لندتک ها به دو دسته تقسیم می شوند: چالش اول به 
تأمین مالی مربوط می شود. ما در ایران به تأمین مالی خصوصی دسترسی نداریم و تنها راه 
تأمین مالی، سیستم بانکی است. سیستم بانکی نیز به دلیل قوانین و مقررات بالادستی در 
این حوزه دست بسته است و کمک های محدودی می تواند کند. برای تأمین مالی، ابزارهای 
قانونی دیگری از طریق بازار سرمایه، ازجمله انتشار اوراق، وجود دارد که متأسفانه به دلیل 
مقررات خاصشان برای لندتک ها قابل استفاده نیستند. چالش دوم نیز مقررات مالیاتی 
است؛ زیرساخت های مالیاتی کشور به صورت کلی برای اکوسیستم استارتاپی ساخته 
نشده اند. این زیرساخت ها کاملاً سنتی اند و بازنگری هم نشده اند. مشخصاً سازمان امور 
مالیاتی هزینه مطالبات سوخت شده لندتک ها را به رسمیت نمی شناسد در حالی که برای 
کسب وکاری مثل اسنپ پی، این هزینه بیش از نصف هزینه های عملیاتی شرکت است و 
این موضوع یکی از چالش های اساسی لندتک ها است. موضوع بعدی که می تواند برای 
لندتک ها چالش برانگیز شود، رگولاتوری است. البته این موضوع هنوز به مشکلی جدی 
تبدیل نشده است و به نظر می آید که رگولاتور این حوزه بانک مرکزی باشد که خوشبختانه 
تاکنون به علت نــگاه درایت مندانــه اش به حــوزه لندتک ورود چندانی نداشــته اســت و 

امیدوارم این روند در آینده نیز ادامه یابد.«

 رفتن به سمت تجارت الکترونیکی

یکی از موضوعاتی که سال گذشته اسنپ پی بر آن متمرکز بود و با جدیت نیز آن را دنبال 
می کرد، تبدیل اسنپ پی از یک ارائه دهنده خدمات پرداخت به یک ارائه دهنده خدمات 
تجارت الکترونیکی بــود. حســامی درباره ایــن موضوع می گویــد: »از بلک فرایدی ســال 
گذشته مسیر رفتن به سمت تجارت الکترونیکی را آغاز کردیم؛ به این معنا که کاربر برای 
رفع نیازهای خود به اسنپ پی مراجعه کند و در آنجا محصولاتی را که می خواهد انتخاب 
کند. اخیراً نیز سرویســی را به صورت آزمایشــی در این حوزه فعــال کرده ایم به نام بخش 
جستوجوی محصول. با این سرویس این امکان فراهم شده که کاربر در اسنپ پی محصول 
خود را جست وجو کند. تا پایان سال جاری نیز تمرکزمان بر این موضوع است که اسنپ پی را 
بیشتر به فضایی تبدیل کنیم که کاربر بتواند نیازهایش را در آن جست وجو کند. همچنین 
سعی می کنیم که پوششــمان را در اکوسیستم اسنپ بیشــتر کنیم، زیرا ظرفیت زیادی 

داریم. ایدئالمان پوشش ۱۰۰درصدی خدمات اسنپ است.«
علاوه بر اینها، اسنپ پی در تلاش است هوش مصنوعی را که این روزها یکی از فناوری های 
داغ و مهم در دنیاست وارد اسنپ پی کند و با استفاده از این فناوری بتواند سرویس های 
جدیدی را به کاربران خود ارائه دهد. حسامی می گوید: »برای مثال یکی از سرویس های 
مدنظرمان، ســرویس Recommendation اســت کــه می خواهیم به اســنپ پی اضافه 
کنیم؛ به این معنا که براساس رفتار خاص هر کاربر، محصولات و کالاهای مشخصی را به 

او پیشنهاد بدهیم.«

 به مرحله چالش ها رسیده ایم

مدیرعامل اسنپ پی می گوید که حوزه لندتک در کشور تاکنون مسیر رشد خوبی را طی 
کرده، اما در حال حاضر به ســقف شیشــه ای برخورده و باید این ســقف را بشــکند؛ این 
ســقف همان چالش هایی اســت که او درباره آنها صحبت کــرد: »اکنون در ایــن حوزه در 
کشور از مرحله انکار به پذیرش رسیده ایم و بانک ها و بانک مرکزی، لندتک ها را به رسمیت 
می شناسند؛ البته نه در مقررات زیرا هنوز مقرراتی در این حوزه وجود ندارد. اتفاق بسیار 
خوبی است و نشان می دهد لندتک ها در اکوسیستم مالی ایران بازیگرانی مفید شناخته 
می شوند. اکنون لندتک ها به مرحله چالش ها رسیده اند و برای آنکه به گام بعدی برویم 

باید از این چالش ها عبور کنیم. 
به نظر من نقش رگولاتور در این مرحله بسیار جدی است. برای مثال در بحث فراهم کردن 
زیرســاخت قانونی تأمین مالی خصوصی و حل مســائل مالیاتی این صنعــت، رگولاتور 
می تواند حضور مؤثری داشته باشد. علاوه بر این رگولاتور می تواند مقررات اوراق را تغییر 
دهد تا ما نیز بتوانیم از آن برای تأمین مالی استفاده کنیم. از نظر من نقش رگولاتور در این 
نقطه بسیار مهم است. البته اگر در این راستا نقشی ایفا نکند باز هم کسب وکارها راه خود 
را پیدا خواهند کرد، اما سرعت رشد آنها با کندی مواجه خواهد شد. با تمام این اوصاف، 

آینده لندتک در ایران حتماً روشن خواهد بود.« 
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فناور ی های مالی ایران

 کسب رتبه نخست جشنواره دکتر نوربخش

بانک صادرات ایران در یکی دو ســال اخیر، به ویژه در نیمه 
اول سال ۱۴۰۱، تدوین و طراحی سیاست ها و برنامه هایی را 
در اولویت کار خود قرار داد که به ایجاد اکوسیستمی برای 
توســعه بانکداری دیجیتــال و گذار به بانکداری هوشــمند 
کمک می کنند و از این طریق شرایط رشد و بلوغ بانکداری 
دیجیتال و بیشینه ســازی منافــع ذی نفعــان را فراهم کرد. 
محمد رضوان مدنی، معاون فناوری اطلاعات بانک صادرات 
با بیان این موضوع درباره حضور این بانک در این جشنواره 
می گوید: »این اکوسیستم، کارآمدی خود را در سه ماه پایانی 
سال ۱۴۰۱ نشــان داد و با ارائه دستاوردهایی نظیر "چکنو" 
یا "چــک امن دیجیتال بانــک صادرات ایــران" محصولات 

شایسته ای را در حوزه بانکداری دیجیتال ثبت کرد. روند صعودی صدور چکنو در بانک 
صادرات که پیشگام نظام بانکی در بسترسازی و ارائه خدمات چک امن دیجیتال بوده، 
تا جایی اســت که تا به امروز، مشــتریان بانک صادرات بیــش از ۲.۵ میلیــون برگ چک 
درخواســت کرده اند. توجه به استقرار این اکوسیستم، دســتاوردهای دیگری نیز داشت 
که یکی از آنهــا، همکاری با بانک ملی و "پیام رســان بله" بــرای فروش ارز اربعیــن به زائران 
حسینی بود که تجربه خوبی از همکاری میان دو بانک که قاعدتاً باید رقیب یکدیگر باشند، 
به ارمغان آورد. سومین دســتاورد این اکوسیســتم را می توان رونمایی از "سرویس توثیق 
الکترونیک دارایی" یا همان "ست" دانست که به  دنبال افزایش سطح دسترسی به منابع 
و ارتقای عدالت مالی، به عنوان یکی از ارزش های آرمانی تحول دیجیتال، در نظام بانکی 

کشور است.«
به گفته رضوان مدنی، با توجه به مزایایی که ست برای مشتریان، بانک ها و نظام اقتصادی 
کشــور دارد، تصمیم گرفتند این محصول را به دهمین جشنواره بانکداری الکترونیک و 

 محمد رضوان مدنی، معاون فناوری اطلاعات بانک صادرات، درباره 
سرویس  »توثیق الکترونیک دارایی« این بانک می گوید

اعتبار با دارایی سِت شد!
دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت،  سی ام آبان ماه با معرفی برگزیدگان جشنواره دکتر نوربخش به کار 
خود پایان داد و بانک صــادرات ایران با معرفی ســرویس »توثیق الکترونیک دارایی« با نام تجاری »ســت« از میــان بیش از ۳2 
محصول نوین معرفی شده، براساس سه شاخص نوآوری، کاربردی   بودن و سودآوری رتبه نخست محصولات ارائه شده نظام بانکی 
را از آن خود کرد. این سرویس با هدف تنوع بخشیدن به وثیقه های قابل ارائه به بانک ها به منظور دریافت وام خرد طراحی شده 
است و در حال حاضر قابلیت توثیق انواع سهام صندوق های سرمایه گذاری و بیمه های عمر را به صورت آنلاین دارد و در حال توسعه در بخش توثیق 
آنلاین سایر دارایی هاست. در گفت وگو با محمد رضوان مدنی، معاون فناوری اطلاعات بانک صادرات، به قابلیت های این سرویس و مزیت های آن 

پرداختیم. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.



69
 دی 1402

سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

کسب وکار

نظام های پرداخت برسانند. او در این باره می گوید: »این محصول با تلاش های شبانه روزی 
همکارانمان در معاونت فناوری اطلاعات و واحدهای مختلف بانک صادرات ایران، هلدینگ 
صاد و شرکت راه حل های هوشمند سپهر به بهره برداری رســیده که اهدای تندیس ویژه 
جشنواره به محسن ســیفی، مدیرعامل بانک صادرات، مهر تأییدی بر به ثمر نشستن 

این تلاش ها بوده است.«

 طراحی مبتنی بر شناخت نیاز مشتری

مردادماه ســال گذشــته، وزارت اقتصاد بسترســازی لازم برای توثیق الکترونیک سهام را 
با همکاری شرکت سپرده گذاری مرکزی، ذیل »سوئیچ ســتاره« انجام داد. در آن زمان نام 
سه بانک ملی، مهر و رســالت، به عنوان بانک هایی که بیشترین تســهیلات خرد را ارائه 
می دهند و قرار است به ستاره متصل شوند، مطرح شد و نامی از بانک صادرات نبود. او 
درباره ارتباط »ســت« با »ســتاره« بیان می کند: »تمام محصولات دنیای دیجیتال برای 
پاسخ به یک نیاز، حل یک چالش، پر کردن جای خالی یک خدمت یا بهبود یک محصول 
طراحی می شوند و ست نیز بر همین اساس طراحی شده است. در روند طراحی محصول، 
اصل بر شناسایی دقیق نیاز مشتری است و اینکه چگونه بتوانیم محصول یا خدمتی را 
ارائه کنیم که ضمن پاسخ  دادن به این نیاز، قابلیت اجرا بر پایه های فناوری را داشته و مدل 
کسب و کاری صحیحی نیز برای آن در نظر گرفته شده باشد؛ چکنو،  چکاد و ست بر همین 

اساس طراحی شده اند.«
ایده اولیه توثیق الکترونیک سهام را وزارت اقتصاد ارائه داد و با همکاری »شرکت سمات« 
در حوزه سهام بورسی عملیاتی شد. او با بیان این موضوع می گوید: »ما در بانک صادرات، 
با بررسی دقیق تر موضوع و مذاکره با ذی نفعان متعدد توانستیم این ایده را گسترش دهیم 
و محصولی را طراحی و پیاده سازی کنیم که محدود به سهام نباشد و توانایی وثیقه گذاری 
همه دارایی های مشتریان، برای دریافت تسهیلات یا استفاده در سایر فرایندهای نیازمند 
وثیقه را داشته باشــد. بررسی ها نشان می دهد که عموم مشــتریان بانک ها که به دلایل 
مختلف به تأمین مالی نیاز دارند، در مراحل تأمین تضامین لازم دچار چالش می شوند، زیرا 
وثیقه های سنتی مشکلات و سختی های زیادی دارند و مشتری عصر بانکداری دیجیتال 

حوصله این پیچیدگی  ها را ندارد و به سمت فرایندهای ساده تر و آنلاین حرکت می کند.«

 چالش های وثیقه گذاری سنتی

فرایند ســنتی وثیقه گــذاری در بانک هــا با چالش هــای زیادی روبــه رو اســت، ازجمله: در 
دسترس نبودن ضامن، تفاوت در شرایط ضمانت و برخورد سلیقه ای، پیچیدگی و زمان بر 
بودن، متنوع  نبودن وثیقه های پذیرفتنی، دشواری و هزینه تعویض وثیقه، عدم تناسب 
ارزش وثیقه تعیین شده با تسهیلات درخواست شده و عدم امکان فراهم کردن وثیقه برای 
همه. معاون فناوری اطلاعات بانک صادرات درباره این چالش ها این طور توضیح می دهد: 
»علاوه بر اینها افراد زیادی نیز هستند که توانایی سپرده گذاری و تأمین وثیقه را ندارند. برای 
مثال برخی از افراد به  منظور حفظ ارزش دارایی هایشان، نقدینگی خود را به دارایی هایی 
نظیر سهام، صندوق های سرمایه گذاری، بیمه عمر و ســرمایه گذاری، طلا و سکه تبدیل 
کرده اند و نقد کردن این دارایی ها برای دریافت تسهیلات، به  دلایل مختلف منطقی به نظر 
نمی رسد و درنهایت، هرساله تعداد زیادی درخواست تسهیلات در نظام بانکی به  علت 

عدم معرفی یا قبول  نشدن شرایط ضامن از سوی بانک ها و نهادهای مالی رد می شود.«
او درباره منطقی نبودن نقد کردن چنین دارایی هایی اظهار می کند: »نقد کردن این دارایی ها 
همیشه به صرفه و به صلاح نیســت. مثلاً در زمینه بیمه عمر و ســرمایه گذاری، بازخرید 
ممکن اســت ریســک های زیادی برای دارنــده آن ایجاد کند. فروش ســهم یــا واحدهای 
صندوق های سرمایه گذاری نیز علاوه بر اینکه ممکن است فرد را با ریسک کاهش ارزش 
در زمان پایین  بودن شاخص مواجه کند، برای بازار سرمایه نیز به  دلیل رفتارهای هیجانی 
ســایر مشــتریان یا خروج پول از آن، پیامدهایی در پی دارد. خرید وفروش طلا و سکه نیز 
علاوه بر ریسک های نقل وانتقال، ممکن است به  دلیل نوسانات بازار، متقاضی را به سودی 
که مد نظر داشته نرساند. ما در بانک صادرات ایران به مشتریان پیشنهاد می دهیم که به 
 جای نقد کردن دارایی های خود، با استفاده از ســت، از اعتبار این دارایی ها برای دریافت 

تسهیلات یا سایر خدمات نیازمند وثیقه استفاده کنند.«
شعار محصول ست این اســت: »اعتبار با دارایی سِت شد!« و مشــتریان در استفاده از 
این سرویس از چنین مزایایی بهره مند می شوند: مدیریت ثروت، صرفه جویی در وقت و 
افزایش سرعت وثیقه گذاری، تنوع در ارائه وثیقه ها، اســتفاده از ارزش دارایی های راکد و 

غیرمولد، امکان تغییر وثیقه و مهم تر از همه تناسب ارزش 
وثیقه با میزان تســهیلات دریافتی و آزادســازی بخشی از 
وثیقه متناسب با تعهدات رفع شده. رضوان مدنی می گوید: 
 set.bsi.ir افراد می توانند با مراجعــه به آدرس اینترنتــی«

درباره این سرویس اطلاعات بیشتری به دست آورند.«

 مزایای استفاده از ست برای بانک ها

او معتقد است که ست، علاوه بر مزایایی که برای مشتریان 
خــود دارد،  به نظــام بانکــی و اقتصاد کشــور نیــز خدمت 
می کند و در این باره توضیح می دهد که در هر  سال مقدار 
زیــادی از تســهیلاتی کــه بانک هــا می پردازنــد، بــه  دلیــل 
ضعــف در وثیقه  هــا، وارد ســرفصل های مطالباتــی شــده 
و علاوه بــر هزینه های جانبــی وصول مطالبــات، عموماً به  
دلیل وصول  نشدن باعث از بین رفتن منابع مالی بانک ها 
و سهام داران آنها خواهد شد که یکی از علل وصول  نشدن 
تسهیلات، همین منعطف  نبودن وثیقه های قابل پذیرش 
در بانک ها است: »سرویس ســت به وجود آمده است تا 
با تنوع  بخشیدن به این وثیقه ها و البته افزایش ضمانت 
نقد شــدن آنها به بانک ها نیز کمک کند. صرفه جویی در 
هزینه ها و ایجــاد مزیت رقابتی ناشــی از آن، یکی از ابعاد 
متمایزکننده بانک ها است و این سرویس با مزایایی مانند 
ضمانت بازگشــت منابع، نوآوری در حــوزه پرداخت های 
مــدت دار، بهره منــدی از پل ارتباطــی بازار پول و ســرمایه، 
کاهــش زمــان و هزینــه  نگهــداری پــول و اســناد تجــاری و 
کاهــش مراجعــات حضــوری، ســهم مهمــی در کاهــش 
هزینه هــای عملیاتــی و اجرایــی بانک ها خواهد داشــت. 
علاوه بر این، نظام اقتصادی کشور نیز به  دلایلی از مزایای 
این سرویس بهره مند خواهد شد، ازجمله به دلیل کاهش 
ناتــرازی بانک ها بــه علت وصول  نشــدن مطالبــات، رونق 
اقتصادی کسب و کارها و صنایع، رونق افزایی به خریدهای 
مــدت دار، ثبات بازار ســرمایه به  دلیل عدم نیــاز به فروش 
ســهام توســط افــراد، مولدســازی دارایی هــای غیرمولــد و 

کاهش سیالیت دارایی های مالی.«

 وثیقه گذاری؛ از سهام و بیمه عمر تا سیم کارت

ســرویس ســت در حال حاضر امکان وثیقه گذاری ســهام 
و بیمه هــای عمــر و ســرمایه گذاری را برای مشــتریان بانک 
صادرات فراهم کرده است. به گفته رضوان مدنی در آینده 
نزدیــک امــکان وثیقه گــذاری صندوق های ســرمایه گذاری 
درآمد ثابت، چکنو، سفته و برات الکترونیک، سپرده های 
بانکــی، ملــک، طــلا و ســکه، خــودرو، ســیم کارت و ســایر 
دارایی هایی که قابلیت ارزش گذاری دارند هم به این سرویس 
اضافه می شود. تکمیل شدن امکان های این سرویس فصل 
نوینی در ارائه خدمات مالی و بهبود تجربه مشتری در نظام 
بانکی کشور ایجاد خواهد کرد. او در آخر می گوید: »علاوه بر 
نهادهای مالی و نظــام بانکی، بــه زودی امــکان بهره برداری 
نهادهای حاکمیتی که در عملیات اجرایی خود به دریافت 
وثیقه نیاز دارند نیز از این سرویس فراهم خواهد شد. واژه 
الکترونیک در عنوان این محصول به سهولت استفاده از آن 
برمی گردد که یکی از ارزش های کلیدی ما است. مشتریان 
بانک صادرات درصورتی که کد ســجامی داشــته باشــند، 
به  ســادگی یک خریــد اینترنتــی می تواننــد از این خدمت 

استفاده کنند.« 
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بافناور ی های مالی ایران
محمدجواد حاجیان زاده، مدیرعامل فوروارد، درباره جزئیات سرویس لجستیکی این شرکت به 

نئوبانک ها می گوید

پل ارتباطی فیزیکی 

مشتریان هستیم
»فوروارد« شرکتی دانش بنیان است که از سال 1400 با نام تجاری »اکوپیک« با تمرکز بر توسعه زیرساخت های نرم افزاری در حوزه 
حمل ونقل فعالیت خود را آغاز کرد و از سال 1402 با تغییر نام برند به »فوروارد«، به سراغ ارائه سرویس های پستی رفت. حالا این 
شرکت سرویس هایی همچون جمع آوری و تحویل مرســولات در تهران، جمع آوری و تحویل مرسولات به شرکت ملی پست، و 
بسته بندی و پرداخت در محل را به مشتریان خود ارائه می دهد. البته یکی از خدمات فوروارد، تحویل کارت های بانکی مشتریان 
مجموعه های مختلف فعال در نظام بانکی کشور است و در حال حاضر، این شرکت کارت های بلوبانک را به کاربرانش تحویل می دهد و طبق گفته 
مدیرعامل، فوروارد در حال مذاکره با نئوبانک های دیگر و انعقاد قرارداد است تا تحویل کارت های آنها را نیز شروع کنند. در گفت وگو با محمدجواد 
حاجیان زاده، مدیرعامل فوروارد، به تشریح خدماتی که این شرکت ارائه می دهد، پرداختیم. به گفته او، فوروارد تمام کننده چرخه خرید است. 

حاجیان زاده معتقد است که شیوه رساندن کالاها به اندازه به موقع رسیدن آنها مهم است. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

مهسا طاعتی

عکس: نسیم اعتمادی
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سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

کسب وکار

 4 سرویس فوروارد

شرکت فوروارد در سال ۱۴۰۰ با برند اکوپیک شروع به فعالیت کرد و در آن زمان، به هدف 
ارائه یک سرویس باکیفیت بر توسعه زیرساخت های نرم افزاری و فناورانه حمل ونقل کالا 
متمرکز بود. در این مدت، مسیر تحلیل، توسعه و تکمیل سرویس های زیرساختی را نیز 
دنبال کرد تا به یک ســرویس پســتی مدرن مبتنی بر هوش مصنوعی برسد؛ سرویسی 
کــه فرایندهای جمــع آوری تا تحویــل را به صورت خــودکار و هوشــمند مدیریت  می کند. 
محمدجواد حاجیــان زاده، مدیرعامل شــرکت فــوروارد، بــا بیان این مــوارد، دربــاره انواع 
سرویس های شرکت فوروارد صحبت می کند: »یکی از سرویس های فوروارد، جمع آوری 
و تحویل منزل به منزل مرســولات در مناطق بیســت ودوگانه شــهر تهران اســت. فرایند 
اجرایی این خدمت به این ترتیب است: ســفیر فوروارد در همان روز، بسته مشتری را با 
قیمت ثابت و رقابتی جمع آوری می کند و در شــیفت بعدی تحویل می دهد. جمع آوری 

و تحویل مرسولات پستی به شهرستان ها نیز سرویس 
دیگر شرکت فوروارد اســت که طی آن بسته از در منزل 
جمع آوری می شود و به نمایندگی از متقاضی به شرکت 

ملی پست تحویل داده می شود.«
بســته بندی نیــز یکی از ســرویس های شــرکت فــوروارد 
است. با توجه  به اینکه برای ارسال بسته از طریق شرکت 
پســت باید اســتانداردهایی را بــرای بســته بندی لحاظ 
کرد، یکی از خدمات فوروارد این اســت که مرســوله ها را 
درســت از در محل فرســتنده تحویل می گیرند، مطابق 
استانداردهای شرکت ملی پست بسته بندی می کنند و 
درنهایت به نمایندگی از متقاضی به اداره پست تحویل 

می دهند.
طبق گفته مدیرعامل شرکت فوروارد، پرداخت در محل 
هــم چهارمین ســرویس این شــرکت اســت. فروشــنده 
کالا با این ســرویس می تواند مبلغ کالا را هنگام تحویل 
بــه مشــتری دریافت کنــد. بــه این صــورت که ســفیران 
فوروارد مبلغ تعیین شــده را در زمان تحویل، از مشتری 
دریافت می کنند و مبالغ جمع آوری شده را به  حسابی که 

فروشنده کالا اعلام کرده واریز  می کنند.

 شاخص های افزایش کیفیت خدمات در فوروارد

حاجیان زاده در بخــش دیگری از صحبت هــای خود به 
بیان شــاخص های افزایش کیفیت خدمات در فوروارد 
می پردازد و این شاخص ها را دربرگیرنده سادگی، سرعت، 
دقــت، شــفافیت، انعطاف پذیــری و قابلیــت  اطمینــان 
برمی شــمرد. او در این باره می گوید: »ســادگی و راحتی 
استفاده، یکی از شاخص های مهم برای ارتقای کیفیت 
یک سرویس است. به همین منظور، اپلیکیشن موبایل 
فــوروارد از ســال ۱۴۰۲ توســعه داده شــد و در دســترس 
عموم قــرار گرفــت. بــرای راحتــی هرچــه بیشــتر تجربه 
کاربری، ســفارش کاربر صرفاً با مشــخص کــردن تعداد 
مرسوله و لوکیشن محل جمع آوری ثبت می شود و باقی 
کارها تا زمان تحویل، ازجمله ثبت جزئیات مشخصات 
و محــل تحویل گیرنده، توزیع و بســته بندی مرســولات 
شرکت ملی پست را دپارتمان عملیات فوروارد برعهده 

می گیرد.«
دومین شاخص برای سنجش کیفیت یک سرویس، سرعت است. مدیرعامل فوروارد 
در این زمینه توضیح می دهد که در این شرکت به نسبت سایر شرکت های پستی، فرایند 
تحویل مرسوله سریع تر و در همان روز انجام می شود: »شاخص دیگری که در فوروارد برای 
ارتقای کیفیت خدمات خود بر آن تمرکز شده، دقت است. بزرگ ترین شکایت بسیاری از 
مردم در استفاده از خدمات رایج ارسال کالا این است که در این  سرویس ها اولاً دقت کافی 
در فرایند کاری وجود ندارد و ثانیاً زمان دقیقی برای رسیدن مأمور تحویل به گیرندگان اعلام 

نمی شود تا آنها بتوانند برنامه ریزی دقیقی برای خود داشته 
باشند. ما در فوروارد در راســتای رفع این مشکل کاربران و 
افزایش دقت در فرایند تحویل مرسوله به گیرندگان، ساعت 
تخمینی رسیدن ســفیر فوروارد )ETA( برای جمع آوری یا 
تحویل مرســوله را از طریق پیامک و براساس بازه انتخابی 
مشتری در زمان ثبت سفارش برای طرفین ارسال می کنیم 
تا مشخص شود بسته مشــخصاً در چه ساعتی از محل 
ارسال جمع آوری می شود و به طور تخمینی در چه ساعتی 
به دست گیرنده می رسد تا او در محل حضور داشته باشد. 
این ویژگی که بــا تکیه بر زیرســاخت قدرتمنــد و یکپارچه 
نرم افزاری فوروارد ممکن شده به اذعان بسیاری از کاربران، 
یکــی از مهم تریــن مزیت هــای فــوروارد نســبت بــه ســایر 

شیوه های ارسال کالا است.«
فرایند ارسال بسته در فوروارد کاملاً شفاف است و گیرنده 
و فرستنده در هرلحظه می توانند از وضعیت ارسال بسته 
مطلــع شــوند و آن را به صــورت آنلایــن تحت نظر داشــته 
باشــند. انعطاف پذیــری زمــان و مــکان تحویل نیــز یکی از 
شاخص های متمایزکننده فوروارد است. مدیرعامل شرکت 
فوروارد در این باره می گوید: »فوروارد تا آخرین لحظات قبل 
از تحویل، به گیرنده اجازه می دهد زمــان و مکان تحویل را 
تغییر دهد. برای مثال، گیرنده قرار است در یک بازه زمانی 
بسته ای را تحویل بگیرید، اما به دلیل گرفتاری نمی تواند 
در زمان تعیین شده در محل تحویل حضور داشته باشد، 
در ایــن شــرایط، می توانــد از طریــق لینکــی کــه در پیامک 
اطلاع رســانی دربــاره وضعیــت ســفارش برایــش ارســال 
شده، زمان و مکان تحویل را تغییر بدهد که این امر، تعداد 
برگشتی های مرسولات و دردسرهای ارسال مجدد را به حد 

چشمگیری کاهش می دهد.«
قابل  اطمینــان بودن یــک ســرویس ارســال کالا، دو مؤلفه 
اصلــی دارد: اول اینکــه از تحویــل بســته در بــازه زمانــی 
مشخص شــده بــه گیرنــده اطمینــان حاصــل شــود و دوم 
اینکه در صورت بروز هرگونه خسارت به مرسوله، خسارت 
واردشــده جبــران شــود. او دربــاره ایــن موضــوع می گوید: 
»در فــوروارد، بیــش از ۹۹درصــد بســته ها در بــازه زمانــی 
مشخص شــده از محــل ارســال جمــع آوری می شــود و در 
زمان مشخص شده به دست گیرنده می رسد. یعنی حتی 
در روزهای شلوغ سال مانند شب عید یا شب یلدا و... که 
اغلب سرویس های ارسال کالا دچار مشکل تأمین ناوگان 
می شــوند، در فوروارد بــه دلیل نوع برنامه ریــزی حمل کالا 
امکان افزایش ظرفیت ســرویس وجود دارد و محدودیتی 
در ارائه خدمات به مشتریان ایجاد نمی شود که این سطح 
سرویس هم یکی از مزیت های قابل توجه برای مشتریان 

کنونی ماست.«
به اعتقــاد حاجیــان زاده، زمانی که شــاخص های کیفیت 
سرویسی را بهبود می دهید و در عین حال قیمت سرویس 
را ثابت نگه می دارید، برای مشتریان مزیت رقابتی واقعی 

ایجاد می کنید و فوروارد توانسته به این مهم دست یابد.

 سفارشی سازی تحویل کارت های بانکی نئوبانک ها

تحویل کارت بانکی مجموعه های مختلف نظام بانکی و 
به  ویژه نئوبانک ها به مشتریانشان، خدمت دیگر شرکت 
فــوروارد اســت. در حــال حاضر، این شــرکت بــا بلوبانک 
قرارداد دارد و کارت های بلوبانک را در ســطح شهر تهران 

اپلیکیشن 
موبایل فوروارد از 
سال ۱۴۰2 توسعه 
داده شد و در 
دسترس عموم 
قرار گرفت. برای 
راحتی هرچه بیشتر 
تجربه کاربری، 
سفارش کاربر صرفاً 
با مشخص کردن 
تعداد مرسوله 
و لوکیشن محل 
جمع آوری ثبت 
می شود و باقی 
کارها تا زمان 
تحویل، ازجمله 
ثبت جزئیات 
مشخصات و محل 
تحویل گیرنده، 
توزیع و بسته بندی 
مرسولات شرکت 
ملی پست را 
دپارتمان عملیات 
فوروارد برعهده 
می گیرد
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تحویل می دهــد. مدیرعامل شــرکت فوروارد بــا بیان این 
مطلب، درباره جزئیات این خدمت می گوید: »با توجه به 
موج رقابتی که این روزها در ارائه خدمات بانکداری بدون 
شــعبه و بانکداری مجــازی به وجــود آمــده، بانک ها باید 
از طریق یک ســرویس لجستیکی ســریع و باکیفیت، با 
مشتریان و حتی شرکای استراتژیک خودشان پل ارتباطی 
فیزیکی ایجاد کنند و از این طریق ارسال کارت های بانکی 
و در صورت لزوم ســایر ملزومات و مســتندات بین بانک 
و مشتری را امکان پذیر سازند. این ســرویس فوروارد نیز 
درحقیقت سرویس لجستیکی مدرن و هماهنگ با نیاز 
نئوبانک هاســت. هم اکنــون، مــا در حال  خدمت  رســانی 
به بلوبانک و مجموعه مشــتریان آن هســتیم و براساس 
نظرسنجی آنلاینی که بلافاصله بعد از تحویل مرسوله از 
گیرنده انجام می شود، بیش از ۹۵درصد نظرات ثبت شده 

حاکی از رضایت مشتریان از این سرویس بوده است.«
او در ادامــه صحبت هــای خــود بــا بیــان اینکــه ســابقه و 
کیفیت خدمــات فــوروارد باعــث شــده مذاکراتی با ســایر 
نئوبانک های کشور آغاز شود، می گوید: »برخی نهادهای 
مالــی و مجموعه هــای بانکی دیگــر هــم در حــال مذاکره و 
پیاده سازی ســرویس های نرم افزاری خود برای پیوستن به 
مجموعه مشتریان فوروارد هستند. با توجه به حجم زیاد 
تقاضا در این حوزه و با تکیه بر تجربه اندوخته شده در این 
مدت، سعی کردیم در فوروارد این سرویس خاص تحویل 
کارت های بانکی را با توجه به الزامات و مشخصات خاص 
آن برای مؤسسات و نهادهای مالی و بانکی سفارشی سازی 
کنیم. بــرای مثال، با توجــه به اینکه احراز هویت شــخص 
تحویل گیرنده کارت از نظر نهاد ناظر بر نظام بانکی بحث 
مهمی است، زیرســاخت نرم افزاری مربوطه و اپلیکیشن 
ســفیران فوروارد به شــکلی سفارشی سازی شــده تا احراز 
هویــت متناســب بــا انــواع مختلــف سیاســت های بومی 

مجموعه های بانکی امکان پذیر باشد.«
به گفته حاجیان زاده، دریافت تصویر الکترونیکی امضای 
تحویل گیرنــده، ثبــت تصویــر کارت ملــی تحویل گیرنــده، 
ارائه کــد منحصربه فــرد در زمــان تحویــل و مــواردی از این 
دست شیوه هایی است که بنا به درخواست مجموعه های 
مختلف بانکی بــرای فرایند احــراز هویــت در زمان تحویل 
کارت  بانکــی پیاده ســازی شــده و ســرویس فــوروارد 
انعطاف پذیــری بالایی بــرای پیاده ســازی شــیوه های دیگر 

منطبق با الزامات مشتریان دارد.
برای ثبت سفارش و جمع آوری و تحویل بسته چند راهکار 
مختلف در فوروارد وجود دارد. مدیرعامل فــوروارد در این 
باره می گوید: »در پنل تحت وب شــرکت، کسب وکارهای 
متوسط می توانند سفارش های خود را به صورت تجمیعی 
از طریق فایل اکسل ثبت کنند. اکثر فروشگاه های اینترنتی 
و کســب وکارهای بــزرگ از طریق API با سیســتم فــوروارد 
یکپارچــه شــده اند. همچنیــن کســب وکارهای کوچــک و 
خانگی و فروشگاه های مبتنی بر شبکه های اجتماعی نیز از 
طریق اپلیکیشن موبایل فوروارد سفارش های خود را ثبت 

و رهگیری می کنند.«

 ثبت و پردازش سفارش های روزانه 5000 کسب وکار

حاجیــان زاده در ادامه درباره تعداد کاربران در اپلیکیشــن 
فوروارد صحبت می کند. به گفته او،  با اینکه فوروارد تاکنون 

بیشتر متمرکز بر توسعه و تکمیل محصول خود بوده و هنوز برنامه های جدی بازاریابی 
خود را شــروع نکرده، بالای ۵۰۰۰ کاربر در اندازه های مختلف کوچــک تا بزرگ به صورت 
کاملاً ارگانیک به آنها وصل شــده و از خدمات فوروارد استفاده می کنند: »در یک نمای 
کلی ۵۰درصد از این کاربران، مشــتریان خرد و کســب وکارهای خانگی، حدود ۳۰درصد 

کسب وکارهای متوسط و کوچک و باقی نیز سازمان های بزرگ هستند.«
مدیرعامل شرکت فوروارد، متوسط ثبت سفارش در این شرکت را روزانه نزدیک به ۵۰۰۰ 
سفارش بیان می کند و درباره موقعیت جغرافیایی سفارش ها این طور توضیح می دهد: 
»عمده محل تحویل بسته ها، محل کار مشتریان است و پراکندگی جغرافیایی سفارش ها 
هم بسیار بالا است. با توجه به اینکه هزینه سرویس های فوروارد در تمام مناطق تهران 
یکسان است، بیشتر فرستندگان به  ویژه فروشگاه های خرد در اطراف تهران قرار دارند.«

در ابتدا شرکت فوروارد صرفاً به کســب وکارهای بزرگ و متوسط ســرویس ارائه می داد، 
اما به دلیل تعدد کسب وکارهای خرد و نبود سرویس باکیفیت و ارزان برای این دسته از 
مشتریان، با توسعه اپلیکیشن فوروارد و طراحی سرویس برای پاسخگویی به سفارش ها 
با تعداد مرسوله اندک، رفته رفته سهم این گروه در سبد کلی مشتریان فوروارد افزایش 
یافت. به اعتقاد حاجیان زاده، کم  کردن هزینه ها در یک مجموعه نباید منجر به کاهش 
کیفیت سرویس ها شود، بلکه باید با بهینه سازی مداوم خدمات، هزینه ارائه خدمت را 
به طور مستمر کنترل کرد و کاهش داد. او در ادامه با بیان تلاش خود و تیم فوروارد برای کم  
کردن هزینه ها از طریق بهینه سازی مستمر، می گوید: »یکی از راهکارهای فوروارد برای 
بهینه سازی سرویس ها این است که تخصیص بسته ها به راننده ها از طریق الگوریتم های 
هوش مصنوعی انجام  شود تا هر راننده بتواند بیشترین بسته را در کمترین زمان تحویل 
بدهد. از سوی دیگر، ترتیب تحویل بسته ها را برای راننده اولویت بندی می کنیم تا او مسیر 

کوتاه تری را برای تحویل بسته ها طی کند.«
حاجیان زاده در ادامــه صحبت های خود با اعلام اینکــه فوروارد با اتکا بــه الگوریتم های 
پیچیده نرم افزاری، در یک شیفت کاری از ناوگان عملیاتی خود هم برای جمع آوری و هم 
برای تحویل مرسولات به طور هم زمان استفاده می کند، درباره مزیت این فرایند عملیاتی 
می گوید: »چیدمان برنامه کاری سفیران از طریق الگوریتم برنامه ریزی فوروارد به این شکل 
است: با توجه به خوشه بندی هوشمند محدوده نقاط جغرافیایی تعیین شده و همچنین 
حجم بسته های تحویل داده شده در ابتدای شیفت و بسته های جمع آوری شده در طول 
شیفت سفیران شرکت هم زمان که بخشی از بسته ها را تحویل می دهند، چندین بسته 
را نیز جمع آوری می کنند و ســپس در شــیفت های بعدی، ســفیران دیگر آنها را تحویل 
می دهند. همین موضوع باعث شــده حــدود ۹۰درصــد در مصرف ســوخت و پیمایش 
راننده صرفه جویی کنیم و نیز با توجه به نوع محدودیت های تعیین شده برای الگوریتم  
برنامه ریزی عملیات فوروارد، باعث شده که در حجم فعالیت و پیمایش سفیران در هر 

شیفت کاری عدالت نسبی برقرار شود.«

 1000 سفیر ثبت نام شده با وسایل نقلیه مختلف

مدیرعامل فوروارد در بخش پایانی صحبت های خود به فرایند پرداخت حقوق راننده های 
شــرکت می پــردازد. او در ابتــدا آمــاری از تعــداد راننده هــای فعــال در ایــن شــرکت اعلام 
می کند و می گوید: »نیاز فوروارد به ناوگان حمل ونقل به دلیل بهینه سازی زیادی که در 
برنامه ریزی های عملیاتی خود به کار می گیرد، به هیچ وجه به اندازه استارتاپ های پیک 
اینترنتی نیست؛ زیرا هریک از سفیران فوروارد در یک شیفت کاری سه ساعته، ظرفیت 
مراجعه به بیش از ۴۰ نقطه مختلف برای جمع آوری یا تحویل مرســولات را دارند. ما در 
حال حاضر، تقریباً ۱۰۰۰ سفیر ثبت نام شده با وسایل نقلیه مختلف نظیر موتورسیکلت 
یا وانت بار داریم کــه با دقت فراوان و مصاحبــه کاری از میان تعداد زیــادی از متقاضیان 
انتخاب شــده اند و حدود ۳۰۰ نفر از آنها آموزش دیــده و فعال اند و روزانه بیــن ۵۰ تا ۱۰۰ 

راننده، بسته به تعداد ثبت سفارش آن روز، با ما همکاری می کنند.«
حاجیــان زاده معتقــد اســت کــه فعالیــت در یــک محــدوده جغرافیایــی خــاص، حقوق 
تضمین شــده، تسویه حســاب روزانه و پاداش های عملکرد از جذابیت های فوروارد برای 
راننده هاست. او با بیان این مطلب می گوید: »دریافت حداقل حقوق به صورت تضمین شده 
برای هر شیفت کاری و آموزش های جانبی و نوع نگاهی که ما در فوروارد نسبت به سفیران 
فعال در ناوگان خود داریم باعث شده همواره صف متقاضیان از نیاز جاری ما بیشتر باشد 
و سعی ما هم بر این است که این جذابیت را برای فعالیت در فوروارد حفظ کنیم تا بتوانیم 

باکیفیت ترین سفیران را نسبت به رقبای خود داشته باشیم.« 
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میثــم رجبــی متولــد ســال ۱۳۶۱ در تهــران اســت 
و پــدری اهــل فــن و مــادری معلــم دارد. سن وســال 
کمی داشــت که بــه دلیل الزامات شــغلی پــدرش به 
اصفهان مهاجرت کردند. او دوران دبســتانش را در 
این شــهر ســپری کرد و وقتی به تهران برگشــتند به 
مدرســه علامه حلی رفت و درنهایــت نیز به هدایت 
خانواده اش، رشــته ریاضی-فیزیــک را انتخاب کرد 
و در دانشــگاه مهندســی بــرق خوانــد: »اکثــر افــراد 
تحصیل کرده خانــواده مادری و پــدری من مهندس 
بودند، ولــی من برعکس آنها رشــته های مهندســی 

را دوست نداشــتم و عاشــق رشــته های هنری نظیر موســیقی، تئاتر، خوش نویسی و 
مجسمه ســازی بودم و اگر کانونی در مدرســه وجود داشــت کــه از این کارهــا می کرد، 
عضو آن می شــدم. با وجود ایــن، نمراتم در رشــته ریاضی خــوب بود و به یــاد دارم که 
سؤال های فیزیک کنکورم را آن قدر خوب پاسخ داده بودم که فقط یک سؤال را بدون 
جواب گذاشته بودم. این مسئله باعث می شد خانواده ام به مهندس  شدن من اصرار 
ورزند و من تا سال ها درگیر همین دوگانه هنر-مهندسی بودم و منطقشان این بود که 
می توانی در کنار مهندســی، هنر هم بیاموزی. روحیه هنری من چه در نظام آموزشی 
و چه در نظام خانواده مان سرکوب می شد و جبر زمانه ما هم به من اجازه ایستادن در 
برابر این بایدها و نبایدها را نمی داد. با وجود این، وقتی وارد دانشگاه شدم، برای اینکه 
به خودم کمک کنم و فضای خشک مهندسی را تاب بیاورم، به موسیقی روی آوردم و 

آن را به صورت نیمه حرفه ای ادامه دادم.«

گفت وگو با میثم رجبی درباره  مسیر زندگی شخصی و حرفه ای اش و سه عامل موفقیت در کسب وکارها 

داشتن راهبرد، تیم خوب 
و عشق به کسب وکار

میثم رجبی یک دهه شصتی متولد تهران است که در خانواده    طبقه متوسطی بزرگ شده و به هدایت آنها در مقطع کارشناسی، 
مهندسی برق خوانده و سال ها بعد به این نتیجه رسیده است که باید به سراغ علاقه اش برود. پس وارد حوزه علوم انسانی می شود 
و در دو مقطع کارشناسی ارشد و دکتری به ترتیب مدیریت و سیاست گذاری می خواند. رجبی فعالیت حرفه ای خود را از سطح 
کارشناسی در یک شرکت نفت و گاز آغاز می کند، اما طولی نمی کشد که از آنجا بیرون می آید و با ورود به شرکت فخیم، قدم به 
مسیر تازه ای می گذارد که درنهایت به مدیرعاملی شرکت رادین ختم می شود. رجبی معتقد است داشتن تیم خوب، تفکر راهبردی و از همه مهم تر 
عشق به کارمان مهم ترین عواملی است که از یک فرد عادی، یک مدیر خوب می سازد. او وجود سرمایه گذار، کارآفرین و نیروی انسانی متخصص 
را سه عنصر کلیدی می داند که مسیر توسعه کشورها را تسهیل می کنند و بزرگ ترین نگرانی او مهاجرت نیروی انسانی از ایران است. در گفت وگویی 

که با میثم رجبی داشتیم، از زندگی شخصی و حرفه ای او پرسیدیم. در ادامه این روایت را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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فناور ی های مالی ایران

 رها کردن مهندسی و ورود به رشته های علوم انسانی

رجبی ورودی ســال ۱۳7۹ رشــته بــرق دانشــگاه صنعتی شــریف می شــود و تحصیل 
رشته ای را شروع می کند که علاقه خاصی به آن ندارد. خودش می گوید برخلاف دوران 
مدرسه که بچه ای درس خوان بوده، در دانشگاه هیچ تمایلی به درس خواندن نداشته 
و حتی واحدهای درس معادلات مهندســی را در حالی می گذراند که اســتاد آن درس 
را اصلاً ندیده بوده: »با ورود به دانشگاه احساس می کردم که از قیدوبندهای مدرسه 
و خانواده رها شده ام و باید مسیر خودم را پیدا کنم. پس تا می توانستم موسیقی کار 
می کردم، ورزش می کردم و مطالب دلخواهم را می خواندم. اواخر دوره کارشناسی  وارد 

بازار کار شــدم و بعد از مدتی به این نتیجه رســیدم که 
مهندس خوبی نیستم و کار مهندسی را دوست ندارم 
و شاید بهتر باشد ســراغ رشته های علوم انسانی نظیر 
مدیریــت و سیاســت گذاری بــروم و همیــن شــد که در 

مقطع بعدی، مدیریت خواندم.«
مدیریــت خواندن او بــه این ســادگی ها هم نبــوده و باز 
هم بــا مقاومت خانواده اش روبه رو شــده و بنــا بر گفته 
خــودش، بــرای اینکــه آنهــا را راضــی کنــد، در مقطــع 
کارشناسی  به کارشناسی  ارشد، هم کنکور برق می دهد 
و هم کنکــور مدیریت و با وجــود اینکه در هر دو رشــته 
قبول می شــود، روی تصمیــم خودش می ایســتد و این 
بار کاری را می کند که خودش می خواهد: »سال ۱۳۸۵ 
وارد رشــته مدیریت ارشد کســب وکار دانشگاه مالک 
اشــتر شــدم. آن ســال دانشــگاه شــریف بــرای اولیــن 
بار دانشــجوی نوبــت دوم نگرفــت و همین شــد که من 
نتوانســتم در دانشــگاه مقطــع کارشناســی ام بمانــم. 
آن زمــان فقط دانشــگاه شــریف، تهــران و مالک اشــتر 
ایــن رشــته را داشــتند و مــن مالــک اشــتر را انتخــاب 
کــردم. فضــای ایــن دانشــگاه جوری بــود کــه افــراد را از 
آن بحث هــای صرفــاً نظــری رهــا می کــرد و رویکــردی 
عملگرایانه داشت. استادان ما در این دانشگاه تجربه 
حضــور در دولــت و بنــگاه داری را داشــتند و همیــن 
باعــث می شــد کــه مثال هــای عینــی و ملمــوس بزنند. 
مثال های آنها باعث شــد دیدی صنعت گرا پیدا کنم و 
این موضوع برای من اتفاق مهمی بود. سپس در سال 
۱۳۹۳ کــه مشــغله هایم کمتر شــده بــود، بــرای تکمیل 
تحصیلاتم در کنکور شــرکت کــردم و در مقطــع دکترا، 
رشته سیاست گذاری خواندم. من در دوران کارشناسی 
ارشــدم، خیلــی مدیریتــی نشــدم و علاقــه زیــادی بــه 
رشته های علوم اجتماعی پیدا کردم و پایان نامه ام را هم 

در حوزه سیاست گذاری نوشتم. از ســال ۱۳۸۸ نیز شروع به تدریس سیاست گذاری 
کردم و سال ۱۳۹۳ تصمیم گرفتم دکتری همین رشته را در دانشگاه تهران بخوانم. آن 
زمان قائم مقام شــرکت فخیم بودم و شرکت آن قدری ســازمان یافته بود که من بتوانم 

بخشی از وقتم را صرف ادامه دادن رشته ای کنم که دوستش داشتم.«

 از ورود به بازار سرمایه تا مدیرعاملی رادین

اولین تجربــه کاری او این طور رقــم می خورد که در ســال ۱۳۸۳ مقداری پــول از پدرش 
می گیرد و با آن وارد بازار ســرمایه می شــود و از طریق معاملاتی که در ایــن بازار انجام 
می دهد، کمی پول پس انداز می کند، اما رفته رفته به این نتیجه می رسد که این شغل 
دلخواه او نیســت و باید به فکر شــغل دیگری باشــد: »ســال ۱۳۸۴ وارد شرکتی شدم 
که در زمینه تعمیــر و نگهــداری هواپیما فعالیــت می کرد. در این شــرکت قــرار بود در 
حوزه مهندســی برق کار کنم، ولی هرچه جلوتر رفتــم، علاقه ام به این کار کمتر شــد و 
آنجا بود که فهمیدم دلم نمی خواهد مهندس برق باشــم و باید کاری را انجام دهم که 
دوستش دارم. اینکه شــما کاری را انجام دهید که دوستش دارید،  خیلی مهم است؛ 
ما ســاعت های زیادی از شــبانه روزمان را در محل کار ســپری می کنیم و اگــر در جایی 

یــا ســمتی قــرار بگیریــم کــه بــا آن احســاس راحتی 
نمی کنیــم، نمی توانیــم از ظرفیت هــای خودمــان 
اســتفاده کنیم و به نظر مــن این نوعی خودفروشــی 
و مــرگ تدریجــی اســت. مــن در ســال ۱۳۸۵ از آن 
شــرکت خــارج شــدم و وارد حــوزه مدیریتــی شــدم. 
البته که از ابتدا مدیر نبودم؛ ابتدا وارد یک مجموعه 
تبلیغاتی شــدم و بعد از آن به ایران خــودرو رفتم و با 
قرار گرفتن در پروژه برنامه ریزی تلفیقی این شــرکت 
تجربــه و دانــش ارزشــمندی بــه دســت آوردم. مــا 
باید از صورت هــای مالــی  کل گروه هــای ایران خودرو 
تشخیص می دادیم که این مجموعه برای پیشرفت 
در مســیر خود به چــه راهبردهایی نیــاز دارد. اینکه 
یاد بگیــری چگونــه زبان مالــی را بــه زبان اســتراتژی 
تبدیل کنی، دانش ارزشمندی است که من آن را در 
ایران خودرو یاد گرفتم. ایــن دانش هنوز هم در ایران 
مغفول اســت و از آن اســتفاده چندانی نمی شود.« 
بعد از ایران خودرو رجبی وارد یک شرکت نفتی شد 
و بعــد از آن خیلــی اتفاقــی و طــی صحبت هایــی که 
با دوســتانش در شــرکت حصین داشــت، قرار شــد 
به آنهــا بپیوندد: »این شــد که ســال ۱۳۹۱ حصینی 
شدم و تا سال ۱۳۹۴ در شــرکت فخیم این مجموعه 
کار کردم و بعد از آن وارد گوشی شــاپ، نوید و رادین 

شدم.«

 فعالیت های او در شرکت های مختلف

رجبــی بــا عنــوان کارشــناس در شــرکت نفــت  و گاز 
مشــغول بــه کار شــد و روزی کــه آنجــا را تــرک کــرد، 
 )OICO( سرپرست توسعه و پروپوزال شرکت اویکو
بود: »من برای این شرکت ارزش زیادی خلق نکردم، 
اما آن شــرکت برای مــن ارزش زیادی آفریــد و باعث 
شــد متوجه شــوم از دنیا چه می خواهم. مــن جوان 
بــودم و تجربــه کاری خاصی هــم نداشــتم و مدیران 
آنجا به من این اجازه را دادند که خــودم را پیدا کنم. 
آقای مهندس محمدی، مدیرعامل وقت اویکو، یکی 
از آن مدیرهایی بود که من را ساخت. او توجه ویژه ای 
به بحــث منابــع انســانی داشــت و بــه افــراد میدان 
می داد. در شــرکت فخیم بود که برای نخســتین بار 
احساس کردم، تأثیرگذارم و دارم به بهبود وضعیت 
این شرکت کمک می کنم. این شرکت در حال حاضر 
یکی از شرکت های بزرگ و فعال در زمینه IT است و 

موفقیت های زیادی داشته است.«
وقتی شرکت فخیم به ثبات و بلوغ درخوری می رسد، 
رجبی تصمیــم می گیــرد علاوه بــر اینکه به دانشــگاه 
بر گردد، گوشی شــاپ را هم توســعه دهد: »من عاشق 
لباس و مد بودم و دوســت داشتم کســب و کار تجارت 
الکترونیکی در حوزه پوشاک راه اندازی کنم، ولی بعد از 
مشورت با دوستانم به این نتیجه رسیدم که وارد حوزه 
تجارت الکترونیکی کالای الکترونیک شوم و این شد 
که گوشی شاپ را توسعه دادیم. در سال ۱۳۹۴ عملیات 
بازاریابی را رهبری می کردم و عضو هیئت مدیره بودم، 
اما در سال ۱۳۹۵ مجبور شدم مدیرعامل گوشی شاپ 
شــوم و تا اواسط ســال ۱۳۹۶ در این ســمت ماندم. در 
حال حاضر گوشی شاپ در کنار مجموعه هایی مانند 

سال ۱3۸۴ 
وارد شرکتی شدم 
که در زمینه تعمیر 
و نگهداری هواپیما 
فعالیت می کرد. در 
این شرکت قرار بود 
در حوزه مهندسی 
برق کار کنم، ولی 
هرچه جلوتر رفتم، 
علاقه ام به این کار 
کمتر شد و آنجا 
بود که فهمیدم 
دلم نمی خواهد 
مهندس برق باشم 
و باید کاری را انجام 
دهم که دوستش 
دارم. اینکه شما 
کاری را انجام دهید 
که دوستش دارید،  
خیلی مهم است
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تکنولایف و دیجی کالا در حال فعالیت اســت. بعد از 
این، تیمی در شرکت حصین وجود داشت که به نظر 
می آمد امــکان مســتقل شــدن را دارد و از دل این تیم 
شــرکت نوید شــکل گرفت که بعداً صددرصد ســهام 
آن را فروختیم. بعدهــا در حصین تجدید ســاختاری 
اتفاق افتــاد و مایکــت از دل شــرکت حصین ایمن که 
امروز رادین نامیده می شــود، بیرون آمــد. این تجدید 
ســاختارها باعث شــد جایی باقی بماند به نــام رادین 
که به آن حصین قدیم می گوییــم. حصین قدیم تمام 
تمرکز خــود را روی تولید نرم افزارها گذاشــت. امروز به 
این فکر می کنیم کــه یک حصین دیگــر ذیل حصین 

قدیم ایجاد کنیم.«

 سرمایه و کارآفرینی؛ دو عنصر مهم توسعه

رجبی در تأســیس شــرکت های زیادی نقش داشته 
اســت و کارآفرینی اســتارتاپی اســت. او بر ایــن باور 
اســت که کارآفرین ها یکــی از بازوهای مهم توســعه 
هر کشوری اند و باید به نقش آنها در اقتصاد کشور 
اهمیــت داد: »مــن کارآفریــن نشــدم؛ من بــه خودم 
برگشــتم. من کارمنــد بســیار بدی بــودم و همیشــه 
خــودم را در پیشــرفت شــرکت هایی کــه در آنهــا کار 
می کردم، ذی نفــع می دیدم و احســاس ســهام داری 
داشــتم. به همیــن دلیــل تصمیــم گرفتــم کار خودم 
را داشــته باشــم و ایــن شــد کــه تغییــر مســیر دادم. 
این تغییر مســیر منجر به همــکاری با دیگــران برای 
تأســیس گوشی شــاپ، رادیــن،  نویــد و ســهامداری 
طاقچــه، مایکت و مگنت شــد. مــن در شــرایطی که 
هیچ کس ریســک نمی کــرد ســرمایه اش را در چنین 
حوزه هایی بگذارد، تمام وقت و سرمایه ام را گذاشتم و 
باور داشتم که نتیجه می گیرم. این باور من ریشه در 
علاقه ای داشت که به کارآفرینی پیدا کرده بودم. در 
برخی برهه   ها هم که بخش شبه دولتی به کمک نیاز 
داشت، به آنها کمک کردم؛ برای مثال وی سی سینا 
را تأســیس کردم کــه امروز ذیل مؤسســه دانشــمند 
مشغول به کار است. ایران کشور ثروت مندی است و 
همین عبارت باعث گمراهی ما شده است؛ این ثروت 
نیاز به اســتخراج دارد. حتــی در بهتریــن حالت و با 
فرض اینکه تحریمی وجود نداشــته باشد و بتوانیم 
نفــت و گاز را بــا قیمــت بــالا بفروشــیم، بــاز هــم این 
فروش نفت و گاز باعث توسعه کشور و رفع نیازهای 
مــردم نخواهد شــد. مگر ســرانه فــروش نفــت ایران 
چقدر است؟ ایران کشور پرجمعیتی است و سرانه 
نفت ما آن قدر زیاد نیست که خود به تنهایی بتواند 
کشــور در حال توســعه را بــه کشــوری توســعه یافته 
تبدیــل کنــد. تجربــه کشــورهای توســعه یافته به ما 
نشان می دهد که کارآفرین ها نقش مهمی در توسعه 
ایــن کشــورها داشــته اند. درواقــع، آنچــه غــرب را به 
لحاظ اقتصــادی غرب کــرده، قــرار گرفتــن دو عنصر 

کارآفرینی و سرمایه در کنار یکدیگر بوده است.«

 داســتان شــکل گیری مایکــت، طاقچــه، شــارژر و 
رژیم امتیازی

بــه گفتــه رجبــی، ایــده شــکل گیری مایکــت در 

گفت وگوهای بیــن دو شــرکت حصین ایمــن و حصین به وجــود آمــد: »مایکت وقتی 
وارد بازار شــد که کافه بازار توســعه یافته بود و ما از روی بی تجربگی بــه این فکر نکرده 
بودیم که می توانیم سهام دار کافه بازار باشــیم و این به ما لطمه زد. از آن موقع، فاصله 
معناداری بین کافه بازار و مایکت شــکل گرفت و برای پر کردن ایــن فاصله به این فکر 
کردیم که چند نرم افزار اختصاصی ارائه دهیم؛ شارژر، رژیم امتیازی و طاقچه ازجمله 
نرم افزارهایــی بودنــد که بــه افزایش ســهم بــازار ما کمــک می کردنــد. مــن در آن زمان 
مسئولیت تیم رژیم امتیازی را برعهده داشتم و این محصولات را به صورت انحصاری 
وارد مایکت کردیم. بعد از مدتی به این نتیجه رســیدیم که چنین اقدامی سهم ما در 
بازار را گسترش نمی دهد و کاربر برای داشتن این نرم افزارها مایکت را نصب نمی کند. 
درنتیجــه، آنها را کنار گذاشــتیم و فقط طاقچه را نگه داشــتیم که بعــداً از مایکت هم 
بیرون آمد و کســب وکاری مســتقل شــد. با این حال، گاهی مایکت از نظــر کیفیت از 
کافه بازار هم بهتر عمل می کرد و تمرکز آن روی نسل زد بود. وقتی کافه بازار روی دیوار 
متمرکز شده بود، مایکت سروشکل تازه ای گرفت و همین عوامل باعث شد فاصله اش 
با کافه بازار را جبران کند و امروز هم پای او پیش بــرود. طاقچه برای تیم ما فراتر از یک 
کســب وکار بود. ما می خواســتیم کار فرهنگی هم بکنیم و همین انگیزه باعث شــد از 
ایده مان دست نکشــیم و هرطور که شــده آن را توســعه دهیم. امروز فیدیبو و طاقچه 
در کنار یکدیگر فعالیت می کنند و ســهم بازار آنها تقریباً برابر اســت، اما درکل مردم 
کشــور ما خیلی کتاب خوان نیســتند و چنین کســب وکارهایی برای اینکــه یونیکورن 
شــوند، با مشــکلات زیادی مواجه اند. مگنت نیز در مســیر توســعه مایکــت ایجاد و 

کم کم مستقل شد.«

 اهمیت ندادن اقتصادهای تک محصولی به منابع  انسانی

اگــر نام میثــم رجبــی را در گــوگل جســت وجو کنیــد، متوجه نکتــه جالبی می شــوید؛ 
او بارهــا و بارها حتــی قبل از اینکــه تب مهاجــرت در ایران بــالا بگیرد، دربــاره اهمیت 
پرداختن بــه موضوع منابع انســانی صحبــت کرده اســت. او معتقد اســت نیروهای 
انسانی متخصص یکی از مهم ترین عواملی اند که مسیر توسعه کشورهای مختلف 
را هموار می کنند: »برای توسعه کشورها نقشــه ای کلی وجود دارد که می گوید هرچه 
ساختار اقتصادی کشور ســاده تر باشد، ارزش منابع انســانی در آن کمتر است. برای 
مثال اقتصادهای تک محصولی ارزش زیادی برای منابع انسانی شــان قائل نیستند، 
اما در کشــورهایی کــه اقتصــاد آنها ســاختار پیچیــده ای دارد، منابع انســانی  بســیار 
مهم است. اقتصاد کنونی کشور ما هم ســاختار پیچیده ای ندارد و ارزش زیادی برای 
منابــع  انســانی اش قائل نمی شــود، اما اینکــه من در همــه مصاحبه هایم بــه موضوع 
منابع انســانی اشــاره می کنم، دلیلی فراتر از این مســئله دارد؛ آدم هایــی مثل من که 
پدر سرمایه داری نداشته اند، با کار کردن در شــغل های رده پایین فعالیت خود را آغاز 
کرده اند و رفته رفته بالا آمده اند، درواقع با قرار گرفتن در فضاهای کاری و بالفعل کردن 
توانایی  هایشان توانسته اند در بازار بمانند و رشد کنند. بنابراین، در کسب وکارهایی که 
سرمایه محور نیستند، تمام دارایی ما همین نیروهای انسانی متخصص است و اگر به 

فکر توسعه فردی آنها نباشیم، کسب وکارها هم توسعه پیدا نمی کنند.«

بهار ۱۳۸۲؛ دانشکده برق 
دانشگاه صنعتی شریف
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فناور ی های مالی ایران

 آدم های تأثیرگذار در زندگی

در زندگی همه ما، افرادی وجود دارند که نقش مهمی در تصمیم گیری ها و شکل گیری 
هویت فردی و جمعی ما دارند و به  عبارتی افراد تأثیرگذار زندگی ما به حساب می آيند. 
رجبی نیز از این دســته افراد در زندگی اش داشته اســت: »دکتر محمدمهدی نایبی، 
استاد دانشکده برق دانشگاه شریف یکی از افراد تأثیرگذار در زندگی من بوده است. 
او کارآفرین و مالک کسب وکار رستافن است. او به اهمیت تحصیل در رشته های علوم 
انسانی واقف بود و معتقد بود که ما بیشتر از مهندس ها به کارشناسان علوم سیاسی 
و اقتصاددان های خوب نیــاز داریم و این طرز تفکــر او در من اثرگذار بــود. حمیدرضا 
فرتوک زاده، استاد راهنمایم در دو مقطع کارشناســی ارشد و دکتری نیز نقش زیادی 
در توســعه فردی من داشــت. من از سال ۱۳۸۸ تا ســال ۱۳۹۹ دســتیار او در دانشگاه 
بودم و به این واسطه در دانشگاه تدریس می کردم و اکثر مقالاتی که نوشته ام نیز با او 
بوده است. فرتوک زاده، فهمی فراکسب وکاری دارد و بلد است خودش را در کسب وکار 
گم نکند. او به من آموخت که کسب وکار مانند قایقی در دریای اقتصاد است که جلو 
رفتن آن به فهم مختصات این دریا بســتگی دارد. محمداســماعیل قنبــری نیز یکی 
دیگر از افراد مهم زندگی من است؛ من آواز را با او شروع کرده ام و ۲۱ سال است که با 
او دوستم. همه ما برای فرار از روزمرگی و آشوب های جهان اطرافمان به استراحتگاه و 
خلوتگاهی برای روانمان نیاز داریم و کلاس هــای آواز او برای من حکم همین خلوتگاه 
را دارد و به من کمک می کند که خودم را بازیابی کنم و به جهان بیرون برگردم. به نظر 
من، مهم ترین کاری که یــک مدیر باید برای خودش انجام دهد، این اســت که از روان 
خودش مراقبت کند تا زیر بار فشــارهای کاری نشــکند. مهندس مسعود آراسته نیز 
یکی از آن افراد تأثیرگذاری است که تفکر راهبردی را در من بیدار کرد و با وجود اینکه 
هم سنیم، از من خیلی باتجربه تر است و من از او بسیار آموخته  ام. هروقت جایی گیر 

بیفتم حتماً از او مشورت می گیرم.«

 اهمیت داشتن یک تیم خوب

رجبی از آن دســته مدیرانی اســت که کار خــود را از لایه  کارشناســی جزء شــروع کرده و 
رفته رفته به کارآفرین و مدیری باتجربه تبدیل شده است؛ فردی که در این مسیر تجارب 
زیادی کســب  کرده و امروز در جایگاهی ایســتاده که می تــوان از او و تجاربش بهره برد: 
»هرکسی باید مســیر خودش را پیدا کند و شاید مســیری که من طی کرده ام برای همه 
مناسب و کارساز نباشد، اما اگر بخواهم به درس هایی که در این سال ها گرفته ام، اشاره 
کنم بایــد روی تفکر راهبــردی تأکید کنــم؛ یعنی یکــی از عناصری که بــرای موفقیت در 
کســب وکار لازم اســت. راهبرد یعنی اینکه یک مدیر بداند چه کار نباید بکند. دومین 
نکته ای که باید به آن اشاره کنم، اهمیت داشتن یک تیم خوب است؛ مدیر خوب کسی 
اســت که بتواند یک تیم خوب شــکل بدهد و آنها را نگه دارد. تیم خوب هم به نظر من 
یعنی تیمی که کم کم با شما هم ذهن شود و بتواند بار را بردارد و راه بیفتد. درواقع، تیم 
خوب تیمی است که شما بعد از مدتی بتوانید مسئولیت مشخصی را به آنها تفویض 

کنید. ســومین نکته ای که به موفقیت مدیران کمک 
می کند این اســت که عاشــق کسب وکارشــان باشند 
و کســب ســود و ســرمایه تنها دلیل آنها برای سر کار 
آمدن نباشد. من مدیر باید از اینکه دارم مسئله ای را 

در کشورم حل می کنم، لذت ببرم.«

 چشم انداز رادین برای سه سال آینده

رجبی در حال حاضر مدیرعامل شرکت رادین است 
و برای آینــده آن برنامه هایــی دارد. به گفتــه او، رادین 
در سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ روی تکمیل زنجیره ارزش 
کســب وکاری قبلی خــود متمرکز شــده بــود و در این 
ســال ها ســه دپارتمان جدیــد به ایــن شــرکت اضافه 
شده اســت؛ دپارتمان تلکام، دپارتمان AI و دپارتمان 
بلاکچین: »در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ نیز روی ایجاد 
کســب وکارهای غیر B2B متمرکز شــدیم. استارتاپ 
استودیوی پینار و کسب وکارهای زیرمجموعه مانند 
مانی، پیکــی و ولتــو از دل این پــروژه بیــرون آمده اند. 
ضمن اینکه یک اســتارتاپ هــم خریده ایــم که چون 
نهایی نشــده از آن نام نمی برم. طی ســه ســال آینده 
نیز می خواهیم به لحاظ ســاختاری به یک هلدینگ 

تبدیل شویم.«

 حاضر نیستم به عقب برگردم

میثم رجبی در آستانه دهه پنجم زندگی اش ایستاده 
و ایــن موضــوع باعــث می شــود از او دربــاره میــزان 
رضایتش از مســیری که تاکنون طی کرده، بپرســیم: 
»اگر از من بپرســند، آیــا حاضری به عقــب برگردی؟ 
پاسخ می دهم: نه! زندگی سراسر رنج است، اما مغز 
انســان جوری ســاخته شــده که به مرور رنج ها را پس 
می زند و خوشــی ها را نگــه می دارد و من هــم وقتی به 
گذشــته ام نگاه می کنم، با وجود تمام درد و رنج هایی 
که کشیده ام، حس خوبی از زنده بودن و زندگی دارم. 
برخی از دوســتان من که از کودکــی با آنها بــوده ام، از 
لحاظ مادی از من موفق ترند، اما من هیچ وقت چیزی 
را کــه دوســت داشــته ام فــدای موفقیت هــای مــادی 
نکرده ام. همیشه با خودم فکر کرده ام که نظمی که بر 
ما حاکم است، برای همه مناسب نیست و باید تغییر 
کند. من آدم ساختارمندی نیستم؛ بهترین موقعیت 
شــغلی در یک شــرکت نفتــی را رها کــردم و آمــدم در 
شرکتی مشغول به کار شدم که آورده مالی اش خیلی 
کمتر بود. وقتی در آن شــرکت نفتی بــودم، قراردادی 
می نوشــتم به مبلــغ ۱۵۰ میلیــون دلار و در فخیم اگر 
خیلــی خــوب کار می کردیــم، فــروش کل ســالمان به 
یک پنجــم ایــن عــدد می رســید. مــن بــه آن درآمــد و 
سمت پشت پا زدم چون می خواستم حال دلم خوش 
باشــد و جایی باشــم که به آن تعلق دارم. درنتیجه از 
تصمیم هایی که گرفته ام ناراحت نیستم و احساس 
پشیمانی نمی کنم و اتفاقاً بسیار خوشحالم. و دلیل 
اینکه اینجا نشســته  ام و دارم مصاحبــه می کنم هم 
این اســت که تجاربم را با دیگران به اشتراک بگذارم. 
نســل ما با آزمون و خطا جلو رفت و من دوســت دارم 
نســل های بعدی راحت تر کار کنند و بــه همین دلیل 

است که چنین گفت وگوهایی را مهم می دانم.« 

بهار ۱۳۹۲
شرکت حصین



آينده نامشخص 
رمزارزها در ایران

لزوم هم افزایی میان لندتک ها و رمزارزهــا، چالش های فعالیت صرافی های 
رمزارز و بررسی خلأهای صنعت رمزارز و بلاکچین ایران از موضوعاتی اند که 
در بخش تنظیم گری این شماره به آنها پرداخته ایم. کارشناسان و مدیران حوزه 
رمزارز کشــور معتقدند که سیر صعودی تورم و توســعه ناهمگام ابزارهای 
فراگیری مالی در ایــران باعث کاهش قدرت خرید مردم و فقیرتر شــدن آنها 
شده و با توجه به استقبال آنها از لندتک ها و ظرفیت هایی که رمزارزها دارند،  
می توان بین این دو حوزه پل زد و بســتر دریافت ارائه اعتبار و وام را برای مردم 
هموار کرد. با این حال، چهارچوب خاصی برای چنین فعالیت هایی وجود ندارد. 
در گزارش های پیش  رو به چالش های اکوسیستم رمزارز در کشور پرداختیم. 
علاوه بر این یادداشت هایی را از فعالان این حوزه درباره جنبه های مختلفی از 

این صنعت تهیه کردیم.

تنظیمگری
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  مقابله با حساب های اجاره ای و فیشینگ

کســب وکارهای حوزه هــای مختلف در 
یک ســال گذشــته، روزهای ســختی را 
پشت سر گذاشــته اند و با چالش های 
زیادی مواجه بوده انــد که برخی از آنها 
بین تمام کسب وکارها مشترک و برخی 
دیگر مختص کســب وکارهای خاصی 
بوده است. سعید عبادتی، مدیرعامل 
اکسبیتو در این باره می گوید: »کسب وکارهای حوزه اقتصاد دیجیتال 
در شــش ماه دوم ســال ۱۴۰۱ با چالش هایی نظیر مشــکلات مربوط به 
اینترنت، کاهش دسترسی افراد به پلتفرم ها و مهاجرت نیروی انسانی 
متخصــص مواجــه بــوده اســت. عــدم برخــورد نهادهــای مســئول بــا 
حساب های اجاره ای و فیشینگ نیز باعث افزایش فشارهای پلیس فتا 
روی کســب وکارهای رمزارزی شــده است. این مســائل و موارد مشابه، 
کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال و رمزارزی کشور را در ارائه خدمات به 
کاربرانشــان به چالش های گوناگونی دچار کرده  است که اساساً منشا 

رمزارزی ندارند.«
او یکی دیگــر از چالش هــای فعالیــت رمزارزهــا در ایران را ســقف واریز 
ریال از طریــق ابزارهــای پرداخــت درگاهی و کاهــش آن بــه ۲۵ میلیون 
تومــان می دانــد و توضیــح می دهــد کــه ایــن موضــوع باعــث از دســت 
رفتــن فرصت هــای رقابــت  ســالم در بــازار شــده و یکــی از تصمیم هــا و 
سیاست هایی است که فشار روی کسب وکارها را دوبرابر کرده است. او 
معتقد است از آنجا که کاهش سقف درگاه پرداخت در کسب وکارهای 
رمزارزی اقدامی اســت که بانــک مرکزی انجــام داده، اگر قرار باشــد در 
راستای رفع این مشکل و افزایش سقف درگاه پرداخت قدمی برداریم، 

این بانک مرکزی است که باید وارد عمل شود.
عبادتی درباره مشکلات مربوط به اینترنت و حساب های اجاره ای بیان 
می کند: »مشکلات مربوط به اینترنت با بهبود زیرساخت ها در نیمه 
اول سال ۱۴۰۲ تا حد زیادی برطرف شده است و در پی این تغییر مثبت 
که باعث افزایش سطح دسترسی مردم شده می توان از بستر اینترنت 

برای ارائه خدمات به مردم استفاده کرد. 
درباره موضوع فیشینگ و حساب های اجاره ای نیز می توان راهکارهای 
متنوعی ارائه داد تا از بروز چنین مشــکلاتی جلوگیری کرد، اما چالش 

اصلی ما بازگشــت وجه توســط کســب وکارهای رمزارزی است. این 
مشکل هم، در صورتی که کســب وکارهای رمزارزی به تمام باید ها و 
نبایدها و تکالیف قانونی عمل کرده باشند، به دست پلیس فتا رفع 

می شود.«
پیش بینــی او بــرای چالش هــای احتمالی ســال ۱۴۰۳ این اســت که 
کســب وکارها با بحــران جذب و نگهداشــت نیــروی انســانی مواجه 
می شــوند،  زیرا با موج گســترده مهاجــرت نخبگان مواجهیــم و این 
مسئله دسترســی به نیروهای انســانی ماهر و شایســته در کشور را 
پیچیده تر می کند و کسب وکارهای مختلف را به چالش می کشد.«

  ادامه دار بودن افزایش نرخ مهاجرت نیروی کار

رگولاتــوری و بانــک مرکــزی، جــذب 
نیــروی کار متخصــص، نامطلــوب 
بودن وضعیت اینترنت، هماهنگی 
و همــکاری بــا نهادهــای قضایــی، 
پلیس، مالیات ها و مهاجرت نیروی 
انسانی برخی از چالش هایی اند که 
مدیرعامــل  حکیمــی،  محمــد 
رمزینکس به آنها اشاره می کند و درباره آنها توضیح می دهد: »همه 
مــوارد مذکــور روی توســعه کســب وکارهای رمــزارزی تأثیر بســزایی 
می گذارند، اما اگر قرار باشد فقط و فقط یکی از این موارد را بزرگ ترین 
چالش کسب وکارها بدانیم، جذب و نگهداشت نیروی انسانی را در 
اولویت قرار می دهم و معتقدم که وزن آن بسیار سنگین تر است،  زیرا 
تأثیر قابل توجهی روی مسیر پیشــرفت کسب وکارها می گذارد و ما 

را به عقب پرتاب می کند.«
به نظر او، بخش بزرگی از مشکلات فعالیت در حوزه رمزارزها با تغییر 
نحوه نگرش و کردار نهاد متولی برطرف می شود و این مسئله مهمی 
اســت که باید به آن پرداخت: »درواقع، نهاد متولــی باید رفتار خود 
را با نگرش توســعه تنظیم کند و نگرش مبتنی بر تهدید خود را کنار 
بگذارد. زیرا همین یک تغییر می تواند به رفع بسیاری از چالش ها و 

موانع پیش روی کسب وکارهای رمزارزی منتهی شود.«
حکیمــی در ادامــه می گویــد: »چالــش مهاجــرت نیــروی انســانی 
مســئله ای جدی و چندوجهی اســت که ریشــه در عوامل متعددی 

مدیران عامل صرافی های رمزارز درباره چالش های فعالیت در این حوزه می گویند

کم شدن مشکلات با تغییر 
نگرش رگولاتور

گسترش و توسعه فناوری بلاکچین و رمزارزها در ایران و جهان، حاکی از آن است که موج رمزارزها جریانی است که آینده ما را 
دربرمی گیرد و طبیعی است که این جریان بسیاری از گفتمان ها، پارادایم ها و قواعد بازی در صنایع مالی را دگرگون کند. در این 
تغییر و تحولات نیز قطعاً هر کشوری که هوشیارانه و هوشمندانه به ایفای نقش بپردازد، فرصتی استثنایی برای توسعه صنعت 
مالی خود به دســت می آورد. با وجود این، وضعیت رمزارزها در ایــران تعریف چندانی ندارد و فعالیت این حوزه در کشــور با 
چالش های رگولاتوری زیادی مواجه است که برطرف شدن آنها بخش بزرگی از مشکلات توسعه این حوزه را برطرف می کند؛ چالشی که وقتی 
در کنار تورم، نبود زیرساخت های کافی، مهاجرت نیروی انسانی و کاهش دسترسی افراد به اینترنت  قرار می گیرد، نه تنها توسعه کسب وکارهای 
رمزارزی را به خطر می اندازد، بلکه موجبات نابودی آنها را نیز فراهم می کند. در گفت وگو با مدیران عامل  صرافی های رمزارزی کشور که مهم ترین 

بخش اکوسیستم دارایی های دیجیتال در ایران اند، به چالش هایی پرداختیم که در فعالیت خود با آن دست وپنجه نرم می کنند.
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دارد کــه به نظــر مــن برخــی از آنهــا را می تــوان برطرف کــرد، امــا این 
موضوع باعث شده زمین بازی ما محدود بماند. ضمن اینکه، بنا بر 
گمانه زنی ها و نوع نگرشی که نهادهای متولی دارند، ممکن است در 
سال ۱۴۰۳ با تنگناهای رگولاتوری سخت تر و بیشتری مواجه باشیم. 
با وجــود این، فعــلاً تمرکزمــان را روی تعامــل و پرهیز از شــتاب زدگی 
در تصمیم گیری هــا گذاشــته ایم و امیدواریــم نتیجــه ایــن تعامل ها 

تصمیم هایی منطقی تر باشد.«

  هاوینگ بیت کوین باعث رونق گرفتن بازار می شود

بنا بر صحبت  های احسان مطلبی، 
مدیرعامل سرمایکس، محدودیت 
در دسترســی بــــــــه اینترنــــــــــت، 
تصمیم های سلیقه ای رگولاتور، تورم 
و کم کردن سقف پرداخت  درگاه های 
بــــانکی ازجملــه چالش هایی اند که 
در سال گذشته باعث اختلال در کار 
صرافی هــای رمــزارزی شــده اند. او در ایــن بــاره توضیــح می دهــد: 
»بزرگ تریــن مشــکل ما در ســالی کــه گذشــت بــه محدودیت های 
مربوط به اینترنت برمی گردد. مشاغل رمزارزی به ناچار باید با خارج 
از کشــور ارتباط داشــته باشــند و محدود شــدن دسترســی افراد به 
اینترنت باعث دشــوار شــدن این اقــدام می شــود. محدودیت های 
پرداختی نیز یکی دیگر از چالش هایی است که به آن دچار شده ایم. 
تقلیــل ســقف پرداخــت  درگاه هــای بانکــی از ۱۰۰ میلیــون تومان به 
۲۵ میلیون تومان برای هــر کد ملی که هیچ توضیحــی برای انتخاب 
این رقم و دلایل کاهــش آن هم داده نشــد، باعث بــه تعویق افتادن 
توسعه کسب وکارهای رمزارزی می شود. چالش بعدی به دستورها 
و تصمیم هــای ســلیقه ای نهادهــا و افراد مختلــف برمی گــردد. این 
چالش مختص یک ســال گذشته نیســت، اما در این مدت بیشتر 
شــده اســت. برخــی از تصمیم هــای ایــن نهادهــا بــرای مــا بســیار 
چالش برانگیــز بــوده کــه ایــن مســئله در کنــار عــدم قانون گــذاری 
مشــخص و فقــدان نقشــه راهــی منســجم بــرای کســب وکارهای 
رمزارزی بــه امری نگران کننده تبدیل شــده اســت. چالــش آخر نیز 
به افزایش هزینه ها و افت شــدید بــازار رمزارز برمی گــردد. از طرفی 
با کم شــدن ارزش درآمدهای افــراد، تمایل آنها بــرای خریدوفروش 
رمزارز نیز کاهش می یابد و این به نوبه خود می تواند ســال ســختی 
را برای صرافی ها رقم بزند. بــا این همه، عدم دسترســی به اینترنت 
آزاد و محدودیت های اعمال شده از داخل و خارج کشور، مهم ترین 

مسئله ما بوده است.«
او قانون گذاری درست و اساسی را امری مهم می داند و معتقد است 
اگر به سمت رگوله کردن کسب وکارهای رمزارزی قدم برداریم، بخش 
زیــادی از مشــکلات برطــرف می شــود. او در این بــاره بیــان می کند: 
»وجود قانون و انتخاب یک نهاد مشخص برای تصمیم گیری درباره 
موضوعات این حوزه، مسئله مهمی اســت که باید به آن پرداخت. 
این مهم، یکی از خواسته ها و مطالبات همیشگی فعالان رمزارز در 
ایران اســت. نهادهایی نظیر مجلس، دولت، بانک مرکزی یا وزارت 
اقتصاد باید این مســئولیت را برعهده بگیرند و با بــاز کردن فضا به 

رقابتی شدن بازار کمک کنند.«
به گفته او، یکی از مسائل مهمی که در این حوزه وجود دارد، مسئله 
فیشــینگ و کلاهبرداری اســت که بایــد از طریق آمــوزش افراد حل 
شــود. او توضیــح می دهــد: »در ســال گذشــته، تعــدادی از کاربران 
صرافی هــای رمزارزی بــه دلیــل کلاهبرداری ها و فیشــینگ هایی که 
اتفاق افتــاده بود، ضــرر کردند. با اینکــه تمام صرافی هــا برنامه های 
آموزشــی مطلوبی دارنــد، اما به نظر می رســد که بــه ورود نهادهایی 

مانند صداوسیما برای آموزش سرمایه گذاران نیازمندیم.«
او درباره وضعیت احتمالی صرافی های رمزارز در سال ۱۴۰۳ به هاوینگ 
بیت کوین اشاره می کند و می گوید: »با توجه به هاوینگ بیت کوین در 
سال آینده، احتمالاً شاهد رشد دوباره رمزارزها خواهیم بود، و مسئله 
رگوله کردن این حوزه را هم خواهیم داشــت. با افزایــش تمایل کاربران 
به خریدوفروش رمزارزها شــاهد افزایش سوء اســتفاده افراد ســودجو 
و کلاهبــردار از کاربران رمــزارزی خواهیم بود کــه باید بــرای آن چاره ای 
بیندیشیم. درواقع، نبود قانون مشخص برای فعالیت رمزارزی ها باعث 
شده مشــکلات زیادی برای صرافی ها و ســرمایه گذارها به وجود بیاید 
و صرافی ها و ســرمایه گذارانی که کارشان را به درستی انجام می دهند، 
دچــار مشــکل شــوند. ایــن نبــود قانــون و غیبــت مرجعــی کــه بتوانــد 
دسته بندی درستی از پلتفرم های رمزارزی ارائه کند، باعث بی اعتماد 
شــدن مردم به بازار رمزارزها شده اســت. علاوه بر این، به نظر می رسد 
که با توجه به کمتر شــدن رکود و رشــد قیمتی رمزارزها، شــاهد رقابتی 

شدن بازار هم خواهیم بود.«
بنا بــر صحبت های مطلبــی، مجموعه ســرمایکس برای رو به رو شــدن 
بــا ایــن چالش هــا آمــاده اســت و در ســال گذشــته روی به روزرســانی 
زیرساخت های خود کار کرده است. او در این باره اظهار می کند: »ما از 
نظر فنی، بازاریابی و کسب وکاری آماده ایم و در سال آينده محصولات 
و خدمات جدیدی را برای ارائه به بازار رمزارزها و ســایر حوزه های مالی 
و ســرمایه گذاری ارائــه می کنیــم و با تمام قوا به اســتقبال ســال جدید 

می رویم.«

  سقف 25 میلیونی واریزهای درگاه های اینترنتی

مســعود ملک محمــدی،  مدیرعامــل 
صرافــی تبدیــل، نیــز اعمال ســقف ۲۵ 
میلیونی به درگاه های پرداخت اینترنتی 
را یکــی از چالش هایــی می دانــد کــه در 
طول سال ۱۴۰۲ برای آنها مشکل آفرین 
بوده و بیان می کند که این مسئله باعث 
نگرانــی تمــام کاربــران و به طــور خــاص 

کاربرانی شده که حجم معاملات آنها بالا است.
 او در این باره می گوید: »مــا در تبدیل برای مواجهه با این چالش و عبور 
از آن، راه حلی اندیشــیدیم و بــه کمک روش های جایگزینــی نظیر واریز 
شناسه دار از طریق سامانه پایا و ساتنا در مقابل این چالش ایستادیم، 
ولی این تنها چالشــی نبــوده که در ســال جاری بــا آن دســت وپنجه نرم 
کرده ایم؛ اختلالات اینترنت نیز یکی دیگر از مشــکلاتی بوده که نه تنها 
توان ما در ارائه خدمت مطلوب بــه کاربر را کاهــش داده، بلکه در برخی 
مــوارد باعث افــت تجربــه کاربــری افــراد در اســتفاده از پلتفرم ها شــده 

است.«
بنا بر صحبت هــای او، تحلیل ها حاکی از آن اســت که در ســال آینده 
با نرخ تورم بالایی مواجــه خواهیم بود و این افزایش ســریع قیمت ها ، 
تأثیر مســتقیمی روی مخارج صرافی های رمزارزی نیز خواهد داشت؛ 
مخارجی که خودش را در دو بخش پرداخت دستمزد کارکنان و تأمین 

زیرساخت ها به رخ می کشد.
او مهاجــرت نیــروی انســانی متخصــص را یکــی دیگــر از چالش هایی 
می داند که در ســال ۱۴۰۳ فزونــی می یابد و در این بــاره اظهار می کند: 
»مهاجرت جوانــان متخصص ادامه خواهد داشــت و این مســئله به 
کند شدن روند پیشرفت صرافی های رمزارز منتهی خواهد شد. خروج 
نیــروی کار ماهــر از یک شــرکت به این معنا اســت کــه بایــد آن وقت و 
انرژی را که می بایســت برای توســعه خدمات هزینه کنند، به جذب و 
تعلیم نیروهای جدید که عموماً کم تجربه اند و تخصص کمتری دارند، 

اختصاص دهند و این یعنی به تعویق افتادن توسعه.« 
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  کمک به صفر شدن نرخ نکول

اقتصــاد ایــران در وضعیتــی اســت کــه بخــش زیادی 
از مــردم در تأمیــن نیازهــای روزمــره خــود بــا مشــکل 
مواجه انــد و تقریبــاً هیــچ پس انــدازی ندارنــد. فرهــاد 
فلاح،  مدیرعامل آبان تتر، با اشاره به این مسئله درباره 
اهمیت همــکاری کســب وکارهای لندتکــی و رمزارزی 
می گوید: »مردم می خواهند از پس زندگی روزمره شان 
برآیند و در کنــار آن بتواننــد مقداری از درآمــد خود را 
پس انداز و ســرمایه گذاری کنند. پلتفرم های رمزارزی 
می توانند بستری برای سرمایه گذاری باشند، اما همه 
ما می دانیم که خریدوفروش رمــزارز در ایران ناممکن 
اســت و این مشــکل به اقتصاد جامعه لطمه می زند، 
زیرا اشکال سرمایه گذاری در دنیا تغییر کرده و ما هم 

اگر می خواهیم همســو بــا دنیا پیشــرفت کنیم، بایــد در برابر پذیــرش ایده های نو 
منعطف باشیم. یکی از اتفاق هایی که باعث افزایش قدرت خرید مردم و برگرداندن 
مقوله ســرمایه گذاری به ســبک زندگی آنها می شــود، همکاری میان لندتکی ها و 
رمزارزی ها اســت ؛  اگر بتوانیم از این طریق به مردم وام و اعتبــاری را که نیاز دارند، 
بدهیم، بــه بخــش بزرگــی از جامعــه، در برطرف کــردن نیازهــای اولیه شــان کمک 

کرده ایم.«
فلاح می گوید باید به این نکته مهم توجه کــرد که امروزه میل به بخش خصوصی 
و فضای استارتاپی در جوانان بیشتر شده و بخش بزرگی از جمعیت جوان کشور 
ترجیح می دهند که در بخش های غیردولتی مشغول  به  کار شوند. این افراد وقتی 
برای دریافت وام و تســهیلات به بانک ها مراجعه می کننــد، عملاً آن ضمانت ها و 
ملاک هایی را که بانک ها طلب می کنند،  ندارنــد و درنتیجه نمی توانند وام بگیرند 
و نیازهای اولیه شــان روی زمیــن می ماند: »جوانی که پول نداشــته باشــد در وهله 
اول توســعه فردی پیدا نمی کند و در وهله بعدی نمی تواند کشــور را توسعه دهد. 
درنتیجه باید روش هایی وجود داشــته باشــد که این افراد بتوانند با دردسر کمتر، 
وام بگیرند. فلسفه شکل گیری لندتک ها بر همین اساس بوده و با توجه به اینکه 
تمایل نســل جدید بــه رمزارزها زیاد اســت، اگر ایــن دو حــوزه به یکدیگــر گره زده 
شوند، شاهد هم افزایی آنها خواهیم بود. وام یک ابزار مالی است و خود می تواند 
به مبنایی بــرای ایجاد اعتبار برای اخذ تســهیلات بعدی تبدیل شــود و این همان 

اتفاقی است که قدرت خرید مردم را افزایش می دهد.«
او بر این باور است که همکاری کسب وکارهای لندتکی و رمزارزی می تواند راه حلی 
برای کاهش نرخ نکول باشد: »اعتبارسنجی بانک ها بی عیب ونقص نیست و نرخ 
نکــول را بالا می بــرد. در ارائه وام مبتنــی بر رمزارز، خــود کاربر بــا وثیقه گذاری یک 
دارایی نقدشــونده، وام خود را تضمین می کند. درواقع کاربر ســرمایه گذاری کرده 
و حــالا می خواهد از این طریــق وام بگیرد. البتــه این روش اعتبارســنجی نیز جای 
بحث دارد و قطعاً افرادی هستند که توان خرید رمزارز را هم ندارند. با وجود این، 
چنین روشــی می تواند برای بخش بزرگــی از جامعه راه حلی برای اعتبارســنجی و 
دریافت وام باشد. در این روش نکول صفر می شود. درنتیجه هم بانک و هم کاربر 

سود می کنند.«
بانک مرکزی نســبت بــه پذیــرش رمزارزها مقاومــت می کنــد و آنهــا را رقیب ریال 
می بینــد. این نــگاه باعث می شــود که از کســب وکارهای رمــزارزی حمایــت نکند. 
فلاح با بیان این موضوع توضیح می دهد: »البته باید به این مسئله هم اشاره کرد 
که وقتی می گوییم بانــک مرکزی، با یک فرد روبه رو نیســتیم و مجموعه ای از افراد 

بررسی لزوم هم افزایی دو حوزه لندتک و رمزارز در کشور در گفت وگو با فعالان

یک زوج فین تکی کارآمد
سیر صعودی تورم و عدم توسعه هم زمان ابزارهای فراگیری مالی در ایران باعث کاهش قدرت خرید مردم شده است. از طرفی 
استفاده از لندتک ها و سرمایه گذاری های خرد رمزارزی طی سال های گذشته افزایش یافته و این اتفاق کسب وکارهای لندتکی 
و رمزارزی را به این فکر انداخته که در تعامل و همکاری با یکدیگر، طی اقدامی نوآورانه با وثیقه پذیری رمزارزهای افراد به آنها وام 
و اعتبار دهند. با وجود این، چهارچوب ها و ضوابط این نوع همکاری  ها در ایران نامشخص و تعریف نشده است و این در حالی 
است که به عقیده فعالان این حوزه ها، ایجاد و توسعه چنین همکاری هایی می تواند موجبات نگهداشت سرمایه های خرد در داخل کشور را 
فراهم کند و مانع خروج آنها از کشور شود. علاوه بر این، می توان آن را راه حلی برای دسترس پذیری بیشتر مردم به ابزارهای فراگیری مالی، دریافت 
آسان تر وام و اعتبار، و درنتیجه افزایش قدرت خرید در نظر گرفت. افزایش قدرت خرید مردم نیز نه تنها باعث افزایش سطح زندگی می شود، 
بلکه میزان تقاضای کالا و خدمات در بازار را افزایش می دهد و این اتفاق به توسعه اقتصاد کشور کمک می کند. در این گزارش به سراغ فرهاد 
فلاح،  مدیرعامــل آبان تتر؛ علی جهانــی، هم بنیان گــذار و رئیس هیئت مدیــره بیت پین؛ ســالار تحویلدار، مدیر توســعه کســب وکار تترلند و 
محمدصادق آزادانی، رئیس کمیسیون لندتک نصر تهران رفتیم تا با آنها درباره مزایا و لزوم توسعه همکاری بین لندتک ها و کسب وکارهای 

رمزارزی در ایران صحبت کنیم. گزارشی از این گفت وگوها را در ادامه می خوانید.

فرهاد فلاح،  مدیرعامل آبان تتر

نیلوفر نادری
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وجود دارند که نظــرات مختلفی دارند و احتمالاً نمی شــود این طــور گفت که همه 
آنها نسبت به پذیرش ایده های نو رویکرد ضدتوسعه ای و غیرانعطاف پذیر دارند. 
با این حال، آنچه امروز با آن مواجهیم، نشان می دهد که بانک مرکزی فعلاً قصد 
اســتفاده از رمزارزهــا را ندارد، امــا طولی نمی کشــد که برای پیوســتن بــه تغییرات 

اقتصاد جهان، مجبور به پذیرش و قانون گذاری در این حوزه خواهد شد.«
لندتک ها و رمزارزها زیرمجموعه فین تک اند و فعالیت هریک در کشور چالش های 
خاص خود را دارد و وقتی قرار باشــد با یکدیگر همکاری کنند، چالش هایشان نیز 
ترکیب می شــود. او در این باره می گوید: »هــر دوی این حوزه ها آن طــور که باید در 
کشور قانون گذاری نشده اند و رگولاتور نتوانسته هم زمان با شکل گیری آنها قوانین 

لازم را برســاخت کنــد و ایــن کســب وکارها مجبــور 
شــده اند در مســیری مبهم حرکت کنند. لندتک ها 
با مشــکل دیگــری نیــز مواجه انــد و آن تأمیــن مالی 
وام هایی است که می خواهند به مردم بدهند و این 
مســئله موجب بالا رفتن نــرخ بهره برای مشــتریان 
می شــود. چالش دیگر به ناآشــنایی نهادهای پولی 
با رمزارزها برمی گردد که می توانــد جلوی ترویج این 

فناوری را بگیرد.«
مدیرعامل آبان تتر معتقد است که نهاد قانون گذار 
در ایران عملکرد کندی دارد و هم زمان با شکل گیری 
اســتارتاپ ها به فکر ارائه قانون برای آنها نمی افتد و 
همین مســئله کار را برای این کســب وکارها دشــوار 
می کنــد. او اظهار می کند کــه این مشــکل، در حوزه 
رمزارز نیــز وجــود دارد. با وجــود اینکه زمان نســبتاً 
یــادی از فعالیــت کســب وکارهای رمــزارزی در  ز
کشــور می گــذرد، هنوز رگولاتــور قوانین مشــخص و 
شــفافی ارائه نداده و این کســب وکارها را در فضایی 
خاکســتری قرار داده اســت: »حالت ایدئــال ما این 
اســت که اگر قــرار اســت بیــن لندتک هــا و رمزارزها 
همکاری شــکل بگیــرد، ابتــدا بایســتی قوانیــن این 
همکاری معین شــود، اما واقعیت این است که این 

اتفاق نمی افتد.«
او در ادامه می گوید: »شــبکه بانکی و رگولاتور هنوز 
تعریف مشخصی از رمزارز ندارد و آن را نمی شناسد 
و وقتی وضعیت چنین است، نمی توان توقع داشت 
که از این مقوله استفاده کند. این در حالی است که 
شــرکت های رمزارزی خیلی جلو رفته اند و هر روز بر 
تنوع محصولات  و خدماتشان می افزایند. به همین 
دلیل نمی توان از وثیقه گذاری رمزارز در شبکه بانکی 

صحبت کرد.«
فلاح معتقد اســت که این همکاری موجب توســعه 

ابزارهای فراگیر مالی در کشور شده و کمک می کند تا افراد ابتدا خود و سپس کشور 
را توســعه دهند. همچنین امکان همکاری و هم افزایی ســایر صنایــع را نیز فراهم 
می کند و به صنایع و نیز به مردم ســود می رســاند: »درنتیجه، اکوسیســتم رمزارز 
باید در کشور در کانون توجه قرار گیرد و رگولاتوری شود تا با قرار گرفتن در مسیری 

شفاف و قانونی از حداکثر ظرفیت های نهفته در آن استفاده شود.«

  جلوگیری از خروج سرمایه

به عقیــده علــی جهانــی، هم بنیان گــذار و رئیــس هیئت مدیــره بیت پیــن، فعالان 
صنعت لندتــک در ایــران بــا محدودیت هــا و مســائل مختلفی دســت وپنجه نرم 
می کنند که مهم ترین آنها نرخ بالای تأمین مالی است که در کنار محدودیت های 
نرخ ســود وام دهی کــه از ســمت بانک مرکــزی اعمــال می شــود، کار کــردن را برای 
آنها ســخت می کند. لندتک ها نیز برای اعتبارســنجی مشــتریان از سیستم های 
معمول اعتبارســنجی و درنهایت چک و سفته اســتفاده می کنند که باز هم خطر 

عدم بازپرداخــت را به  طــور کامــل از بین نمی بــرد و در 
شــرایط بحــران اقتصــادی ایــن خطــر می توانــد باعث 
افزایش چندبرابــری نرخ تأمیــن مالی شــود؛ زیرا فقط 
بازپرداخت به موقع مشتری است که می تواند حاشیه 
ســود کوچــک لندتک هــا را تضمیــن کنــد. او توضیــح 
می دهد: »وثیقه گذاری رمزارزها این مشــکل را به طور 
کامــل رفــع می کند و دیگــر لندتک هــا با ریســک عدم 
بازپرداخت مشــتری روبه رو نخواهند بــود و می توانند 
مطمئن باشند که وثیقه ای از نوع دارایی نقدشونده در 
اختیار دارند. این فرایند نه تنها به ماندگاری بازیگران 
لندتک کمک می کنــد، بلکه به ســرمایه گذاران رمزارز 
نیز این امکان را می دهد که شایستگی اعتباری خود را 
راحت تر از دیگران اثبات کنند و این امر منجر به عدم 
خروج پول از کشور خواهد شد. درواقع می توان گفت 
که دارنــدگان رمزارز می کوشــند رمزارزهای خــود را نزد 
بازیگران داخلی وثیقــه بگذارند و ریــال دریافت کنند 
که موجــب به حرکــت درآمدن ســرمایه در نظــام پولی 

کشور می شود.«
برخی بر این باورند کــه همکاری لندتک هــا و رمزارزها 
می تواند موجبات کاهش و حتی صفر شدن نرخ نکول 
در بانک ها را فراهم کند. جهانــی در این باره می گوید: 
»وقتــی وام گیرنــده رمــزارز خــود را به عنــوان وثیقــه در 
اختیــار وام دهنــده قــرار می دهــد، ایــن رمــزارز همواره 
می توانــد در یک بازار شــبانه روزی بــدون تعطیلی نقد 
شــود. درنتیجــه اگــر نکــول اتفــاق بیفتــد وام دهنــده 
می تواند در کوتاه ترین زمان ممکن مبلغ سررسیدشده 
را با فروش مقــدار معینی از رمزارز وثیقه شــده بازپس 
گیرد. در ایــن میان دو نکته حائز اهمیت اســت؛ نکته 
اول اینکه خــود رمزارزی که وثیقه شــده ممکن اســت 
دچار نوســانات شــدید قیمتی شــود که در این صورت 
وام گیرنــده بایــد بــرای افزایــش وثیقــه اش اقــدام کند. 
برای جلوگیری از این موضوع باید رمزارزهای باثبات و 
پروژه های مطرح این حوزه را وثیقه کــرد و ارزش وثیقه 
را بالاتر از میزان وام دریافتی کاربر در نظر گرفت. نکته 
دوم این است که مسئولیت نقدشــوندگی رمزارزها با 
لندتک ها خواهد بود. درنتیجه لندتک ها باید فعالانه 

شبکه بانکی 
و رگولاتور هنوز 
تعریف مشخصی از 
رمزارز ندارد و آن را 
نمی شناسد و وقتی 
وضعیت چنین 
است، نمی توان 
توقع داشت که از 
این مقوله استفاده 
کند. این در حالی 
است که شرکت های 
رمزارزی خیلی جلو 
رفته اند و هر روز بر 
تنوع محصولات  
و خدماتشان 
می افزایند. به 
همین دلیل 
نمی توان از 
وثیقه گذاری رمزارز 
در شبکه بانکی 
صحبت کرد

علی جهانی، هم بنیان گذار و 
رئیس هیئت مدیره بیت پین
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قیمت رمزارزهای وثیقه شــده را رصد کنند و با فعالان 
رمــزارز در داخــل کشــور در ارتبــاط باشــند. بــا چنیــن 

اقداماتی می توان به کاهش نرخ نکول امیدوار بود.«
او در ادامه اظهار می کنــد: »نگاه بانــک مرکزی به این 
مقولــه در وهلــه اول به این ترتیب اســت کــه بازیگران 
غیربانکــی عملیات مخصوص بانــک را انجام ندهند، 
زیرا طبــق قانون کنونــی عملیــات وام دهــی در ایران در 
حوزه اختیارات بانک اســت و لندتک ها صرفاً واسطه 
انجــام ایــن عملیات اند. فعــالان رمــزارزی نیــز فقط به 
منظــور اخــذ وثیقــه رمــزارزی از وام گیرنــدگان در ایــن 
فراینــد دخیــل می شــوند. درنتیجه نباید حساســیت 
خاصی وجــود داشــته باشــد، اما بــا توجه بــه ماهیت 
جدیــد و ناشــناخته رمزارزها در کشــور و نبــود قوانین 
شــفاف درباره معاملات رمزارز در ایران، ممکن اســت 
بانک مرکزی نیز نگرانی هایی داشــته باشــد. درنتیجه 
می توان گفت که بانــک مرکزی در کوتاه مــدت رویکرد 
مثبتی به این قضیه ندارد و ممکن است مانع توسعه 

حداکثری آن شود.«
او با اشــاره بــه اینکــه حساســیت های بانــک مرکزی و 
رگولاتور نسبت به هر دو صنعت رمزارز و لندتک زیاد 
اســت، می گوید: »کوچک ترین تحرکی در این صنایع 
می تواند باعــث نگرانی بانک مرکزی و رگولاتور شــود و 
زنگ خطر باشــد. بنا بر چنین ریسکی، در کوتاه مدت 
در این نوع همکاری محدودیت های بالادستی زیادی 
اعمــال خواهــد شــد و فعــالان ایــن صنایــع مجبورنــد 
تا جــای ممکــن در راســتای از بیــن بــردن دغدغه های 
رگولاتــور و بانــک مرکــزی شفاف ســازی کننــد. چالش 
دوم بــه بحث دسترســی به بــازار نقدشــونده رمزارزها 
برمی گــردد؛ در حــال حاضــر بــازار رمزارزهــا در ایــران 
نقدشــوندگی مناســبی دارد. البته باید توجه داشــت 
که میزان نقدشــوندگی رمزارزهای مختلــف، متفاوت 
اســت. بــا ایــن حــال، گاهــی، در شــرایط بحرانی بــازار 
رمزارزهــا، ارزش رمزارزهــا بــه صــورت ناگهانــی افــت 
می کند، در ایــن مواقع بــرای حفظ نقدشــوندگی بازار 
نیاز اســت که به بازار جهانی رمزارزها متصل باشــیم. 

اتصال به بــازار جهانــی رمزارزها به دلیــل وضعیت 
اینترنت داخلی و تحریم آدرس های ایرانی در 

صرافی  های خارجی دشــوار و حتی نشــدنی 
اســت و این مســئله می تواند ما را با مشکل 
روبه رو کند. البته تا به امروز کســب وکارهای 
رمزارزی داخلی در مدیریت این مسئله موفق 

بوده اند.«
او اضافــه می کنــد کــه همــکاری لندتک هــا و 

رمزارزی هــا نقــش تأمیــن نقدینگــی را فقــط برای 
کسانی بازی می کند که رمزارز دارند. درنتیجه 

عموم مردم از این همــکاری بی بهره 
می مانند و هرچــه اقبال عمومی 
بــه ســرمایه گذاری در حــوزه 
رمزارزهــا افزایش یابــد، نتایج 
این همکاری نیــز ملموس تر 

خواهد شد.
وثیقه گــذاری رمزارزها در 
ایــران مقولــه ای جدیــد 

اســت و به نظر می رســد که رگولاتــور نتوانــد هم زمان با شــکل گیری و توســعه آن، 
قوانینی که بایــد را تنظیم و اجرایی کند. او در این باره عنــوان می کند: »قانون گذار 
باید کســب وکارهای رمزارزی را به رسمیت بشناســد و برای تمام فعالیت هایشان 
قوانینی را ایجاد کند و این درست نیســت که فقط بخش کوچکی از فعالیت های 
یک صنف را هدف خود قرار دهــد. در حال حاضر میلیون ها نفــر در ایران در بازار 
رمزارز بازیگران داخلی در حال معامله انــد و روزانه چندصد میلیارد تومان در این 
بازارهای داخلی جابه جا می شود. این حجم از معامله ضرورت قانون گذاری را نشان 
می دهد، اما به این معنا هم نیست که باید بازارها را ببندیم و منتظر باشیم تا چند 
ســال بعد قانونی نوشــته شــود. ظرفیت بازیگران داخلی رمزارزی به حدی اســت 
که خودشــان می توانند به قانون گذار کمک کنند تا بهتریــن و کارآمدترین قوانین 

همگام با نظام مالی بین المللی را تصویب و اجرا کند.
او درباره استقبال بانک مرکزی از اســتفاده از رمزارزها به منظور وثیقه وام ها بیان 
می کند: »چند ســالی اســت که بانک مرکزی بحــث ریال دیجیتــال را مطرح کرده 
و کم وبیش مذاکراتی هم بین بانک ها و کســب وکارهای رمــزارزی صورت گرفته که 
متأسفانه انتظار نداریم این گفت وگوها خروجی ملموسی داشته باشد و امیدوارم 
که طرز فکر ما اشــتباه باشــد. حرکت بانک مرکزی و ســایر بانک ها به ســمت این 
مســئله می تواند نویدبخش اتفاقات خوبی برای همکاری صنایع رمزارزی با نظام 
پولی و بانکی کشور باشــد. در صورتی که بانک مرکزی رمزارز را یک دارایی رسمی 
بداند و برای آن قوانینی تدوین کند، بانک های عامل هم می توانند وثیقه پذیری و 

مدیریت دارایی های رمزارزی مردم را به عهده بگیرند.«
جهانی درباره لزوم همــکاری لندتک ها و رمزارزها می گویــد: »در حال حاضر بازار 
رمزارزها یکی از قطب های اصلی ســرمایه گذاری مردم اســت. در شرایطی که بازار 
بورس رونــق چندانی نــدارد و بازار و ملــک و خودرو نیــز تقریباً راکد اســت، بخش 
بزرگی از پول نقد جامعه به ســمت بازار رمزارز ســوق داده شــده است. حمایت از 
سرمایه گذارهای داخلی در چنین وضعیتی منجر به عدم خروج سرمایه از کشور 
شده و نقش مهمی را در کنترل نرخ ارز ایفا می کند. درواقع، وام دهی به دارندگان 
رمزارز یکی از روش هایی اســت که آنها را مجاب خواهد کرد سرمایه هایشان را در 
داخل مرزهای کشور نگه دارند. این مسئله به اندازه ای مهم است که می تواند به 

ضرورتی برای توسعه همکاری بین لندتک ها و رمزارزها تبدیل شود.«

  رمزارزها؛ مدلی برای اعتبارسنجی کاربران برای دریافت اعتبار

یکی از راه هایی که مردم از طریق آن می توانند ارزش دارایی هایشــان را در شــرایط 
رکود و تورمی کشور حفظ کنند، خرید کلاس های دارایی مختلف ازجمله رمزارزها 
است. سالار تحویلدار، مدیر توسعه کسب وکار تترلند، با بیان این موضوع می گوید 
که هم افزایی میان کسب وکارهای لندتکی و کســب وکارهای رمزارزی این امکان را 
فراهم می کند که افراد ضمن حفظ دارایی های رمزارزی خود بتوانند قدرت 
خریدشــان را نیز در قالــب طرح هــای اعتبــاری و وام ها افزایــش دهند. 
او می گویــد: »از آنجــا که شــرایط اقتصــادی حاکم بر کشــور فعالیت 
اقتصادی کسب وکارها را دشوار کرده، چنین همکاری هایی می تواند 
به رونق گرفتن بازار آنها کمک کند؛ وقتی قدرت خرید مردم افزایش 
یابد، تقاضا در بازار نیــز افزایش می یابد و بازار کســب وکارها رونق 

پیدا می کند.«
نــرخ نکــول بــالا در بانک هــای کشــور در شــرایط رکودی، مشــکلات 
زیادی را برای آنها ایجاد کرده و برخی بر این باورند که اعتباردهی از راه 
اعتبارسنجی بر مبنای دارایی رمزارزی می تواند این نرخ نکول را 
به حداقل برســاند. با توجه به نقدشــوندگی رمزارزها، 
کســب وکارهای لندتکــی و اعتباردهــی رویکــرد 
مثبتــی بــه همــکاری بــا مجموعه هــای رمــزارزی 
شناخته شده دارند. تحویلدار ضمن بیان نکات 
بالا، می گویــد: »نکته  مهمــی که وجــود دارد این 
اســت که با توجــه به رویکــرد اخیر بانــک مرکزی 
کــه رمزارزهــا را ابــزاری بــرای ضمانت هــای قانونی 
در دریافــت وام و اعتبــار نمی دانــد، آنچــه در واقــع 

سالار تحویلدار
مدیر توسعه کسب وکار تترلند
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اتفاق می افتد خلاف قانون نیست، زیرا اساســاً رمزارزها مدلی برای اعتبارسنجی 
کاربران برای دریافت اعتبار اســت و درنهایت آنچه به اســم تضامیــن به اعتبار یا 
وام دهنده ارائه می شود، تضامینی قانونی است. نکته دیگر این است که به دلیل 
ماهیت نوســانی رمزارزها و جدید بودن این کلاس دارایی ریسک هایی وجود دارد 
که مجموعه های رمــزارزی در همکاری با مجموعه های لندتکــی باید به آنها توجه 
کنند. درنتیجــه می توان گفت که همکاری بین لندتک هــا و رمزارزها بدون چالش 

نخواهد بود.«
مهم ترین چالشــی که در همــکاری و هم افزایی میــان دو حوزه لندتــک و رمزارز در 
کشــور وجود دارد، عدم شــفافیت قانون و نگــرش بانک مرکــزی به ایــن دو حوزه و 

همچنین همکاری شان است. تحویلدار می گوید که 
در ســال های اخیر با رشــد فضای رمزارزی، ظرفیت 
زیــادی در بخش هــای مختلــف اقتصاد نظیــر وام و 
اعتباردهــی به وجــود آمــده، امــا عــدم قانون گذاری 
و شــفافیت رویکرد هــای نهادهــای مربوطــه در 
کشــور باعــث شــده رمزارزی هــا دســت به عصا تر از 
گذشــته قــدم بردارنــد: »اعتبارســنجی از راه دارایی 
رمزارزی برای ارائه وام و اعتبار، یکی از سرویس ها و 
حوزه های جدیدی اســت که در کشور شــکل گرفته 
و تجربه کســب وکارهای نوپا در ایران نشان داده که 
رگولاتور همیشــه یک قدم عقب تر از کســب وکارها 
حرکت می کنــد و عمــلاً نمی توان گفت کــه هم زمان 
با شــکل گیری یــک ایــده یــا حــوزه کاری، قوانین آن 
نیــز برســاخت می شــود. درنتیجه کســب وکارهایی 
که شــکل می گیرند، بدون وجود قوانین مشخص و 

شفاف به فعالیت خود ادامه می دهند.«
او دربــاره عملکــرد تترلنــد در ایــن حــوزه توضیــح 
می دهــد: »تترلنــد تــا امــروز توانســته در بحــث 
اعتباردهــی بــه ســازوکار مشــخصی برســد کــه در 
آن اعطــای اعتبار همســو بــا قوانین کشــور باشــد و 
فکــر می کنــم کــه ســایر مجموعه هــای رمــزارزی نیز 
سازوکارهای تعریف شده خودشان را دارند. با وجود 
این اگر رگولاتور با همکاری و هم فکری مجموعه های 
رمزارزی اقدام به قانون گذاری کند، شــرایط هم برای 
کســب وکارها و هــم بــرای مردم بهتــر خواهد شــد و 

شفافیت و اعتماد در فضا افزایش خواهد یافت.«
او درباره اســتفاده صنعــت بانکی از اعتبارســنجی 
از راه ســنجیدن میــزان دارایــی رمــزارزی بــرای ارائــه 
وام بــه مــردم می گویــد: »با توجــه به شــرایط خاص 
و ظرفیت هــای موجــود رمــزارزی کشــور، رمزارزهــا 
می تواننــد در زمینه ضمانت و اعتبارســنجی ایفای 
نقش کنند، هرچند که قانون گذار محدودیت هایی 
برای بانک هــا در زمینــه فعالیــت در حــوزه رمزارزها 

وضع کرده که امکان ارائه خدمات بر بستر رمزارزی را به بانک ها نمی دهد. این در 
حالی اســت که گفت وگوهای ما با بانک هــای مختلف حاکی از این اســت که آنها 
علاقه زیادی به اعطای اعتبار به دارندگان رمزارز دارند و اگر قوانین آن ایجاد شود، 
از آن استقبال می کنند. اما در حال حاضر به دلیل محدودیت های قانونی و عدم 
شــفافیت رگولاتور در این حــوزه نمی توانند به صورت مســتقل به ایــن ایده جامه 

عمل بپوشانند.«
او در آخــر دربــاره ضــرورت همــکاری بیــن لندتک هــا و رمزارزی ها عنــوان می کند: 
»فضــای فین تــک بــا ســرعت بالایــی در حــال رشــد اســت و رمزارزهــا نیز یکــی از 
جدیدترین بخش های آن است و همکاری مجموعه های مختلف فعال در هریک 
از حوزه های مختلف فین تک نظیر لندتک ها و رمزارزی ها،  می تواند به خلق ارزش 
و ایجاد خدماتی منتهی شود که تا امروز کم نظیر بوده است. تعداد سرمایه گذاران 

حاضر در رمزارزها و امــکان ارائــه وام و اعتبار از طریق 
لندتک ها امــکان خوبی بــرای همکاری در ایــن حوزه و 

خلق ارزش دوچندان فراهم کرده است.«

  مولــد شــدن دارایی هــای مــردم در ســایه ارتباطات 
اکوسیستمی 

بــه گفتــه محمدصــادق آزادانــی، رئیــس کمیســیون 
لندتک نصــر تهــران، در وضعیــت کنونی کــه اقتصاد 
کشور به آن دچار شده، توان مالی مردم کاهش یافته و 
همکاری بین لندتک ها و پلتفرم های رمزارزی می تواند 
مفید باشد. او توضیح می دهد:  »هر اقدامی که بتواند 
زمینــه دریافــت وام، اعتبــار و ســرمایه گذاری خــرد را 
برای مردم فراهــم کند، مفید و مؤثر اســت. با توجه به 
شــاخص های کلان اقتصــادی مربــوط به رکــود و تورم، 
قدرت خرید مــردم در ســال های اخیر کاهــش یافته و 
طبیعتاً از هــر راهکاری که بتواند براســاس دارایی های 
مختلف مردم توان مالی  آنها را افزایش دهد،  استقبال 
می شــود و به بهبود وضعیــت کلی اقتصــادی جامعه 

کمک خواهد کرد.«
دارایی هــای دیگــری را هــم می تــوان در ایــن مــدل 
همــکاری متصــور شــد. آزادانــی در ایــن بــاره اظهــار 
می کند: »از صندوق های ســرمایه گذاری خرد یا حتی 
ســرمایه گذاری هایی مانند بیمــه عمر و پس انــداز نیز 
می تــوان ماننــد رمزارزهــا اســتفاده کــرد. از ایــن منظر 
همکاری  بین کســب وکارها و بازیگــران مختلف درون 
اکوسیســتم مالــی کمــک زیــادی می کنــد. نــوآوری در 
همکاری بیــن نقش آفرینان اکوسیســتم مالی کشــور 
حــوزه ای اســت کــه کمتــر بــه آن توجــه شــده اســت. 
شــکل گیری همــکاری بیــن لندتک هــا و رمزارزها یکی 
از ایــن نوآوری هاســت کــه نقطه شــروع خوبی بــه نظر 
می رســد، ضمــن اینکــه می توانــد نیازهــای جامعــه و 
نسل های جدیدتر را که با تجربه  آنلاین همراه تر بوده و 

ریسک پذیری بیشتری دارند مرتفع کند.«
وقتــی اعتبــاری بــه واســطه وجــود دارایی هایــی مانند 
رمزارزها اعطا شــود، می توان انتظار داشت نرخ نکول 
آن کاهــش یابد و بــه صفر میل کنــد. البتــه باید توجه 
داشت که سطح ریسک در بازارهای مختلف، متفاوت 
است و سیاســت  لندتک ها باید در این باره متناسب 
با هــر بــازار تنظیم شــود. آزادانی بــا بیان ایــن موضوع 
می گوید: »برای مثــال، دارایی هایی که در بورس تحت 
عنوان صندوق ETF نگهداری می شوند، با دارایی هایی 
کــه در صنــدوق بــا درآمد ثابــت نگهــداری می شــوند،  
متفاوت اســت؛ هرچه ریســک بالاتری وجود داشــته 
باشــد، ضریبی که می توان براســاس آن به تخصیص 
اعتبــار و تســهیلات پرداخــت نیــز متفاوت می شــود. 
از این منظر نوســاناتی که در هریــک از رمزارزها وجود 
دارد، روی طراحــی چهارچــوب تخصیــص اعتبــار 
لندتک هــا اثرگذار اســت؛ ایــن طراحی باید به شــکلی 
باشد که میزان اعتبار و وام در عین حال برای مشتری 
هم کشــش و جاذبه  لازم را داشــته باشــد. اما فــارغ از 
این موضــوع، اعطای وام بــا وثیقــه رمزارزهــا می تواند 
نــرخ نکــول را تــا حــد زیــادی تحت تأثیــر قــرار دهــد و 
راهکار جذابــی برای نهادها و مجموعه هایی باشــد که 

آزادانی:
 نوآوری در 
همکاری بین 
نقش آفرینان 
اکوسیستم مالی 
کشور حوزه ای 
است که کمتر به آن 
توجه شده است. 
شکل گیری همکاری 
بین لندتک ها و 
رمزارزها یکی از این 
نوآوری هاست 
که نقطه شروع 
خوبی به نظر 
می رسد، ضمن 
اینکه می تواند 
نیازهای جامعه و 
نسل های جدیدتر 
را که با تجربه  آنلاین 
همراه تر بوده 
و ریسک پذیری 
بیشتری دارند 
مرتفع کند
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می خواهند در زمینه ارائه وام و اعتبار فعالیت کنند.«
به عقیــده او، یکی از چالش هــای همــکاری لندتک ها 
و رمزارزها به مســئله رگولاتوری برمی گــردد. البته این 
تنها چالش این همکاری نبوده و می توان به موضوعات 
دیگری نظیــر نحوه همــکاری بازیگــران اکوسیســتم با 
یکدیگــر نیــز اشــاره کــرد. او در این بــاره بیــان می کند: 
»همــکاری بازیگــران اکوسیســتم با یکدیگــر می تواند 
شــاخصی مهــم بــرای ســنجش موفقیــت آن تلقــی 
شــود، اما این موفقیت در صورتی حاصل می شود که 
چهارچوب ها و مرزهای همکاری بین این کسب وکارها 

مشخص و تعریف شده باشد. 
این مرزبندی به این معنا است که هر کسب وکاری باید 
در زمینــه تخصصی خــودش فعالیت کنــد و همکاری 
آن با دیگران باعث ارتقای ســطح سرویس ها، کیفیت 
خدمــات و خلــق ارزش در کســب وکارها شــود و اگــر 
این طور نباشــد ایــن همکاری ها به مدل کســب وکاری 
شــرکت ها لطمــه می زنــد. چالــش دیگــری کــه در ایــن 
همکاری هــا وجــود دارد، بــه کاهــش ارزش رمزارزهــا 
برمی گردد؛ بــا توجه بــه رمزارز بــودن وثیقه  ارائه شــده 
بــرای دریافــت وام از طریــق همــکاری بیــن لندتک هــا 
و رمزارزهــا، کاهــش ارزش رمزارزهــا ارزش آن وثیقــه 
را تحت تأثیــر قــرار می دهــد. علاوه بــر ایــن، نوســانات 
رمزارزهــا نیز بــا یکدیگر متفاوت اســت و بایــد دید که 
چــه رمزارزهایــی بــرای ایــن کار مناســب ترند. اگــر بــه 
ایــن مســئله توجــه نشــود، مجموعــه ای از مطالبــات 
غیرقابــل وصول  خواهند شــد و نــرخ نکــول لندتک ها 

بالا می رود.«
آزادانــی چنــدان بــه رویکــرد بانــک مرکــزی خوش بین 
نیســت و می گوید با توجه به نــوع نگاهی کــه به حوزه 
رمزارز وجــود دارد، به نظــر نباید امیدوار بــود که بانک 
مرکــزی اجــازه دهــد بانک هــا بــرای اعطــای وام، وثیقه 
رمــزارزی را بپذیرنــد. او در ایــن بــاره توضیــح می دهد: 
»از آنجــا که بانک ها مؤسســاتی هســتند کــه با مجوز 
بانک مرکزی فعالیت می کنند و تمام فعالیت های خود 
را در چهارچــوب سیاســت های کلی نظام پولی کشــور 

صورت بنــدی می کنند، با وجــود مزایایی کــه اعطای وام بــا وثیقه گــذاری رمزارز در 
بحث کاهش نرخ نکول دارد، آنهــا وارد این حوزه نشــده اند و در این نوع همکاری 
ابهام جدی وجود دارد. اما ایــن روش در گام اول برای لندتک هایی که از راهی غیر 
از سیســتم بانکی تأمین مالی می کنند و برای آنهایی که در حوزه BNPL فعالیت 
دارند، مثمرثمر خواهد بود. درنتیجه در حوزه BNPL این همکاری بین لندتک ها 
و رمزارزهــا می تواند ســقف اعتبارات خــرد را افزایش دهــد )البته تا آن آســتانه ای 
که امکان پذیر اســت( و زمینه ســاز یک همکاری موفق و روبه رشــد باشــد. شــایان 
ذکر اســت که در ایــن زمینه باید به توســعه زیرســاخت ها و ابزارهای فنــاوری لازم 
برای توثیق و فریز شــدن دارایی هایی کــه وثیقه در نظر گرفته شــده اند توجه کافی 

داشت.«
هنوز هیچ چهارچوب و ضابطه قانونــی برای این همکاری ها وجود نــدارد. آزادانی 
می گوید: »برای مثال اگر مشــتری شــکایت کند که یک پلتفرم خاص دارایی او را 
وثیقه کرده، حتــی اگر بین آن فــرد و پلتفرم قرارداد هم منعقد شــده باشــد، آیا به 
لحــاظ قانونی این موضــوع وجاهــت دارد؟ یا احکام قانونــی که می توانــد برای این 
شکایت صادر شود تا آن دارایی از فریز شدن خارج شود چیست؟ چنین مسائلی 
ازجمله موضوعاتی اســت که هنوز برای آن زیرســاخت قانونی و مشــخص وجود 

ندارد.«
به عقیده او، »اعتماد« نیز مقوله مهمی است که باید در کانون توجه قرار گیرد و با 
اینکه دارایی های رمزارزی در طول مدت بازپرداخت وام به صورت وثیقه نگهداری 
می شوند، باز هم نیاز داریم که مردم به پلتفرم ها اعتماد کنند. همچنین اگر بحث 
نگهداری کلیدهــای مربوط به توکن هــا مطرح شــود، باید به امنیــت اطلاعات نیز 
توجه کرد و این نکته ازجمله چالش هایی است که باید به آن فکر کرد: »حوزه های 
نوآورانــه و موضوعات جدیــد عموماً ابتدا خودشــان وارد بــازار می شــوند و تجربه  
اولیه  را رقــم می زننــد. بنابراین بدیهی اســت که در این مســیر بــا چالش هایی نیز 
مواجه  شــوند و مســیری پرپیچ وخم را طی  کنند، اما این مســیر درنهایــت باید به 
نقطه ثبات برســد و منجر به رشد کسب وکار شــود. در این مســیر نقش رگولاتور 
پررنگ می شود، زیرا حوزه هایی نظیر همکاری بین لندتک ها و رمزارزها که جدید 
و نوظهورنــد، هنوز ضریب نفــوذ بالایی در بــازار ندارند و اگر در همیــن ابتدای امر 
رگوله شوند، از بین می روند. مدل کار هنوز برای خود لندتک ها و رمزارزها مشخص 
نشده و طبیعتاً با توجه به اینکه رگولاتور همیشه چند قدم از نوآوری عقب است، 
مرحله فعلی ایجاد و توسعه چهارچوب دقیق و روشن برای این موضوع و اجرایی 

کردن آن خواهد بود.«
به باور او، همکاری بین اکوسیستم رمزارزی و لندتک ها می تواند همکاری خوب و 
سازنده ای باشد و به نفع همه تمام شود: »درواقع،  این همکاری درون اکوسیستم 
مالی یک زوج فین تکی کارآمد می سازد که می توانند زمینه ساز افزایش رفاه مردم 
شوند. همچنین این همکاری امکان جذب ســرمایه گذاری های خرد داخلی را نیز 
فراهم می کند و با کاهش ریســک ها و نرخ نکــول باعث ایجاد تحول در سیســتم 

اعتباردهی کشور می شود.«

  کلام آخر

فعالان دو حوزه لندتک و رمزارز در کشور بر این عقیده اند که همکاری آنها می تواند 
موجــب خلــق ارزش بیشــتری در کشــور شــود که عــلاوه  بــر افزایش قــدرت خرید 
مردم، باعث کاهش نرخ نکول و حتی صفر شدن آن شــود. این همکاری مستلزم 
وثیقه گــذاری رمزارزهــا بــرای دریافت وام اســت و یکــی از جدیدتریــن اتفاق هایی 
است که در اکوسیستم نوآوری کشور افتاده و بازیگران آن در حالی مشغول به کار 
شــده اند که این حوزه نیز مانند برخی دیگر از حوزه های نوآور، رگوله نشده است. 
برخی بر این باورند که حوزه هــای نوآوری، ازجمله حوزه همــکاری بین لندتک ها و 
رمزارزها، هنوز ضریب نفوذ بالایی در بازار ندارند و رگوله شدن آنها در ابتدای امر 
موجب از دســت رفتن آنها می شــود، اما برخی دیگر بر این باورند که نبود قوانین 
مشــخص در حوزه های نوآوری خود چالش بزرگی اســت که زمینه ســاز مشکلات 
دیگر می شود.  درنتیجه باید منتظر ماند و دید که بانک مرکزی چه رویکردی را در 
مقوله وثیقه گذاری رمزارزها اتخاذ می کند و کســب وکارهای لندتکی و رمزارزی از 

پس چالش های این همکاری برمی آیند یا خیر؟ 

محمدصادق آزادانی، رئیس 
کمیسیون لندتک نصر تهران
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سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

لیلی امینی
مدیر محتوای 

بینوست

آینده دیفای 
نامشخص است و 
همین ابهام، دلیل 
هیجان انگیز بودن 
این بازار است. 
با پیشرفت های 
مداوم در فناوری 
بلاکچین و افزایش 
علاقه، دیفای برای 
گسترش بیشتر 
آماده است. راز رشد 
و پذیرش پایدار 
دیفای در پرداختن 
به چالش های 
کنونی آن نهفته 
است

تنظیم گری

دنیای مالــی همــواره در حال تکامل 
اســت و اکنــون، با ظهــور امــور مالی 
غیرمتمرکز یا دیفای )DeFi(، شاهد 
انقلابــی بــزرگ در ایــن صنعــت 
هســتیم. دیفای نه تنها رونــدی موقتی نیســت، بلکه 
تغییر پارادایمی در نحوه انجام معاملات مالی به شمار 
می رود و گویا سعی دارد تعریف جدیدی از سیستم های 
مالی ارائه کند! اما چه چیزی دیفــای را این قدر حیاتی 
می کند و چرا توجه زیادی را به خود جلب کرده است؟ 
این یادداشت سعی کرده است به این پرسش ها پاسخ 

دهد. 
1. پارادایم جدید مالی

دیفــای بــه دلیــل شکســتن مرزهــای ســنتی و ایجــاد 
رویکردهــای مبتکرانه، یــک تغییر پارادایم محســوب 
می شود. این فناوری که بر پایه فناوری بلاکچین ساخته 
شده است، بدون واسطه های مالی سنتی مانند بانک ها 
و کارگزاری ها عمل می کند. دنیایی را تصور کنید که در آن 
قدرت و کنترل مالی کاملاً در دستان شما باشد، بدون 
محدودیت ها و هزینه های نهادهای مالی سنتی؛ این 

وعده دیفای است.
2. استقلال و دسترسی جهانی و بدون مرز

قلــب دیفــای در توانایــی آن بــرای ارائه اســتقلال مالی 
نهفته اســت. به لطف قراردادهای هوشــمند، کاربران 
می توانند به طور مســتقیم و مطمئــن در فعالیت های 
مالی مختلف )از وام گرفتن و وام دادن گرفته تا کســب 
ســود( شــرکت کننــد. ایــن کنتــرل مســتقیم نه تنهــا 
توانمندســاز و قدرت بخــش اســت؛ بلکــه فراگیــر نیــز 
اســت. دیفای درها را رو به کســانی که به طور سنتی از 
سیســتم مالی محروم بوده اند باز می کند و سطحی از 
دسترســی را ارائه می دهد که در تاریخ مالی بی ســابقه 
اســت؛ همــه افــراد بــه ســرویس های ایــن حــوزه از هــر 
کجای دنیا دسترسی دارند. ما هم در شرکت مدیریت 
دارایی رمزارزی بینوست، توجه ویژه ای به حوزه دیفای 
داریم. در همین راســتا، یکی از سبدهای ارز دیجیتال 
که بینوســت ارائه کرده، بی دیفای )BDeFi( اســت که 
سبدی بهینه از بهترین رمزارزهای حوزه دیفای است. 
کاربران می توانند در این سبدها سرمایه گذاری کنند و 
در تلاشیم دسترسی افراد به سرمایه گذاری در این حوزه 

را بهبود بخشیم.
۳. قدرت قراردادهای هوشمند

قراردادهای هوشمند )قراردادهای خوداجرایی( ستون 
فقرات دیفای محســوب می شــوند  و براســاس شرایط 
توافق بین خریدار و فروشنده به طور مستقیم و کدوار 
نوشته شــده اند. آنها نیاز به واســطه را از بین می برند، 

هزینه ها را کاهش می دهند و افزایش کارایــی را به دنبال 
دارنــد. ایــن خودکارســازی، تغییردهنــده بــازی اســت و 

تراکنش های مالی را سریع تر، ارزان تر و ایمن تر می سازد.
4.  تأثیر بر امور مالی سنتی

از تأثیرگذاری دیفای بر بخش های مالی سنتی نمی توان 
چشم پوشی کرد. ما شاهد ادغام تدریجی بین امور مالی 
متمرکز و دیفای هستیم که منجر به مدل های هیبریدی 
نوآورانه می شود. همین قضیه مؤسسات مالی سنتی را 
تشویق می کند تا در استراتژی های خود تجدیدنظر کنند و 

با این چشم انداز جدید و غیرمتمرکز سازگار شوند.

  ریسک دیفای

اگرچه ظرفیت دیفای بســیار زیاد اســت، اما بدون خطر 
نیست. فقدان مقررات و نظارت می تواند شمشیری دولبه 
باشد؛ از یک طرف، آزادی و نوآوری را ارائه می دهد و از سوی 
دیگر منجر به آسیب پذیری امنیتی می شود. با این حال، با 
بلوغ بازار رمزارزها شاهد گام هایی به سوی اقدامات امنیتی 

قوی تر و ظهور استراتژی های کاهش ریسک هستیم.

  رشد و توسعه دیفای

دیفــای از مفهومــی حاشــیه ای بــه اکوسیســتمی 
چندمیلیارددلاری تبدیل شده است که هم سرمایه گذاران 
فردی و هم سرمایه گذاران نهادی را به خود جذب می کند. 
این رشــد گواهی بر اعتماد به ظرفیــت دیفای برای تغییر 
شکل چشــم انداز مالی اســت. آینده دیفای نامشخص 
اســت و همین ابهام، دلیل هیجان انگیــز بودن ایــن بازار 
است. با پیشرفت های مداوم در فناوری بلاکچین و افزایش 
علاقه، دیفای برای گسترش بیشتر آماده است. راز رشد و 
پذیرش پایدار دیفای در پرداختن به چالش های کنونی آن 
نهفته است؛ چالش هایی همچون امنیت، مقیاس پذیری، 
تعامــل بلاکچین هــای مختلــف، پیچیدگــی، دشــواری 

استفاده برای کاربران عادی و شفافیت قانونی.
بــا ایــن حــال، مــن دیفــای را کاتالیــزوری بــرای تغییــر در 
چشــم انداز مالی جهان می بینم و مســئله فقط توسعه 
یافتــن آن نیســت؛ بلکــه تکامــل نحــوه درک و تعامل ما 
با سیســتم های مالی نیز ضــروری اســت. همان طــور که 
ما در ایــن حوزه جدیــد حرکت می کنیم، ظرفیــت دیفای 
برای دموکراتیزه کردن امور مالی و توانمندســازی افراد در 
ســطح جهانی به قوت خود باقی خواهد ماند. درنتیجه، 
در اهمیت توسعه دیفای نمی توان اغراق کرد. این مقوله 
نه تنهــا تغییــری اساســی در نگرش مــا به خدمــات مالی 
اســت، بلکــه دفاعــی اســت از خودمختــاری، کارایــی و 
فراگیری، و رشــد و تکامل این بخش، بدون شــک نقشی 

حیاتی در شکل گیری آینده مالی جهان خواهد داشت 

چرا توسعه دیفای 
در دنیا اهمیت دارد؟
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فناور ی های مالی ایران

در ســال های اخیر، به دلیل تشــدید 
تحریم هــا و کســری بودجــه دولــت، 
رشــد اقتصادی کاهش  یافته و حجم 
نقدینگی به مراتــب افزایش  یافته که 
اثــر خــود را در افزایش قیمــت انــواع دارایی هــای مالی 
نشــان داده اســت. در موضوع دارایی هــای غیرمنقول 
مانند املاک و مستغلات و به ویژه مسکن، از یک سو با 
کاهــش بعــد خانــواده و افزایــش تقاضــای مصرفــی 
مواجهیم و از دیگر سو به دلیل غیرممکن بودن واردات 
این دارایــی، شــاهد تورمــی بیشــتر از تــورم عمومی در 
بخش مســکن هســتیم. نتیجــه آنکه قیمت متوســط 
مســکن براســاس آمارهای منتشرشــده توســط بانک 
مرکزی، در حدفاصل ماه آبان ســال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ 
بیــش از ۵۰۰درصــد رشــد داشــته کــه بیشــتر از تــورم 

عمومی است. 
اشــخاص با هر میزان ســرمایه، امکان خرید مسکن را 
ندارنــد و بــرای ورود به این ســرمایه گذاری حد آســتانه 
ورود لازم اســت. براســاس آمــار بانــک مرکــزی در آبان 
۱۴۰۲، کمتریــن قیمت مســکن معامله شــده در تهران 
متری ۳۵ میلیون تومان بوده که بــا فرض یک آپارتمان 
پنجاه متــری، بــه عــددی معــادل ۱.7۵۰.۰۰۰.۰۰۰ 
تومــان به عنوان کمترین ســرمایه ورود به بازار مســکن 
می رسیم. در بســیاری از کشــورها، بانک ها این تأمین 
مالی را برعهده می گیرند و افراد را برای عبور از این حد 
آستانه توانمند می کنند، ولی در ایران روش های تأمین 
مالی خانوار از بانک ها حداکثر می تواند ۲۰ تا ۳۰درصد 
از این مبلغ حداقلی را پوشــش دهــد و از این  رو بخش 
قابل  توجهی از افراد چه با هــدف مصرف و چه با قصد 
ســرمایه گذاری، فرصت افزودن مسکن به سبد دارایی 

خود را از دست می دهند.
انجماد املاک و سرمایه های غیرمنقول بانک ها و عدم 
اســتفاده مولد از آنها در چرخه اقتصادی از یک سو بر 
عرضــه مســکن های موجود بــرای اجــاره و خریــد تأثیر 
گذاشته و از سوی دیگر با انجماد منابع بانک، توانایی 
آنهــا را در صدور تســهیلات خرید و ســاخت مســکن 
محــدود کــرده اســت. در ســال های اخیــر روش هــای 
مختلفی برای عرضــه اموال مازاد بانک ها پیشــنهاد و 
عملیاتی شده اند، ولی در عمل هیچ یک از آنها توانایی 
حل این مشکل را نداشــته اند و درنتیجه این دارایی ها 

از چرخه اقتصاد کشور بیرون مانده اند. 
کاهــش ســرمایه گذاری روی بخش امــلاک باعث رکود 

در ساخت وســاز مســکن می شــود. بــا توجه بــه اهمیت صنعــت ساخت وســاز در 
تولید ناخالص داخلی، اشــتغال زایی بالای این صنعت و نقش مهم آن در عدالت 
اجتماعی، این رکود برای کشور مطلوب نیست. بانک های کشور از دو جهت با این 
موضوع درگیرند؛ از یک سو بانک ها تکالیفی قانونی مبنی بر ارائه تسهیلات تولید و 
خرید مسکن برای بانک ها دارند و از دیگر سو املاک مازاد بانکی دارایی نقدنشدنی 

بانکی است و راهکارها برای واگذاری آنها تاکنون سرانجامی نداشته است. 
یکــی از ابزارهایــی که با گســترش فنــاوری دفتــر کل توزیع  شــده یا به  عبــارت  دیگر 
بلاکچین در جهان با استقبال مواجه شده، صدور گواهی دیجیتال )توکن( برای هر 
نوع کالا یا خدمت است. این ابزار در بخش املاک و مســتغلات نیز با توکن سازی 
حقوق مترتب بر یک دارایی مانند حق مالکیت یا حق انتفاع توانســته نویدبخش 

کاهش یا برون رفت از برخی مشکلات ذکرشده باشد.
در این فرایند برای هر ملک یا سبد معینی از املاک، یک نوع توکن منتشر می شود. 
توکن در حقیقت »گواهی اعلامیه بدهکار« ناشر یا مالک است که طی آن حقوق و 
تعهداتی را برای دارنده توکن در نظر گرفته است. برای مثال، ناشر پرداخت بخشی 
از ارزش ملک یا حق انتفاع آن را به دارنده توکن تعهد می کند. اشخاصی که قصد 
داشته باشند در حوزه املاک و مستغلات ســرمایه گذاری کنند می توانند با خرید 
توکن مربوطه، مالک بخشــی از آن ملک شــوند. بدین ترتیب با کاهش چشــمگیر 
حد آستانه سرمایه گذاری در املاک، افراد زیادی که دارای سرمایه های خرد هستند 
می توانند با خرید بخشــی از توکن های یــک ملک، در آن ملک با یکدیگر شــریک 

شوند.
توکن هــای امــلاک ممکن اســت بــا هــدف مشــارکت افــراد در مالکیت یــک دارایی 
غیرفعال، یک دارایی در حال بهره برداری یا یک دارایی در حال ساخت انتشار یابد 
که در همه این موارد رابطه مالکیت صاحب توکن با دارایی مربوطه مالکیت مشاع 
است و نه رابطه صرف سرمایه گذاری. مالک توکن در تمام ریسک ها و منافع دارایی 

سهیم است.
هرچنــد بســیاری از بانک ها و فعــالان حوزه امــلاک و مســتغلات درصــدد ورود به 
توکن ســازی املاک هســتند، لیکن نخســتین توکن املاک منتشرشــده در کشــور 
متعلق به شرکت تعاونی نوآوران لوتوس پیروزی وابسته به بانک پارسیان است که 
توکن خود را به تعداد محدودی از افراد جهت تأمین مالی ساخت پروژه مسکونی 
واقع در خیابان پیــروزی تهران عرضه کرد. براســاس اساســنامه این شــرکت که به 
تأیید وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رســیده، ثبت سهامداری این تعاونی صرفاً 
می بایســت بر بســتر فنــاوری بلاکچین باشــد و مالــکان توکن از ســوی ایــن وزارت، 
ســهامداران تعاونی شــناخته می شــوند. ارزش فعلی پروژه ۳.۴۰۰ میلیــارد تومان 
قیمت گذاری شــده و هر توکــن در اولیــن روز عرضه مبلغــی معــادل ۱۰۰.۰۰۰ ريال 

داشته است. 
به نظر می رسد با وجود موانع در مسیر توسعه فناوری در کشور، تنها راه برون رفت 
از مشکلات و حرکت به  سوی تعالی، استفاده از ابزارهای نوآورانه باشد. امید است 
با همکاری همه ذی نفعان صنعت ساختمان در توســعه توکن املاک، این فناوری 
علاوه بر تســهیل ورود ســرمایه گذاران خــرد به این حــوزه، منجر به تســهیلگری در 
زنجیره تأمین صنعت ساختمان نیز بشود و بتواند گره گشای بخشی از مشکلات 

مردم باشد 

توسعه توکن املاک، ورود سرمایه گذاران خرد را تسهیل می کند  

راه  برون رفت از مشکلات 
صنعت ساختمان محمد طهرانی

کارشناس 
بلاکچین و 

اقتصاد توکن



چگونه یک 
سوپراپ 

خاورمیانه ای 
فراگیر بسازیم؟

مدتی اســت که رقابت بر سر ساختن سوپراپ های خاورمیانه ای شــروع شده و کارشناسان 
می گویند که این ســوپراپ ها فقط در صورتی موفق خواهند شد که از وی چت و سرگذشتی که 
داشته، درس بگیرند. بنا بر گفته های آنها، مســئله حریم خصوصی داده ها، نبود چهارچوبی 
مستحکم برای تراکنش ها و فعالیت های مالی و تمایل خاورمیانه ای ها به استفاده از سوپراپ های 
اروپایی و آمریکایی باعث غالب نشدن وی چت در خاورمیانه شده است. گویا این موضوع به ایجاد 
اکوسیستمی مشابه به خلق محیط رگولاتوری نیاز دارد تا علاوه بر هموار کردن راه استفاده مردم 
از خدمات مالی، به تجربه کاربری آنها نیز توجه کند. آنها معتقدند که فضای پیام رسانی به سرعت 
تغییر می کند و موفقیت پلتفرم های پیام رسان در این منطقه به توانایی آنها در سازگاری با نیازها 
و ترجیح های کاربران بستگی دارد و بومی سازی اپ ها نکته مهمی است که نباید از آن غافل شد. 
ما در بخش جهان این شماره، مطلبی از وایرد خاورمیانه را ترجمه کرده ایم که به جزئیات همین 

موضوع پرداخته است.

جهان
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خیلی وقت است که مسابقه برای ساخت سوپراپی خاورمیانه ای شروع شده، اما سازندگان این اپ ها باید 
چند درس از وی چت چین بگیرند

نبرداپها
اکتبر 2022 بود که فضای دیجیتال اولین لرزه های تحولی بنیان برافکن را تجربه کرد. در قلب چین، وی چت با موجی متلاطم 
روبه رو شد که یکی از پیامدهای آن مسدود شدن برخی حساب ها بود. شماری از قربانیان افرادی بودند که جرئت به خرج داده 
و تصاویری  از تظاهراتی نادر در پکن علیه رئیس جمهور، شی جین پینگ، را به اشتراک گذاشته بودند؛ اقدامی جسورانه که 
محرک زنجیره بی ســابقه ای از رویدادها شــد. وی چت، شــاهراهی برای ارتباطات اجتماعی و حرفه ای، بــه یکی از بخش های 
جدایی ناپذیر زندگی مردم تبدیل شده است. اپی که به قدری با بافت جامعه عجین شده که غیبت آن خلئی ایجاد کرد که زندگی افراد متأثر از 
آن را آشفته کرد. دوســتان، خانواده و روابط کاری )که زمانی فقط به اندازه یک لمس صفحه با افراد فاصله داشتند( ناگهان از دسترس خارج 
شدند. اما از این آشفتگی، روحیه ای سرکش برخاست. کاربران مسدودشده، با عزمی راسخ به بهانه بازگرداندن شاهراه دیجیتال شان، تلاشی 
خستگی ناپذیر را برای اصلاح وضعیت شروع کردند. آنها درک می کردند که چه چیز بزرگی را از دست داده اند، پس برای بازپس گیری جایگاه شان 
در قلمروی وی چت از هیچ تلاشی مضایقه نمی کردند. برگرداندن حساب ها قیمتی داشت: وی چت از کاربران می خواست برای کارهایی که منجر 
به مسدود شدن حساب شان شده، عذرخواهی مکتوب ارائه دهند. کاربران مسدودشده با قلمی در دست با نهایت دقت اظهار ندامت خود را 
نوشتند و این ابراز پشیمانی  شاهدی بود بر میل شدید آنها به برقراری ارتباط دوباره. این عمل فرمان بردارانه به عرصه نبرد و به نمادی از مقاومت 
و اجتناب از تسلیم شدن در برابر مسدودسازی حساب تبدیل شد. عذرخواهی های مکتوب به سلاح های امیدبخش و مهماتی برای رخنه به 
دیوارهایی بدل شد که میان آنها و ارتباطات ارزشمندشان قرار گرفته بود. آنان با هر حرکت قلم، برای بازپس گیری حق شان مبارزه می کردند و 

می دانستند قدرت واژه ها جهان های دیجیتال ویران شده شان را بازسازی خواهد کرد.

محمد رهبان
مترجم
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  پیچیدگی های فراوان

وی چت در اوایل فعالیتش به ســرعت مقبولیت پیدا کرد و تا مارس 
2012، یعنی کمی بیشتر از یک سال بعد از بنیان گذاری اش، به رقم 
تحســین برانگیز 100 میلیون کاربر ثبت شــده دست یافت. وی چت 
مانند بسیاری از محصولات و خدمات دیگر تنسنت در آن زمان، با 
 Kik انتقادهایی روبه رو شد و کپی پلتفرم های موفقی مثل واتساپ و
در نظر گرفته می شــد. منتقدان نمی دانستند که انقلابی دیجیتال 
 ،BankMyCell در پیش است. در حال حاضر و براساس گزارشی از
پیش بینی می شــود تعداد کل کاربران فعال ماهانه جهانی وی چت 
در ســال 2023 بــه 1.671 میلیارد نفر برســد که نشــان دهنده رشــد 
چشــمگیر 8.43درصــدی در مقایســه بــا مدت مشــابه ســال قبل 
اســت. درواقع طبق برآوردها، در مقایســه با ســال قبــل 13 میلیون 
کاربر بیشــتر به ایــن پلتفــرم اضافه شــده اند. وی چت اکنــون با رقم 
تحســین برانگیز 1.309 میلیــارد کاربــر فعــال ماهانــه پنجمیــن اپ 

پرکاربر رسانه های اجتماعی جهان است.

  تعداد کاربران فعال وی چت

در قلب چشم انداز فناوری گرای سرزنده و پویای خاورمیانه، پرسشی 
تأمل برانگیز مطرح می شود: چرا برخلاف کل جهان، وی چت در این 

منطقه پرهیاهو و با همه اشتیاق دیجیتالش، غالب نیست؟
به گفته متخصصان این منطقه تعامل و تقابل پیچیده مناســبات 
فرهنگــی، رگولاتــوری و رقابتــی احتمــالاً در نفــوذ محــدود وی چــت 
در خاورمیانــه تأثیرگــذار بــوده اســت. یکــی از مســائل تأثیرگــذار 
غالب بــودن واتســاپ در این منطقه اســت کــه حتی پیــش از آنکه 
فیســبوک ایــن پیام رســان را بخرد هــم جایــگاه محکمی بــرای خود 
کســب کرده بود. وی چت در ژوئــن 2013، یعنــی دیرتر از واتســاپ، 
به بازار عربستان ســعودی وارد شــد و با چالش هایی مثل استفاده 
محدود، نیاز بــه اســتفاده از وی پی ان هــا، ممنوعیت هــا و نگرانی ها 
دربــاره شــهرت چیــن بــه ســوءمدیریت داده هــا روبــه رو بــود. ایــن 
مســائل در تلاش تنســنت بــرای ورود بــه ایــن منطقه موانــع بزرگی 
ایجاد کردند. عمر کریســتیدیس )Omar Christidis( متخصص 
نــوآوری و ســرمایه گذاری منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقــا )منا( و 
بنیان گذار و مدیرعامل Arabnet اشاره می کند که عوامل رگولاتوری 
در خاورمیانه، به ویژه در امارات متحده عربی و عربســتان ســعودی 
»مثل رگولیشــن های رســانه های اجتماعی، حریم خصوصی داده، 
محدودیت هــای محتــوا و تماس هــای اینترنتــی می تواننــد بــرای 

شرکت هایی مثل وی چت مشکل تطبیق ایجاد کنند«.
بــه گفتــه رشــا غملــوش )Racha Ghamlouch(، هم بنیان گــذار 
Digital Digest، یکــی از دلایــل اصلــی غیبــت وی چــت در بــازار 
خاورمیانــه نــگاه مصرف کننــدگان خاورمیانــه ای بــه این پیام رســان 
است. »مصرف کننده عادی در خاورمیانه وی چت را نه »سوپراپ« 
یا سیســتم عامل، عنوانی که وی چت در چین و آســیا برای خودش 
تبلیغ می کند، بلکه اپــی ارتباطی و رقیبی برای واتســاپ می بیند«. 
غملوش معتقد است چنین نگاهی این امکان را به واتساپ داد تا با 
بهره برداری از مزیت اول بودن بسیار بهتر از دیگران عمل کند و اثر 
شبکه ای باعث ایجاد خندقی شد که بیشتر اپ های ارتباطی دیگر 

نمی توانند از آن عبور کنند.
علاوه بر ایــن عوامــل فرهنگــی و اجتماعــی نیــز احتمالاً بــر تصمیم 
وی چت درباره گســترش در خاورمیانــه تأثیر گذاشــته اند. غملوش 
توضیــح می دهــد کــه اغلــب مــردم خاورمیانــه بیشــتر رســانه ها و 
ســرگرمی های اروپایی و آمریکایــی را مصرف می کنند تــا رقیب های 
چینی شان را و این ترجیح رسانه های غربی به همراه جمعیت بیشتر 
خاورمیانه ای های ساکن اروپا و ایالات متحده، روی انتخاب اپ های 

ارتباطی در خانواده ها و حلقه های اجتماعی اثر می گذارد. او می گوید: 
»وقتی خانواده ها می خواهند از یکدیگر خبردار باشند، از اپی استفاده 
می کنند که در دســترس بیشــترین تعداد از اعضای خانواده است.« 
اساساً گزاره ارزش سوپراپ در توانایی آن در عمل کردن به عنوان مرکزی 
برای همه نیازهای مصرف کننده اســت. کاربران بــرای بهره بردن از این 
گزاره ارزش باید بتواننــد در اپ چت، هم خرید کننــد و هم از خدمات 
بهره بگیرند و مهم تــر از همــه در آن تراکنش مالی انجــام دهند یا پول 
نگهداری کنند، اما خاورمیانه در پذیرش کامل مفهوم سوپراپ با مانع 
بزرگی روبه رو شــده اســت؛ آن مانع نبــود چهارچوبی مســتحکم برای 

تراکنش ها و فعالیت های مالی در این اپ هاست.
دولت های خاورمیانه تا سال پیش هنوز قوانین بانکداری باز را تصویب 
نکرده بودند. بانک مرکزی سعودی در نوامبر 2022 قانون بانکداری باز 
را تصویب کرد. بانک مرکزی بحرین که به  دلیل پیشگامی در رگولیشن 
فین تک در این بازار تحسین شده اســت، چهارچوب بانکداری بازش 
را در ســال 2020 ارائه و در ســال 2022 اعمــال کرد. غملــوش می گوید: 
»اســتارتاپ هایی کــه در طول بیــش از یک دهــه اخیر در منــا فعالیت 
کرده انــد همچنان بــا ســندباکس ها و رگولاتورهــا همــکاری می کنند تا 

الزامات را برآورده کنند و مجوزهایشان را بگیرند.«
در خاورمیانــه اهمیــت حریــم خصوصــی و امنیــت به ویــژه بــرای 
سرمایه گذاران و آن دسته از سرمایه گذاران خطرپذیری افزایش یافته 
است که به  دنبال فرصت های سرمایه گذاری در پلتفرم های پیام رسانی 
و سایر شرکت های فناوری هستند. به  دلیل تبعیت وی چت از قوانین 
حریم خصوصــی داده چین که پیــروی از درخواســت های دولت برای 
دسترســی به داده هــا را الزامــی می داند، ســابقه این پلتفــرم در زمینه 
حریــم خصوصــی و امنیــت )بــه قــول کریســتیدیس( چنــدان مثبت 
نیست. »این مسئله این ظن را ایجاد کرده که مسئولان چین می توانند 
بــه اطلاعــات خصوصــی کاربــران دسترســی پیدا کننــد و باعث شــده 
است برخی دولت های غربی استفاده از این پلتفرم را محدود کنند.« 
کریستیدیس اشاره می کند که سرمایه گذاران خطرپذیر ممکن است 
در بررســی ســرمایه گذاری روی پلتفرم های پیام رســان با سابقه نقض 
داده ها یــا تحقیقات رگولاتــوری درباره شــیوه های مدیریت داده شــان 

بیشتر احتیاط کنند.
در زمینه حریم خصوصی داده، وی چت به سهم خودش با تحقیقاتی 
روبه رو شــده که در گزارشــی از Citizen Lab دانشــگاه تورنتو در سال 
2019 نیز برجســته شــده اند. این گزارش سانســور پیام های ارسالی از 
کاربران خارج چین را افشــا کرد که به نگرانی گسترده کاربران و ناظران 
منجر شــد. کریســتیدیس اشــاره می کند که به  دلیل نظــام رگولاتوری 
چین کــه وی چــت ذیــل آن فعالیت می کنــد، این خطــر وجــود دارد که 
سیاســت های این پلتفرم تحت تأثیر تصمیم های دولــت چین، در هر 
لحظه و با اطــلاع قبلی محــدود یا بدون اطــلاع قبلی تغییــر کنند؛ این 
مســئله برای ســرمایه گذاران عدم قطعیت ایجاد می کند. او می گوید: 
»در چنیــن مــواردی کــه ســرمایه گذاران خطرپذیــر می بیننــد بــدون 
نظرخواهی از آنها شرایط در شرکت تغییر کرده، احساس ناخوشایندی 
پیدا می کنند.« نبود فرایند حکمرانی روشــن و شفاف نیز نگرانی های 

سرمایه گذاران خطرپذیر را افزایش می دهد.
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  نبرد سوپراپ ها

درباره رقیب های اصلی وی چت در خاورمیانه، متخصصان این منطقه 
اذعان می کنند که واتساپ همچنان نقش آفرین غالب است. غملوش 
می گوید واتساپ در حالی دارد بیش  از پیش غالب می شود که تجارت 
اجتماعی را به خدماتش اضافه کرده و به درگاهی کلیدی برای خدمات 
مشتریان و تحویل محصول تبدیل شده است و این خدمات بخشی 
از برنامه های شــرکت مادرش، متا برای یکپارچه ســازی ایــن پلتفرم با 
زنجیره ارزش حاوی فیســبوک و اینســتاگرام اســت که هرکدام در این 

منطقه نزد دموگرافیک های متفاوتی محبوبیت دارند.
نقش آفرینان بی شــماری برای تســلط بــر بازارهای ارتباطــات، تجارت 
اجتماعــی و پرداخــت تــلاش می کننــد و رقابت بــرای تبدیل شــدن به 
سوپراپ پیشگام در خاورمیانه در حال شــدت گرفتن است. در حالی 
 که اپ هــای پیام رســان مــدام تکامــل می یابند تــا بــه نیازهــای کاربران 
رسیدگی کنند، شــرکت هایی مثل Careem خدماتشــان را گسترش 
می دهنــد تــا بــه ارائــه حمل ونقــل، تحویــل غــذا و تجــارت اجتماعــی 
بپردازند. کریستیدیس می گوید انتظار می رود پلتفرم های پیام رسانی 
منا برای موفقیت در این منطقه نوآوری کنند و بر راه حل های پرداخت 
و تجــارت اجتماعــی متمرکــز شــوند. او می گویــد: »شــرکت هایی کــه 
می توانند تجربــه ای روان و یکپارچه در خدمــات و کانال های مختلف 
ارائــه دهنــد در وضعیــت مناســبی بــرای موفقیــت در ایــن فضــا قــرار 

خواهند داشت.«
ســوپراپ Careem به تازگی از e& )اتصالات سابق( در امارات متحده 
عربــی 400 میلیــون دلار ســرمایه دریافت کرد کــه می توانــد در بهبود 
خدمات و نفوذ این اپ نقشی کلیدی داشته باشد. غملوش می گوید: 
»هرچنــد Careem در زمینه هم ســفری با رقیب هایی روبه رو اســت، 
خدمات و قابلیت انتقال پولش در بازارهای نوظهوری مثل پاکســتان 
رشد کرده و می تواند جایگاهش را به عنوان سوپراپ پیشگام در امارات 
متحده عربــی و عربســتان و احتمالاً ســایر بازارهای شــورای همکاری 

خلیج فارس تثبیت کند.«
اولترا اپ Astra Tech، BOTIM ، رقیب آینده دار دیگری است که در 
این منطقه مطرح شده است. BOTIM  ســرمایه ای هنگفت به مبلغ 
500 میلیون دلار جذب کرده تــا با اتکا به محبوبیتــش در میان حدود 
150 میلیــون نفر، به عنوان پلتفرم ارتباطی سراســر منطقــه، و با انجام 

تلفیق هایــی بــرای تســهیل کارکردهــای گوناگــون و مشــابه وی چت 
یک سوپراپ بسازد. بنابراین به  نظر می رسد BOTIM در وضعیت 
مناسبی برای تبدیل شدن به ســوپراپ قرار دارد. غملوش نیز اشاره 
می کند که هرچند ایــن اپ هنــوز در مراحل اولیه فعالیتش اســت، 
منابــع مالــی و شــریک های اســتراتژیک لازم را دارد و بایــد در مرکز 

توجه قرار بگیرد.
هرچنــد MNT-Halan در مصر بیشــتر در فضــای فین تک حضور 
دارد، به ویــژه بعــد از آنکــه ســرمایه گذاری اســتراتژیک 120 میلیون 
دلاری تمرکــزش را از حمل ونقل به خدمات فین تــک معطوف کرد و 
یکپارچه سازی ها را در ســبد خدماتش بهبود بخشید، این شرکت 

هم با قدرت و بلندپروازانه درصدد سوپراپ شدن است. 

  مواجهه با چالش های رقیب ها

مدثر شیخه، هم بنیان گذار و مدیرعامل Careem می گوید گرایش 
بــه »اپ های چندمنظــوره در خاورمیانــه رو به افزایش اســت«. این 
مدیرعامل معتقد است که غیبت وی چت فرصتی را برای آن دسته 
از نقش آفرینــان محلــی فراهــم می کند کــه درک بهتــری از نیازهای 

مصرف کنندگان این منطقه دارند.
شــیخه می گوید پذیرش دیجیتال در عربســتان ســعودی و امارات 
متحده عربی 78درصد و در مصر 74درصد است. مصرف کنندگان 
خاورمیانه ای اپ های موبایلی را به بیشتر کانال ها ترجیح می دهند 
و »مشــارکت مصرف کننــده در اپ هــا در امــارات متحــده عربــی، 
عربستان سعودی و مصر 1.6 برابر بیشــتر از مشارکت در بازارهای 
توسعه یافته اروپا و آمریکای شمالی اســت که در آنها وب سایت ها 

همچنان غالب اند«.
Careem از ســال 2012 پرداخت هــای دیجیتــال را بــرای خدمــات 
 Careem Pay ،هم ســفری اش برقرار کرده و اکنون بازوی فین تکش
مجموعه کاملی از خدمات مالی را ارائه می دهــد که تراکنش ها را از 
طریــق اپ ساده ســازی می کنند. شــیخه معتقد اســت در مواجهه 
بــا چالش هــای رگولاتــوری و تطبیــق، ایجــاد مشــارکت های قــوی بــا 
ذی نفعــان ،ازجمله دولت هــا، در عبــور از موانع و ایجــاد اعتماد نزد 
کاربر کلیدی است. او می گوید: »سوپراپ های موفق در سطح جهان 
با دولت ها مشارکت کرده اند.« خود Careem نیز همکاری و روابط 
نزدیکی بــا دولت های منطقــه ای، صنعــت بانکداری، شــریک های 
رگولاتوری داشته و مشارکت های قدیمی و تثبیت شده ای در زمینه 
جابه جایی دارد؛ مثل مشارکت با Hala Taxi و Wusool که به زنان 

اهل عربستان سعودی امکان حضور در بازار کار را می دهد.
»مصرف کننده عادی در خاورمیانه وی چت را نه سوپراپ یا سیستم 
عامــل، عنوانــی کــه وی چــت در چیــن و آســیا بــرای خــودش تبلیغ 

می کند، بلکه اپی ارتباطی می بیند.«
تأمیــن امنیــت تراکنش هــای کاربــران اهمیــت بســیار زیــادی برای 
ســوپراپ ها دارد. هم زمــان کــه ایــن پلتفرم هــا خدماتشــان را بــه 
فعالیت هــای مالــی گوناگونی مثــل پرداخــت، انتقال وجــه و خرید 
گسترش می دهند، پیاده ســازی تمهیدات امنیتی پایدار و مطمئن 

برای آنها حیاتی می شود.
WeChat Pay در تلاش برای تقویت امنیــت تراکنش های کاربران، 
قابلیت هایــی مثــل پرداخت بــا کیوآرکد و تشــخیص چهــره را برای 
تراکنش های امــن و راحــت اضافه کرده اســت. شــیخه می گوید که 
Careem Pay با پشــتیبانی از احراز هویت مبتنی بر اثر انگشــت، 
اعتماد و امنیت کاربر در تراکنش های دیجیتال را بهبود بخشــیده 
و ســطح امنیت را در زمان ورود )login( افزایش داده و فعالیت های 
حساس مشتری را در Careem Pay ممکن کرده است. علاوه بر این 
Careem Pay از فناوری توکن سازی برای جایگزینی اطلاعات کارت 
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مشتری با توکنی منحصربه فرد اســتفاده می کند که در تراکنش ها 
از آن به  جای شماره کارت استفاده می شــود که لایه امنیتی دیگری 
را اضافــه می کنــد. شــیخه همچنیــن می گوید کــه همــه تراکنش ها 
و داده های شــخصی بــا کمــک اســتانداردهای رمزنگاری پیشــرفته 
رمزگــذاری می شــوند تــا از دسترســی بــدون اجــازه جلوگیــری و از 
اطلاعات حساس محافظت شود. او می گوید: »ما امنیت داده های 
مشــتریان را بســیار جدی می گیریم و قصد داریم به نوآوری در این 
حوزه ادامه دهیم تا اعتمــادی را که در مشــتریانمان ایجاد کرده ایم 

حفظ کنیم.«
ایجاد اکوسیستمی مشــابه وی چت نیازمند یک محیط رگولاتوری 
اســت که از ارتباطات و نیــز از خدمات مالــی، در کنار نوعــی تجربه 
کاربری پشتیبانی می کند و محرک پذیرش سریع می شود. عبدالله 
ابوشــیخ، بنیان گــذار و مدیرعامــل BOTIM می گویــد: »]ایجــاد 
ایــن اکوسیســتم[ نیازمنــد ســرمایه گذاری چشــمگیر در فنــاوری، 
اســتعدادها و منابــع اســت.« او اذعــان می کند: »وی چــت بدعتی 
را بــرای اپ هایی مثل BOTIM باب کرده اســت.« ابوشــیخ می گوید 
نقش آفرینــان در خاورمیانــه در گذشــته بیشــتر بــر کپــی کــردن از 
روی دســت ایــالات متحــده متمرکــز بوده انــد تــا ایجــاد راه حل های 
منحصربه فــردی که بــا توجه بــه نیازهای ایــن بازار متناسب ســازی 

شده اند. 
او اضافه می کند: »با این حال اکنون شــاهد جهانی شــدن صنعت 
فناوری ایــن منطقه ایم و اپ هایــی مثل BOTIM در حال به  دســت 
آوردن میلیون ها کاربر در کشــورهایی مثل هند، فیلیپین و آســیای 

جنوب شرقی اند.«
BOTIM به تازگی ماژول Chat-GPT عرب زبانی را توسعه داده که 
با BOTIM یکپارچه شده و دسترسی به خدمات را از طریق تجارت 

مکالمه ای فراهم می کند. 

هرچند زبان عربی بسیار پیچیده است و گویش های بی شماری دارد، 
ابوشــیخ مدعی اســت این ماژول که به کاربران امکان ارسال پیام های 
متنی و صوتی بهGPT و انجام کارهایی مثل پرداخت قبض ها و ارسال 
وجه بین المللی را می دهد، نقش مهمی در موفقیت BOTIM در این 

منطقه داشته است.
ابوشــیخ تلاشــی هماهنگ را برای تبدیل BOTIM به اولتــرا اپی انجام 
داده اســت تا راه حل هــای جامعی بــرای نیازهای روزمــره در خاورمیانه 
ارائه دهد؛ ازجمله بــرای تمدید گواهینامه رانندگی و کارت شناســایی 
ملی امارات، پرداخت قبض ها و جریمه های رانندگی، درخواست ویزای 
گردشــگری و رزرو پروازهــا در هواپیمایــی اتحــاد. او توضیــح می دهــد: 
»هدف نهایــی تبدیل شــدن به پلتفــرم ارجحــی در این منطقه اســت 
کــه زندگــی  روزمــره افــراد را آســان تر می کنــد و تجربه هــای روانــی ارائه 

می دهد.«
مشــابه اکوسیســتم وی چت کــه فراتر از یک پیام رســان شــده اســت 
و خدمــات گوناگونــی ارائــه می دهــد، BOTIM نیــز خدمــات فین تک 
و تجــارت الکترونیــک را در پلتفرمــی واحــد فراهــم کــرده اســت. این 
شــرکت با شــرکت هایی مثــل MoneyGram، Fawry، مســترکارت، 
هواپیمایــی اتحاد و دیگران مشــارکت کــرده تا طیفی از خدمــات را به 
پایــگاه کاربرانش ارائــه دهد. ابوشــیخ می گویــد: »به نــوآوری و اضافه 
کردن خدمــات جدید ادامه خواهیــم داد تا BOTIM را بــه اپی تبدیل 
کنیم که به نیازهای همه ازجمله افراد کمتر برخوردار از خدمات بانکی 

رسیدگی می کند.«
ابوشیخ معتقد است شــاید فناوری و افزایش مقیاس فعالیت ها برای 
اپ های پیام رسان در خاورمیانه کار بسیار دشواری باشد، چالش اصلی 
و نهایی بــرای آنها جلب اطمینان کاربر اســت. او می گوید هدفش این 
است که کاربران را »به پذیرش و اعتماد به آنچه این اپ در این منطقه 

می سازد« ترغیب کند.

* تعداد دانلودها با استفاده از تحلیل رگرسیون خطی براساس داده های Statista برآورد شده است.
www.bankmycell.com :منبع
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هرچند بیشتر کاربران وی چت چینی هستند، این پلتفرم در کشورهای دیگر مثل ایالات متحده، 
اندونزی، ویتنام و مالزی نیز کاربر دارد که ایالات متحده بیشترین کاربر را در میان این کشورها دارد.
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فناور ی های مالی ایران

  رویارویی

شــاید وی چت ظرفیــت رشــد در بــازار خاورمیانه را داشــته باشــد، اما 
متخصصان معتقدند احتمالاً آن تجربه موفق در بازار محلی را اینجا 
کسب نکند. غملوش می گوید اگر از بخش های مجاور مثل هم سفری 
و تجــارت الکترونیــک درس هایی بگیریــم، می بینیم که در هم ســفری 
جایگاه Careem در منطقه محرک اکتســاب آن توســط اوبر شد و در 
تجارت الکترونیک سرمایه گذاری Noon.com در خدمات مشتریان 
و بومی ســازی شــدید به این شــرکت کمک کرد با امثال آمازون رقابت 
کند. غملوش می گوید: »عربی سازی خدمات به ندرت به شرکتی کمک 
کرده بازار منــا را به  دســت آورد.« و بعد اضافه می کند که بومی ســازی 
واقعی، سازگار شــدن با رفتار، انتظارات و دسترسی پذیری و همچنین 
پشتیبانی محلی از مشتریان برای دستیابی به موفقیت ضروری است 

و نقش آفرینــان محلــی از همیــن راه 
مزیت هایشان را ایجاد کرده اند.

در بحث ظرفیت وی چت در خاورمیانه، 
شــاید ایــن پلتفــرم بــه دلیــل مســائل 
رگولاتــوری و نگرانی های یادشــده درباره 
حریــم خصوصــی داده بــا چالش هایــی 
روبــه رو شــود، امــا در عیــن حــال طیــف 
گســترده ای از خدمــات مثــل پرداخت، 
تجــارت اجتماعــی، بــازی، ارتباطــات و 
خدمــات دیگــر را ارائه می دهــد و همین 
خدمات باعث شــده اند این اپ در چین 
فرمانروایی کند. به نظر کریستیدیس اگر 
وی چت بتواند به این نگرانی ها رسیدگی 
کنــد و محصولاتــش را بهبود بخشــد و 
انتظارات منطقه ای را برآورده کند، شاید 
بتوانــد جایگاهی در بــازار منا به  دســت 
آورد. او می گویــد: »فضــای پیام رســانی 
به ســرعت تغییــر می کنــد و موفقیــت 
پلتفرم هــای پیام رســانی در ایــن منطقه 
بــه توانایی آنهــا در ســازگاری بــا نیازها و 
ترجیح های کاربران بســتگی دارد.«اسرا 
الشــافعی، بنیان گــذار و مدیــر ارشــد 
Majal.org و عضــو هیئت مدیــره بنیاد 
Wikimedia و Tor Project می گویــد 
پلتفرم هــای دیجیتالــی مثــل وی چــت 
دسترســی به اطلاعات و ارتباطــات را در 
جوامــع تســهیل می کننــد، امــا در عین 
حال خطرهایی را هم به همــراه دارند. او 

می گوید: »وقتی ما کاربران به اشــخاص ثالثی اتکا می کنیم که از لحاظ 
قانونی این قدرت را دارند که بدون شــفافیت یا مســئولیت پذیری کامل 
هر کاری بــا داده های ما انجام دهنــد، مثلاً آنها را بفروشــند یا در اختیار 

نهادهای دولتی قرار دهند، خطر بزرگی را به جان می خریم.«
در شکایتی که ایالت کالیفرنیا در اوایل ســال 2021 ثبت کرد، شاکیان 
تنســنت را متهــم بــه مبــادرت بــه سانســور، رصــد و اشــتراک گذاری 
داده هــای کاربــران بــا مســئولان چینــی از طریــق اپ موبایلــی وی چت 
کردند. ایــن دادخواهی کــه به  دنبــال ارائه شــکایتی گروهی بــود، ادعا 
می کرد که این شیوه ها حقوق آزادی بیان و حریم خصوصی شاکیان را 
نقض می کنند و غیرعادلانه و به زیان کاربــران وی چت در کالیفرنیا به 
تنسنت سود می رسانند. دولت ترامپ تلاش کرد با توجه به نگرانی ها 
در زمینه امنیت ملی وی چت را مسدود کند. او این اپ را متهم می کرد 
که »مقادیر بســیار زیادی« از داده های کاربران را جمع آوری می کند و 

برای حزب کمونیست چین راهی برای سانسور یا تحریف اطلاعات 
فراهم می سازد.

الشــافعی نیــز می گوید کــه منــا در بــه رســمیت شــناختن ذهنیت 
»اهمیــت حریــم خصوصــی« در منطقه چند ســال عقب اســت و 
بســیاری از کاربــران اپ هــا را خودخواســته و بــدون توجه به ســابقه 
شرکت در رصد و بهره برداری از داده ها دانلود می کنند که برای برخی 
جامعه های محروم می تواند حکم مرگ و زندگی را داشــته باشد. او 
در ادامه می گوید: »ما با کمبود پلتفرم های حافظ حریم خصوصی 
مواجه نیستیم؛ انجمن های اینترنتی، ابزارهای ذخیره سازی ابری و 
اپ های پیام رسانی داریم که از رمزنگاری سرتاسری برای محافظت 
از داده های کاربران استفاده می کنند که در حال حاضر باید بیش  از 

پیش از آنها استفاده کنیم.«
یکی دیگــر از ابعــاد نگران کننــده وی چــت مینی برنامه هــای این اپ 
اســت؛ این شــرکت ادعا می کند ایــن مینی برنامه هــا پلتفرمی برای 
توســعه دهندگان اســت تــا اپ هــای ســبکی درون این اپ بســازند. 
گــزارش امنیت ســایبری ســالانه ای که تیم فنــی واکنــش اضطراری 
شــبکه کامپیوتر ملی/مرکز هماهنگی چین )CNCERT/CC( زیر 
نظر نهــاد ناظر اینترنت در چین منتشــر کرده اســت، ریســک های 
»قابل توجه« نشــت داده های شــخصی ناشــی از مینی برنامه های 
سوپراپ وی چت متعلق به تنسنت را نشان می دهد. در این گزارش 
آمده است که بیش از 60درصد از 50 مینی برنامه بانکداری شخصی 
آزمایش شده، اطلاعات را روی دستگاه ها و در زمان انتقال رمزنگاری 
نمی کنند. علاوه بر این تدابیر محافظتی بیش از 90درصد این اپ ها 
برای داده های حساس کاربران ناکافی بوده است. الشافعی می گوید: 
»هیچ دیده شــدن و حضوری آن قــدر نمــی ارزد که برایــش امنیت را 

به خطر بیندازیم، زیرا پیامدهای این آسیب بلندمدت تر است.«
در حوزه روبه رشــد اپ و دیجیتــال در خاورمیانه و بــا آگاهی فزاینده 
افراد از اهمیت حریم خصوصی و امنیت، هر سوپراپ بومی ای باید 
اعتماد ســرمایه گذاران، رگولاتورها، دولت و عموم مردم را به  دســت 
آورد تا موفق شــود و در جایگاه پرکاربردترین و قابل اعتمادترین اپ 

توده های مردم قرار بگیرد 

در حوزه 
روبه رشد اپ 
و دیجیتال در 
خاورمیانه و با 
آگاهی فزاینده 
افراد از اهمیت 
حریم خصوصی و 
امنیت، هر سوپراپ 
بومی ای باید اعتماد 
سرمایه گذاران، 
رگولاتورها، دولت 
و عموم مردم را به 
 دست آورد تا موفق 
شود و در جایگاه 
پرکاربردترین و 
قابل اعتمادترین 
اپ توده های مردم 
قرار بگیرد



با اعضای 
هیئت مدیره 
هلدینگ های 

فناوری بانک ها 
آشنا شوید

در بخش راهنمای این شــماره علاوه بر آشــنایی با مدیر عامل هــا و اعضای 
هیئت مدیره هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک های کشور، با پنج شرکت فعال 
در حوزه بانکداری باز نیز آشنا می شوید؛ »فینوتک«، »سنباد«، »آرک«، »کبالت« 
و »فرابوم« پنج کسب وکاری اند که آنها را در بخش »اپ ها«ی این شماره معرفی 
کرده ایم. معرفی محصول این شماره نیز به دستگاه خودپرداز غیرنقدی اندرویدی 
تاریانای شرکت فیناپ تک اختصاص یافته اســت. »هوش مصنوعی«، »حاوی 
بیگ تک«، »رهبری در متاورس« و »تحول بزرگ دیجیتال« نیز چهار کتابی هستند 
که معرفی شان کرده ایم. همچنین، اگر اهل خواندن مجلات مهم فناوری های مالی 
جهان هستید، ما جدیدترین مطالب مجلات »فورچون«، »بلومبرگ بیزینس  ویک«،  
»وایرد«، »فین تک«، »امریکن بنکر« و »بارونز« را ترجمه کرده ایم که در صفحات 

پیش رو در دسترستان است.

راهنما



جـــــــــاشوا کـــــــــوشـــــنر، 

فورچون
ســرمایه دار و کارآفریــن، 
بــه  توانســت  چطــور 
3میلیــارد و 300 میلیون 
دلار دســت پیــدا کنــد؟ 
این پرسشــی اســت که نشــریه فوربز ســعی کرده از 
طریــق گفت وگو با ایــن کارآفریــن موفق به آن پاســخ 
دهــد. کوشــنر بــا ســرمایه گذاری هایی کــه روی 
شرکت هایی نظیر اینستاگرام، استرایپ و اوپن ای آی 
داشــت، توانســت به یک میلیاردر بــزرگ در جهان 
تبدیل شــود. نشــریه فورچون پیــش از آنکــه به این 
شــخصیت بپردازد از جان کالیسان گفته، کسی که 
در سال 2010 به کمک برادرش استارتاپی را راه اندازی 
کرد که یکی از بزرگ ترین و مطرح ترین استارتاپ های 
آمریکا شناخته می شــد. با این حال شرکت او با نام 
»اســترایپ« که در عرصــه خدمات مالــی و نرم افزار 
فعالیــت می کنــد، در دوران همه گیــری کرونــا دچــار 
بحران هایی شد که بعداً با بالا رفتن تورم در آمریکا، 
تشــدید هم شــد. بــه ایــن ترتیــب شــرایطی بحرانی 
داشــت و می دانســت که هرلحظه امکان دارد دچار 
بحران و ورشکستگی شود و دقیقاً در همین شرایط 
بود که با کوشنر آشنا شد. او مشکلاتش را با کوشنر 
مطرح کرد. کوشنر در سی وهشت سالگی به شهرت 
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جاشوا کوشنر چطـــــــــور میلیاردر شد؟

موفقیت به کمک مشتری
 شــرکت ســیلزفورس، یــک 

بلومبرگ 
بیزینس ویک

شــرکت رایانــش ابــری در 
سانفرانسیســکو است. این 
شــرکت در ابتــدای رشــد 
صنعــت فنــاوری، نقشــی 
کلیدی در این عرصه ایفا کرد. شرکت سیلزفورس در آن زمان، 
نرم افزارهایی به ســایر کســب وکارها می فروخت. در دوران 
همه گیری کرونا شرایط طوری پیش می رفت که مدیران این 
شرکت را متقاعد کرد عصر طلایی فروش نرم افزارها به پایان 
رسیده اســت. با این حال، اهالی این شرکت، فعالیت های 
خود را متوقف نکردند و تلاش هایشان را در مسیری جدید 
پیش بردند. این شرکت را نخستین بار فردی به اسم مارک 
بنی یفِ راه اندازی کرد. مجله بلومبرگ بیزینس ویک، تیتر اول 
و طرح جلد خود را به این چهره و شــرکتش در حوزه فناوری 
اختصاص داده اســت. او در مصاحبه اش توضیح داده که 
چطور مقوله »تجربه مشتری« را کشف و تلاشش را در این 
مسیر آغاز کرده است. از نگاه او، پیش بردن کسب وکار در 
مسیر تجربه مشــتری می تواند لذت بخش و در عین  حال 
سودآور باشد. این دقیقاً همان اتفاقی است که در کسب وکار 
خودش رخ داده است. در حال حاضر شرکت او در آمریکا، 
شــرکتی پیشــرو در مدیریــت روابــط مشــتریان شــناخته 
می شود. این شرکت رویکردی متفاوت در این زمینه دارد و به 
همین دلیل الگوی سایر شرکت ها قرار گرفته است. بنی یفِ 
نرم افــزاری را راه انــدازی کرده کــه دقیقاً خدمــات را در زمینه 
مدیریت تجربه مشــتری ارائه می کند. به همین دلیل این 
چهره را به ابتکار و نوآوری می شناسند، زیرا توانسته انقلابی 
بزرگ در روابط مشتریان و فروشــندگان ایجاد کند. جالب 
اینجاســت که بنی یــف ازابتــدا قصــد نداشــت وارد چنین 
فضایــی شــود، امــا به مــرور دریافــت کــه بایــد در اهــداف و 
برنامه های زندگی خود تجدید نظر کند و همین مسئله باعث 
شد در مسیر موفقیت قدم بردارد. او در حال حاضر تیمی 
قدرتمنــد و قــوی دارد کــه در زمینــه ارتبــاط مؤثــر و موفق با 
مشتری در دنیا مطرح و شناخته شده است. همین مسیر 
موفقیت آمیز باعث شده درآمد این شرکت در سال 2022 به 

26 میلیارد دلار برسد.

● A fitness company’s fans turn 50

● Can anybody catch SpaceX? 10

● The spoils of Russian sanctions 26
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زیادی رســیده و به ســرمایه گذاری معروف شــده که 
کســب وکارهای در بحران را از مــرگ نجات می دهد. 
در  ســرمایه گذاری  مســیر  از  او  حمایت هــای 
شــرکت هایی نظیــر اینســتاگرام و اوپــن ای آی پیــش 
می رود. اصلی ترین توصیه کوشنر به سرمایه گذاران 
این است که به کسب وکار خود وفادار بمانند و برای 
ســر پــا مانــدنِ آن، تمــام تلاششــان را بکننــد. البته 
نجات شرکت استرایپ کار ساده ای نبود. به اعتقاد 
کوشنر سخت ترین مواقع، همان زمان هایی است که 
فرد باید خودش تلاش کند تا به چیزی که می خواهد 
دســت یابــد. درواقــع فــرد بایــد تعهــد، قــدرت و 
حمایت گــر بودن خــودش را نشــان دهد و بــه همین 
دلیــل شــرایط ســخت می شــود. بــا ایــن حــال، اگــر 
تاب آوری داشــته باشــد، قطعاً نتیجــه می گیرد. این 
اتفاق درباره استرایپ رخ داد و او توانست به هدفش 
دســت یابد. تیم کوشــنر به کمک 100 ســرمایه گذار 
مختلفی که پیدا کردند، شرکت استرایپ را از بحران 
نجــات دادنــد و علاوه بــر آن، خــودش هــم بــه یــک 
میلیاردر تبدیل شــد. در حال حاضر او این قدرت را 
دارد که هر سرمایه گذاری را به هر عملی وادار کند و 
درنهایت به موفقیت هم برسد. این روزها، بسیاری 
از ســرمایه گذاران فقــط گوش به فرمــان توصیه هــای 

کوشنرند تا به موفقیت دست یابند.
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#فناوری_مالی #فین_تک 
#سال_2024

جاشوا کوشنر چطـــــــــور میلیاردر شد؟

در سال 2024 منتظر 
چه چیزهایی باشیم؟

یکی از سوژه هایی که نشریه 

فین تک
فین تک بــه آن پرداخته، این 
اســت کــه هــوش مصنوعــی 
چطور می تواند عرصه فناوری 
مالــی را متحــول کنــد. بــرای 
پاسخ به این پرسش، میزگردی تشکیل شده و از چندین نفر 
که در این عرصه در سطح بین المللی فعالیت دارند، مواردی 
را پرســیده اند. پاســخ  آنهــا تا حــدود زیــادی در این مســیر 
راه گشــا بوده اســت. نخســتین مســئله ای که مطرح شده 
»امنیت ســایبری« اســت. با پیشــرفت هایی که اخیراً در 
دنیای دیجیتال حاصل شده، انتظار می رود کلاهبرداری ها 
هم شــکل تــازه ای به خــود بگیرنــد و درنتیجه بایــد به فکر 
روش هایی برای پیشگیری از کلاهبرداری های مدرن باشیم. 
انتظار می رود در ســال 2024 شاهد رشــد بخش »امنیت 
ســایبری« به ویژه در عرصه خدمات مالی باشیم. از هوش 
مصنوعی می توان با اهداف مختلفی استفاده کرد. رهبران 
جهان هم نگران چنین مشکلاتی اند و می دانند که باید با 
ایجاد تحولاتی، میزان امنیت را افزایش داد. رشد بلاکچین 
و رمزارز، یکی دیگر از مسائلی است که در نشریه فین تک 
بررسی شده اســت. با توجه به پیشرفت هایی که اخیراً در 
عرصه فناوری شــاهد بوده ایــم، انتظار می رود چشــم انداز 
پیشــرفت فنــاوری بلاکچین هم مثبــت باشــد و همچنان 
شاهد رشد و توسعه افق ها در این بخش باشیم. شرکت ها 
در سال 2024، ابعاد جدیدی از بلاکچین را کشف کرده اند 
و به بهره برداری رسانده اند. با این حال، در زمینه رمزارزها، 
احتمالاً در سال 2024 شاهد شرایطی بحرانی خواهیم بود. 
انتظار می رود اوضــاع به مرور بهبــود پیدا کنــد، ولی به هر 
حــال، ســال آینــده شــرایط ســخت و دشــوار خواهــد بود. 
بهره گیری از هوش مصنوعی و یادگیری ماشین هم از دیگر 
مواردی اســت که در سال 2024 پیشــرفت های جدیدی را 

تجربه خواهد کرد. 

December 2023  |  fintechmagazine.com

J.P. Morgan Payments 
Transforming Treasury  

with Technology 

Cryptocurrencies 
of 2023

GFT 
On strategic  
tech alliances  

2024  
FINTECH 
TRENDS 
The immediate 
future of fintech

FEATURING: FUJITSU               |               ERICSSON               |                CAPGEMINI

J.P. Morgan’s Michael Brady explains how treasurers 
can leverage APIs for digital transformation

95
 دی 1402

سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

دکه



تاریخ انتشار
  سپتامبر و اکتبر 2023

صاحب امتیاز
Condé Nast

تیراژ
870 هزار

انتشار اولین شماره
1993

دفتر مرکزی
سانفرانسیسکو، ایالات 

متحده
وب سایت
wired.com
سوژه ها

#استارتاپ #فناوری 
#پیشرفت

تاریخ انتشار
  نوامبر و دسامبر 2023

صاحب امتیاز
Arizent )آریزنت(

تیراژ
انتشار آنلاین

انتشار اولین شماره
1885

دفتر مرکزی
نیویورک، آمریکا

وب سایت
americanbanker.co  

سوژه ها
#بانک #بانکداری 

#بانکدار_سال

بانکدار سال
سال میلادی 2023 به زودی به 

امریکن بنکر
پایــان می رســد و بــه همیــن 
بهانــه، مجــلات و نشــریات 
مختلف در حال مرور ســالی 
هســتند که گذشت. نشریه 
امریکن بنکر به رسم هر سال، در شماره ای به »بانکدار برتر 
ســال« پرداختــه اســت. ویلیــام دمشــاک کــه با نــام »بیل 
دمشاک« هم شناخته می شود بانکدار برتر انتخاب شده 
است. او مدیر اجرایی گروه خدمات مالی پی ان سی است 
که معمولاً با عنوان »پی ان ســی بانک« شناخته می شود. 
دمشاک از ســال 2022 در این بانک مشغول به کار شده و 
پیشــرفت زیادی در این بانک ایجاد کرده است. او نقشی 
حیاتی در مسیر استراتژیک بانک داشته و به راهکارهایی 
»مشتری محور« دست پیدا کرده و درنتیجه شرایطی برای 
رشد و توسعه این بانک فراهم آورده است. بررسی ها نشان 
می دهد عمده تمرکز دمشاک روی راهکارها و نوآوری ها برای 
مشــتریان، توســعه فنــاوری و ایجاد مســیرهای پایــدار در 
کســب وکار بوده اســت. بســیاری از اهالی بخش خدمات 
مالی، این چهره را می شناسند. او طی سال های مدیریتی 
خود توانسته در این بانک به استراتژی ها قابلیت استفاده 
بدهد. دلیل این مهارت هایش هم این بوده که پیش از الحاق 
به این بانک، در بانک های بلندآوازه ای نظیر جی پی مورگان 
فعالیت کرده و درنتیجه توانسته به تجربیات ارزشمندی در 
حیطــه کاری خــود دســت پیــدا کنــد. او درک عمیقــی از 
بازارهای مالــی دارد و می تواند بگوید چه ریســک هایی در 
حوزه مدیریــت، ممکن اســت تهدیدی برای بانک باشــد. 
علاوه بر اینها، دمشــاک توانســته چشــم انداز بانکداری را 
متحول کنــد و آن را بــا نوعــی تــاب آوری لازم در این بخش، 
مطابقــت دهــد. موقعیــت بانــک پی ان ســی بــا مدیریــت 
دمشاک در بازار به کلی متحول شــده است. به دلیل تمام 
این فعالیت ها و نقش آفرینی ها، نشریه امریکن بنکر این 

چهره را بانکدار سال معرفی کرده است.

Under CEO Bill Demchak, PNC  
navigated this year’s banking crisis  

better than many of its peers
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نشــریه وایرد در تازه ترین 

وایرد
شــماره خود به مــرور 100 
اســتارتاپ برتــر و داغ در 
اروپــا پرداختــه اســت. 
مــــــــــــاجرا بـــــــــه مسابقه 
استارتاپ ها در برلین مربوط می شود. این شهر آلمانی 
به محلی برای تلاقی فرهنگ ها تبدیل شده و محصول 
آن، همیــن اســتارتاپ هایی اســت کــه با هم مســابقه 
می دهند تا در مسیر پیشرفت قرار بگیرند. در رویدادی 
که برلین میزبان آن شده، هرکســی از هرجایی حضور 
پیــدا کــرده و اســتارتاپ خــود را معرفــی کــرده اســت. 
بزرگ ترین اســتارتاپ های اروپایی هم، ازجمله آنهایی 
کــه بیــش از 1 میلیــارد دلار ارزش دارند، در ایــن برنامه 
حضور دارند و سعی کرده اند خودی نشان دهند. وایرد 
برخــی از این اســتارتاپ ها را بررســی کــرده و آنهــا را به 
شکلی مختصر، معرفی کرده است. یکی از مواردی که 
ایــن نشــریه بــه آن پرداختــه، اهمیتــی اســت کــه 
سیاســتمداران بریتانیایــی بــه اســتارتاپ ها داده انــد. 
ظاهراً ریشی ســوناک، نخســت وزیر بریتانیا اهمیتی 
ویــژه بــرای اســتارتاپ ها قائــل شــده و حتی خــودش را 
دوست دار استارتاپ در این کشور معرفی کرده است. 
به نظــر می رســد ایــن شــرایط، بســتری مناســب برای 

داغ ترین اســـــــــــــــــــتارتاپ ها
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تب طلا
در قرن نوزدهم شاهد هجوم 

بارونز
مردم برای حفاری و کندوکاو 
با هــدف دســتیابی بــه طلا 
بودیم. در آن زمان، بسیاری 
از آمریکایی ها فقط یک رؤیا 
در سر داشتند: دســت یافتن به طلا. حالا نشریه بارونز، 
تــلاش بــرای دســت یافتــن بــه هــوش مصنوعــی و حتی 
فهمیدنِ آن را به همین تب طلا تشبیه کرده است. بسیاری 
از سرمایه گذاران به این نتیجه رسیده اند که سرمایه گذاری 
در هوش مصنوعی و توسعه و نوآوری در این زمینه می تواند 
بهترین روش برای کسب درآمد باشد. به این ترتیب، تعداد 
زیادی از سرمایه گذاران و محققان، تمام زندگی خود را روی 
این حــوزه متمرکز کرده انــد. درنتیجه آنها بــه »تب طلا« 
دچار شده اند. در این دوره، شاهد رقابت بالای شرکت ها و 
کسب وکارهای مختلف در زمینه هوش مصنوعی هستیم. 
هرکدام می خواهند توسعه و پیشرفتی را در این زمینه به 
نام خود ثبت کنند. از آنجا که هوش مصنوعی، بســتری 
نوظهور است و هنوز جای پیشرفت زیادی دارد، هرکسی 
به آن ورود می کند، می تواند امیدوار باشد که چیزی جدید 
را به نام خودش به ثبت برساند و درنتیجه از این مسیر به 
پول و درآمدی هم دست یابد. راه اندازی چت جی پی تی از 
نگاه مجله بارونز نقطه آغازی برای توسعه هوش مصنوعی 
بود. دقیقاً موفقیت های چت جی پی تی که از طرف شرکت 
اوپن ای آی به جهان معرفی شــد، باعث شد ناگهان همه 
توجه خود را به این پدیده نوظهور معطوف کنند و بخواهند 
از آن ســود ببرند. بســیاری از بازیگران تازه وارد هم سعی 
دارنــد از طریــق ورود بــه عرصــه هــوش مصنوعــی، از این 
فرصت بهره بگیرند و به ســود دســت یابند. بســیاری از 
ســرمایه گذاران متوجــه ظرفیت هــای موجــود در هــوش 
مصنوعی شده اند و درنتیجه تلاش می کنند این ظرفیت ها 
را به چشم فرصتی اقتصادی ببینند. پیشرفت هایی که هر 
روز در حــوزه فنــاوری حاصــل می شــود به توســعه هوش 
مصنوعی کمک می کند و درنتیجه جایگاه آن را بالاتر هم 
می بــرد. درنهایت همه این مســائل باعث شــده شــاهد 
رقابتی در سرتاســر جهــان در رابطــه با هــوش مصنوعی 
باشــیم. بــه عبــارت ســاده تر، امــروزه تــب بــه تــب هوش 
مصنوعی تبدیل شده و هرکسی سعی دارد در هر زمینه ای 
که فعالیت می کند، از قابلیت های موجود در این فناوری 

بهره بگیرد.
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SuperMicro.

GOLD RUSH
THE AI

A year after the launch of ChatGPT,
Nvidia is a clear winner in the

artificial intelligence race.We found
other players poised for rapid growth.
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فعالیت سرمایه گذاران فراهم کرده است. آنها در مسیر 
پیشــرفت گام برمی دارنــد و توســعه پیــدا می کنند. به 
همیــن دلیل اســت که نــام بســیاری از اســتارتاپ های 
انگلیسی هم در میان داغ ترین استارتاپ های اروپایی 
به چشم می خورد. برخی از این اســتارتاپ ها در حوزه 
انرژی های تجدیدپذیــر فعالیت دارنــد. از آنجا که این 
روزها تمام جهان با پدیده تغییرات اقلیمی و گرمایش 
زمین دست وپنجه نرم می کنند، چنین استارتاپ هایی 
تلاش دارند فضا را به کلی به نفع زمین تغییر دهند. به 
عبــارت ســاده تر، آنهــا دوســت دار محیــط زیســت و 
زمین انــد. یکــی دیگــر از بخش هــای گــزارش مفصــل 
نشریه وایرد به ایرلند مربوط می شود. ظاهراً دورکاری 
باعث شده فرصتی برای توسعه استارتاپ های متفاوت 
در این کشور فراهم شود. بسیاری از استارتاپ ها در این 
کشــور، بعــد از همه گیــری کرونــا راه انــدازی شــده اند و 
درنتیجه به صورت دورکار فعالیت دارند. در هلند هم 
اهالــی اســتارتاپ ها یــاد گرفته اند کــه از طریــق جذب 
سرمایه های خارجی، شرایط را برای خود بهبود بخشند 
و فعالیت های اقتصادی شان را توسعه بدهند. در حال 
حاضــر، آمســتردام بــه شــهری بــرای شناســایی 
استعدادها معروف است و هرکسی می تواند به نوعی 

از استعدادها و فرصت های موجود در آن بهره ببرد.

داغ ترین اســـــــــــــــــــتارتاپ ها
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چرا مهم است: »کتاب هوش مصنوعی«، نوشته 
چندنفــر از رهبــران برجســته فکــری در فضــای 
فین تک را انتشارات ویلی در ســال 2020 میلادی 
منتشــر کرده اســت. این کتاب در فصــول نه گانه 
خود توضیح می دهد که هوش مصنوعی واقعاً به 
چه معناســت و چگونه می توان از آن در خدمات 
مالی امروزی اســتفاده کرد. این کتاب دربرگیرنده 
تحــولات کلیــدی صنعــت، رویکردهــای انتقادی 
متخصصــان و اطلاعــات دســت اول آنهــا دربــاره 
هوش مصنوعی و چگونگی کاربســت آن اســت. 
این اطلاعات دربرگیرنده مباحثی همچون ماهیت 
هوش مصنوعــی، یادگیــری ماشــین، راه حل های 
هــوش مصنوعــی بــرای امــور مالــی، مقــررات و 

ملاحظات اخلاقــی، پیش بینی نســل های بعدی 
هــوش مصنوعــی، ربات هــای گفت وگو، پــردازش 
زبــان طبیعی، بازاندیشــی در انســان ها و صنایع، 
محاســبات کوانتومــی، امنیــت ســایبری و تغییر 
در مدل کســب وکارها اســت. هر فصل این کتاب 
به صورت تفکیک شــده به یکی از این موضوعات 
می پردازد: »نیاز به دانســتن«، »سپرده و بیمه«، 
»پرداخت ها«، »مدیریت سرمایه گذاری«، »بازار 
ســرمایه«، »اعتمــاد«، »شــفافیت و اخــلاق«، 
»ریســک و مقــررات قانونــی« و »آینــده هــوش 
مصنوعــی«. ایــن کتــاب مناســب کارآفرینــان، 
ســرمایه گذاران و افرادی اســت که به هر نحوی به 

فین تک می اندیشند   

عنوان اصلی
 The AI Book: The Artificial Intelligence

 Handbook for Investors, Entrepreneurs and
Fintech Visionaries

نویسنده
Ivana Bartoletti,Susanne Chishti

Anne Leslie,Shân M. Millie
انتشارات

   ویلی
سال انتشار

2020  

هوش مصنوعی  
هندبوک هوش مصنوعی برای سرمایه گذاران 

کارآفرینان و رؤیاپردازان فین تک

چــرا مهم اســت: »حــاوی بیگ تــک« نوشــته تام 
کمــپ اســت و در ســال 2023 بــه همــت فســت  
کمپانی پرس منتشــر شــده و ازجمله کتاب هایی 
اســت که هم برای علاقه مندان به تکنولوژی و هم 
برای علاقه مندان به علوم سیاسی جذاب خواهد 
بود. نویسنده کتاب معتقد است تکنولوژی شبیه 
شمشــیر دولبه اســت و همزمان که می تواند یک 
موهبت به حســاب آیــد، می تواند مضــر و نحس 
هم باشــد. او در این کتاب با اشــاره به پنج شرکت 
بزرگ تکنولوژی متــا، اپل، آمازون، مایکروســافت 
و گوگل، توضیح می دهد که این شرکت ها در کنار 
محصــولات نوآورانــه ای کــه با خلــق آنهــا موجب 
تسهیل جنبه های مختلف زندگی بشر شده اند، 
حقوق مدنی، اقتصــاد و دموکراســی را نیز تهدید 
کرده اند؛ نفوذ این شــرکت ها در سیاســت آن قدر 

وسیع شده که می توان آنها را تهدیدی برای آزادی 
بشــر به حســاب آورد. تام کمپ که تجربه زیادی 
در همــکاری بــا اســتارتاپ های تکنولوژی محــور 
در ســیلیکون ولی دارد، بــه شــکلی شــیوا و دقیــق 
تهدیدهای ناشــی از بیگ تک را به یکدیگر پیوند 
زده و بــه اســتفاده و پــردازش داده هــای افــراد در 
راســتای غلبه بر بازار و ســرکوب رقابــت و امثالهم 
پرداخته اســت. نویســنده در این کتاب از عواقب 
نظارت دیجیتالی، استفاده استثمارگونه از هوش 
مصنوعــی و شــیوه های انحصــاری و ضدرقابتــی 
صحبت کرده و راه حل هایی عملــی برای مهار این 
موضوعات ارائه داده اســت تا به سیاست مدارها 
کمــک کنــد مانــع از زیــاده روی  بیگ تک شــوند و 
ضامن اقتصاد رقابتی، حقوق مدنی و دموکراسی 

باشند   

عنوان اصلی
 Containing Big Tech: How to Protect Our Civil

Rights, Economy, and Democracy
نویسنده
تام کمپ
انتشارات

   فست کمپانی پرس
سال انتشار
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حاوی بیگ تک 
چگونه از حقوق مدنی

 اقتصاد و دموکراسی دفاع کنیم؟
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چــرا مهــم اســت:  »رهبــری در متــاورس« اثــر را 
فســت کمپانــی پــرس در ســال 2023 میــلادی 
منتشر کرده است. این کتاب به این سؤال پاسخ 
 WebMe یا Web3 می دهد که چگونه می تــوان
را به WebWe تبدیل کرد و درواقع به شما کمک 
می کند تا مهارت های رهبری در جهان متاورس 
را بیاموزیــد؛ مهارت هایــی کــه برای پــل زدن بین 
زندگــی انســان ترکیبــی و دیجیتالی-فیزیکــی 
روی سیاره زمین و ایجاد جوامعی منسجم لازم 
اســت. کارول پــور همچنین بــه مقوله نــوآوری و 
چالش هــای اجتماعــی مــورد انتظــار در جهــان 
مبتنی بر متاورس نیز می پردازد و بینشی عمیق 

از رهبری، استراتژی مشارکتی، ساخت اجتماع 
و مهارت هــای ارتباطــی ضــروری ارائــه می دهــد. 
درنتیجــه می تــوان گفــت کــه ایــن کتاب شــما را 
بــرای رهبــری در فراجهانــی  آماده می کنــد که در 
آن واقعیــت مجــازی،  هولوگرام هــای ســه بعدی 
و آواتارهــای انســانی جــای امــور ایــن جهــان را 

می گیرند. 
»رهبــری در متــاورس« بــه شــما کمــک می کند 
تا متــاورس را به عنــوان ابزاری برای ایجــاد روابط 
انسانی به حداکثر برسانید، مردم و جوامع را به 
یکدیگر نزدیک کنید و بیــن جهان های مختلف 

انسانی پل بزنید   

رهبری در متاورس 
 WebWe خلق آینده

از طریق استراتژی و ساخت اجتماع

چــرا مهــم اســت:  »تحــول بــزرگ دیجیتــال« را 
جــرارد ســاتوانی نوشــته، و انتشــارات فوربــس 
منتشر کرده است. این کتاب درباره موضوعات 
و مســائلی اســت کــه لازم اســت خرده فروش ها 
در عصر دیجیتال به آنها توجه کنند. ســاتوانی 
معتقــد اســت کــه ایجــاد یــک وب ســایت در 
گذشــته های نه چنــدان دور بــرای کســب وکارها 
اقدامی هوشمندانه به حساب می آمد، اما حالا 
بــا تغییــرات فناورانــه ای کــه در جهــان رخ داده، 
کاری پیش پاافتــاده بــه نظــر می آیــد. بنابرایــن 
کســب وکارها بایــد خودشــان را بــرای ســفر در 
دنیای تحولات بــزرگ دیجیتــال آمــاده کنند. او 
در ایــن کتــاب از خرده فروش هایــی نــام می بــرد 
که بــه کمــک دانــش او توانســته اند از وضعیت 
قرمز خارج شــوند و سیســتم هایی را خلق کنند 
کــه از تعامل با مشــتری تغذیه شــده و مســیری 

یکپارچــه و مبتنــی بــر تجربه آســان و دلنشــین 
را بــرای آنهــا بــه وجــود آورده اســت. ایــن کتــاب 
موضوعــات پیچیــده تحــول دیجیتــال را بــه 
بخش های قابل هضم تبدیل کرده و به خواننده 
کمک می کند تا ظرفیت های فناوری را درک کند. 
تحول دیجیتال، مشتری محوری، راه های ایجاد 
تجربه هــای مثبــت تلفن همــراه، فروشــگاه های 
زمینی، نحوه تعامل در ویدئو، دستورالعمل های 
معنی دار بــرای تنظیم وظایف کارکنــان و راه های 
دریافت دســتمزد دورکاری ازجملــه موضوعاتی 
اســت کــه در ایــن کتــاب به طــور مفصــل دربــاره 
آنها بحث شــده اســت. ایــن کتاب بــه صاحبان 
کسب وکارها کمک می کند با تحولات دیجیتال 
آشــنا شــوند، با آنها خو بگیرنــد و برندهای خود 
را به ســمت آینــده ای روشــن و ســودآور هدایت 

کنند   

تحول بزرگ دیجیتال 
تجسم مجدد آینده 

تعاملات با مشتری

عنوان اصلی
 The Great Digital Transformation: Reimagining

the Future of Customer Interactions
نویسنده

جرارد ساتوانی
انتشارات
   فوربس

سال انتشار
2023  

عنوان اصلی
Leadership in the Metaverse: 

 Creating the Future of WebWe 
 Through Strategy and Community

Building
نویسنده

کارول پور
انتشارات

   فست کمپانی پرس
سال انتشار
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فینوتک

فینوتــک فعالیــت خــود را بــا هدف گســترش و 
نوآوری در حوزه خدمات بانکــداری باز از دی ماه 
1395 آغــاز کرد. بــه گفته مدیــران این شــرکت، 
وب ســرویس های فینوتــک پلُــی اســت میــان 
بانک ها، سازمان ها، کسب وکارهای بزرگ و حتی 
اســتارتاپ ها تــا هــر کســب وکاری بتوانــد به ســرعت و بــا ســهولت، 
سرویس هایی کامل با تجربه کاربری بهتر داشته باشد. فینوتک هم اکنون 
در مســیر رشــد و توســعه خدمات مالی باز قرار گرفته و به ســمت ایجاد 
بستری برای پیاده سازی مفهوم داده باز در حرکت است. امروز فینوتک 
بیش از 300 وب سرویس )API( را ارائه می کند که فقط محدود به خدمات 
بانکی نیستند و خدمات دیگری را هم دربرمی گیرند، مثل بازار سرمایه، 
بورس، بیمه و سرویس های هوش مصنوعی، احراز هویت، اعتبارسنجی، 
مکان محــور، ســرویس های مرتبــط بــا حــوزه قضایــی، ثبت شــرکت ها، 
سرویس های پیامکی با سرشماره های خدماتی و اختصاصی منطبق بر 
نیــاز کســب وکار و... . مدیــران ایــن شــرکت می گوینــد در حــال حاضــر 
کسب وکارهای کوچک و بزرگی که ماهانه بیش  از چند صد هزار تا چند 
میلیون تراکنش دارند، از خدمات فینوتک استفاده می کنند و این خدمات 
شــامل داشــبوردهای مدیریتــی و ابزارهــای نظارتــی روی وضعیــت 

فراخوانی های وب سرویس ها نیز می شود.
خدمات فینوتک منحصر به ارائه API نیست. فینوتک امسال از محصول 
جدید خود به نام »راشــا« رونمایی کرد. این محصول به کاربران صنایع 
مختلف ازجمله بانک، بیمه، بازار سرمایه و... این امکان را می دهد که بدون 
صرف هزینه های پیاده سازی و فقط با چند کلیک و شارژ حساب خود به 
خدمات مدنظرشــان دسترســی پیدا کنند. از جمله مشتریان فینوتک 
می توان به بانک های آینده، پاســارگاد، پارســیان، خاورمیانه، کشاورزی، 
صادرات، تجارت و شــرکت های پرداخت یار، بیمه دی، بیمــه رازی، بیمه 
تجارت نو، بیمه تعــاون، کارگزاری آگاه، نوبیتکــس، پرداخت الکترونیک 

پاسارگاد، بلوبانک و ... اشاره کرد.

سنباد

پلتفرم بانکداری باز ســنباد فعالیت خود را از 
ابتدای سال 1400 با سرمایه گذاری مشترک 9 
بانــک خصوصــی آغــاز کــرد و بــا رونمایــی از 
ســرویس های پایه به صورت رســمی وارد بازار 
بانکداری باز کشــور شــد. به گفته مدیران این 
شرکت، با توجه به اینکه سنباد تازه از ابتدای ســال جاری به بازار وارد 
شده، تعداد تراکنش های این پلتفرم رضایت بخش اســت و روزبه روز 
تعــداد تراکنش ها افزایــش می یابد. در حــال حاضر دو گروه ســرویس 
شامل سرویس های مالی و سرویس های غیرمالی روی پلتفرم بانکداری 
باز سنباد پیاده سازی و عملیاتی شده  است. سرویس های مالی شامل 
سرویس های انتقال وجه، یعنی سرویس انتقال وجه داخلی، سرویس 
انتقال وجه پایا، سرویس انتقال وجه ساتنا و برداشت خودکار از حساب 
ســرویس های مالی )دایرکــت دبیت( می شــود. علاوه بر اینها، ســنباد 
ســرویس های تبدیلی )ســرویس تبدیل شــماره  کارت به شــماره شبا، 
ســرویس تبدیل شــماره کارت به شــماره حســاب و...(، ســرویس های 
استعلامی )سرویس استعلام شــماره شبا، سرویس استعلام خلافی 
خودرو، ســرویس اســتعلام تراکنش کارت به کارت و...(، ســرویس های 
تطبیقی )سرویس تطبیق شماره حساب و کدملی سرویس تطبیق کارت 
و کدملی و...(، ســرویس های احراز هویت )ســرویس تطبیق دوچهره، 
سرویس احراز هویت با عکس سلفی، سرویس احراز هویت ویدئویی 
)بررســی لایونس و جعلی نبودن ویدئو(، ســرویس OCR کارت بانکی، 
سرویس های امضای دیجیتال، سرویس سفته دیجیتال و... را نیز ارائه 
می کنــد. همچنیــن در کنــار ســرویس های بانکــداری بــاز، ســنباد 
سرویس های ارزش افزوده مثل سرویس Push Notification سنباد، 
ســرویس ثبت و صدور صورت حســاب الکترونیکی مؤدیان مالیاتی، 
ســرویس احراز هویت الکترونیکی e-KYC  را پیاده سازی کرده است. 
ازجمله مهم ترین مشــتریان ســنباد می توان به بانک های خصوصی 

کشور و چندین شرکت پرداخت یار و خرده فروشی کشور اشاره کرد.

معرفی ۵ شرکت و پلتفرم فعال در حوزه بانکداری باز در کشور 

محرک های نوآوری در 
صنعت بانکی

بانکداری باز مفهومی است که در سال های اخیر در صنعت بانکی کشــور در کانون توجه قرار گرفته و روشی است که در آن 
کسب وکارهای تجاری امکان دسترسی آزاد به اطلاعات بانکی مشتریانشان را دارند که البته این دسترسی تحت پروتکل های 
امنیتی و با مجوز خود مشتری داده می شود. بانکداری باز، قبل از هرچیز روی نوآوری در خدمات مالی متمرکز است و چندین 
ســال اســت که در قالب توســعه محصولات و خدمات جدید، نوآوری را وارد صنعت مالی کرده اســت. تســهیل دسترســی 
کســب وکارها به خدمات بانک و کاهش دادن هزینه های عملیاتی شعبه داری سنتی برای بانک و کســب وکارها از یک سو و کمک به افزایش 
درآمدهای کارمزدی بانک ها از سوی دیگر حداقل نقشی است که بانکداری باز می تواند برای نظام بانکی ایفا کند. در ایران نیز چند شرکت و 
پلتفرم ارائه دهنده خدمات بانکداری باز در سال های اخیر شکل گرفته اند که به دلیل اهمیت توسعه این مفهوم در کشور بر آن شدیم پنج پلتفرم 
بانکداری باز فعال در کشور را معرفی کنیم. پلتفرم هایی که در تلاش اند با تجمیع و ارائه سبدی از خدمات بانکداری و API باز به صورت استاندارد، 

تجربه ای کامل و یکپارچه از نوآوری را در اختیار کسب وکارهای دیجیتال قرار دهند.
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پلتفرم نوآوری باز فرابوم 

آرک

بانکداری باز بانک تجارت با نام تجاری »آرک« 
راهکاری برای  تحقق  مدل  کسب وکار  پلتفرمی 
اســت. در ایــن پلتفــرم  داده هــا،  محصــولات، 
فرایندهــا  و  عملکردهــا در  اکوسیســتمی  از  
توســعه دهندگان،  مشــتریان،   بانک هــا،  
 فین تک ها  و  شرکای  دیگر گرد آمده اند. آرک با به کارگیری استانداردها و 
پروتکل های مشــخص  به توســعه  دهندگان و شــرکت ها این امکان را 
می دهد که برنامه های کاربــردی خلاقانه را با اســتفاده ازAPI ها ایجاد 
کنند. پلتفرم آرک در نهمین همایش ســالانه بانکداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت در اسفند 1401 به صورت رسمی رونمایی شد. آرک را 
شرکت سامانه های یکپارچه ســیمرغ تجارت توســعه داده  است تا با 
هدف هم افزایی بیشتر و هم آفرینی ارزش در اکوسیستم بانکی و مالی 
کشور سرویس ها و محصولات خود را در اختیار استفاده کنندگان قرار 
 دهد. به گفته مدیران این شرکت، برخی ویژگی های آرک به این ترتیب 
اســت: پشــتیبانی 24×7، منطبق با اســتاندارد PSD2، تجاری سازی 
خدمــات بــا انعطاف پذیــری کامــل )API Monetization(، تمرکــز بــر 
مفاهیــم API-First Design  در طراحــی ســرویس، انطبــاق بــا 
مشخصه های فنی شناخته شده Open API وOpen Data، راه اندازی 
 ،API و اجرای راحت و دسترسی شبانه روزی، مدیریت کامل چرخه عمر
نگاه داده محــور در ارائه خدمات و ســطح کنترل های امنیتــی بالا برای 

دسترسی به API داده و اشتراک اطلاعات با شخص ثالث.
چشــم انداز شــرکت ســیمرغ تجارت در توســعه پلتفــرم بانکداری باز 
ایجاد بستری برای توسعه کسب وکار پلتفرمی است. شرکت ها، بوم ها 
و فین تک های بســیاری از ســرویس های پلتفرم آرک بهــره می گیرند؛ 
ازجمله: شرکت های فرابوم، فینوتک، تپسی، جیبیت، وندار، صندوق 
سرمایه کاردان، شاهین، کارگزاری مفید، پیراد و دیجی پی. پلتفرم آرک با 

تعداد API ۸5، طیف گسترده ای از سرویس ها را ارائه می کند. 

کبالت

در اوایــل ســال 139۸ هم زمــان بــا توســعه و 
شکل گیری ابزارهای بانکداری باز در ایران و 
سراســر دنیا، شــرکت کاســپین طــرح ایجاد 
پلتفرم بانکداری باز کبالت را به منظور ارائه 
سرویس های بانک پارسیان به استارتاپ ها 
و شــرکت های فین تکی تهیه کرد و به مدیران ارشــد بانک پارســیان 
پیشــنهاد داد. بانک پارســیان از این طرح اســتقبال کــرد. بنابراین 
شــرکت کاســپین مشــغول تولید و توســعه پلتفرم کبالت شــد و در 
بهمن مــاه ســال 139۸، ســرویس های بانــک پارســیان از طریق این 

پلتفرم در اختیار مشتریان قرار گرفت.
برخــی ســرویس های ارائه شــده روی بســتر کبالــت عبارت انــد از: 
سرویس های مبتنی بر حساب )صورت حساب، برداشت مستقیم، 
مسدودی حساب، فهرست سپرده ها(، سرویس های مبتنی بر کارت 
)موجــودی کارت، انتقال وجــه کارت بــه کارت )از طریق هــاب فناوران 
مالی(، دریافت مشــخصات صاحــب کارت(، ســرویس های تبدیلی 
)تبدیل شــماره سپرده به شــبا، تبدیل شماره شبا به ســپرده، تبدیل 
شماره کارت به شبا(، سرویس های تطبیقی )تطبیق کد ملی و شماره 
شبا، تطبیق کد ملی و شماره موبایل، تطبیق کد ملی و شماره حساب(، 
سرویس های انتقال وجه )انتقال وجه حساب به حســاب انفرادی و 
گروهی، گزارش انتقال وجه حساب به حساب، انتقال وجه بین بانکی 
پایای انفرادی و گروهی، گزارش های پایا، انتقال وجه بین بانکی ساتنا، 
گزارش های ســاتنا(، ســرویس های چک یا همان پیچک )ثبت چک 
صیادی، تأیید چک صیادی، اســتعلام چک صیــادی، انتقال چک 
صیادی( و سرویس های بانکداری شرکتی )کارتابلی(. در حال حاضر 
بیش از 200 مجموعه فین تکی و اســتارتاپی و کسب وکار مختلف از 
سرویس های پلتفرم کبالت استفاده می کنند و تاکنون بیش از 500 

میلیون تراکنش از طریق این پلتفرم انجام شده است.

فرابــوم یک پلتفــرم بانکداری باز اســت که بــا ایجاد 
بســتری امــن و مدیریــت ریســک، در نقــش 
تجمیع کننده ســرویس ها، پیچیدگی هــا را کاهش 
داده و بــه یکــی از پلتفرم هــای بــزرگ ارائه دهنــده 
ســرویس های بانکــداری باز در کشــور تبدیل شــده 
است. این شــرکت در ســال 139۸ به طور رســمی تأسیس شــد و هم اکنون با 
اتصال به ٢4 بانک و مؤسسه مالی بیش از API 200 فعال را در قالب راهکارها 
و سرویس های بانکداری باز به کسب و کارهای مختلف ارائه می دهد. به گفته 
مدیران این شرکت، در حال حاضر بیش از 160 هزار تراکنش موفق بانکداری 
باز از طریق 400 مشــتری فرابوم به صــورت روزانه به ثبت می رســد. فناوری و 
زیرساخت به روز به کاررفته در پلتفرم نوآوری باز فرابوم این امکان را به مشتریان 
می دهد که ضمن بهره منــدی از محیطی یکپارچه و در دســترس، در مقابل 
تغییرات و پاسخ به موقع به تقاضاهای متنوع با توسعه و ترکیب سرویس های 
جدید انعطاف داشته باشــند. در کنار اینها پشــتیبانی قدرتمند بانک های 
سهامدار مانند بانک ملی، ملت، صنعت ومعدن، تجارت و شرکت توسن از 
فرابوم منجر به ارائه سرویس های بانکی و غیربانکی بسیار متنوعی شده است. 
فرابوم به دلیل یکپارچه بودن با اپلیکیشن های شرکت های پرداخت و دارا بودن 
استاندارد ایزو 20000 در حوزه مدیریت خدمات فاوا زیرساخت متناسب با 
لایه های امنیتی و فنی بانک های سرویس دهنده را فراهم می کند. ضمن اینکه 
با ترکیب سرویس ها و ایجاد سرویس های ارزش افزوده با شعار »بی فاصله تا 

بانک«، ساده ترین مسیر را برای ارائه و دریافت سرویس های بانکی و غیربانکی 
برای بیش از 100 نهاد ثالث ایجاد می کند. فرابوم به فین تک ها کمک می کند 
هم زمان با کاهش هزینه و زمان ایجاد محصولات جدید، در سریع ترین زمان 
ممکن به سهم قابل توجهی از بازار و مقیاسی ارزشمند از تراکنش و مشتری 
دست پیدا کنند. فرابوم با تحقق بانکداری در همه جا و نه فقط در بانک، به تمام 
بازیگران و ذی نفعان این اکوسیستم کمک خواهد کرد تا در بازار رقابتی که مدام 
در معرض تغییرات فنی، تکنولوژی و کســب وکاری اســت، بیشترین بهره را 
کســب کنند. برخی از ســرویس ها و راهکارهای بانکی و غیربانکی فرابوم به 

کسب وکارها عبارت اند از:
 راهکار برداشت مستقیم از حساب پیمان؛

 سامانه اعتبارسنجی توانم؛
 سامانه مدیریت مالی هوشمند جریان؛

 بانکداری شرکتی )سرویس های کارتابلی و غیرکارتابلی(؛
 مجموعه سرویس های پیچک؛
 سرویس های کارتی و پرداختی؛
 سرویس های مبتنی بر حساب؛

 سرویس های تطبیقی؛
 راهکارهای احراز هویت، هوش مصنوعی و امضای دیجیتال؛

 سرویس های استعلامی؛
 و سرویس های سفته الکترونیک.
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  مزایا و قابلیت ها

پایانــه  غیرنقــدی تاریانــا مبتنــی بــر سیســتم عامل اندرویــد اســت و از ایــن رو تمامــی 
قابلیت های پایانه های ویندوزی را در قالب دستگاهی مقرون به صرفه و اقتصادی با واسط 
کاربری کاربرپسند در اختیار مشتریان قرار می دهد. از دیگر مزایای این دستگاه می توان 
به داشــتن کارت خوان غیرتماســی و نیز بارکدخوان دوبعدی اشــاره کرد که امــکان ارائه 
 NFC خدمات پرداخت موبایلی و دیگر خدمات ارزش افزوده را با اســتفاده از تکنولوژی
فراهم می آورد. با تعبیه  امکاناتی همچون دوربین تشخیص چهره، اسکنر اثر انگشت 
و کارت خوان هوشــمند، قابلیت احــراز هویت بیومتریک از طریق تشــخیص چهره، اثر 

انگشت و کارت ملی هوشمند به این دستگاه افزوده  شده  است.
از دیگر وجــوه تمایز پایانــه تاریانا، طراحی زیبای آن و ابعاد مناســب بــا قابلیت نصب و 

نگاهی به دستگاه خودپرداز غیرنقدی اندرویدی تاریانا، محصول شرکت فناپ تک

وب کیوسک 
چندمنظوره هوشمند

با توجه  به اینکه طیف وسیعی از استفاده های کاربران از دستگاه های خودپرداز به شکل خدمات غیرنقدی است، با هدف کاهش 
بار ترافیکی دســتگاه های خودپرداز و شــعب، در ســال های اخیر نســل جدیدی از پایانه های بانکی با نام پایانه های غیرنقدی 
)Cashless ATM( به بازار معرفی شده اند . پایانه  غیرنقدی یک دستگاه مدرن سلف سرویس است و یکی از مهم ترین محصولات 
صنعت بانکداری در راســتای گذار به عصر بانکداری دیجیتال به  شــمار می رود. این دســتگاه با تکیه بر نیازهای مشــتری و با 
زیرساخت هایی که بانک فراهم می کند ارائه خدمات متنوع را ممکن می کند و علاوه بر  آن با حذف حمل ونقل اسکناس، مؤلفه های سرعت و امنیت 
را در فرایند انجام خدمات بانکی بهبود می بخشد. پایانه های غیرنقدی با امکان ارائه  شبانه روزی خدمات و قابلیت نصب در مکان های مختلف 
ازجمله محیط های فروشگاهی، آموزشی، دولتی و تفریحی دسترس پذیری را افزایش و میزان مراجعه به شعب را کاهش می دهند. نسل جدید 
پایانه های غیرنقدی شرکت فناپ تک با نام تجاری تاریانا، وب کیوسک چندمنظوره هوشمندی است با قابلیت ارائه  خدمات پرداخت الکترونیکی، 
بانکی و ســایر خدمات ارزش افزوده که به صورت دیواری، ســالنی و رومیزی قابل نصب اســت. در این متن به معرفی تاریانــا خواهیم پرداخت؛ 
دستگاهی که متناسب با نیاز بانک ها، سازمان ها، ادارات و مجتمع های مسکونی و... خدمات بانکی را به صورت بیست چهارساعته ارائه می دهد.

جابه جایی آســان اســت. فــارغ از اینکه تاریانــا را روی 
دیــوار نصب کنید یــا روی اســتند یا میــز بگذارید این 
محصــول همــواره فضــای کمــی را در محیــط اشــغال 
می کند. از دیگر مزایای پایانه  غیرنقدی تاریانا می توان 
به دستیار صوتی هوشــمند توسعه داده شده روی آن 
اشاره کرد که با بهره گیری از هوش مصنوعی به عنوان 
راهنمای کاربر، جست و جو و دسترسی به قابلیت های 
مختلف نرم افزاری دســتگاه را تســهیل کرده و تجربه 
کاربری به روز و متفاوتی را برای کاربران دستگاه فراهم 

آورده  است 

مهم ترین قابلیت های دستگاه خودپرداز 
غیرنقدی اندرویدی تاریانا

 پشــتیبانی از کارت هــای هوشــمند، مغناطیســی و 
غیرتماسی؛

 صفحه نمایش 15.6 اینچ FHD لمسی؛
 پرینتــر حرارتــی 5۸ میلی متــری با قابلیــت تعویض 

آسان رول کاغذ و برش خودکار؛
 دوربیــن تشــخیص چهــره بــا امــکان تشــخیص 

liveness؛ 
 اســکنر اثــر انگشــت دارای تأییدیــه  FBI و شــرکت 

متیران؛
 پشتیبانی ازEthernet ،  4G وWiFi ؛

 و برخــورداری از ســامانه مدیریــت )TMS( و پایــش 
)Monitoring( متمرکز. 



هلدینگ هــای فنــاوری اطلاعــات بانک هــای کشــور در ســال های اخیــر شــکل گرفتنــد تــا بانک هــا را در مســیر تحول 
دیجیتالشان یاری کنند. این هلدینگ ها زیرساخت ها، پلتفرم ها و راهکارهای فناورانه را برای دیجیتالی  شدن بانک ها 
فراهم می آورند تا در نتیجه آن، بهــره وری بانک ها افزایش یابد و خدمــات بهتر بانکی و مالی به ســایر صنایع نیز ارائه 
شود. با توجه به اهمیت نقش هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک های کشور که می توان آنها را بازوان فناوری بانک ها 
نامید، در هفتادودومین شماره از ماهنامه عصر تراکنش به معرفی مدیران عامل این هلدینگ ها در کشور پرداختیم و حالا، با توجه به 
اینکه اعضای هیئت مدیره شرکت ها نیز نقشی بسیار کلیدی در تصمیمات اســتراتژیک هر شرکت دارند،  بر آن شدیم در این شماره 
اعضای هیئت مدیره هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک های کشور را نیز معرفی کنیم. برای تهیه اطلاعات این افراد از روابط عمومی 
شــرکت ها و البته اطلاعاتی کمک گرفتیم که در کدال، وب سایت و... منتشر شده اســت. با این حال با توجه به اینکه برخی شرکت ها 
در این مســیر همراهی زیادی نکردند، نتوانســتیم درباره بعضی افراد اطلاعات کافی به دســت آوریم، بنابراین درباره برخی شرکت ها 

اطلاعات کاملی در این مطلب وجود ندارد.

معرفی مدیران عامل و اعضای هیئت مدیره هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک های کشور

راهبران فناوری بانک ها

احمد سلمانی آرانی
مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره به پویان هوشمند امید

احمد سلمانی آرانی متولد 1347، دانش آموخته مدیریت دولتی، گرایش مالی در دانشگاه آزاد اسلامی واحد نراق و دارای 
مدرک دکتــری مهارتی بانکــداری دیجیتال از دانشــگاه تربیت مدرس اســت. او دارای بیش از 30 ســال ســابقه در ســطوح 

مدیریتی بانک سپه و شرکت های حوزه فناوری های مالی و پرداخت کشور است.
برخی سوابق کاری آرانی عبارت است از: معاون شعبه خالد اسلامبولی بانک سپه، معاون خرید اداره کل تدارکات بانک سپه، رئیس اداره مهندسی 
بانک سپه، بازرس ویژه اداره کل بازرسی بانک سپه، مدیر امور شعب استان های شرق کشور بانک سپه، مدیر امور شعب استان های غرب کشور 
بانک سپه، مدیر امور مالی بانک سپه، مدیر امور فناوری اطلاعات بانک سپه، مدیر طرح بانکداری متمرکز بانک سپه، دبیر کمیته راهبری ادغام 

حوزه فناوری اطلاعات بانک سپه، عضو هیئت مدیره شرکت ایران کیش و مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره شرکت رایانه خدمات امید.

103
 دی 1402

سال هفتم
شماره هفتاد وهفتم

مدیران



مجید غیوری ثالث
رئیس هیئت مدیره به پویان هوشمند امید

مجید غیوری ثالث متولد ســال 1347 و دارای مدرک کارشناسی مهندســی برق از دانشــگاه علم وصنعت ایران، کارشناسی ارشد 
مهندســی کامپیوتر )هوش مصنوعی و رباتیک( از دانشــگاه صنعتی امیرکبیر و دکتری مهندســی کامپیوتر )نرم افزار( از دانشگاه 

علم وصنعت ایران است. 
برخی سوابق کاری غیوری ثالث عبارت است از: استادیار و عضو هیئت علمی دانشگاه جامع امام حسین)ع(، استاد مدعو دانشگاه دفاع ملی )از سال 1397 
تاکنون(، فعال و کارآفرین حوزه فناوری اطلاعات بخش خصوصی )از سال 139۸ تاکنون(، رئیس هیئت مدیره هلدینگ توسعه امن نامدار، عضو هیئت مدیره 
شرکت تحلیلگران هوشمند فناوری اطلاعات امید )امید تک(، رئیس هیئت مدیره شرکت صنایع کامپیوتری ایران، عضو هیئت مدیره شرکت مرکز تحقیقات 

صنایع انفورماتیک، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت ایزایران و رئیس هیئت مدیره هلدینگ آریا همراه رسانه.

محمد جلیلی
عضو هیئت مدیره به پویان هوشمند امید

محمد جلیلی متولد ســال 1352 و دارای مدرک کارشناســی مدیریت مالی از دانشــگاه امام صادق)ع(، کارشناسی ارشد مدیریت 
مالی از دانشگاه امام صادق)ع( و دکتری مدیریت مالی از دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم وتحقیقات است. ازجمله سوابق کاری 
جلیلی می توان به این موارد اشاره کرد: عضو هیئت عالی نظارت سازمان حسابرسی )از 1401 تاکنون(، استاد دانشگاه آزاد اسلامی و 
مؤسسه عالی بانکداری، معاون مالی و توسعه منابع شرکت فراپردازان آروند امید )امید پی(، عضو هیئت مدیره شرکت خدمات مالی و اعتبارسنجی بانک 

دی و مدیرعامل شرکت رتبه بندی اعتباری ایرانیان.

حمید شیخی
عضو هیئت مدیره به پویان هوشمند امید

حمیــد شــیخی متولــد ســال 1349 و دارای مــدرک کارشناســی 
حسابداری از دانشــکده علوم بانکی، کارشناســی ارشد مدیریت 
کســب وکار از دانشــگاه تهران و دکتــری مهارتی تحــول دیجیتال 
از دانشگاه تهران اســت. ازجمله سوابق کاری او عبارت اســت از: معاون اداره کل توسعه 
فناوری اطلاعات بانک ســپه، رئیس اداره کل توســعه فناوری اطلاعات بانک سپه، مدیر 
امور فناوری اطلاعات بانک ســپه، مدیر پروژه استقرار کلاینت ســپه در شعب واحدهای 
ادغامی، مدیر طــرح ادغــام فناورانه واحدهــای ادغامی بانک ســپه، مدیر پروژه اســتقرار 
ســامانه ERP در بانک ســپه و عضو هیئت عامــل و معاون فنــاوری اطلاعــات و بانکداری 

دیجیتال بانک سپه.

سید مرتضی بکاء
مدیرعامل تجارت الکترونیک و فناوری اطلاعات ملل )فام(
ســید مرتضــی بــکاء متولــد 1339 و دارای مــدرک دکتــری فقــه و 
اصــول از حــوزه علمیه مشــهد اســت. بــکاء از نســل اول مدیران 
فناوری اطلاعات کشــور به شمار می آید که از ســال 1365 تاکنون 
عضو هیئت مدیره مؤسســه اعتباری ملل است که حدود ۸ ســال به عنوان معاون مالی و 
اداری و حدود 10 سال نیز به  عنوان معاون فناوری اطلاعات مؤسسه اعتباری ملل در این 
مؤسسه فعالیت داشــته اســت. او در حال حاضر رئیس هیئت مدیره مؤسسه اعتباری 
ملل، مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره شرکت تجارت الکترونیک و فناوری اطلاعت ملل 
)فام(، رئیس هیئت مدیره شرکت فناوری اطلاعات و تجارت الکترونیک ملل )فام پلاس( 

و رئیس هیئت مدیره شرکت معتمد ملل شریف است.

محمد حیدرزاده
نایب رئیس هیئت مدیره تجارت الکترونیک و فناوری اطلاعات ملل )فام(

محمد حیدرزاده متولد ســال 1334 و دانش آموخته حقوق قضایی در دانشــگاه آزاد قم در مقطع کارشناســی و دارای مدرک 
فوق لیسانس مدیریت دولتی گرایش مالی از دانشگاه آزاد تهران شمال،  فوق لیسانس مدیریت دولتی گرایش منابع انسانی از 
شهر قم )مرکز مدیریت دولتی( و دکتری مدیریت بازرگانی گرایش فاینانس است. ازجمله سوابق کاری حیدرزاده عبارت است 
از: رئیس هیئت مدیره شرکت وطن اصفهان،  عضو هیئت مدیره شرکت وزنه نصب،  عضو هیئت مدیره شرکت کنستانتره شمال، رئیس  هیئت مدیره 
شرکت کرپ ناز کرمانشاه،  عضو هیئت مدیره شرکت خدمات بیمه ای پاسارگاد، رئیس هیئت مدیره شرکت توسعه تجارت نور انوار و مدیرعامل شرکت 
صرافی سوئدی. علاوه بر اینها، حیدرزاده رئیس هیئت مدیره شرکت فناوری نور انوار و عضو هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت توسعه سرمایه گذاری انوار 

نیز است. او در حال حاضر عضو هیئت مدیره مؤسسه اعتباری ملل است.

بهزاد صفری
عضو هیئت مدیره 
به پویان هوشمند 

امید
بهزاد صفری متولد سال 
1360 و دارای مــدرک کارشناســی حســابداری از 
دانشــگاه خوارزمی، کارشناسی ارشــد مدیریت 
مالی از دانشگاه آزاد اسلامی و دکتری مهندسی 
مالــی از دانشــگاه آزاد اســلامی اســت. برخی از 
ســوابق کاری او عبــارت اســت از: رئیــس اداره 
خدمــات نویــن بانــک دی، مدیرعامــل شــرکت 
تجارت الکترونیک دی، مدیــر پروژه کربانکینگ 
عضــو  ســکه،  شــرکت  ایــران  بانــک  پســت 
هیئت عامــل و معــاون فنــاوری اطلاعــات بانــک 
قوامیــن، عضــو هیئت مدیره شــرکت فراپــردازان 
آروند امید )امید پی(، عضو هیئت مدیره شرکت 
نــوآوران بوم گســتر امید )امیــد بوم(، مدیــر پروژه 
کربانکینــگ بانــک ســپه، عضــو هیئت مدیــره و 
معاون راهبری و عملیات شــرکت رایانه خدمات 
امیــد، رئیــس اداره کارت و خدمــات نویــن بانک 
تجارت و عضو هیئت مدیره شــرکت ایران کیش. 
صفری در حال حاضر معاون فناوری اطلاعات و 

بانکداری دیجیتال بانک سپه است.
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محمد فرجود
مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره تفتا

محمد فرجود دارای مدرک کارشناســی مهندسی 
مکانیک از دانشگاه صنعتی شریف، کارشناسی 
ارشــد مدیریــت کســب وکار از همیــن دانشــگاه 
و دکتــری مدیریــت اســتراتژیک از دانشــگاه تربیت مدرس اســت. برخی 
ســوابق و فعالیت های اجرایی فرجــود عبارت اســت از: مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری تهران، عضو 
و دبیر شورای راهبردی تهران هوشمند، معاون کسب وکار سازمانی شرکت 
ایرانسل، مدیر ارشد بازاریابی و مدیر پروژه راه اندازی شرکت رایتل، معاون 
توســعه کســب وکار هلدینگ ســرمایه گذاری صنایــع نوین تأمیــن، عضو 
هیئت مدیره شرکت داده پردازی ایران و عضو هیئت مدیره شرکت کنترل 

ترافیک تهران.
او همچنین رئیــس کمیســیون بانکداری دیجیتال ســازمان نصــر تهران، 
مشــاور ســرمایه گذاری ســازمان منطقــه آزاد کیــش، مدیرعامــل شــرکت 
ســلامت الکترونیــک هــدی، عضــو کمیتــه راهبــردی کارت ملی ســلامت 
سازمان تأمین اجتماعی و رئیس کارگروه فناوری اطلاعات ستاد مدیریت 

بحران شهر تهران نیز بوده است.

ناصر حکیمی
رئیس هیئت مدیره تفتا

ناصر حکیمی متولد سال 1354 و دارای 
مدرک کارشناســی مدیریت از دانشگاه 
تهران و کارشناسی ارشد مدیریت مالی 
اســت. در ســوابق کاری حکیمی مدیر اداره نظام هــای پرداخت 
بانــک مرکــزی و معــاون فناوری هــای نویــن بانــک مرکــزی دیــده 

می شود.

بهزاد درگاهی
عضو هیئت مدیره تفتا

بهــزاد درگاهــی متولــد ســال 1352 و دارای مدرک 
کارشناســی ارشــد مدیریــت بازرگانــی اســت. او 
از اردیبهشــت ماه ســال 1399 تاکنــون رئیــس 
هیئت مدیره شــرکت ایــران کیش اســت. همچنیــن مدیر امور اســتان ها، 
بازرس ویژه و رئیس حوزه مدیرعامل، رئیس شعبه، معاون شعبه، رئیس 
دایره و متصــدی امــور بانکــی ازجملــه ســوابق کاری و اجرایــی او در بانک 

تجارت است.

محمود صفرزاده
عضو هیئت مدیره تفتا

محمود صفرزاده دارای مدرک لیســانس حسابداری اســت و برخی ســوابق کاری او عبارت است از: کارشــناس مالی، معاون دایره 
RTGS، رئیس دایره حسابداری یک، رئیس دایره بودجه و تهیه صورت های مالی، معاون اداره حسابداری مدیریت و آمار و معاون 

اداره حسابداری شعب و آمار بانک تجارت.

حسام مقصودلو
عضو هیئت مدیره تفتا

حســام مقصودلو دانش آموخته رشــته 
مهندســی مکانیــک )گرایــش طراحــی 
جامدات( در دانشــگاه صنعتی شــریف 
در مقطــع کارشناســی و رشــته مدیریــت کســب وکار )گرایــش 
بازاریابــی( در دانشــکده مدیریــت دانشــگاه تهــران در مقطــع 

کارشناسی ارشد است.
او در حــال حاضــر رئیــس هیئت مدیــره مؤسســه رایانــه  شــهر 
تهران، عضو کارگروه های تخصصی در سطح شهرداری تهران و 
راهبری پروژه های کلان و مشاور ارشد مدیرعامل سازمان فناوری 

اطلاعات و ارتباطات شهرداری تهران است.
در ســوابق کاری او ایــن ســمت ها دیــده می شــود: رئیــس 
هیئت مدیره شــرکت ریتون ســامانه پارســه، عضو هیئت مدیره 
شرکت پاسارگاد فرتاک آریان، مشاور ارشد امور سرمایه گذاری 
و کســب وکارهای نویــن، مدیرعامــل فنــاپ، مدیرعامل شــرکت 
حصین افــزار پردیــس، مدیرعامــل شــرکت توســعه فناوری های 
هوشــمند اتیک پــارس و مدیرعامــل شــرکت مدیریت فنــاوران 

فرامد.

احمد احمدی رفیع
عضو هیئت مدیره تجارت الکترونیک و فناوری اطلاعات ملل )فام(

احمد احمدی رفیع متولد سال 1352 و دارای مدرک لیسانس نرم افزار از دانشگاه آزاد تهران مرکز و فوق لیسانس مهندسی 
فناوری اطلاعات از دانشگاه آزاد علوم تحقیقات است.

او توســعه دهنده ســامانه های بانکی شــرکت داده پردازی ایران، مدیر تولید کربنکینگ شرکت بهســازان ملت، مدیرعامل 
شرکت نرم افزاری اسوه ایران، عضو هیئت مدیره شــرکت تجارت الکترونیک و فناوری اطلاعات ملل، عضو هیئت مدیره شرکت نرم افزاری چوگان و 

عضو هیئت مدیره شرکت معتمد ملل شریف بوده است.

مسعود وکیلی نیا
مدیرعامل تجارت الکترونیکی ارتباط فردا

مسعود وکیلی نیا متولد آذرماه 1362 در تبریز و دارای مدرک کارشناسی رشته مهندسی صنایع از دانشگاه خواجه نصیر و 
کارشناسی ارشد رشته مدیریت اجرایی از دانشگاه تهران است.

وکیلی نیا فعالیت خــود را از ســال 13۸3 بــا کار در ایران خودرو آغاز کــرد و بعد از آن در ســمت هایی نظیر کارشــناس کنترل 
و مدیریت پروژه های شــرکت ENI، مدیر محصولات B2C شــرکت ایرانســل، معاون توســعه کســب وکار شــرکت تهران اینترنت )#7۸0*(، معاون 
سرمایه گذاری شرکت گسترش الکترونیک تدبیر ایران و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت مبین وان کیش )سهامی عام( به فعالیت حرفه ای 

خود ادامه داده است.
وکیلی نیا از آبان ماه 1401 تاکنون در سمت مدیرعاملی شرکت تجارت الکترونیکی ارتباط فردا مشغول به کار است.
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ابراهیم محمدی
مدیرعامل توســعه فناوری اطلاعات ســینا 

)تفاس(
ابراهیــم محمــدی متولــد 1351 و دارای 
مدرک دکتری مدیریت کسب وکار است. 
ازجمله ســوابق کاری محمدی می توان به مدیرعامل شرکت احیا 
منابع افــق آینده، معــاون نظــارت و بازرســی بانک انصــار، رئیس 
هیئت مدیره شــرکت امیدتک و عضــو هیئت مدیره بانــک انصار 

اشاره کرد.

مهدی باستان
عضــو هیئت مدیــره توســعه فنــاوری اطلاعات ســینا 

)تفاس(
مهدی باســتان دانش آموختــه مهندســی صنایع در 
دانشــگاه علوم وفنون مازندران در مقطع کارشناســی 
است و دارای مدرک کارشناسی ارشد مهندسی صنایع از دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر و دکتری رشــته مهندســی صنایع از دانشــگاه تهران اســت. برخی 
ســمت های او به این ترتیب اســت: رئیــس اداره برنامه ریزی راهبــردی بانک 
سینا، رئیس اداره کل مدیریت پروژه بانک انصار، عضو شورای عالی راهبردی 
بانک انصار و مدیر پروژه ادغام بانک انصار در بانک سپه، معاون برنامه ریزی 
و هدایت راهبردی و عضــو هیئت عامل بانک انصار، مشــاور معــاون فناوری 
اطلاعات بانک سینا، رئیس اداره کل مدیریت تحول و عضو کارگروه توسعه 
استراتژی بانک ســپه و مشــاور عالی مدیرعامل بانک کشــاورزی. او در حال 
حاضــر معــاون برنامه ریــزی، عضــو و دبیــر هیئت عامــل و دبیر شــورای عالی 

راهبردی بانک سینا است.

وجیه اله زارع
عضــو هیئت مدیــره توســعه فنــاوری 

اطلاعات سینا )تفاس(
وجیه اله زارع دارای مدرک کارشناسی 
حســابداری امور بانکی و کارشناسی 
ارشــد مهندســی مالی و مدیریت ریســک از مؤسســه عالی 
بانکــداری تهران اســت و در حال حاضر، در همین مؤسســه 
دانشجوی مقطع دکتری مهندسی مالی و مدیریت ریسک 
است. برخی سوابق کاری زارع عبارت است از: مدیر بازرسی 
سرپرســتی اســتان فارس بانــک مهر اقتصــاد، مدیــر مالی و 
بودجه سرپرســتی اســتان فارس بانک مهر اقتصــاد، رئیس 
اداره حســابداری کل بانــک مهــر اقتصــاد و مدیر امــور مالی 
مؤسســه اعتباری نــور. او در حال حاضر عضــو هیئت مدیره 
شرکت توسعه فناوری اطلاعات سینا و مدیر امور مالی بانک 

سینا است.

کاظم نراقیان
رئیــس هیئت مدیــره توســعه فنــاوری اطلاعــات 

سینا )تفاس(
کاظم نراقیان دارای مدرک کارشناسی مهندسی 
کامپیوتر از دانشــگاه علم وصنعت و کارشناسی 
ارشد بهره وری سیســتم ها از همان دانشــگاه است. او مســئول فناوری 
اطلاعات فروشــگاه های زنجیــره ای رفاه، معــاون فنــاوری اطلاعات بانک 
انصار و معاون کسب و کار بانک انصار بوده است و در حال حاضر معاون 

فناوری اطلاعات بانک سینا است.

سیدکاظم دهقان
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره جهان ارقام پارس )جامپ(

سیدکاظم دهقان متولد سال 134۸ و دارای مدرک کارشناسی ارشــد فناوری اطلاعات و ارتباطات از دانشگاه علم و صنعت 
ایران است. برخی سمت های دهقان عبارت است از: مدیرعامل شرکت شــاپرک، مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک 
نوین کیش، مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک فرادیس گستر کیش، مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک کیش، 
عضو هیئت مدیره شرکت کارت اعتباری ایران کیش، مدیر شبکه فضایی شرکت خدمات انفورماتیک و کارشناس تحقیق و توسعه شرکت خدمات 

انفورماتیک.

مهران مظفری مهر
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره توسعه فناوری اطلاعات گردشگری ایران

مهران مظفری مهر، مدیرعامل هلدینگ توسعه فناوری اطلاعات گردشگری ایران و دانش آموخته رشته فناوری اطلاعات و ارتباطات در 
مقطع کارشناسی است. برخی سوابق کاری مظفری مهر عبارت است از: عضو هیئت مدیره شرکت سفرهای کهکشانی، نایب رئیس 
هیئت مدیره شرکت نوآفرینان داده پرداز ســاویس، معاون فنی، برنامه ریزی و مطالعات راهبردی هلدینگ فراز عمران آریانا، عضو 
هیئت مدیره شرکت توسعه تجارت الکترونیک تنیان و مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت دانش بنیان ایده پرداز دانش نوین آرشــام. او از سال 1401 در 

سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره هلدینگ توسعه فناوری اطلاعات گردشگری ایران مشغول فعالیت است.

محمد بیگدلی
رئیــس هیئت مدیــره توســعه فنــاوری اطلاعــات 

گردشگری ایران

محسن بیژنی فرود
نایب رئیــس هیئت مدیــره توســعه فنــاوری 

اطلاعات گردشگری ایران

رامین ادراکی
عضو هیئت مدیره توسعه فناوری اطلاعات 

گردشگری ایران

هادی رحمانی فضلی
عضــو هیئت مدیــره توســعه فنــاوری اطلاعــات 

گردشگری ایران
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مسعود 
پشم چی

رئیس هیئت مدیره 
داده پردازی پارسیان

مســعود پشــم چی، 
رئیــس هیئت مدیــره شــرکت داده پــردازی 

پارسیان است.
او تاکنــون معــاون فنــاوری اطلاعــات بانــک 
پارسیان، عضو هیئت مدیره شرکت سنباد، 
عضو هیئت مدیره گروه داده پردازی پارسیان 
و معاون فنــاوری اطلاعات بانک ســینا بوده 

است.

علیرضا 
خداکرمی

هیئت مدیــره  عضــو 
داده پردازی پارسیان

خداکرمــی  علیرضــا 
متولــد ســال 1350 و دارای مــدرک کارشناســی 
حســابداری از دانشــگاه نفــت، کارشناســی 
 Post ،ارشــد حســابداری از دانشــگاه تهــران
MBA گرایش مدیریت کســب وکار از دانشگاه 
لولــه آ ســوئد و مؤسســه بهــار، DBA گرایــش 
 DBA  ،حسابداری از انجمن حســابداری ایران
International دانشــگاه غدیر هــس ترکیه و 
دکتــری رشــته مدیریت مالــی از دانشــگاه آزاد 

تهران مرکز است.
او در حــال حاضــر عضــو هیئت مدیــره گــروه 
داده پــردازی پارســیان، رئیــس هیئت مدیــره 
و  پارســیان  الکترونیــک  تجــارت  شــرکت 
نایب رئیس هیئت عامــل صندوق تثبیت بازار 

سرمایه است.
موظــف  نایب رئیــس  تاکنــون  خداکرمــی 
هیئت مدیــره شــرکت کاغــذ ســبز خوزســتان، 
عضــو موظــف هیئت مدیره شــركت گســترش 
الكترونیــک مبیــن ایــران ،  مدیرعامــل و عضــو 
هیئت  مدیره شــركت  خدمــات  مدیریت بصیر 
)دیدگاهــان جاویــد ســابق(، مدیرکل بازرســی 
ســتاد اجرایی فرمان حضــرت امــام )ره(، معاون 
مالــی ســرمایه گذاری شــركت صنعت و معدن 
تدبیر )سرمایه گذاری مدبر سابق(، معاون مالی 
اداری مؤسســه جهــاد تحقیقات، كارشــناس 
ارشــد امور مجامع وزارت جهاد، كارورز وزارت 
نفــت، عضــو ســرمایه گذاری مدبــر و... بــوده 

است.

علیرضا دلیری
نایب رئیس هیئت مدیره و عضو هیئت مدیره داده پردازی پارسیان

علیرضا دلیری مدرک کارشناسی علوم اقتصادی )گرایش بازرگانی( 
از دانشگاه شهید باهنر کرمان، کارشناسی ارشد مدیریت بازرگانی 
از مؤسســه عالی آموزش و پژوهش برنامه ریزی کشور، کارشناسی 
ارشد مدیریت مالی از دانشگاه تهران و دکتری مدیریت مالی از دانشگاه علامه طباطبایی 

دارد.
برخی ســوابق اجرایــی و مدیریتــی دلیری عبــارت اســت از: مدیر مالــی بنیــاد بیماری های 
خاص کشــور، نماینده هســته مرکزی گزینش نهاد ریاســت  جمهوری در معاونت علمی  و 
 فناوری و واحدهای تابعه، رئیس  هیئت تخلفــات اداری کارکنان معاونت علمی  و فناوری و 
واحدهای تابعه، معاون ذی حســاب معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری،  مدیر کل 
مالی و اداری معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، مدیرکل تبادل فناوری و توســعه 
کسب وکار معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، مدیرکل برنامه، بودجه و تحول اداری 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهــوری، رئیس هیئت مدیره شــرکت تعاونی مســکن 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت تعاونی 
اعتبار معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره صندوق 

قرض الحسنه بشیر.

ناصر حکیمی
عضو هیئت مدیره داده پردازی پارسیان

ناصر حکیمی متولد سال 1354 و دارای مدرک کارشناسی مدیریت 
از دانشگاه تهران و کارشناسی ارشد مدیریت مالی است.

در سوابق کاری حکیمی مدیر اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی 
و معاون فناوری های نوین بانک مرکزی دیده می شود.

حمید توفیقی
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره داده پردازی پارسیان

حمیــد توفیقــی، مدیرعامــل گــروه داده پــردازی پارســیان دارای 
مدرک کارشناســی اقتصاد، گرایــش اقتصاد نظری از دانشــگاه 
علامه طباطبایــی، کارشناســی ارشــد اقتصاد، گرایــش اقتصاد 
بین الملل از همین دانشگاه، کارشناسی ارشد مدیریت اجرایی از دانشگاه ورسبورگ 
آلمان و دکتــری اقتصــاد، گرایــش اقتصــاد بین الملــل از دانشــگاه آزاد اســلامی واحد 

علوم وتحقیقات است. 
ازجمله سوابق کاری توفیقی می توان به این سمت ها اشاره کرد: معاون توسعه اقتصادی 
گروه توســعه اقتصادی تدبیر، عضو هیئت مدیره موظف شــرکت ایرانســل، مدیرعامل و 
عضو هیئت مدیره شرکت گروه گسترش ارتباطات و فناوری اطلاعات سینا، رئیس و عضو 
هیئت امنای پژوهشکده برنامه ریزی و مطالعات اقتصادی وابسته به بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی، معاون و سپس مدیر برنامه ریزی و توسعه سازمان بازرگانی و حمل ونقل 
بنیــاد مســتضعفان انقلاب اســلامی و عضــو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اســلامی واحد 

تهران جنوب.
علاوه بر اینها، توفیقی در چند شــرکت نیز به طــور غیرموظف فعال بوده اســت؛ ازجمله: 
عضو هیئت مدیره و عضو کمیته سرمایه گذاری صندوق ســرمایه گذاری نوآفرین، رئیس 
هیئت مدیــره هلدینگ مالی و ســرمایه گذاری ســینا، عضو کمیته حسابرســی و ریســک 
شــرکت ایرانســل، عضو شــورای فناوری اطلاعــات بنیاد مســتضعفان، عضو کمیســیون 
معامــلات ســهام بنیــاد مســتضعفان، عضــو هیئت مدیــره شــرکت ایرانیان نــت، عضــو 

هیئت مدیره شــرکت پرداخت اول کیش )جیرینگ( و عضو هیئت مدیره شاپرک.

علیرضا عیدی مراد
رئیــس هیئت مدیــره جهــان ارقــام 

پارس )جامپ(

عباس فارسی
نایب رئیس هیئت مدیره جهان ارقام پارس )جامپ(
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حمیدرضا چگینی
عضو هیئت مدیره داده ورزی سداد

حمیدرضا چگینی متولد سال 135۸ و دارای مدرک کارشناسی ارشد حسابداری است. برخی سمت های او تاکنون به این ترتیب 
بوده است: مدیر مالی شرکت خدمات انفورماتیک از سال 1395 تاکنون، رئیس حسابداری شرکت خدمات انفورماتیک، مدیر 
حسابرسی داخلی شرکت خدمات انفورماتیک، رئیس حسابداری شرکت خدمات انفورماتیک، سرپرست حسابرسی موسسه 

حسابرسی فریوران )حسابداران رسمی(، حسابدار نیروی انتظامی.

حمید کردبچه
مدیرعامل فناوری اطلاعات ناواکو

حمید کردبچه متولد ســال 1360 و دارای مدرک 
کارشناســی ارشــد مخابــرات )گرایــش رمــز( از 
دانشــگاه شــهید ســتاری و دکتــرای تخصصــی 
مخابــرات سیســتم از پژوهشــکده فنــاوری اطلاعــات اســت. رئیــس 
هیئت مدیره ناواکو، معاون فنی شاپرک و مدیرعامل و عضو هیئت مدیره 
شــرکت توســعه فناوری و تجارت حکمت ازجمله ســوابق کاری کردبچه 

است.

علیرضا سمیعی
عضو هیئت مدیره فناوری اطلاعات ناواکو

علیرضا اصغریان
رئیس هیئت مدیره فناوری اطلاعات ناواکو
علیرضا اصغریان دارای مدرک کارشناسی 
مهندســی بــرق الکترونیــک، کارشناســی 
ارشــد مهندســی صنایع )گرایش مدیریت 
سیســتم و بهره وری( و دکتری کســب وکار حرفه ای تحــول دیجیتال 
از دانشــگاه تهران است. برخی ســوابق کاری او به این ترتیب است: 
عضو هیئت عامــل و معــاون مدیرعامل در امــور فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات بانک مســکن، معــاون فنــاوری اطلاعــات و امنیت فضای 
مجازی شــرکت ارتباطات زیرســاخت، مدیرکل مهندســی عملیات 
شــبکه شــرکت ارتباطات زیرســاخت، مدیــرکل مهندســی عملیات 
دیتا و سوئیچ شــرکت ارتباطات زیرساخت، مشاور اجرایی معاونت 
نظارت ســازمان تنظیم مقــررات، رئیــس ادراه مخابرات شهرســتان 
فریــدن، رئیــس اداره مخابرات شهرســتان خوانســار و رئیــس مرکز 

مخابرات در شرکت مخابرات استان اصفهان.

بابک درویش روحانی
عضو هیئت مدیره داده ورزی سداد

بابک درویش روحانی دانش آموخته کارشناسی ارشد مهندسی کامپیوتر )نرم افزار( از دانشگاه پیام نور تهران و دکترای تخصصی مهندسی 
کامپیوتر )نرم افزار( از دانشگاه UTM مالزی است. او مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت رایان بورس، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره 

شرکت مهندسی اسوه ایران، مدیر پروژه بانکداری متمرکز بانک مسکن و مدیر فنی پروژه بانکداری متمرکز بانک قوامین بوده است.

حمید خالقی مقدم
رئیس هیئت مدیره داده ورزی سداد

حمید خالقی مقدم متولد سال 1330 و دارای مدرک لیسانس حسابداری از مؤسسه عالی حسابداری، فوق لیسانس حسابداری 
و دکترای حسابداری و مالی از دانشگاه تهران است. ازجمله سوابق کاری و مدیریتی خالقی می توان به این موارد اشاره کرد: معاون 
اجرایی بانک کارآفرین، عضو هیئت مدیره جامعه حسابداران رسمی، رئیس هیئت مدیره شرکت خدمات پشتیبانی اقتصاد 
نوین، عضو هیئت مدیره سرمایه گذاری سیمان سپاهان، مشاور مالی گروه فرارو، عضو هیئت علمی رسمی گروه حسابداری و مالی دانشکده حسابداری 

و مدیریت دانشگاه علامه طباطبایی و عضو هیئت مدیره مدیریت سرمایه گذاری بانک ملی.

امیر طیبی
مدیرعامل داده ورزی سداد

امیر طیبی دارای 2۸ سال سابقه فعالیت در حوزه بانک و پرداخت اســت. در سوابق کاری او بازرس فناوری اطلاعات بانک 
ملی از سال 1374 تا سال 13۸5، عضو هیئت مدیره شرکت پارس تکنولوژی سداد از سال 1392 تا سال 1396، معاون و رئیس 
اداره عملیات بانک ملی از سال 13۸5 تا سال 1395 و مدیرعامل شرکت پیشــگامان پویا از سال 1396 تا خرداد سال 1402 

دیده می شود. او از اول تیرماه 1402 مدیرعامل شرکت داده ورزی سداد است.

علی اصغر تقوی
عضو هیات مدیره داده ورزی سداد

علی اصغــر تقوی متولــد ســال 135۸ و دارای مدرک کارشناســی مهندســی کامپیوتــر )نرم افزار( از دانشــگاه آزاد اســلامی و 
کارشناســی ارشــد مهندســی کامپیوتر )نرم افزار( از دانشــگاه علم وصنعت اســت. ازجمله ســوابق کاری او می تــوان به این 
سمت ها اشاره کرد: معاون فناوری اطلاعات بانک کارآفرین، عضو هیئت مدیره و معاون فنی شرکت گروه توسعه فناوری های 
نوین هوشمند کیان ایرانیان )پیامرسان آی گپ(، مشاور ارشد مدیرعامل شرکت تولید خودروهای سفارشی ایران خودرو، مدیر سیستم ها و فناوری 

اطلاعات امدادخودرو ایران، مشاور مدیرعامل کارت ایران خودرو و رئیس اداره مهندسی نرم افزار امدادخودرو ایران.
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شهاب جوانمردی
مدیرعامــل و عضــو هیئت مدیــره فنــاوری اطلاعــات و 

ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ(
شــهاب جوانمــردی مدیرعامــل و عضــو هیئت مدیــره 
هلدینگ فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات پاســارگاد آریان 
)فناپ( متولد سال 1353 است و مدرک کارشناســی مهندسی کامپیوتر خود را 
از دانشگاه شــریف و کارشناسی ارشــد معماری کامپیوتر را از دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر اخذ کرده است. وی دارای مدرک کارشناسی ارشد مدیریت کسب وکار 
از دانشــگاه پلی تکنیک تهران و فارغ التحصیل DBA از دانشــگاه بوردو فرانسه 
نیز است. جوانمردی از سال 13۸5 تاکنون مدیرعامل فناپ بوده و عضو کارگروه 
عالی فناوری اطلاعات بانک پاســارگاد، رئیس  هیئت مدیره شــرکت پیشــگامان 
امین سرمایه پاسارگاد )شناسا(، رئیس هیئت مدیره شرکت پرداخت الکترونیک 
پاســارگاد، رئیس هیئت مدیره شــرکت راهکارهای نرم افزاری داتیس آرین قشم 
)داتین(، عضو هیئت مدیره هلدینگ امنیت غذایی پاسارگاد و نیز در حال حاضر 
نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران و عضو هیئت رئیسه 
اتــاق بازرگانــی و صنایــع ایــران و آلمــان اســت. او پیــش از ایــن نیــز نایب رئیــس 
کمیسیون کسب وکارهای دانش بنیان اتاق بازرگانی، صنایع و معادن ایران، عضو 
هیئت مدیره و نایب رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه  ای اســتان تهران )از سال 
1396 تا 1399(، نایب رئیس کمیسیون اقتصاد نوآوری و تحول  دیجیتال و عضو 
کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران در 

دوره نهم بوده است. 

احمد میردامادی
عضو هیئت مدیره هلدینگ فناوری اطلاعات و ارتباطات 

بانک شهر
احمد میردامادی دارای مدرک کارشناســی مهندســی 
الکترونیک از دانشگاه صنعتی اصفهان و کارشناسی  

ارشد مهندسی کامپیوتر )نرم افزار( از دانشگاه صنعتی امیرکبیر است.
در ســوابق کاری او مدیــر و مؤســس شــرکت های نوتکنیــک، پــردازش ایــران 
و فراپــرداز، مدیرعامــل شــرکت فنــاوری اطلاعــات همــا، مدیرعامــل و عضــو 
هیئت مدیره شــرکت پرداخت نوین، بنیان گذار و رئیس هیئت مدیره شــرکت 
ســها )بلیت الکترونیــک تهــران(، عضــو هیئت مدیــره و مدیرعامــل هلدینگ 
فناوری اطلاعات بانک ایران زمین، مدیرعامل کنسرسیوم بانکداری باز سنباد، 
مشاور اتاق بازرگانی تهران و عضو ســازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران 

دیده می شود.

مهشاد فتحی
عضو هیئت مدیــره هلدینگ فناوری 

اطلاعات و ارتباطات بانک شهر 
مهشاد فتحی دارای مدرک کارشناسی 
الکترونیــک اســت. او در حال حاضر 
رئیــس هیئت مدیــره شــرکت ارتبــاط مشــترک شــهر، رئیس 
هیئت مدیــره ترنجســتان پردیــس مهــر و مدیرعامــل و عضو 

هیئت مدیره ایده نگار ترنج است.
در سوابق کاری فتحی مدیر توسعه فناوری بنیاد سپهر تبلیغ 
نوین، قائم مقام مدیرعامل سامان رایان سوره، هم بنیان گذار و 
مدیر محصول هم آهنگ، مدیر بازاریابی تگ استار، کارشناس 
ارتباطات بین الملل نصر و مهندس الکترونیک و توسعه دهنده 

سپدکو )توسعه انرژی سپهر( دیده می شود.

علی نوری
مدیرعامــل هلدینــگ فنــاوری اطلاعــات و 

ارتباطات بانک شهر
علــی نــوری متولــد ســال 1353 و دارای 
مــدرک کارشناســی مهندســی صنایع از 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر و کارشناسی ارشد مهندسی صنایع 
از دانشــگاه آزاد اســلامی واحد جنوب اســت. او در حــال حاضر 
دانشــجوی دکتری مدیریت تکنولوژی در دانشــگاه آزاد اسلامی 

واحد علوم وتحقیقات است.
ازجملــه ســوابق کاری نــوری می تــوان بــه ایــن مــوارد اشــاره کــرد: 
عضــو هیئت مدیره مرکــز تحقیقــات صنایــع انفورماتیک، عضو 
هیئت مدیــره آریــا ساســول، مدیرعامــل شــرکت فــن آوا کارت، 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره گروه فن آوا، مدیرعامل شرکت آریا 
همراه سامانه، عضو هیئت مدیره سابین تجارت آریا، نایب رئیس 
هیئت مدیره راهبرد هوشمند شــهر و رئیس هیئت مدیره راهبرد 

هوشمند شهر.

حسام حبیب الله
رئیــس هیئت مدیــره هلدینــگ فنــاوری اطلاعات و 

ارتباطات بانک شهر
حســام حبیــب الله متولــد ســال 1360 و دارای 
مدرک کارشناسی مهندســی صنایع از دانشگاه 
خواجه نصیرالدیــن طوســی و کارشناســی  ارشــد مهندســی صنایــع 
)سیســتم های اقتصــادی و اجتماعــی( از دانشــگاه علم وصنعــت ایران 

است. 
برخی تجربه های کاری حبیب الله عبارت اســت از: مشــاور فنــاوری نوین 
مدیرعامل بانک شــهر، عضو هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت پرداخت 
اول کیــش )جیرینــگ(، عضــو هیئت مدیــره و مدیرعامــل شــرکت فــن آوا 
ماهواره، مدیر پروژه های مشاوره حوزه های خدماتی و حاکمیتی در سازمان 
مدیریت صنعتی، مشــاور و دســتیار ویژه در حوزه راهبــری کلان و ارتقای 
توانمندی مدیریتی شهرداری تهران، مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات 
بانک شــهر، معاون طرح و برنامه شــرکت فــن آوا کارت )PSP( و قائم مقام 

.)FCP( مدیرعامل شرکت داده پردازی فن آوا

احمد وادی دار
رئیس هیئت مدیره فناوری 

اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد 
آریان )فناپ(

احمـد وادی دار رئـیس هیئت مدیره 
شرکت فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ(، 
متولد سال 1327 و دارای مدرک کارشناسی ارشد مدیریت 
علوم بانکداری اســت که بیش از 34 ســال ســابقه فعالیت 

اجرایی در بانک های مختلف را دارد.
او 16 سال عضو هیئت مدیره بانک ملی بود و دیگر سوابق 
اجرایــی او عبــارت اســت از: نایب رئیــس هیئت مدیــره 
شرکت پلی اکریل ایران، رئیس هیئت مدیره شرکت دشت 
مرغاب )یک ویــک(، عضو هیئت  مدیره شــرکت مدیریت 
سرمایه گذاری بانک ملی ایران، عضو هیئت مدیره شرکت 
بیمــه صــادرات و ســرمایه گذاری، رئیــس هیئت مدیــره 
شرکت سرمایه گذاری اعتمادگستر، رئیس هیئت مدیره 
شرکت ســایان کارت، عضو هیئت مدیره بانک پاسارگاد، 
رئیس هیئت مدیره شرکت خدمات پرداخت الکترونیک 
پاســارگاد،  نایب رئیــس هیئت مدیــره شــرکت لیزینــگ 
پاســارگاد و نایب رئیــس هیئت مدیــره شــرکت توســعه 

انبوه سازی پاسارگاد.
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محسن ابراهیمی
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره فناوری نگاه

محسن ابراهیمی، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت توسعه فناوری نگاه فردای کارآفرین )هلدینگ نگاه( دانش آموخته 
کارشناســی رشــته مهندســی کامپیوتر، گرایش ســخت افزار از دانشــگاه صنعتی امیرکبیر، کارشناســی ارشــد مهندسی 
کامپیوتر، گرایش هوش مصنوعی و رباتیک از دانشــگاه شــیراز و دکتری مدیریت عالی کســب وکار از دانشکده مدیریت 

دانشگاه تهران است. ابراهیمی از ابتدای فروردین ماه 1402 در سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره هلدینگ نگاه مشغول به فعالیت است.
برخی سوابق کاری او به این ترتیب است: از سال 1399 تا پایان سال 1401 مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت توسعه و نوآوری شهر بانک شهر، 
سال 139۸ مشاور معاون فناوری اطلاعات بانک تجارت، از ســال 1395 تا مرداد 1397 رئیس هیئت مدیره شرکت سمات بانک توسعه تعاون، از 
اسفند 1392 تا اردیبهشت 1397 عضو هیئت مدیره شرکت سمات بانک توسعه تعاون، سال 1392 مشاور مرکز بانکداری مجازی بانک اقتصاد 
نوین، سال 1391 معاون مدیرعامل حوزه های فنی و توسعه محصول شرکت پرداخت نوین آرین بانک اقتصاد نوین، سال 1391 مشاور مدیرعامل 
شرکت ناواکو بانک مسکن، سال 1390 مدیر سامانه های ملی پرداخت شرکت خدمات انفورماتیک، سال 13۸۸ معاون مدیر امور فناوری اطلاعات 
مؤسسه اعتباری توسعه، سال 13۸7 مدیر پروژه پایا شرکت خدمات انفورماتیک و از سال 1377 تا 13۸7 مسئول اداره سیستم ها و نرم افزارها و 

معاون اداره انفورماتیک و معاون دایره بانک توسعه صادرات.

عبدالحمید منصوری
رئیس هیئت مدیره فناوری نگاه

عبدالحمید منصوری متولد سال 1334 و دارای مدرک لیسانس کامپیوتر از مدرسه عالی کامپیوتر تهران است.
برخی سوابق کاری او عبارت است از: عضو هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاران فناوران تک وستا، مدیرعامل و عضو هیئت 
مدیره شرکت سامانه های یکپارچه بزرگ فردا، رئیس هیئت مدیره شرکت توسعه نرم افزارهای بانکی نگاه فردای کارآفرین، 
رئیس هیئت مدیره شرکت پرداخت نوین آرین، مدیرعامل شرکت توسعه یکپارچه تراکنش کارور )تی تک(، رئیس هیئت مدیره شرکت سامانه های 
یکپارچه بزرگ فردا، مدیرعامل شرکت سامانه های یکپارچه بزرگ فردا، عضو هیئت مدیره شرکت توسن، مجری استقرار سامانه یکپارچه بانکی 
در پســت بانک ایران، عضو هیئت مدیره کارت اعتباری ایران کیش، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره اسوه ایران، عضو هیئت عامل بانک پارسیان، 
عضو هیئت  مدیره شرکت تجارت الکترونیک پارسیان )پککو(، معاون مدیرعامل در امور فناوری اطلاعات بانک پارسیان، عضو هیئت مدیره شركت 

فناوری اطلاعات هما، مدیر سیستم های نرم افزار کاربردی شركت داده پردازی ایران و مشاور مدیرعامل شركت داده پردازی ایران.

مجتبی کباری
عضو هیئت مدیره فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ(

مجتبی کباری عضو هیئت مدیره هلدینگ فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ( متولد سال 1356 و دارای مدرک 
دکتری مدیریت بازرگانی از دانشگاه شهید بهشتی و کارشناسی ارشد معارف اسلامی و مدیریت از دانشگاه امام صادق است. 
او مدیرعامل و عضو هیئت مدیره گروه ارزش آفرینان بانک پاســارگاد، عضو هیئت مدیره شــرکت تأمین آتیه سرمایه انسانی 
پاسارگاد و عضو هیئت مدیره شرکت گسترش انرژی پاسارگاد است. عضویت در کمیته تأیید صلاحیت حرفه ای کارکنان کلیدی صنعت بیمه در بیمه 
مرکزی ایران، عضویت در کمیته صندوق های جسورانه فرابورس ایران و عضویت در هیئت مدیره لیزینگ ماشین آلات تجهیزات بانک پاسارگاد از دیگر 
فعالیت های اجرایی مجتبی کباری محسوب می شود. او همچنین عضویت در شورای سرمایه گذاری بیمه مرکزی، هیئت مدیره کارگزاری بانک پاسارگاد، 

هیئت مدیره فرابورس ایران و نایب رئیسی هیئت مدیره شرکت مدیریت سرمایه گذاری ملی ایران را در کارنامه دارد.

افشین کریمی
عضو هیئت مدیره فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ(

افشین کریمی عضو هیئت مدیره هلدینگ فناوری اطلاعات و ارتباطات پاســارگاد آریان )فناپ( متولد سال 1351 است که 
مدرک کارشناسی خود را در رشــته حســابداری از دانشــگاه صنعت نفت و مدرک کارشناسی ارشــد خود را در رشته علوم 
اقتصادی از دانشگاه مازندران اخذ کرده است. برخی فعالیت های کاری او عبارت است از: معاون اجرایی مدیرعامل و عضو 
هیئت عامل بانــک کارآفرین، رئیس هیئت مدیره شــرکت کارگــزاری کارآفرین، رئیس هیئت مدیره شــرکت خدمات بیمه ای امین پارســیان و عضو 
موظف هیئت مدیره گروه داده پردازی بانک پارســیان، رئیس هیئت مدیره شــرکت کارگزاری اقتصاد نوین، نایب رئیس هیئت مدیره شرکت تأمین 

آتیه درخشان نوین، عضو هیئت مدیره شرکت پرداخت نوین آرین و عضو هیئت مدیره شرکت خدمات بیمه ای پاد نوین.

حسن معتمدی
نایب رئیس هیئت مدیره فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ(

حسن معتمدی نایب رئیس هیئت مدیره شرکت فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ(، دارای مدرک کارشناسی ارشد 
مدیریت کسب وکار است که بیش از 35 سال سابقه مدیریت در عرصه نظام بانکی کشور دارد. برخی تجربه های کاری او عبارت 
است از: مدیرعامل و قائم مقام بانک اقتصاد نوین، رئیس کمیته پولی بانکی و بیمه مجمع تشخیص مصلحت نظام، رئیس و 
عضو هیئت مدیره شرکت بیمه نوین و رئیس هیئت مدیره و عضو سرمایه گذاری ملی ایران. او همچنین سابقه عضویت در هیئت مدیره بانک تجارت را دارد. 
معاون و رئیس ادارات بین الملل و نظارت ارزی بانک مرکزی، مشاور ریاست کل بانک مرکزی، مدیرکل سیاست ها و مقررات ارزی بانک مرکزی و مدیرکل 

نظارت بر بانک ها و مؤسسه های اعتباری بانک مرکزی، از دیگر فعالیت های نایب رئیس هیئت مدیره هلدینگ فناپ در 4 دهه اخیر محسوب می شود.
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حسن ملکی
عضو هیئت مدیره  فــن آوری و نوآوری 

صاد
حسن ملکی متولد سال 1346 و دارای 
مــدرک کارشناســی ارشــد مدیریــت 
دولتی است و در سوابق کاری او بازرس ویژه و مشاور مدیرعامل 

در امور نظارت بانک صادرات ایران دیده می شود.

رسول لطفی آذر
رئیس هیئت مدیره فن آوران هوشمند 

بهسازان فردا
رسول لطفی آذر دانش آموخته رشته 
آمار )گرایش کامپیوتر( در دانشــگاه 
شــیراز در مقطــع کارشناســی و رشــته مدیریت کســب وکار 
فنــاوری از دانشــگاه مدیریــت صنعتــی تهــران در مقطعــه 
کارشناســی ارشــد اســت. او تامنــون رئیــس اداره کل بانک 
ملت، مدیر امور عملیات بانک ملت، عضو هیئت مدیره گروه 
بهســازان فردا، رئیس هیئت مدیره به پرداخــت ملت، مدیر 
امور فناوری اطلاعات بانک ملت و معــاون فناوری اطلاعات 

بانک ملت بوده است.

احمد جعفری
مدیرعامــل و عضــو هیئت مدیــره فــن آوران هوشــمند 

بهسازان فردا
احمــد جعفــری دارای مــدرک کارشناســی مهندســی 
صنایــع از دانشــگاه علم وصنعــت ایــران، کارشناســی 
ارشد مهندسی صنایع از همین دانشگاه و دکتری تخصصی مهندسی صنایع 
از دانشــگاه تهران اســت. برخی تجربه هــای کاری او عبارت اســت از: مدیرعامل 
و عضــو هیئت مدیره شــرکت تجــارت الکترونیک پارســیان، عضــو هیئت مدیره 
گروه داده پردازی پارسیان، مدیر ســخت افزار و شبکه بانک پارسیان، مدیر پروژه 
پیاده سازی سیستم نرم افزاری نگین در بانک پارسیان، کارشناس ارشد طراحی و 
راه اندازی سایت های پردازش داده، کارشناس ارشد طراحی، تولید و پیاده سازی 
نرم افزارهای بانکی مبتنی بر بانک های اطلاعاتی پیشرفته، رئیس طراحی و تولید 
سیستم های شــرکت سایپا دیزل، کارشــناس ارشــد طراحی و تولید سامانه های 

تولیدی شرکت ایران خودرو و سرممیز سیستم های مدیریت کیفیت.

علی گلزاری
نایب رئیس هیئت مدیره فن آوران هوشمند بهسازان فردا

علی گلزاری متولد سال 1345 و دارای مدرک کارشناسی ارشد گرایش بازاریابی استراتژیک رشته مدیریت کسب وکار است. 
در سوابق کاری او معاون مدیرعامل بانک ملت، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت مهندسی نرم افزار شقایق، مدیر امور 
بازاریابی بانک ملت، مدیر امور بانکداری شــخصی بانک ملت، مدیرکل اداره توســعه بازار بانک ملت، مدیرکل اداره سازمان 
و بهبود روش هــای بانک ملت، معاون اداره کل ســازمان و بهبــود روش های بانک ملت، عضو هیئت مدیره شــرکت کارگزاری ملــت، مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره شرکت ارزش آفرین اطلس ملت، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت پی ریز بنیان مرصوص بهساز ملت و رئیس هیئت مدیره شرکت 

مهندسی سیستم یاس ارغوانی دیده می شود.

محمد رضوان مدنی 
رئیس هیئت مدیره  فن آوری و نوآوری صاد

محمد رضــوان مدنی متولد ســال 1365 و دارای مدرک دکتــرای مدیریت فناوری اطلاعات اســت. او در حــال حاضر معاون 
فناوری اطلاعات بانک صادرات ایران و رئیس هیئت مدیره  هلدینگ فن آوری و نوآوری صاد است.

حسین اسلامی
نایب رئیس و عضو هیئت مدیره فناوری نگاه

حسین اسلامی متولد سال 1361 و دارای مدرک کارشناسی مهندسی صنایع )گرایش فناوری صنعتی( از دانشگاه علم وصنعت، 
کارشناسی ارشد مدیریت کســب وکار اجرایی از دانشــگاه تهران، کارشناسی ارشد مدیریت رســانه از دانشگاه علامه طباطبایی و 
دکتری مدیریت حرفه ای کسب وکار از دانشگاه تهران است. برخی سوابق کاری اسلامی به این ترتیب است: قائم مقام و معاون توسعه 
کسب وکار شرکت فناپ )بانک پاسارگاد(، معاون توسعه کسب وکار گروه داده پردازی بانک پارسیان، قائم مقام مدیرعامل کنسرسیوم ققنوس، مشاور و دستیار 
اجرایی مدیرعامل شرکت گسترش انفورماتیک ایران، مشاور مدیرعامل شرکت داده ورزی سداد و مشاور مدیرعامل شرکت گسترش الکترونیک مبین ایران.
او در شکل گیری کنسرسیوم سپندار )حوزه عوارض الکترونیک بزرگراه ها( و کنسرسیوم ققنوس )حوزه فناوری بلاکچین( نیز مشارکت داشته است.

عبدالله رستمی 
عضو هیئت مدیره  فن  آوری و نوآوری صاد 

عبــدالله رســتمی متولــد ســال 1355 و دارای مــدرک 
کارشناسی ارشد مدیریت اجرایی است. در سوابق کاری 
او معاون طرح و برنامه  بانک صادرات ایران دیده می شود.

علی حکیم جوادی
مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره  فن آوری و نوآوری صاد

علی حکیم جوادی متولد سال 1339 و دارای مدرک کارشناسی سخت افزار کامپیوتر، کارشناسی ارشد مهندسی صنایع و دکترای 
مهندسی صنایع گرایش فناوری اطلاعات است. برخی تجربه های کاری او عبارت است از: معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران، دبیر شورای عالی فناوری اطلاعات کشور، مجری طرح شبکه ملی اطلاعات، مدیرعامل گروه 
فن آوری هوشمند بهسازان فردا )بانک ملت(، مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره ایزایران، مدیر صنعت و طراح اولین الگوی صنعت تولید بدون کارخانه 
در وزارت دفاع )صا ایران(، جانشین مدیرعامل و عضو هیئت مدیره صنایع مخابرات صا ایران، رئیس هیئت مدیره گروه گسترش الکترونیک سینا )بنیاد 

.IFAP و رئیس کمیته ملی WSIS مستضعفان(، رئیس هیئت مدیره گروه فن آوا، رئیس هیئت مدیره شرکت ایرانیان نت، رئیس کمیته ملی
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مصطفی امینی
مدیرعامل گسترش فناوری های نوین بانک کشاورزی

مصطفی امینــی هفدهم اردیبهشــت 1401 مدیرعامل شــرکت گســترش فناوری هــای نوین بانک کشــاورزی معرفی شــد. 
مصطفی امینی دارای مدرک مهندسی کامپیوتر، دکتری تخصصی علم اطلاعات و فوق دکتری تحول دیجیتال داده محور 
از دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه تربیت مدرس است. او با توجه به تألیف و نگارش کتب و مقالات علمی و کاربردی 
متعدد در حوزه مدیریت داده محــور، اقتصاد دیجیتال و بانکداری دیجیتال، از افراد صاحب نظر و پیشــرو در تحول دیجیتــال داده محور در ایران 
به حساب می آید. امینی تجربه همکاری های علمی و اجرایی مختلفی در زمینه ممیزی، نظارت، طراحی و اجرای طرح های تحول دیجیتال، شهر 
هوشمند و توسعه کسب وکارهای دیجیتال در سازمان هایی همچون شرکت ایرانیان نت )اپراتور مخابراتی شبکه دسترسی فیبر نوری کشور(، پروژه 

ابررایانه ملی سیمرغ، بانک توسعه صادرات ایران، بانک انصار، بانک سپه، بانک سینا، بانک ملی ایران، پست بانک و بیمه رازی را دارد.

علی ناظمی
عضو هیئت مدیره فن آوران هوشمند بهسازان فردا

علی ناظمی دارای مدرک کارشناسی مهندسی نساجی، کارشناسی ارشد علوم اقتصادی و دکتری اقتصاد از دانشگاه اصفهان است. 
برخی تجربه های کاری ناظمی به این ترتیب است: مشاور سرمایه گذاری و تأمین مالی رئیس هیئت عامل صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری، عضو هیئت مدیره شرکت آسیاتک، مشاور سرمایه گذاری و تأمین مالی ستاد توسعه زیست فناوری کشور،  معاون 
سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، مدیرعامل گروه سرمایه گذاری کشت و صنعت یاسین، عضو کمیته اقتصاد دانش بنیان سازمان 

بورس و اوراق بهادار و دبیر کارگروه تأمین مالی اقتصاد دیجیتال.

حمیدرضا احمدیان
عضو هیئت مدیره فن آوران هوشمند بهسازان فردا

حمیدرضا احمدیان دارای مدرک کارشناسی مهندسی کامپیوتر )گرایش نرم افزار( از دانشگاه آزاد اسلامی، کارشناسی ارشد مدیریت 
فناوری اطلاعات گرایش سیستم های اطلاعاتی پیشرفته از دانشــگاه آزاد اســلامی و دکتری علم اطلاعات و دانش شناسی گرایش 
بازیابی اطلاعات از دانشگاه تهران است. ازجمله سوابق کاری احمدیان می توان به این موارد اشاره کرد: مدیرکل دفتر نوآوری و حمایت 
از سرمایه گذاری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، مشاور فناوری اطلاعات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، دبیر هسته اندیشه ورزی اقتصاد 
هوشمند وزارت اقتصاد، عضو کمیته راهبری و توسعه مدیریت وزارت امور اقتصادی و دارایی، مدیرعامل شرکت داده ورزی سداد، مشاور مدیرعامل بانک ملت، 

عضو هیئت مدیره غیرموظف شرکت شاپرک، عضو هیئت مدیره موظف شرکت نگاه بانک کارآفرین و ریاست هیئت مدیره شرکت فناوری اطلاعات ناواکو.

علیرضا ماهیار
مدیرعامل ملی انفورماتیک

علیرضــا ماهیــار متولــد ســال 1361 
دارای مــدرک دكتــری مهندســی 
فناوری اطلاعات از دانشگاه صنعتی 

شریف است.
او از پنجم شهریورماه 1402 در سمت مدیرعامل شرکت ملی 
انفورماتیک مشغول فعالیت شده است و در سوابق کاری او، 
عضو هیئت عامل و معاون فناوری اطلاعات بانک ملی ایران، 
مشاور مدیرعامل بانک كارآفرین و رئیس هیئت مدیره شركت 
نگاه بانک، معاون فناوری و توسعه نوآوری شركت سپرده گذاری 
مركزی اوراق بهادار و تسویه وجوه، رئیس هیئت مدیره شركت 
سمات ســامانه بازار ســرمایه، مدیر فناوری اطلاعات سازمان 
بــورس و اوراق بهــادار و عضــو هیئت مدیــره شــركت مدیریت 
فناوری بورس تهران، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شــركت 
رایان بورس و مشاوره و مدیریت در شركت های بانكی، فین تک، 

سرمایه گذاری و دانش بنیان دیده می شود.

عباس معمارنژاد
رئیس هیئت مدیره ملی انفورماتیک

رسول سعدی
عضو هیئت مدیره ملی انفورماتیک

محمدرضا کریمی کندزی
سمت: عضو هیئت مدیره ملی انفورماتیک

علی حکیم جوادی
عضو هیئت مدیره ملی انفورماتیک

علی حکیم جوادی متولد سال 1339 و دارای مدرک کارشناسی سخت افزار کامپیوتر، کارشناسی ارشد مهندسی صنایع و دکترای 
مهندسی صنایع گرایش فناوری اطلاعات است. برخی تجربه های کاری او عبارت است از: معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران، دبیر شورای عالی فناوری اطلاعات کشور، مجری طرح شبکه ملی اطلاعات، مدیرعامل گروه 
فن آوری هوشمند بهسازان فردا )بانک ملت(، مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره ایزایران، مدیر صنعت و طراح اولین الگوی صنعت تولید بدون کارخانه 
در وزارت دفاع )صا ایران(، جانشین مدیرعامل و عضو هیئت مدیره صنایع مخابرات صا ایران، رئیس هیئت مدیره گروه گسترش الکترونیک سینا )بنیاد 

.IFAP و رئیس کمیته ملی WSIS مستضعفان(، رئیس هیئت مدیره گروه فن آوا، رئیس هیئت مدیره شرکت ایرانیان نت، رئیس کمیته ملی
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